
• ROLETE — ŽALUZIJE
• VERTIKALNE ŽALUZIJE
• PROFILI ZA FASADE
• KOVINSKI IZDELKI

• SESTAVNI IN NADOMESTNI DELI 
za rolete in žaluzije

• KVALITETA SENČIL JE ... DOlč

NOVO MESTO, ŽABJA VAS 47, TEL./FAX: (068) 23-673, © 323-673

■n U1U
L julija 1994 • Cena: 110 tolarjev

-01ENJSKI LIST

DOLENJSKI LIST

DOLENJSKI LIST

DOLENJSKI LIST
DOLENJSKI LIST

DOLENJSKI LIST

IU

cc
h*
IU
>o

DOLENJSKI LIST

DOLENJSKI LIST

DOLENJSKI LIST

DOLENJSKI LIST

2*

V)
DOLENJSKI LIST

DOLENJSKI LIST

DOLENJSKI LIST

DOLENJSKI LIST

DANIN ŠAMPION 
RIVER MANGO

LJUBLJANA - V senci ime
nitnega 40. mednarodnega oce
njevanja vin so prejšnji teden po 
dveletnem premoru spet ocen
jevali tudi sadne sokove in brez
alkoholne pijače, namenjene le
tošnjemu ljubljanskemu vinske
mu sejmu. Med 35 prispelimi 
vzorci, ki so se izjemno izkazali 
s svojo visoko kakovostjo, je 
med 5 šampioni z najvišjo mož
no oceno 20 točk tudi izdelek 
River mango Tovarne rastlin
skih specialitet z Mirne.

Na Dolenjskem 
bodo zrušili 16 
črnih gradenj

Večina v novomeški občini 
- Gorje neprijavljenim!

LJUBLJANA - Sanacijski 
prostorskoureditveni pogoji za 
nedovoljene črne gradnje so v 
Sloveniji sprejeti, nedovoljene 
gradnje popisane, kaj pa zdaj? V 
naši državi je ta čas kar 9.055 
prijavljenih objektov, ki so bili 
zgrajeni brez dovoljenja, kar pa 
še zdaleč ni vse, tako da inšpe
kcijo čaka še veliko dela. Od pri- 
javljenih črnih gradenj je mo
goče 2536 gradenj takoj legalizi
rati, 6120 pa ob primerni sana
ciji. Za 357 črnih gradenj ne bo 
milosti in jih bo treba porušiti.

Da seje tresla gora in se roje
va miš, kažejo tudi podatki o čr
nih gradnjah v naših občinah. 
Za rušitev je na območju širše 
Dolenjske predvidenih skupno 
16 gradenj, od tega 13 v novo
meški občini, 2 v ribniški in 1 v 
trebanjski. Število prijavljenih 
črnih gradenj je neprimerno ve
čje: v brežiški jih je 98, črnoma
ljski 40, kočevski 27, krški 75, 
metliški 68, novomeški 274, rib
niški 39, sevniški 7 in v trebanj
ski 109. Neprijavljene črne grad
nje čaka mnogo bolj črna usoda, 
saj je zanje po zakonu predviden 
inšpekcijski postopek, ki se lah
ko konča samo z odločbo o od
stranitvi. . n

Pogajalci so vsak na svoji strani
Stavka v krški organizacijski enoti SOP-Novoline - Delavci zahtevajo denar za oprav
ljeno delo - Bojan Mikec: zahteve delavcev so za zdaj nestvarne - Še naprej pogajanja

KRŠKO - V Sop-Novoline organizacijski enoti Proizvodna Krško delavci 
stavkajo že od 4. julija in v torek ob zaključku redakcije ni bilo videti, da bi 
se štrajk končal kmalu. Ves čas stavke potekajo pogajanja, ki pa so bojj ko 
ne na mrtvi točki.

USTANOVITEV ZDRUŽENJA 
PODJETNIKOV DOLENJSKE 

IN BELE KRAJINE
OTOČEC - V Garni hotelu bo v če

trtek, 28. julija, ustanovni zbor 
Združenja podjetnikov Dolenjske in 
Bele krajine, na katerem bodo spre
jeli nekatere zahteve in program de
la. Ustanovitev je spodbudila novo
meška območna enota Gospodarske 
zbornice Slovenije.

Stavkovni odbor zahteva izplačilo 
razlike majske plače ter izplačilo 
dnevnic in ostalih stroškov iz montaž, 
opravljenih do vključno 30. junija 
letos. Poleg tega zahteva izplačilo 
plač za junij po kolektivni pogodbi ter 
izplačilo regresa za letni dopust do 
31. julija.

Po navedbah stavkovnega odbora 
stavkajo od 72 zaposlenih, ki trenut
no delajo, vsi razen Bojana Mikca, 
direktorja organizacijske enote Pro
izvodnja Krško. Z direktorjem se 
pogajajo, vendar je po izjavah članov 
stavkovnega odbora moral pred 
dnevi na zahtevo stavkajočih delav
cev zapustiti prostore podjetja. Prav 
tako je moral oditi Jože Jerak, o ka
terem sicer stavkovni odbor nima 
uradne pisne informacije, kdo prav
zaprav je in zakaj je prišel na poga
janja. Odbor je svojo odločitev o 
obeh osebah pojasnil z besedami, da 
se je direktor začel pogovarjati z de
lavci prepozno. Jerak se je po nji
hovih besedah vedel na zanje nespre
jemljiv način.

Po torkovih informacijah stavko
vnega odbora niso pogajanja dala še 
ničesar. V odboru so povedali, da se 
jim je tega dne “Kobe predstavil kot 
novi lastnik firme”. Uradnega spo
ročila, kdo je njihov novi lastnik, v 
stavkovnem odboru niso prejeli.

Bojan Mikec, vodja OE Proizvod
nja SOP-Novoline, nam je v torek 
potrdil, da so pogajanja v teku in da

PRODAJNO SERVISNI CENTER 
Krška vas 28/e 

68262 Krška vas, Brežice 
Tel./Fax.: 0608/61-450

POSLANCEM ZAGRENIM PRI
VILEGIJE - 26-letna diplomirana 
Pravnica Vanda Zadnik, zaposlena za 
določen čas v kočevski občinski upravi, 
ker rešuje zahtevke za denacionaliza- 
eijo, je že 2. novembra 1992, kot piše 
zadnja številka Mladine, ustavnemu 
Sodišču poslala pobudo za presojo us
tavnosti in zakonitosti 39. in 42. člena 
zakona o poslancih, ki sta omogočala 
Poslancem privilegij predčasnega upo
kojevanja. Ustavno sodišče je prisluh
nilo njenim argumentom in poslancem 
odvzelo (prvi) privilegij. “Preprosto se 
mi ni zdelo pošteno to, kar so storili, ” 
Pravi Vanda, ostaja pa vprašanje, ali 
bodo privilegiranci že prejete osebne 
koristi zdaj tudi vrnili.

Preveč nepopustljiva zaščita 
zemlje spodbuja črne gradnje
Z obiska ministra za okolje in prostor dr. P. Gantarja - 

Ogledal sije čistilno napravo v Dol. Toplicah

NOVO MESTO - V petek je bil v 
Novem mestu na delovnem obisku 
minister za okolje in prostor dr. Pa
vel Gantar s sodelavci. Najprej so mu 
občinski sekretar Jože Preskar, direk
tor Komunale inž. Kelvišar in pred
stavnik Zarje predstavili številne 
probleme v občini.

Minister Gantar pa je orisal pred
nostne naloga v ministrstvu. Na pros
torskem podrbčju so to tako imeno
vani sanacijski prostorskoureditveni 
pogoji oz. reševanje problema črnih 
gradenj ter delo pri izdelavi potrebne

Poslanska sramota
Mrmranje ljudstva je najglasnejši hrup sveta, vendar ga poslan

ci Državnega zbora niso hoteli slišati. Še več: v svoji oblastni 
"pijanosti” so ga arogantno preslišali in uzakonili zase očitne 
družbene privilegije. Posledice naj si sami pripišejo. Hudo so 
načeli svoj ugled in, kar je za državo in ljudstvo nevarnejše, kom
promitirali parlamentarni sistem. Zdaj jim je stopila na prste 
sodna oblast.

Kako se bo razpletel spor med zakonodajno oblastjo, to je po
slanci, in ustavnim sodiščem, je težko napovedati. Dejstvo pa 
je, da je na predlog dveh neravnodušnih in pogumnih 
državljanov, Vande Zadnik iz Kočevja in Slavka Matešiča iz Cel
ja, slovensko ustavno sodišče razveljavilo 39. člen zakona, ki je 
omogočal poslancem upokojitev in polno pokojnino že po 25 
in celo 23 letih delovne dobe, ne pa šele po 35 letih za ženske in 
40 za moške, kot velja za nas navadne smrtnike. V najugodnejši 
varianti bi se po tem spornem zakonu poslanec upokoji! že pri 
38 letih starosti in v štirih poslanskih letih pridobil reci in piši 
17 let beneficirane delovne dobe. Kar je preveč, je te preveč: 
ustavni sodniki so zmogli reči “ne" in se pri lem oprli na temeljno 
načelo pokojninskega zavarovanja, da pravice lahko izhajajo le 
iz dela. Poslansko delo je častivredno in dobro plačano, zato so
protizakoniti dodatni privilegiji, ki so si jih - ob veliki zakono
dajni naglici - izvoljenci ljudstva sami dodelili, tisti izvoljenci s 
polnimi usti morale, demokracije in predanosti idealom nove 
države in družbe.

MARJAN LEGAN

se je v pogovore aktivno vključil tudi 
novi lastnik podjetja. Glede zahtev

OBISK V
SAUBERMACHERJU

ČRNOMELJ, METLIKA - Ne
davno so bili predstavniki metliške in 
črnomaljske vlade ter direktoiji obeh 
Komunal na obisku pri podjetju Sau- 
bermacher v Avstriji, ki se ukvarja z 
gospodarjenjem s komunalnimi od
padki. Belokranjci so si ogledali 
njegovo delo. Proučili bodo, ali se 
bodo odločili za sodelovanje s tem 
avstrijskim podjetjem, ki je priprav
ljeno ustanoviti mešano podjetje. Sau- 
bermacher namreč zbira, sortira, re
ciklira, stiska, odlaga in kompostira 
odpadke za 112 občin, občina, v kateri 
jih odlaga, pa šteje le 2.500 ljudi.

LOJZE PETERLE O 
ODNOSIH S HRVAŠKO

METLIKA - Danes, 21. julija, 
bo ob 18. uri v metliškem hotelu 
Bela krajina novinarska konferen
ca, ki jo sklicuje belokranjski re
gionalni odbor SKD. Na njej bo 
sodeloval predsednik SKD in zu
nanji minister Lojze Peterle, ki bo 
govoril o odnosih s sosednjo Hr
vaško ter o srečanju regionalnih 
odborov SKD Dolenjske, Posav
ja in Bele krajine, ki bo sledilo 
tiskovni konferenci in bo za za
prtimi vrati.

stavkajočih je dejal, da so v sedanjih 
finančnih možnostih podjetja nest
varne. Dejal je, daje interes vodstva 
podjetja, da se proizvodni program 
ohrani in da na tem podjetje gradi 
naprej. Vodstvo meni, daje to interes 
vseh zaposlenih, kot je dejal Mikec. 
Vodstvo je za nadaljevanje pogajanj, 
dokler ne bodo našli rešitev, sprejem
ljivih za obe pogajalski strani. Po 
Mikčevih besedah zaradi blokirane 
proizvodnje že nastaja poslovna ško
da, predvsem zaradi neuresničenih 
že dogovorjenih pogodb s poslovnimi 
partnerji.

M. LUZAR

TERMOTEHNIKA
VEČ KOT TRGOVINA

NOVO NOVO NOVO

Poleg materiala za ogrevanje, 
vodovod in elektroinstalacijo 
vam nudimo tudi belo tehniko 
iz programa candy.
Candy je pojem kvalitete na 
področju pomivanja posode, 
hlajenja in zamrzovanja živil 
ter kuhanja hrane.
Vse stroje candy je možno ku
piti na več obrokov.
Tel.: 068/322-550, 323-903, 
323-933
Fax: 068/322-050
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a tedna ja JUL- 
P0LJE 1.

dokumentacije za gradnjo cest. Za
kon o urejanju prostora in gradnji naj 
bi po ministrovih besedah uredil 
stvari na tem področju in poenostavil 
življenje. Na stanovanjskem področju 
pa bo te dni pripravljen osnutek na
cionalnega stanovanjskega progra
ma. Po njem naj bi država ljudem 
omogočala, da bodo prišli do stano
vanja, ne jim pa tega zagotavljala. Na

* Nepopustljivo ščitenje kmetijskih 
zemljišč v mestih in na njihovem 
obrobju, trdjjo v Novem mestu in pri
kimavajo na ministrstvu, onemogoča 
urbanistični razvoj mesta in pode- 
želja in tako spodbuja črne gradnje. 
Vsekakor je na tem področju potreb
na novclacija dokumentov pa tudi 
ureditev geodetskih evidenc, ki so 
temeij za gospodarjenje s prostorom.

področju varstva okolja se na minis
trstvu veliko ukvarjajo s podzakon
skimi akti za podporo Zakona o var
stvu okolja. Poseben problem je re
žim ravnanja z odpadki, pri čemer je 
minister poudaril, da problem od
padkov ni problem tehnologije, am
pak družbene sprejemljivosti.

Ko bodo v prihodnjem letu upra
vne funkcije iz občin prešle na drža
vo, bo sposobnim občinam država del 
teh funkcij lahko vrnila v preneseno 
pristojnost, vsekakor pa bodo inšpe
kcijske službe ostale centralizirane, 
kar naj bi zagotavljalo večjo us
pešnost.

A.B.

VREME
Danes se bo vreme izbo

ljšalo, do konca tedna pa bo 
spet sončno in vroče.

Danes v Dolenjskem listu
na 3. strani:
0 Naša vina so vsvotovnom vrhu
na 7. strani:
0 če so zlahka vzšli, naj ša vrnejo
na 9. strani:
0 Spot so našli »pozabljeno« orožje
na II. strani:
# Mavrica za mir prinesla nemir
na 12. strani:
• Ameriški strokovnjak o Dolenjskem listu
na 16. strani:
0 Polemika o lastninjenju gradu Otočec
na 24. strani:
0 čigav bo slovenski biser Otočec?

Berlusconijeva 
oblast jemlje 

zemljo in šikanira
Sevniški godbeniki nastopi
li med zamejskimi Slovenci

SEVNICA - Ob koncu preteklega 
tedna je delavska pihalna godba GD 
Sevnica gostovala med primorskimi 
Slovenci, tostran in onstran meje. V 
soboto so godbeniki pod taktirko 
prof. Franca Zupanca koncertirali 
pred hotelom Maestoso v Lipici. Na 
poti k zamejskim Slovencem so si 
godbeniki ogledali tudi muzej v sa
mostanu Stična, obiskali Štanjel in si 
ogledali Spacalovo razstavo.

Končna postaja sevniških godbe
nikov je bil kraj Boljunec, kakšnih 
500 metrov oddaljen od bolj znane 
Doline pri Trstu. V Boljuncu zaved
ni Slovenci pripravljajo tridnevne 
kulturno-zabavne dneve, ki so prav
zaprav edini vir dohodkov za delo
vanje vaške skupnosti Slovencev. Ti 
vedno bolj s strahom pričakujejo, kaj 
jim bo prinesla, bolje, odvzela politi
ka nove oblasti oz. Berlusconijeve 
vlade. Mimogrede: godbeniki so lah
ko iz ust rojakov onkraj meje slišali 
pretresljive zgodbe, kako jih šikanira
jo oblasti, jim na bolj ali manj prefin
jen način jemljejo zemljo, na katero 
so silno navezani.

Sevniški godbeniki so za zamejske 
Slovence izvedli dva koncerta. Roja
ki so jih zelo toplo sprejeli, saj so ve
seli slehernega stika z matico.

KAKO RAVNATI Z 
ODPLAKAMI?

BREŽICE - Strokovnjaki so izde
lali študijo o ravnanju z odpadno 
voda v Brežicah in Dobovi, s tem da 
še niso rekli zadnje besede o številu 
čistilnih naprav in o kraju, kjer jih 
bodo postavili. Zdaj deluje ena sama 
čistilna naprava, in sicer v Brežicah, 
in je nanjo priključen samo novi del 
mesta.

FOKUS-DVOJNA ŠTEVILKA-FOKUS 
V NOVI ŠTEVILKI MED 
DRUGIM PREBERITE 

Slovenci so se osamosvajali 
z visoko stopnjo zaupanja v 
svojo tedanjo oblast, zdaj pa 
jih je ta — kot pač vsaka — 
pustila na cedilu

J

PRVA BISERNA MAŠA V ŽUPNIJI - Kar šest desetletij je preteklo od tistega dne, ko je msgr. Alojzij Turk 
prejel mašniško posvečenje in v domači prečenski župniji bral novo mašo. Duhovno poslanstvo je poslej 
opravljal zvečine na jugu nekdanje Jugoslavije, nazadnje kot beograjski nadškof. Pred sedmimi leti se je 
upokojil in odtlej biva v Novem mestu. Minulo nedeljo, 17. julija, je msgr. Turk v kapiteljski cerkvi daroval 
biserno mašo. Slovesnosti, prvi te vrste v kapiteljski župniji, so se udeležili številni visoki gostje: beograjski 
nadškof dr. Franc Perko, ljubljanski pomožni škof Jože Kvas, stiški opat dr. Anton Nadrah, kapiteljski prošt 
J.,% ‘fP’ državni sekretar Boris Dvornik, novomeški župan Franci Koncilija, poslanka v DZ Vida Cado- 
mč-Spelič idr. O jubilantu sta govorila novomeški prost Lap in slavnostni pridigar dr. Perko, župan Konci
lija pa je slavljencu izročil priložnostno darilo. (M. Markelj)
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Ali vas je strah sonca?
Mnogo molitev različnih verje usmerjenih k soncu. Sonce ima 

celo bogove. Kaj so imeli v mislih nekdaj in kaj imajo ljudje v mis
lih zdaj, ko omenjajo sonce? Po tistem, kar govorijo najnovejša
svarila znanstvenikov, bodo sodobne molitve k soncu pomenile

" “ " rkinaj veliki planet več ne pošilja na ljudi tako močnih žarkov. Toda 
za molitev je čas najbrž neprimeren, saj poznavalci mislijo, da si 
je človek že toliko preluknjal in stanjšal ozračje, da škodljivi žarki 
z lahkoto prispejo med naše travnike in vinograde in na morske 
plaže. Če je tako, je za molitev prepozno, in bo na vrsto prišla 
industrija, ki bo naredila vse potrebno, da bo človeka skrila pred 
soncem. Videti je, kot dobro premišljena poteza tržnega gospo
darstva: za velike denarja trasiraš soncu na Zemljo in potem 
tukajšnjemu ožarčenemu tržišču ponudiš draga varovala pred 
škodljivim soncem. Bolje je verjeti, da to nikoli ni bilo res. Vseeno 
to deluje na ta način, saj so poleg informacij o škodljivem soncu 
naprodaj tudi zaščitna sredstva. Lahko kupite očala, lahko se 
namažete in s tem zavarujete. Lahko ste preprosto bolj v senci in 
tvegate, da boste prišli z morja beli in da vas bo sram v dopustniški 
družbi. Ali se bojite škodljivega sonca ali take vesele družbe ali 
vam je vseeno?

if!
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RENATA BRINC, ekonomska tehni- 
ca iz Metlike: “Se pred dvema letoma sem 
se nastavljala soncu, kolikor sem mogla, 
sedaj pa sem raje bolj v senci. Včasih je 
bila pomembna zagorela koža, sedaj pa 
prednjači zdravje. Zavedam se, kakšne so 
posledice pretiranega sončenja, vendar ni 
odveč, če je takšnih opozoril v medijih čim 
več. Tako se bodo ljudje počasi začeli 
zavedati sončne nevarnosti, če seveda niso 
po delovni dolžnosti izpostavljeni soncu.”

DARINKA KAMBIČ, tekstilno-
obrtna konfekcionarka s Sodjega Vrha pri 
Semiču: “Vem, da je sonce nevarno, in
izogibam se mu, kolikor je mogoče. Tudi 
pri kmečkih opravilih se izogibamo 
največji vročini. Če moram na sonce, se 
zaščitim s primerno kremo. Reklam za 
zaščitna sredstva pred soncem je veliko, 
ne bi pa bilo odveč, če bi bilo tudi več 
nasvetov strokovnjakov. Mnogi namreč še 
vedno ne vedo, koliko nevšečnosti lahko 
povzroči pretirano sončenje.”

JOŽE RATAJC, dipl. ing., vodja 
hladilnice na Blanci: “O škodljivosti 
sončnih žarkov sem seveda slišal. Dejstvo 
je, da pozitivno ne vplivajo na zdravje, in 
s tem se bomo morali pač sprijazniti. Si
cer sem bral, da seje začela ozonska luk
nja zmanjševati. Če se to res dogaja, 
pomeni, da so ljudje začeli bolj paziti na 
okolje. No, v hladilnici ni težav s soncem, 
je pa problem, da so ljudje izpostavljeni 
velikim toplotnim spremembam.”

TOMAŽ ZANIUK, študent novinarst
va iz Brežic: “V bistvu nisem nikoli mar
al sonca in sončenja, zato si tudi sedaj 
zaradi informacij o nevarnih ultravijo
ličnih žarkih ne delam skrbi. Vseeno mi 
je. Verjamem pa v škodljivost sonca in da 
seje potrebno pred njim primemo zava
rovati z ustreznimi zaščitnimi sredstvi. 
Ozonska luknja je dejstvo in dejstvo je, da 
se stanje ne bo kmalu izboljšalo. 
Kvečjemu se bo poslabšalo.”

ALEKSANDER STRUPEH, direktor 
zadruge Resa Krško: “Te nevarnosti ne 
gre podcenjevati, saj informacije o ozon
skih luknjah vsekakor držijo. One
snaževanje okolja pa bo zelo težko zau
staviti, saj se vsaj pol sveta ne zaveda te 
nevarnosti. Podpisal bi poziv za sanacijo 
okolja in za vse ukrepe, ki bi preprečevali 
vse večje škodljive vplive sonca. Sončim se 
v mejah normale in se izogibam prehude
mu soncu, če se le da.”

MARIJA PERŠE, upokojenka iz Treb
njega: “Včasih me ni bilo strah sonca, zdaj 
pa slišim, da so žarki škodljivi. Za to slišiš 
večkrat, a ne veš, ali bi verjel ali ne. Naj
brž je dobro uporabljati različna zaščitna 
sredstva proti soncu in bolje se je malo 
pokriti, kot pa kazati soncu. Zagotovo 
drži, da ljudje vplivajo na različne načine 
na ozračje. Toda morali bi si paziti, da ne 
bi onesnaževali ozračja in okolja.”

MARINA GOLEŠ-PETRIČ, prodaj
alka iz Novega mesta: “Opažam, da sonce 
vsako poletje močneje pripeka. Vem, da 
skozi ozonsko luknjo prihajajo škodljivi 
UV žarki, ki lahko povzročijo kožnega 
raka. Tega se bojim, vendar se kljub temu 
rada sončim. Seveda uporabljam primer
no zaščito. Za letošnji dopust ob morju 
sem izbrala olje Avon z najvišjim 
zaščitnim faktorjem. Sončila se bom le v 
jutranjih urah in pozno popoldne.”

JOŽE BOJC, upokojenec iz Vasi pri 
Kočevju: “Sonca se ne žbojim’. Zelo sem 
previden, ko v prvih spomladanskih dneh 
začutim vroč zrak. Postopoma se prilaga
jam, tako da sem sedaj že popolnoma 
“črn” in sem lahko cel dan na soncu. Ne 
uporabljam nobenih mazil ali kakšnih 
drugih zaščitnih sredstev proti soncu. 
Priporočila strokovnjakov se mi zdijo 
smiselna. No, ja, včasih pa malce tudi pre
tiravajo.”

BERNARD POJE, učenec iz Ribnice: 
“Lažje prenašam sonce kot zoprno 
soparo, ki nas je te dni pošteno namučila. 
Na sonce seje treba privaditi in misliti na 
morebitne posledice. Resnici na ljubo naj 
povem, da mladi nismo preveč obreme
njeni s pogovori o škodljivem vplivu son
ca na zdravje. Brez nasveta drugih pač 
vem, da se je treba izogibati močnemu 
soncu, kije lahko zelo nevarno. Nekateri 
uporabljajo kreme za sončenje izključno 
zaradi 'šminke’.”

DOLENJSKI LIST

V Krškem neprofitna stanovanja
Podpis pogodbe o gradnji 45 tovrstnih stanovanj - Edvard Oven pohvalil Krško - 

F. Špacapan: gre za kakovostna stanovanja - Vseljivo prihodnje leto

KRŠKO - IR inženiring Krško, Gradbeno podjetje Pionir Novo mesto in 
krška obrtna zadruga Resa so v Krškem 15. julija podpisali pogodbo o grad
nji neprofitnih stanovanj na Spodnjem griču v Krškem. Gre za gradnjo 45 
tovrstnih stanovanj.

podrobnosti Fedor Špacapan.
Pred dnevi podpisana pogodba ve

lja za t. i. stanovanjske objekte E in D.

Poseben pomen pogodbi, zlasti pa 
gradnji takih stanovanj, daje dejstvo, 
daje bil ob podpisu listine navzoč tudi 
Edvard Oven, direktor Stanovanjske
ga sklada Republike Slovenije. Oven 
je pohvalil občino Krško, da se je 
odločila graditi neprofitna stanovanja 
in da seje tako nepopustljivo pogaja
la v stanovanjskem skladu za denar, 
potreben za zidavo stanovanj v Kr
škem. Oven je poleg tega obljubil, da 
bo sklad v prihodnje pomagal z ugod
nimi posojili graditeljem stanovanj. 
Napovedal je tudi, da bo stanovanjski 
sklad izdal obveznice.

Zadovoljstvo nad dejstvom, da je v 
Krškem spet zaživela stanovanjska 
gradnja, so izrazili tudi drugi ude
leženci. “Vesel sem, da smo zraven 
tam, kjer bo v Krškem spet stal kakšen 
žerjav," se je slikovito izrazil Ale
ksander Strupeh, direktor Rese.

Stanovanja, ki so predmet pogodbe, 
so ob podpisu predstavili kot dobre 
bivalne prostore. Fedor Špacapan, 
direktor firme Elite, kije skupaj s Sa- 
vaprojektom izdelala projekt za stano
vanjska objekta, je povedal, da je 
standard v teh blokovskih stanovanjih 
višji, kot smo ga bili v povprečju vaje
ni pri nas. “Pri projektiranju nam je 
šlo za to, da organizacijo stanovanj tu 
dvignemo na raven žhiše v bloku’, da 
oblikujemo stanovanje, ki ni spalno 
bivališče. Vsako stanovanje je, 
gledano tehnično, lahko enota zase, 
čeprav je v bloku. Prizadevali smo si, 
da bi bil stanovanjski objekt dostopen

tudi invalidom, pri čemer smo stano
vanja zasnovali tako, da jih bo možno 
pozneje prirediti za bivanje invalidov, 
če bi bilo to pač potrebno storiti. 
Potrebno se mi zdi tudi poudariti, da 
smo skušali doseči maksimalno 
osončenje stanovanj,” je v izjavi za 
časopis pojasnil strokovne in druge

Prvega od obeh blokov bodo začeli 
graditi še ta mesec in naj bi ga 
dokončali ob koncu marca leta 1995, 
drugega nekaj pozneje in bo vseljiv 
septembra istega leta. Naložba dosega 
vrednost 3,8 milijona mark, kot je 
med drugim povedal ob podpisu Jože 
Kos, direktor podjetja IR inženiring.

L. M.

NEPROFITNA STANOVANJA V KRŠKEM - Ob podpisu pogodbe o stano
vanjih je podpredsednik krškega izvršnega sveta Robert Kerin z zadovoljstvom 
povedal, da se stanovanjska gradnja v Krškem po štirih letih zastoja nadaljuje. 
Podjetje Pionir je ob podpisu zagotovilo, da bo stanovanja zgradilo v roku in 
kakovostno, kot pričakujejo krški naročniki. Na fotografiji (z leve): generalni 
direktor GIF Pionir Novo mesto Jože Peterlin, direktor stanovanjskega sklada 
Edvard Oven, direktor IR inženiring Jože Kos, podpredsednik krškega izvršnega 
sveta Robert Kerin, direktor krške obrtne zadruge Resa Aleksander Strupeh in 
član krškega izvršnega sveta Drago Radej. (Foto: L. M.)
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Natečaj 
za spomenik 

sprave na Rogu I
Komisija sporoča

LJUBLJANA - Komisija n 
razreševanje vprašanj, pove
zanih z namembnostjo in ure
ditvijo grobišč v Kočevskem Ro
gu in drugih grobišč v Sloveniji, 
seje na seji 13. julija odločila, da 
se razpiše javni natečaj za po
stavitev spomenika sprave in 
spominske kapelice v Kočev
skem Rogu. Hkrati je komisija 
sklenila, da Vladi Republik6 
Slovenije da pobudo za posta
vitev nacionalnega spominskega 
obeležja žrtvam druge svetovne 
in državljanske vojne pri nas. 
Spominsko obeležje naj bi sim
boliziralo domovinsko žalost in 
obžalovanje vseh žrtev ter izra
žalo našo ljubezen, pomiritev in 
spoštovanje življenja, vsakega 
življenja in vsake smrti. To naj bi 
bil posvečen prostor oz. objekt 
ob katerem se bodo lahko sproš
čali spomin, spomin in odpuš
čanje, pomiritev z našo zgodo
vino in sprava. Hkrati bo to sim
bolno obeležje našega upanja in 
prihodnosti. Spomenik naj bi bil 
postavljen v Ljubljani.

VIKTOR BLAŽIČ

NOVTRGOVSKO- 
POSLOVNICENTER
ČRNOMELJ - 1. septembra 

naj bi v Črnomlju na mestu, kjer 
je bil nekdaj stari IM V, začel Be- 
grad graditi trgovsko-poslovni 
center s 3.800 kv. metri neto 
površine. V njem bodo trgovske, 
poslovne, uslužnostne dejavnosti, 
skladišča in gostinstvo. 60 odst. 
neto površine je že prodane ali pa 
so sklenjene zanjo predkupne 
pogodbe. Od tega je kar l.lOOkv. 
metrov kupila Emona Merkur. 
Ob trgovsko-poslovnem centru 
bodo uredili še 150 parkirnih 
prostorov, v širšo ureditev pa bodo 
poleg parkirišč vključene še pro
metnica, zelenice, rekonstrukcija 
kanalizacije, križišča Zadružne in 
Belokranjske ceste ter ureditev 
elektro omrežja. Novi center naj 
bi bil po načrtih končan septem
bra prihodnje leto.

O TERAPEVTSKI 
SKUPNOSTI “SREČANJE”

SEMIČ - V torek je bil v Semiču 
pogovor o don Pierinovi terapevtski 
skupnosti “Srečanje”, ki naj bi jo usta
novili na Planini pod Mirno goro. Na 
njem so sodelovali predstavniki slo
venske Karitas, člani sveta krajevne 
skupnosti Semič, predstavniki črno
maljske občine in SKD. Beseda je tek
la predvsem o delu skupnosti, njenem 
vključevanju v okolje ter vplivu na 
okolje, a tudi o tem, ali občina zaradi 
skupnosti lahko pričakuje kakšno 
rento. Več v prihodnji številki Dolenj
skega lista.

Prihaja novi 
clio williams

Bela krajina 
ni “zadnja 

slovenska vas”

Pravi avto za športno vožnjo - 
Prodajni uspeh prve različice

Protest ob izjavi direktorji 
Franca Koširja

NOVO MESTO - Renault je pred 
kratkim začel prodajati drugi rod 
različice clio vvilliams. Kot že njegov 
predhodnik istega imena je tudi novi 
clio williams namenjen posebej iz
birčnim in zahtevnim kupcem, ki si 
želijo avtomobil z vrhunsko opremo 
in voznimi lastnostmi.

MAGAZIN ZA SODOBNE EVROPEJCE

HsLSJE
I FOKUS — DVOJNA ŠTFVIIKA _ FOKUS '

Clio williams je skupaj z različicami 
clio S, RSi in 16V zaokrožil športni 
del ponudbe tega modela. Novi clio 
2,0 williams s trojimi vrati je izpeljan
ka različice 16V in ima vgrajene vse 

i rodu, kizboljšave clia novega rodu, ki so ga

FOKUS - DVOJNA ŠTEVILKA - FOKUS 
V NOVI ŠTEVILKI MED 
DRUGIM PREBERITE 

Slovenci so se osamosvajali 
z visoko stopnjo zaupanja v 
svojo tedanjo oblast, zdaj pa 
jih je ta — kot pač vsaka — 
pustila na cedilu

predstavili sredi letošnjega marca. 
Štirivaljni motor s 1.998 ccir......._v______________1 ccm gibne
prostornine in 16 ventili razvije naj
večjo moč 108 kW (150 KM), avto je 
izredno lahko in natančno vodljiv, 
odlično leži na cesti, skratka - pravi 
avto za pravo športno vožnjo.

izdelala še 30 odst. sestavnih delov 
za kamione, bi po zagotovilih od-za kamione, bi po zagotovilih od
govornih v pičlih 45 dneh ustvari
la 6 milijonov mark dobička. Ker 
doslej Tamu ni uspelo dobiti kredi
tov, ki mu jih vlada in poslovne

Zdaj zdaj lahko 
izbruhne še pravi 
“delavski festival”

banke obljubljajo, tudi delavcem 
rejo redno izplačevati plač.

Mrtvilo je le navidezno

MARIBOR - Po tem ko se je v 
Mariboru končal štirinajstdnevni 
poletni kulturni festival “Lent 94”, 
je v štajerski metropoli zavladalo 
pravo poletno mrtvilo. Organiza
torji festivala, ki so zanj ob veliki
podpori sponzorjev potrošili 900 
tisoč mark, ter številnimark, ter številni Maribor
čani, ki so lahko bili na festivalskih 
prireditvah brezplačno vsak dan 
od “večera do jutra”, v teh vročih 
dneh počivajo.

Žal pa morajo mnogi Maribor
čani počivati tudi na delovnem po
dročju, saj so morala na začetku

ne morejo 
Zato so v prvem tednu julija delav
ci družbe Gospodarska vozila stav
kali in terjali vsaj normalno akon
tacijo za majske plače...

Podobne težave tarejo tudi Li
varno, ki ima za več mesecev na
prej razprodano proizvodnjo, se
daj pa ji primanjkuje likvidnih 
sredstev za nabavo surovin. Ali 
bodo morali zato delavci Livarne 
ostati brez plač in stavkati, je v ve
liki meri odvisno od vlade in bank, 
saj je sindikat poslal opozorilno 
pismo v zvezi s tem celo dr. Jane
zu Drnovšku.

Tudi nekaj sto delavcem koncer
na TVT, ki so na čakanju že več 
kot leto dni, so se v teh dneh pri
družili novi. Koncernu je namreč 
uspelo privatizirati nekatere od
delke, to pa je privedlo do novih 
tehnoloških presežkov delovne 
sile.

poletja mnoga mariborska podjet
ja poslati domov na čakanje veliko 
delavcev, za katere v tovarnah ni

Postopek za ugotavljanje pi 
delavcev bo stekel tudi v

re-

liko
delavcev, za katere v tovarnah ni 
dovolj dela. Trenutno mariborsko 
industrijo najbolj pesti pomanj
kanje obratnih oz. zagonskih sred
stev, zato v mnogih tovarnah ne 
morejo delati, čeprav imajo dovolj 
naročil in kupcev za svoje še ne
dokončane proizvode.

Tako je denimo v družbi Gos
podarska vozila v Tamu od 1.500 
delavcev na čakanju kar 800 de
lavcev, čeprav ima družba od ku
pcev naročenih 660 kamionov, ki 
pa jih ne more izdelati, ker ji manj
ka 30 odst. komponent. Če bi samo 
ta Tamova družba dobila za 3,5 
milijona mark kredita, da bi lahko 
kupila ali s pomočjo kooperantov

sežnih
Mariborski tekstilni tovarni, ki je v
teh dneh v postopku prisilne po
ravnave. lenarška tovarna konfek
cije Caprice s 360 zaposlenimi pa 
je že tako in tako morala v stečaj... 

V Mariboru je torej zavladalo v
teh vročih poletnih dneh pravo 

, dnmrtvilo tako na kulturnem, druža
bnem kot gospodarskem področju. 
Vendar pa to še zdaleč m “čas kis
lih kumaric”. Ravno zaradi mrtvi
la v številnih gospodarskih pod
jetjih socialna napetost v maribor
skem gospodarstvu tako narašča, 
da na ulicah štajerske metropole 
kaj lahko pride do novega, tokrat 
delavskega “festivala”... Samo to 
še ni jasno, kdo bo na njem pel in 
kdo plesal.

TOMAŽ KŠELA

Letos v francoskem rally prvenstvu 
nastopajo štirje avtomobili clio vvil- 
liams skupine A, s kakršnimi je Re
nault lani osvojil naslov francoskega 
prvaka med izdelovalci in FIA evrop
ski rally pokal.

Do konca lanskega leta so v Fran
ciji prodali 1.455 primerkov prve raz
ličice clia williams, v drugih evropskih 
državah (zlasti v Švici) pa še preko 
5.000 primerkov, kar clio vvilliams 
tudi po prodajnem uspehu uvršča 
med izjemne avtomobile.

KMEČKA U DRUŽBA
začenj amo!

V juliju bomo ustanovili prvo 
pooblaščeno investicijsko družbo in 

začeli zbirati vaše lastninske 
certifikate v poslovalnicah Hranilno 

kreditnih služb in Slovenske 
zadružne kmetijske banke.

Kmečka družba d.d., 
pooblaščena družba za upravljanje 

investicijskih skladov, 
Miklošičeva 4, (061) 132 60 47.

VCERTIFIKATI
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ČRNOMELJ - Pred časom so st 
televizijskem Tedniku znova usmil 
Belokranjcev, ki so tokrat utemeljen 
zahteve o tem, kako nujno v Beli krt), 
ni potrebujejo carinsko izpostavo. I 
izjavah predstavnikov vlad obeh obti 
podjetnikov in tovarnarjev pa se 
izprsil še direktor republiške Carini 
uprave Franc Košir, ki je dejal, d) ~ 
vsaki vasi že ne bo mogla stati carini 
izpostava.

Črnomaljska vlada je zato povzd 
nila glas in v ostrem protestu spomtt 
Franca Koširja, ki sicer ni edini I 
kakšne državne službe, ki tal 
razmišlja, da Bela krajina s 700kv. I 
lometri površine in 27 tisoč prebivalci1 
daleč ni zadnja vas v Sloveniji. Samf 
črnomaljski občini imajo za 80 ni" 
jonov ameriških dolarjev zunajtrgodf 
ske menjave, ki še vedno narašča, t 
rektor Carinske uprave bi o tem mol 
vedeti kaj več.

V Beli krajini so zaradi takšnih izje 
še bolj občutljivi tudi zato, ker se že M8 
in tako država do njih obnaša kot t" 
drugorazrednih državljanov. Zlasti 
primerjavi s Slovenci ob meji z Italin 
Avstrijo in Madžarsko. Dobra tri letati 
osamosvojitvi še vedno nimajo ne tf{ 
loobmejnih prepustnic ne urejen] 
maloobmejnih prehodov. In če so scj 
črna, vzhodna in zahodna meja J 
Slovenijo okno v svet, bi država očim 
najraje, da bi na južni meji trdno zaf\ 
li okno in spustili žaluzije. J

M. BEZEK-JA0
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pogovori o družini
ob ponedeljkih od 18. do 20. ure
na telefonu (068)26-005

Z NOVOMEŠKE TRŽNICE
Na ponedeljkovi tržnici so se stoj

nice kar šibile pod svežim sadjem in 
zelenjavo. Borovnice so bile po 400 
tolarjev, hruške agatnice po 100, jin- 
glo 80, jabolka od 50 do 120, višnje in 
breskve po 200 tolarjev kilogram. Za 
kilogram poletnih solat, endivje, zel
ja, cvetače in kumar, je bilo treba od
šteti 100 tolarjev, za stročji fižol 200, 
grah in špinačo 400, česen 500, čebu
lo in bučke 120, nadzemno kolerabo 
140, koren 150 in krompir 80 tolarjev. 
Orehi, sirček in smetana imajo še 
vedno iste cene: 1000,300 in 500 to
larjev, jajce pa stane 16 tolarjev.

sejmisca
BREŽICE - Na sobotnem sejmu je 

bilo naprodaj 165 do tri mesece sta
rih in 44 starejših prašičev. Prvih so 
prodali 114 po 270 do 280 tolarjev, 
drugih pa 27 po 170 do 180 tolarjev 
kilogram žive teže.

Naša vina so v svetovnem vrhu
Na mednarodnem ocenjevanju kar 4 velike zlate medalje za vina iz krške in metliške kleti 
- Metličan Otmar Šturm zlato in tri srebrne medalje - Cviček ni vino za taka ocenjevanja

LJUBLJANA - O velikem uspehu metliške in krške kleti na zadnjem 
mednarodnem ocenjevanju v Ljubljani smo že pisali. J okrat pa še o tem, kako 
so se odrezala na tem ocenjevanju druga vina z našega območja. Prej pa še 
enkrat povejmo, kako so najboljši svetovni degustatorji ocenili najboljša vina 
iz Krškega in Metlike. Od 12 velikih zlatih medalj, ki so jih na tem 40. 
mednarodnem ocenjevanju vin v Ljubljani dobila slovenska vina, so šle 4, se 
pravi cela tretjina, v metliško in krško klet.

NOVO IZ URADNEGA LISTA

• OBVEZNO OZNAČEVANJE 
ŽIVALI - Z julijem je pri nas začela 
veljati odredba o obveznem ozna
čevanju domačih živali v prometu. 
Parkljarji morajo imeti v levem ušesu 
predpisano ušesno znamko, kopitarji 
Pa identifikacijski trak okrog biclja. 
Na ušesni znamki za govedo in pra
šiče, ki je zelene barve, sta odtisnje
ni identifikacijska oznaka in serijska 
številka, podobno pa tudi na ušesni 
znamki za ovce in koze, kije rumene 
barve. Ušesne znamke izdajajo imet
nikom živali pooblaščeni organi za 
izdajo zdravstvenih spričeval.

• PREPOVEDAN UVOZ KROM
PIRJA - Pridelovalci krompirja, ne 
Pa kupci, se bodo razveselili odredbe, 
s katero je kmetijski minister od 23. 
junija prepovedal uvoz krompirja iz 
Cele vrste evropskih držav. Vzrok je 
v nevarnosti za vnos nematod - ogor- 
čic, ki so se namnožile v teh deželah 
■n ki bi jih s pridelkom lahko zanesli 
tudi k nam. Tako pravi uradna ute
meljitev, k taki odločitvi pa je gotovo 
prispevala svoje tudi skrb za večjo 
zaščito slovenskih pridelovalcev, ki 
jih ogroža uvoz poceni tujega krom
pirja. Mnenja o tovrstni zaščiti so 
seveda zelo deljena.

Metliška kletje dobila veliko zlato 
za metliško črnino letnika 1983 ter za 
kolednika laški rizling izbor, letnik 
1993. Poleg 2 velikih zlatih so dobili 
še dve srebrni medalji, in to za met
liško črnino, letnik 90, ki ji je le ma
lenkost manjkala za zlato medaljo, in 
za metliško črnino, letnik 1992; za 
rumeni muškat in Sardone, letnik 
1993 pa so dobili častno diplomo.

Krška vinska klet pa je dobila ve
liko zlato medaljo za laški rizling let
nika 1992 ter 1993, poleg tega pa še 
zlato medaljo za sauvignon 1992 ter 
drugi laški rizling 1992, častno diplo
mo za modro frankinjo 1993 ter dip
lomo za sodelovanje za lanski cviček.

Skupaj so vinarji z našega območja, 
ki spada v posavski vinorodni rajon, 
poslali na ljubljansko ocenjevanje 53 
vzorcev vin. Poleg že omenjenih kleti 
so dobili medalje še: zlato: Otmar 
Šturm iz Metlike za modri pinot 93 
ter Ivan in Marjan Kelhar z Bizeljske
ga za sauvignon 92; srebrno: Anton 
Kostelec iz Drašičev za sardone, poz
na trgatev 93; Franc Balon z Bize
ljskega za Sardone 93; Otmar Šturm 
iz Metlike za Sardone 93, za modro 
frankinjo 93 ter za rumeni muškat 93; 
Vino Brežice za laški rizling, izbor 93, 
za Sardone, jagodni izbor 91, za laški 
rizling ledeno vino 92 ter za portos 
tawny (modri pinot); Jože Frelih iz 
Šentruperta za peneče vino Kappel- 
man S5; Barbara International iz 
Ljubljane (klet na Bizeljskem) za 
barbero 92 in cuvee princesse 92; Jo
že Prus s Krmačine za rumeni muškat 
93. Druga vina so dobila častne di
plome oz. diplome za sodelovanje.

Po besedah dr. Julija Nemaniča, 
podpredsednika prezidija ljubljan
skega ocenjevanja in predsednika

• Če se dobro počutiš, ne skrbi, mini
lo te bo. (Murphyjev zakon)

ene od ocenjevalnih komisij, so 4 ve
like zlate medalje za krško in met
liško klet tudi lep uspeh posavskega 
vinorodnega rajona sploh, kije bil do 
sedaj kar malo zapostavljen in v sen
ci ostalih dveh rajonov, se pravi po
dravskega in primorskega. Velika 
zlata medalja za metliško črnino, ki 
je sploh edina tako žlahtna medalja 
za slovenska rdeča vina, ter zlata za 
Šturmov modri pinot pa srebrna za 
Šturmovo modro frankinjo in dve 
srebrni za metliško črnino jasno ka
žejo, da se da tudi (ali pa sploh) pri 
nas pridelati visoko kakovostno 
rdeče vino. To bi morali sedaj ti vi
narji tudi primerno ovrednotiti pri 
prodaji teh izvrstnih vin.

* Manj posluha pa so mednarodni 
ocenjevalci pokazali za naše nacio
nalne vinske posebnosti, kot sta te
ran in cviček. Z našega konca so po
slali na ocenjevanje tudi 5 vzorcev

cvička, vendar noben ni dobil več kot 
častno diplomo. Podobno seje godi
lo tudi teranu. Po besedah dr. Julija 
Nemaniča je to za tako ocenjevanje, 
kot je ljubljansko, normalno in pri
čakovano. Podobno bi se godilo tudi 
drugim vinom, ki so zgolj posebnost 
katere koli dežele. “Degustatorji iz 
celega sveta ocenjujejo vino le kot vi
no in od njih ni moč pričakovati, da 
bodo opazili in znali ceniti nacional
no posebnost in tipiko določenega vi
na. Ocenjujejo z merili, kijih prizna
va stroka in so enaka po vsem svetu, 
zato so pač na takih ocenjevanjih vi
na, ki sodijo med nacionalne poseb
nosti, prikrajšana,” pravi dr. Nema
nič. “S tem pa seveda ni prav nič de
gradirana mjihova visoka slovenska 
kakovost. Za nas so ta vina še naprej 
izvrstna, čudovita in okusna.”

Vendar se na svoj način tudi pri 
takem ocenjevanju kaže kakovost teh 
vin. Od petih vzorcev cvička je bil 
najbolje ocenjen prav cviček Janeza 
Kralja iz Dobruške vasi, kije letos na 
ocenjevanju cvičkov postal kralj 
cvička. Kraljev cviček je dobil 18 ne
gativnih točk, medtem ko sojih dru
gi dobili 21,30,39 in 53.

A. BARTELJ

NOVO MESTO - Še vedno težka 
gospodarska situacija, ki se kaže na 
ekonomski moči srednjih in majhnih 
kmetij, sili kmetovalce k resnemu ra
zmišljanju, s čim in kako se na takih 
kmetijah ukvarjati, da bi dosegli do
hodek za normalno življenje.

Največkrat se sprašujejo, kakšno 
tehnologijo uporabljati, kako že vpel
jano proizvodnjo racionalizirati, kdo 
jim bo izdelal dokumentacijo za fi
nančno podporo in tako dalje. Za od
govore na takšna vprašanja se naj
pogosteje obračajo na kmetijsko sve
tovalno službo, ki si je v treh letih

Kmetje, zdaj 
izkoristite 
priložnost!

Na voljo so republiška in
terventna sredstva

Kmete obveščamo, da lahko iz re
publiških intervencijskih sredstev za 
kmetijstvo uveljavljajo različne re
grese in podpore. Natančnejše infor
macije o pogojih, kijih morajo izpol
njevati prosilci, lahko kmetje dobijo 
na vseh sedežih kmetijske svetovalne 
službe.

Kmetje lahko uveljavljajo regres za 
naslednje vrste plemenske živine: 
krave prvesnice kombiniranih in me
snih pasem, drobnico, prašiče in kon
je. Regres je možno uveljaviti tudi za 
selekcionirane čebelje matice.

Kmetijski nasveti
Požiganje slame kot greh

Nekaj čudnega se, vsaj navidez, dogaja z rodovitnostjo kmetijske zem
lje. Kljub večji porabi mineralnih gnojil rodnost marsikje upada, kar 
preseneča vse tiste, ki podcenjujejo pomen sonaravnega gospodarjenja 
m naravnega kroženja snovi. Ornici preprosto vse bolj primanjkuje hu
musa, topa je tista nepogrešljiva osnova za drobnozivke v tleh, brez 
katerih m samoočiščevalne sposobnosti in rodovitnosti.

Že iz tega zornega kota je sežiganje slame po žetvi nesprejemljivo, 
strokovno neutemeljeno in celo škodljivo. Slama, ki ostaja na njivi po 
žetvi pšenice in ječmena, resda v sebi nima dosti gnojilne in hranilne 
vrednosti, je pa organska snov, ki jo tla za tvorbo humusa nujno 
potrebujejo, brez nje pa tudi ni primerno rahle, zračne, za vodo vpoj
ne in primerno strukturne rodovitne zemlje. Če jo poljedelec požge, 
se vse to nekoristno porazgubi v zrak, ostane le pepel, pod pogoriščem 
pa zaradi ognja dodatno poškodovana zgornja plast ornice z uničenimi 
mikroorganizmi.

Slamo je zatorej treba zadelati v tla in s tem izkoristiti njen blagodej
ni vpliv na rodovitnost. Na to je treba misliti že ob žetvi, ko naj kom
bajn opravi žetev vsaj na višini 15 cm, da ni potrebna dodatna košnja 
strnišča. Pred zaoravanjem je treba slamo kar se da enakomerno raz
trositi in razrezati, če tega ne naredi že kombajn. Najboljša dolžina je 
5 do 10 cm. Taka rezanica je primerna za plitko zaoravanje, kije v tem 
času priporočljivo tudi za setev strniščnih posevkov, s katerimi je 
mogoče na isti njivi požeti še eno žetev. Slama naj bo dobro pomešana 
z zemljo; ob tej priložnosti je zelo koristno dodati kako dušično gnoji
lo ali pa uporabiti odvečno gnojevko, saj s tem popravimo razmerje 
hranil v tleh. Kot je znano, vsebuje slama zelo malo dušika, je pa odlična 
hrana za talne drobnoživke, brez katerih ni godnosti in rodovitnosti tal.

Zelo koristno poletno obdelavo je mogoče opraviti na več načinov, 
s plugom, rotacijsko brano, grebačem, izjemoma celo s podrahljači. 
Bistveni so ugodni učinki, od rahljanja in preprečevanja izhlapevanja 
pa vse do razpleveljenja.

Inž. M. L.
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Brez svetovalne službe ne gre
Delo je usklajeno, storitve pa bo po novem treba plačati

obstoja dodobra utrla pot mednje. 
Uveljavila seje z izkušnjami svetoval
cev, saj znajo v večini primerov najti 
najustreznejše odgovore na zastavlje
na vprašanja.

Ugotavljamo, da je v večini občin 
dolenjske in posavske regije, kiju po
kriva naš oddelek, sodelovanje znot
raj občin zelo usklajeno in dobro, 
ponekod, k sreči v manjšem delu, pa 
je odnos do svetovalne službe preveč 
spolitiziran, neusklajen, kar se naj
bolj kaže v novomeški občini. Glede 
na karakter dela svetovalne službe, ki 
je izključno strokovnega, nevtralnega 
in nepolitičnega značaja, se nočemo 
niti ne bomo pustili pri svojem delu 
vplivati različnim interesom.

Naša osnovna naloga je kar naj
hitreje dati željene informacije upo
rabnikom. Zato imamo več načinov. 
Najhitrejše dobijo informacijo nepo
sredno na enoti svetovalne službe v 
občinah, ker so svetovalci seznanje
ni s strokovno, finančno in organiza
cijsko problematiko v kmetijstvu.

Za še boljše in hitrejše informiran
je smo usposobili tudi na Dolenjskem 
t.i. “telefonski odzivnik”, na katerem 
bodo na voljo najaktualnejši kmetij
ski nasveti za tekoče dni. Dobili jih 
boste na telefonu (068) 98-32.

Kar se tiče financiranja svetovalne 
službe, so bile do sedaj vse storitve 
svetovalcev brezplačne. V službi smo 
ugotovili, da je materialnih stroškov 
toliko, da jih sami s financiranjem z 
republiških sredstev ne moremo več 
pokrivati. Zato bomo materialne st
roške za izdelavo različnih progra
mov ali zahtevkov uporabnikom za
računavali. S cenikom teh stroškov 
boste seznanjeni v kratkem. Objavili 
ga bomo v Dolenjskem listu.

NIKO POŽEK, dipl. inž. 
vodja oddelka svetovalne službe 

Novo mesto

Kmetje, ki sodelujejo pri izvajanju 
republiškega selekcijskega progra
ma, lahko uveljavljajo nadomestilo 
za pokrivanje razlike v ceni mleka in 
govejega mesa; ukrep velja za prire
jo kravjega, ovčjega ter kozjega mle
ka in predelavo mleka v hribovskih in 
gorskih sirarnicah. Pridelovalci na 
kraških, hribovskih, gorskovišinskih 
in drugih območjih z omejenimi pro
izvodnimi možnostmi za kmetijstvo 
lahko uveljavljajo podporo za izrav
navo stroškov prireje mleka krav in 
drobnice. Podporo za prirejo govedi, 
konj in drobnice, ki se redijo za meso, 
pa lahko dobijo le rejci na gorsko
višinskih in strmih kmetijah.

Kar zadeva gradnje živinorejskih 
objektov, je treba poudariti, da sofi
nancirajo (nepovratna sredstva) le še 
investicije za objekte za rejo plemen
skih svinj in mladic v vzrejnih sre
diščih ter za program genske banke 
krškopoljskega prašiča in investicije 
v objekte za drobnico, vključeno v 
program genske banke v živinoreji. 
Nepovratna sredstva je mogoče pri
dobiti tudi za gradnjo ribogojnic.

Regres se lahko uveljavlja tudi za 
seme poljščin: pšenice, rži, ajde, in za 
seme semenskega krompirja.

Še vedno se regresirajo kakovostne 
trsne cepljenke in bazni klonski ma
terial za matičnjake. Za obnovo in
tenzivnih sadovnjakov se lahko pri
dobi regres za sadike naslednjih sad
nih vrst: jablane, hruške, breskve, ja
gode, orehe, leske in češnje.

O subvencioniranju obresti od kre
ditov za tekočo proizvodnjo smo že 
pisali v eni od prejšnjih številk.

Za vse do sedaj omenjene podpore 
so roki, do katerih je treba oddati 
zahtevke, različni, vendar za nobe
nega od namenov ni časa več kot do 
31. oktobra, zato je treba z zahtevki 
pohiteti.

Nepovratnih sredstev za investici
je v živinorejske objekte in kmetijsko 
opremo ali za dopolnilne dejavnosti, 
ki so bila na voljo v preteklih letih, ni 
več mogoče pridobiti. Namesto teh 
imajo zdaj kmetje možnost, da za 
dolgoročne investicijske kredite, ki 
jih lahko najamejo pri katerikoli ban
ki, uveljavljajo regres za plačevanje 
realnih obresti (r). Stopnja regresi
ranja obresti za posojila je odvisna od 
namena posojila, v večini primerov 
pa znaša 70 ali 80% realne obrestne 
mere. Vloge za nove kredite je treba 
oddati do 15. septembra, za stare pa 
do zadnjega julija letos.

Inž. TANJA STRNIŠA 
Kmetijska svetovalna služba

EN
HRIBČEK
BOM
KUPIL...

Ureja: dr, Julij Nemanič
v

Ze stoijene 
napake zdaj še 
lahko omilimo

Nujna zelena dela

Peronospora se je sicer pone
kod obilno razširila, glede na 
zelo ugodne pogoje za njen raz
voj pa je skupna neposredna 
škoda dokaj majhna. Vendar si 
posledic zaradi uporabe različ
nih škropiv še nihče ne more 
predstavljati.

Zato pa smo letos imeli obilno 
težav z oidijem. Menjavanje pri
pravkov in pogosto škropljenje 
sta komaj lahko preprečili naj
hujše. Bojimo se, in to upravi
čeno, da bosta letino pokvarila 
še siva grozdna gniloba oz. bot- 
ritis.

Na razpolago imamo tehno
loške ukrepe, s katerimi one
mogočimo nastanek večje škode. 
Napake, kot sta preobilno, zlas
ti pa neusklajeno gnojenje z mi
neralnimi gnojili in pretirano ob
remenjevanje, lahko sedaj delno 
še omilimo z zelenimi deli. S tem 
preprečimo slabo dozorevanje 
grozdja in lesa. Poleg drugih po
sledic preobremenjenosti nava
jam tisto z najhujšimi učinki. 
Priče smo namreč pojavom od
miranja grozdov in sušenja celih 
trsov. Izvir teh težav pa je v tem, 
ker trta zaradi preobremenje
nosti in pomanjkanja vlage ne 
more v lesu ohraniti dovolj hra
nil, ki bodo v naslednjem letu 
potrebna za nemoteno odganja
nje. Takrat bo namreč trta odvi
sna samo od zaloge vseh potreb
nih hranil v lesu, gnojenje z NPK 
gnojili pa bi le poslabšalo njeno 
življenjsko moč, ker ta nimajo 
potrebnih hranil v naravnem ra
zmerju, kot je potrebno.

Dozorevanje je mogoče, če tr
ta razpolaga z zadostno količino 
vlage in toplote. Vse je omejeno 
z razpoložljivo količino in kon
čno odvisno od zdrave listne po
vršine, ki jo neposredno obseva 
sonce. Povprečno znaša listna 
površina 2,5-krat več kot povr
šina tal. Izjemno pa lahko do
sega 4,5-krat več. Zato so vsi lis
ti, ki rastejo v senci, za trto bre
me in pospešujejo razvoj bolez

ni. Ker pa stari listi slabše iz
koriščajo svetlobo, jih lahko 
nekaj na mladici odstranimo, 
vendar moramo skrbeti, da bodo 
učinkovitejši mladi listi ostali 
zdravi. Z delnim odstranjevan
jem listja okrog grozdja (povpr. 
po 2 lista na mladiko) zmanj
šamo vlago v notranjosti, s tem 
pa tudi omilimo napad bolezni.

Boljše dozorevanje lesa dose
žemo s krajšanjem predolgih 
poganjkov (nad 15. listom) in 
odstranjevanjem predebelih po
ganjkov (to bi mogli storiti že 
prej). Za lažje razumevanje na
vajam, da je razlika v porabi 
vode za dozorevanje zelo debe
lega in še popolnoma primerne
ga poganjka (cca 15 očes) okrog 
20 litrov. To količino težko zago
tovimo, če vlage primanjkuje. 
Posledice nezadostne dozorelos
ti pa so vsem znane. Najhujša je 
ta, ker je zaradi tega trta dovzet
na za mnoge prej neznane bolez- 
m-.

Še eno moramo vedeti: trs se 
bistveno bolj izčrpa z večjim šte
vilom grozdov oz. jagod ob ena
kem pridelku (pri večjem pridel
ku jagode ostanejo drobne).
* Kratka ponovitev potrebnih 
ukrepov:

Odstraniti moramo odvečne, 
zlasti predebele in prekratke po
ganjke in nekaj listov okrog gro
zdja.

Vršičkati (tudi, da preprečimo 
lomljenje poganjkov takoj nad 
žico) nad približno 15. očesom, 
če se poganjki nagibajo vstran.

Odstraniti odvečne grozde 
(slabe in na slabših poganjkih), 
skladno z močjo trsa in naravni
mi pogoji rasti.

Letos lahko poskrbimo, da ne 
bo spomladi večjih težav s pršico 
in pozneje z oidijem, tako da v 
začetku avgusta tam, kjer je oi- 
dij, žveplamo z žveplenim pra
hom. Zlasti pa je potrebno takoj 
po trgatvi poškropiti vinograd z 
močljivim žveplom ali žveple- 
noapneno brozgo ali karatanom.

Obvestila o potrebnih škro
pljenjih dobite na tel. odzivniku 
št. 98-23.

Inž. JOŽE MALJEV1Č
svetovalec za vinogradništvo

(Prihodnjič spet nadaljevanje 
članka o boleznih vina, ki je bil 
prekinjen zaradi aktualnosti 
današnjega zapisa)

Taniff*
” LASTNIKI 

KOSTANJEVIH GOZDOV
Kostanjev les se lahko seka tudi poleti. Ves les 
vam bo odkupil TANIN SEVNICA, če sami ni
mate možnosti poseka, vam to napravimo mi. 
Dodatne informacije lahko dobite na tel. šte
vilkah 0608/41-349 ali 41-044.

BOGDAN FINK SE NE DA
WILDON - V tem malem avstrij

skem mestecu, ki ga bolj poznajo kon
jeniki, člani konjeniškega kluba Šent
jernej, kadar zastopajo Slovenijo na 
kasaškem tekmovanju Alpe-Jadran, je 
bila prejšnji vikend velika tožna cestna 
dirka na 157 kilometrov, kjer je nastopil 
tudi Novomeščan Bogdan Fink. Mladi 
kolesar, ki je pred meseci imel težko 
poškodbo, je ponovil svojo vrednost, saj 
je v močni mednarodni konkurenci za
sedel drugo mesto. Za Avstrijcem Ri
chardom Schmiedom je zaostal za 31 
sekund.

KMETOVALEC ŠT. 7
SLOVENJ GRADEC - Te dni je 

izšla julijska številka Kmetovalca, 
strokovne kmetijske revije Društva 
kmetijskih svetovalcev Slovenije. 
Posvečena je predvsem strniščnim 
dosevkom v skladu s sezonskimi 
poljedelskimi opravili. Ob še nekat
erih drugih zanimivih prispevkih je v 
reviji objavljen katalog stroškov 
kmetijske mehanizacije v letu 1994, 
namenjen obračunu medsebojno 
sosedske pomoči. V zvezi s tem ure
dništvo vabi bralce, naj svoja mne
nja in pripombe sporočijo na sloven
sko kmetijsko ministrstvo, na Par
movo 33 v Ljubljano.

HELENA MRZLIKAR gospodinjski kotiček
v

Cas zrelih marelic
Domovina marelic je Kitajska, 

kjer sojih poznali že 2000 let pr.n.š. 
V vzhodnjaški kuhinji uporabljajo 
zlasti kuhane marelice na vse mo
goče načine. Zelo znana delikate
sa so tudi olupljene in posušene 
marelice. Suhe so sestavina pikant
nih jedi s svinino in perutnino. Pe
čene ali pretlačene marelice pa so 
za omako. Sladoled pripravimo le 
iz svežih marelic.

Če imamo marelic veliko, napra
vimo marmelado. Primerna je za 
premaze peciv, ki vsebujejo tudi 
čokolado. Poznamo kar precej ok
usnih jedi, kot so marelični cmok 
pa zavitki, pene, narastki in tudi 
hladne in osvežujoče bovle.

Izbira je velika, čas pa tudi pravi, 
da poskusimo katero od navedenih 
dobrot. Če pa ne utegnemo izkoris
titi sezone zrelih marelic sedaj, lah
ko sadeže tudi zamrznemo in upo
rabimo kasneje. Da ne bo na mizi 
vedno le jabolčni zavitek, ga za spr
emembo napravimo z marelicami.

Za precej velik MARELIČNI 
ZAVITEK potrebujemo 250 g mo
ke, žličko soli, 2 žlici olja, 1/81 vode. 
Za nadev pa 75 g zmehčanega mas

la ali margarine, 100 g sladkorja, 2 
rumenjaka, žličko naribane limo
nine lupine, 2 beljaka, 750 g zrelih 
marelic in 1/2 žličke cimeta. Poleg 
tega pa še moko za valjanje, stop
ljeno maslo in sladkor v prahu. Iz 
moke, olja, soli in vode zgnetemo 
voljno testo. Pokrijemo in pustimo 
počivat 1 uro.

Za nadev zmehčamo maščobo in 
zmešamo s 50 g sladkorja in z ru
menjaki. Zmes mešamo, da penas
to naraste. Iz beljakov stepemo trd 
sneg in dodamo sladkor. Masi zme
šamo skupaj in dodamo narezane 
marelice. Vse skupaj odišavimo. 
Testo delno razvaljamo in nato še 
s hrbtno stranjo rok tanko razvle
čemo. Pokapljamo ga s stopljenim 
maslom, premažemo z nadevom in 
zvijemo. Da ne bo skorja pokala, ga 
premažemo z maslom. Zavitek pe
čemo 45 minut pri 180 stopinjah C. 
Ohlajen zavitek potresemo s slad
korjem v prahu. Za zamrzovanje 
marelicam odstranimo koščico, po
lovice zložimo na pladenj in delno 
zamrznemo. Nato jih zložimo v 
vrečke in položimo v zamrzoval
nik.

DOLENJSKI LIST



MŠŠ iz NAŠIH OBČIN MM
Boste dopustili, da o usodi 
vašega certifikata odločajo 

drugi ali celo naključje. 
VERJETNO NE.

VIZIJI)

je s svojim znanjem m 
pogledom vnaprej pripravila za 

vas možnost, da certifikat 
vložite v VIZIJO, ki je doma 

v vašem kraju.

S svojim certifikatom lahko 
dokažete da ste 

DOLENJEC.
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VIZIJA

Družba za upravljanje vaših 
VIZIJ

Vizija - družba treh pokrajin
Da Dolenjska, Posavje in Bela krajina ne bodo nerazviti jug Slovenije

NOVO MESTO - Družba za upravljanje investicijskih skladov, Vizija iz 
Novega mesta, je sredi julija skupaj z drugimi podobnimi družbami dobila 
soglasje Agencije za trg vrednostnih papirjev za zbiranje certifikatov oz. do
voljenje za ustanovitev dolenjsko-posavsko-belokranjske pooblaščene inves
ticijske družbe Vizije. Certifikate bodo začeli zbirati predvidoma v začetku 
avgusta, in to preko mreže izpostav zavarovalnice Tilia po vsej Sloveniji, SDK 
v Novem mestu, Kočevju in Krškem ter pri poštah v Novem mestu, Kočevju, 
Črnomlju, Metliki, Trebnjem, Brežicah, Krškem in Sevnici.

V množici pooblaščenih investicij
skih družb ima Vizija na Dolenjskem, 
v Posavju in Beli krajini poseben po
ložaj, kajti to je res družba teh treh 
pokrajin. Družba za upravljanje Vizi
ja je torej domača družba, ki pa ne bo 
delala “po domače”, ampak visoko 
strokovno, in to z domačimi kadri, 
kar priča tudi sestav vodstev in nad
zornih svetov obeh Vizij, družbe za 
upravljanje investicijskih skladov in 
pooblaščene investicijske družbe. 
Ker je družba za upravljanje Vizija 
zainteresirana za nove mlade stroko
vnjake in za čim tesnejše povezave 
jugovzhodnega dela Slovenije, pod

pira ustanavljanje finančnih gospo
darskih družb na Dolenjskem, v Po
savju in Beli krajini in si želi z njimi

• V Sloveniji je 23 pooblaščenih 
družb za upravljanje, med njimi je 
trenutno 19 takih, ki lahko ustanav
ljajo pooblaščene investicijske 
družbe oz. lahko zbirajo certifikate. 
Večina teh družb je iz Ljubljane in 
zdi se, da se zgodba o odločanju in 
vodenju iz centra države ponavlja. 
Seveda k temu veliko pripomorejo 
tisti, ki se ne čut|jo dovolj sposobne, 
da bi to dejavnost organizirali zumg 
Ljubljane, ali pa imajo svoje inte-

Med manjšimi, a uspešnejšimi
Tako napovedujejo pri družbi za upravljanje Certius

NOVO MESTO - Med 23 poob
laščenimi družbami za upravljanje v

tanovitelji so zasebne firme Inter- 
timex iz Ljubljane ter novomeški 
BAS in Feniks. Od ustanovitvenega 
kapitala Certiusa, ki znaša 75 mili
jonov tolarjev, odpade polovico na 
uspešni novomeški firmi. Certius bo 
upravljal pooblaščeno investicijsko 
družbo za zbiranje certifikatov Pod- 
jetnež in vzajemni sklad. “Certius, ki 
ima sedež v Ljubljani, je tako delno 
tudi dolenjska družba, seveda pa 
bomo certifikate zbirali po celi Slo
veniji,” pravijo. “Naše glavno vodilo 
je kupovanje delnic uspešnih sloven
skih podjetij. Nas zanima čim večji 
donos in varnost naložb ter s tem po
vezano izplačilo dividend našim del
ničarjem!”

Onkraj meja naše vsakdanjosti
Slavko Šeruga s Sel pri Ratežu: sram jih je, da bi poslovnežu ponudili prenočišče na 

turistični kmetiji - “Tukaj se svet konča” - Kmetija ostaja kmečka

SELA PRI RATEŽU - Tako kot je 
Zvone Šeruga, svetovni popotnik s Sel 
pri Ratežu, hotel videti drugačne 
zvezde in je odšel iz rojstne vasi v 
drugačne kraje, je želel Zvonetov brat 
Slavko Šeruga zagotoviti drugačno 
turistično ponudbo in zato na Selih pri 
Ratežu dela bivališče za turiste, ki je 
v nekaj opaznih podrobnostih nevsak
danje. Slavko je to željo že dodobra 
uresničil in na Selih stoji in utečeno 
posluje Šerugova turistična kmetija, ki 
jo z nemškimi in italijanskimi turi
stičnimi katalogi v roki znajo najti 
popotniki iz srednjeevropskih držav.

Slavko Šeruga misli, da se turistične 
kmetije v sedanjih razmerah nekako 
ne morejo prav razživeti. “Turizem na 
kmetijah je zelo perspektiven. Na 
žalost pa se za bivanje na taki kmetiji 
odločajo le tisti, ki že sami vedo, kaj 
se na takem mestu dobi. Ne odločajo 
pa se slučajni gostje, na primer taki, ki 
so bili tukaj samo eno noč. Obstaja še 
precej nezaupanja v turistične kmeti
je, in sicer gre za to, da poslovneži za 
to možnost, za tako kmetijo, ne vedo. 
Tisti ljudje, ki v novomeških podjetjih 
skrbijo za nastanitev svojih poslovnih 
gostov, pa se sramujejo ponuditi 
poslovnemu človeku za nastanitev 
samo’ turistično kmetijo, češ kako bo 
ugleden pioslovnež prenočil na kmeti
ji. Ne vem, zakaj tako mislijo. Odveč 
je vsakršen strah, da je bivanje na taki 
kmetiji ’pod nivojem’,” zagotavlja 
Šeruga.

Kmet, turistični delavec s Sel, priz
nava, da obstajajo razlike v ponudbi, 
vendar ne vidi razloga, da bi jih 
odpravili. “Res je, da na turistični 
kmetiji ne nudiš vsega ugodja. Mislim 
na to, da tu ne serviraš ne vem koliko 
vrst vina. Vendar pa se glede do
mačnosti kmetija lahkoprimerja z 
vsakim mondenim turističnim sre
diščem. Je celo neka prednost. Pri nas 
je celotna zadeva manjša, tu se lahko 
bolj posvetiš vsakemu gostu posebej,” 
ostaja pri razlikah in podobnosti Šeru
ga-

Lili in Slavko Šeruga

dejstva, na katerega je Slavka opozo
ril neki tujec, ki je bil na počitnicah na
Šerugovi kmetiji: “Tukaj, na vašem 
dvorišču se svet konča.” Tufuristje imel

ob teh besedah v mislih, daje kmeti
ja, čeprav oddaljena slab kilometer od 
glavne ceste Novo mesto-Šentjernej, 
skrita v tih kotiček ob Rateški potok 
in h gozdu, skratka nekako onkraj 
meja naše vsakdanjosti.

Notranjost Šerugove hiše ohranja 
kmečko bistvo. Slavko je sobe opremil 
v starem kmečkem slogu s pohištvom 
z verskimi motivi in primerno tej 
opremi bo letošnjo jesen uredil na 
kmetiji tudi restavracijo, ki bo zaprte
ga tipa. Hiše in njene okolice Šeruga 
doslej še ni dopolnil z nekaterimi 
modnimi novostmi. “V naši ponudbi 
mogoče res marsičesa ni. Teniških 
igrišč, konjušnice, bazena in takih reči 
moji gostje nimajo tukaj, vse je drugje, 
vendar je precej blizu,” zagovarja 
Šeruga trditev, da je na njegovi 
turistični kmetiji pravi kraj za oddih v 
miru.

L. M.

TURNIR V MALEM 
NOGOMETU V VAVTI VASI

VAVTA VAS - MNK Straža 
priredi v soboto, 23. julija, v Vavti 
vasi ob 19. uri nočni turnir v ma
lem nogometu. Organizator zbira 
prijave do pričetka turnirja. Na
gradni sklad je 100.000 tolarjev, 
jx)leg tega bodo zmagovalci dobi
li pokal, ravno tako tudi najboljši 
igralci in strelci.

Ker je Šerugova kmetija v tujih 
atalogih.kerSla ’ ’ ’katalogih, ker Slavko in njegova žena 

Lili komunicirata z gosti tudi v štirih 
tujih jezikih in zaradi omenjene do
lenjske “sramežljivosti”, dopustujejo 
na Selih zlasti ljudje iz drugih držav. 
Obisk je dober, kar gre tudi na rovaš

POMAGALI TUDI VOJAKI IZ NOVEGA MESTA - Pri odstranjevanju pos
ledic neurja v Zasavju so sodelovali tudi vojaki iz novomeške vojašnice. V štiri
najstih dneh so naši fantje opravili zajetno število delovnih ur. Te dni smo bili na 
obisku v vasi Jesenovo. Domačini so se v glavnem že otresli šoka in so pokazali 
dobro mero hvaležnosti, saj bi sami težko zmogli tolikšno breme. Alojz Piki je dejal, 
da zdaj že kar mimo spi, saj je v vasi še malo znakov, da je tod divjala tako huda 
ujma. Prizadeti se vsem vojakom iskreno zahvaljujejo in upajo, da se bomo še 
srečali, vendar v bolj prijetnih okoliščinah. (M. G.)

rese, ki jih hočejo uveljaviti na tak 
način. Seveda pa se bo večina tistih, 
ki so se zatekli v Ljubljano, vrnila po 
certifikate v domače kraje, upravljali 
pa bodo z njimi, jasno, iz Ljubljane. 
Zato bi kazalo pred vložitvijo certi
fikata v pooblaščeno investicijsko 
družbo preveriti, kdo so njeni lastni
ki, ki s takim ptompom iz Ljubljane 
vabijo k vlaganju certifikatov po celi 
Sloveniji. Nikakor namreč ne velja, 
daje pooblaščena investicijska dru
žba, za katero zbirajo certifikate v 
vašem kritju, kljub poimenovanju po 
vaši regiji, res prava domača družba.

Novomeški del Certiusa sestav
ljata, kot rečeno, firmi BAS in Fe
niks. Ljubljanski Intertimex je ena 
največjih boznih hiš v Sloveniji, BAS 
je novomeška trgovinsko-finančna 
firma s svojo borzno hišo, finančna 
firma Feniks pa je bila leta 1992 po 
dobičku druga najuspešnejša zaseb
na slovenska firma. Pri Certiusu pra
vijo, da njihov sklad ne bo med več
jimi v Sloveniji, prej med manjšimi, 
bo pa lažje obvladljiv, in so prepri
čani, da bo med uspešnejšimi. Pravi
jo, daje njihova prednost tudi v tem, 
da je ustanovni kapital te družbe iz
ključno zasebni, saj so pri veliki večini 
ostalih družb za upravljanje “glavne” 
banke in zavarovalnice, kar pomeni, 
da je tu še vedno družbeni kapital. 
“Mi se konkurence ne bojimo, kajti 
v preteklosti se je dobro pokazalo, 
kako so ti gospodarili,” pravijo. V 
njihovem skladu bodo močno zasto
pani obrtniki, saj je Certius povezan 
z Obrtno zbornico Slovenije.

Kot rečeno, bo Certius zbiral cer
tifikate po celi Slovenije, novomeška 
enota bo v centru mesta, v Andrija- 
ničevi hiši v Rozmanovi ulici, v pros
torih nekdanje lekarne.

A. B.

čim boljše poslovne stike. Tako bo 
lahko sistem Vizij pripomogel k oh
ranjanju finančnih in gospodarskih 
aktivnosti na našem območju in ga 
tako obvaroval, da ne bo postalo ne
razviti jug Slovenije.

Za konec pa še to: v vodstvu družbe 
za upravljanje Vizija pravijo, da člo
veka ne gre soditi samo po zunanjos
ti. Tudi Vizije ne. Odločili so se pač, 
da za reklamo in propagando ne 
bodo razmetavali denarja, saj zaupa
jo ljudem, da se bodo preudarno in 
razumno odločili, komu bodo zaupali 
svoje certifikate.

VABILO
UPOKOJENCEM
NOVO MESTO - Zveza dru

štev upokojencev vabi vse upo
kojence novomeške občine na 
tradicionalno srečanje, ki bo v 
soboto, 6. avgusta, na gozdni jasi 
v Dolenjskih Toplicah. Pri svo
jih društvih se prijavite do 30. ju
lija.

POKAL ZBURE ’94
ZBURE - Gasilsko društvo iz Zbur 

je v soboto, 16. julija, organiziralo
tradicionalno tekmovanje v dveh 
gasilskih panogah: trodelni vaji in
Štafeti. Kljub zelo vročemu dnevu se 
je tekmovanja udeležilo 19gasilskih 
desetin. Zmagali so člani iz Škocjana 
in s tem osvojili prehodni pokal. Na 
drugem mestu so pristali gasilci iz 
Maharovca, tretja pa je bila ekipa iz 
Kamene. Tekmovanje je jjotekalo v 
pravem športnem duhu, zato se zah
valjujemo vsem ekipam za udeležbo 
ter sodnikom za pravično sojenje.

BRANE ZORAN 
GD Zbure

Novomeška kronika
METLA - Metla je priročna nap

rava. Nekatere z njo celo pometajo. 
Ena takih pride zadnjič v trgovino, 
da bi si to priljubljeno sirkovo napra
vo kupila. Pa je štacunar ni imel. 
“Vam vsaj pometati ne bo treba,” je 
prodajalec potolažil razočarano 
stranko. V drugi trgovino so jo pa 
imeli, metlo namreč, a eno samo, in 
sicer precej vegasto, tako da bi se še 
kakšna močno zafiksana coprnica s 
strahom spravila nanjo. Ko je žen
ska malo omahovala z nakupom, jo 
je štacunar bodril: “Gospa, za v kot 
bo še kar dobra!”

CRKOVINA - Kaj storiti s crko
vino? To vprašanje se je pred dnevi 
zastavilo gospodinji v privzdignje
nem novomeškem stanovanjskem 
naselju. Pravzaprav se ni zastavilo, 
ampak je kar zasmrdelo. Nekdo ji je 
namreč skoraj pod okno vrgel po
voženo mačko. Zenska seje obrnila 
na Komunalo, kjer so ji povedli, da 
odstranjevanje crkovine ni njihovo 
delo. Mimogrede soji povedali šte
vilko 985, češ da naj se obrne nanjo, 
če ji bo kaj pomagalo. Pa je. Ko je 
zavrtela to številko, ki jo ima center 
za obveščanje, so čez 10 minut prišli 
in crkovino odstranili.

KRKA - Odkar oddaja radio Kr
ka, so gostilničarji nehali kupovati 
glasbene kasete. Na tem najnovej
šem novomeškem radiu kar naprej 
vrtijo samo glasbo, in to menda tak 
izbor, da ustreza vsem. Poznavalci 
pravijo: če bi samo dolenjski gos
tilničarji plačevali naročnino za ta 
radio, bi radio že od tega lepo živel. 
Tisti govorni del, ki na vsake kvatre 
prekine glasbo, pa že preživijo. Saj 
gre v glavnem le za reklamno geslo 
v stilu: Vroča frekvenca, hladen tuš 
- Radio Krka, ipd.!

UGANKA - Ob petkovem obisku 
ministra Gantarja v Novem mestu je 
predsednik novomeške vlade zastavil 
tudi vprašanje, kako je z dokumen
tacijo in načrtovano gradnjo dolenj
ske avtoceste. Gantarje jrovedal, da 
njegovo ministrstvo že leto dni dela 
na tem, da zaradi njih nobena grad
nja ne bo ovirama. “Kako je s pred
nostjo pri gradnji in kdaj bo na vrsti 
dolenjski del avtoceste, morate pa 
vprašati možaka, ki je manjši od vas 
in od mene,” se je odrezal ne prav 
velik Gantar. Le koga je s tem mis
lil? Pa menda ne tistega nekdanjega 
župana, ki ima brado samo zato, da 
mu na cesti ne ustavi šolski avtobus?

POŠTO PRENAVLJAJO
NOVO MESTO - Pošto na Novem 

trgu v Novem mestu obnavljajo, in sic
er gre za adaptacijo internih 
prostorov. Poleg teh bodo z omenje
nim gradbenim posegom dobili lepšo 
podobo tudi prostori, namenjeni za 
delo s poslovnimi partnerji. Dela 
bodo končana do 20. septembra. V 
tem času bo pošta poslovala v neko
liko oteženih okoliščinah, vendar se 
bo osebje trudilo, kot zagotavlja pošta, 
da bodo občani čim manj občutili to 
začasno spremembo.

VZELEBEJU SPET 
STOJE ŠOTORI

NOVO MESTO - V soboto zjutraj 
so z vlakom odpotovali v Metliko 
novomeški taborniki, ki so ta dan 
začeli poletni tabor v Želebeju pri 
Rosalnicah. Mestece tik nad levim 
obrežjem tople Kolpe je oživelo že 
prvi dan. Za zanimiv dnevni red skr
bijo sposobni, v Rodu gorjanskih 
tabornikov zrasli voditelji: starešina 
tabora je Marko Kralj, taborovodja 
Gregor Mohorič, pomagajo pa jima 
še drugi izkušeni fantje. Za kuhinjo 
spet skrbi Ivanka Grabič, ki ji po
magajo priljubljene “taborniške 
mame”, kot sta Mojca Grein, Maja 
Badovinac in druge. Taborna zdra
vnica je tudi tokrat dr. Zdenka Goš- 
nik. V taboru, kjer je “dobra volja 
predpisana”, vlada veselo in prijetno 
vzdušje, ki mu poletna vročina ne 
more do živega. Petdeset tabornikov 
zares uživa ob lepi reki.

S HARMONIKO - V skupini do 16 let je Tomaž Kastelic (na fotografiji 
desno) zasedel I. mesto, Tomaž Primc je zbral dovolj točk za 2. mesto. 
(Foto: L. M.)

Na Ratežu jih je 
igralo več 

kot kdaj koli
Izbirno tekmovanje za 

nastop v Ljubečni - 
Rekordno - 7 in 85 let

RATEŽ - Na nedeljskem iz
birnem tekmovanju harmonikar
jev na Ratežu je nastopilo 60. iz
vajalcev na diatonični harmoniki, 
kar je rekordno število, saj jih je 
bilo na dosedanjih tekmovanjih 
največ 35. Zaradi tolikšne 
udeležbe organizatorji menijo, da 
bodo v bodoče morali pripraviti 
tudi predtekmovanje, saj zaradi 
velikega števila nastopajočih pri
reditev traja dolgo.

V tekmovalni skupini do 16 let, 
kjer je nastopilo 25 instrumen
talistov, je zmagal Tomaž Kaste
lic s 43 točkami od možnih 45, v 
kategoriji 16 do 45 let, kjer je igra
lo 21 harmonikarjev, je bil 
najboljši Gorazd Cekuta s 44

točkami, med instrumentalisti v 
starosti 45 do 65 let so ocenjeval
ci prisodili prvo mesto Antonu 
Špringerju, ki je imel 34 točk, od 
veteranov pa seje najbolje odrezal 
Valetin Dolinar s 25 točkami. 
Dolinar je bil s 85 leti hkrati 
najstarejši tekmovalec na ne
deljskem tekmovanju na Ratežu; 
najmlajši harmonikarje bil 7-let- 
ni Boštjan Slana.

V okviru rateškega srečanja 
harmonikarjev, kije bilo 9. po vr
sti, so pripravili tudi prodajno 
razstavo kulinaričnih dobrot, ki so 
jih iz pečič in peči prinesli na pri
reditveni prostor člani in članice 
rateškega turističnega društva in 
domačini iz okoliških vasi. Har
monikarsko srečanje, kjer je pro
gram spretno povezoval Marko 
Klinc, so združili z veselico, da sta 
obe prireditvi uspeli, pa gre 
priznanje organizatorjema; Tu
rističnemu društvu Ratež, ki mu 
zdaj predseduje Bernarda Krhin, 
in rateškim gasilcem.

Rateško tekmovanje har- 
monikaijev šteje za izbirno za na
stop na prireditvi Zlata harmoni
ka Ljubečne. L. M.

End gospa je rekla, da je 
Novomeščan Dušan v nevarnosti, 
da se utopi v alkoholu. Ko se je raz
vedelo, kdo je ta Dušan, ki je Z 
Otočca podil plemiško druščino na 
čelu z grofom, ki zahteva grad, se 
kar ne more otresti ljudi, ki mu 
hočejo plačati pijačo.
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(Črnomaljski drobir
KULTURNOST - Sejam črnoma

ljske vlade sicer ne bi mogli očitati, da 
so nekulturne, toda zadnja minuli 
četrtek je bila izrazito kulturna. Kot 
nevidni član je bilo neprestano prisot
no ministrstvo za kulturo, od koder so 
med sejo občinskega izvršnega sveta 
neprestano klicarili v Črnomelj. V 
"igri" je bilo namreč gibanje Mavrica 
in predvsem njeni člani, ki so si omis
lili taborjenje na Ponikvah pod Mirno 
goro. Čeprav je na koncu iz slovenske 
prestolnice priromalo sporočilo, da 
bodo “mavričarje”, ki za taborjenje 
nimajo dovoljenja, razgnali, se to ni 
posrečilo. Če je uspelo nekaj Vra- 
novičanom taboriti pri odlagališču 
odpadkov tedne in tedne, bi bilo zares 
čudno, če bi tokrat uspelo pregnati 
okrog tisoč ljudi, ki povrh vsega niti ne 
razumejo slovensko.

POSKUS - Eden od članov črno
maljske vlade je rekel, da bo naredil 
poskus: s šotorom se bo brez do
voljenja naselil na njivi ob Kolpi, in če 
ga bo hotel kdo pregnati, bo rekel, da 
ima enake pravice kot oni na 
Ponikvah. Če mu še ne bodo dali mi
ru, bo zadevo gnal do Vrhovnega 
sodišča. Kaj pa, če se ne bo nihče zme
nil zanj?

IDEJA - Mavrično čudo na Ponik- | 
vah sije ogledala tudi uradna delega
cija semiške krajevne skupnosti. Ob 
tem so prišli na zanimivo idejo. Glede 
na to, da je nekdaj delavno pustno 
društvo zamrlo, so se domislili, da bi 
poslej organizirali pustni karneval kar 
na Ponikvah. Tistim, ki “urejajo” 
koledar, morajo napisati le še prošnjo, 
da bi pust iz februarja prestavili v ju
lij.

Sprehod po Metliki
LJUBITELJI ZBOROVSKEGA 

PETJA bodo prišli na svoj račun to 
soboto ob 21. uri na grajskem dvo
rišču. V okviru poletnih kulturnih 
prireditev Pridi zvečer na grad bodo 
tam peli štiri zbori iz Črnomlja, in si
cer moški pevski zbor, moški pevski 
zbor Lovske zveze, moški pevski zbor 
Belt ter mešani pevski zbor. Zbore 
vodijo Majda Veselič, Ani Jankovič- 
Sobcr ter Franci Milek.

DOMAČIJA RAZTRESENO- 
VIII V RIMU blizu Adlcšičcvje vse 
bolj oblegana, predvsem zaradi ja
halnih konj. Pogostokrat zaideta 
tja tudi vodilna moža metliške ob
čine: gospod Matkovič, župan, in 
gospod Matekovič, izvršnik. Krajan- 
stvo se že sprašuje, koga ali kaj na
meravata v prihodnje jahati občinska 
velmoža, da tako vneto vadita.

NAJBOIJ ZALOŽENA MET
LIŠKA TRGOVINA GALA je po 
novem odprta do 22. ure. Menda 
predvsem zato, da imajo možnost 
nakupa tudi kopalci, ki jih na Pri- 
mostku in v Podzemlju ne manjka. 
Predvsem zaradi zavisti se bodo za 
kuj podobnega zdaj odločile še druge 
metliške trgovine.

NA PRIREDITVAH METLI
ŠKEGA KULTURNEGA POLET
JA ni videti med gledalci predvsem 
najglasnejših “kulturnih" delavcev, 
to je ljudi, ki bi ob brizgancu igrali 
Hamleta, v redkih trenutkih treznos
ti pa se težko spomnijo, kdo je spravil 
vkup Zadovoljnega Kranjca. Ti kul
turniški megalomani (maliganoma- 
ni) se tudi najbolj pritožujejo nad 
metliškim kulturnim “mrtvilom”.

( Trebanjske iveri
KDO GRE? - Pred mostom v Sotli I 

znak predpisuje voznikom, da dajo 
prednost vozilom, ki peljejo proti Mir
ni. Kdor pripelje z Mirne, ta torej 
počaka, običajno najprej ustavi. Toda 
kaj mu to pomaga, ko pa je cesta na 
drugi strani mostu tako zaveznjena z 
grmovjem, da ubogi čakajoči voznik 
ne vidi, ali mu drugi šofeiji vozijo nas
proti ali pa je cesta popolnoma praz
na. Cestarji, ki so med pristojnimi za 
sekanje grmovja ob cesti, menda hodi
jo iz Trebnjega v Šentrupert skozi 
Novo mesto, samo da jim ni treba | 
pristriči tistega grmovja.

ZELENA HIŠA - Svoje čase so se I 
v Trebnjem na veliko menili, kateri 
politik sme delovati v t.i. trebanjski 
zeleni hiši. Skoraj seje že vedelo, kdo 
bo v politični palači glavni, kdo pa bo 
zaradi nekdanjega delovanja pometal 
stopnice in brisal prah. Najbrž so vsi 
po vrsti delali račune brez krčmarja. 
Država jo je dala, država jo bo najbrž 
vzela. Mize po pisarnah pa sp v 
glavnem ostale na svojih mestih, tako 
da bo nekdo prišel “na postlano”. '

POČIVALIŠČE - Nekdanji bife na 
počivališču na Poljanah je postal 
prava razvalina. V preteklosti je tam 
deloval šank, ob katerega se je naslo
nil ne le prenekateri večno žejni 
domačin, ampak tudi marsikateri 
voznik z nekaj centimetrov oddaljene 
magistralne ceste Jesenice-Obrežje. 
Zdaj točilnice ni več, ker je njen last
nik odšel. Ostanek šanka bi že po
spravili, a čakajo, da ga bodo skupaj s 
parkiriščem fotografirali za I 
novomeško-trebanjsko turistično 
razglednico. Računajo, da se bo ob 
pogledu nanjo milo storilo kakšnemu 
Evropejcu, ki sije včasih tu gasil žejo, 
in bo možakar prišel na Dolenjsko 
obujat spomine in delat tujski turi-1 
stični promet.

IZ NAŠIH OBČIM
Kakšna bo usoda strojne opreme?

KAKŠNA BODOČNOST JIH ČAKA?
- Glede na to, da podjetja razpisujejo 
vse manj kadrovskih štipendij, so lahko 
tisti, ki jo dobijo v metliški kmetijski 
zadrugi še srečni. Toda kot so zvedeli na 
nedavnem srečanju štipendistov, je 
možnosti za zaposlitev tudi v zadrugi vse 
manj. (Foto: M.B.-J.)

Priokus grenkobe
Grenko sporočilo: za zaposlitev 

v KZ malo možnosti

METLIKA - Tukajšnja kmetijska 
zadruga ima glede na število zapos
lenih kar 13 odst. štipendistov, kar je 
največ v metliški občini. Ob koncu 
šolskega letti pripravi vsako leto zanje 
srečanje. Na letošnjem, ki je bilo v 
petek, je v.d. direktorja KZ Ivan Kure 
predstavil zadrugo, njene enote, delo 
in tudi probleme. Zaposlovanje v za
drugi je zdaj namreč skrčeno na 
najmanjšo možno mero, odhode de
lavcev iz KZ pa zapolnjujejo z notra
njim premeščanjem. Kljub temu bodo 
skupaj z Zavodom za zaposlovanje 
omogočili opravljanje pripravništva 
vsem štipendistom. Letos so od 19 šti
pendistov zaključili šolanje štirje, na 
novo pa so razpisali tudi štiri štipen
dije za prodajalce, mesarje ter za študij 
na ekonomski fakulteti.

Nič kaj spodbudne niso bile niti 
besede vodje vinske kleti, kije dejal, 
da je sedaj kmetijstvo gotovo na 
najnižji točki. Tistim, ki so morda 
načrtovali, da si bodo med 
počitnicami zaslužili kakšen tolar, je 
dejal, da v kleti poleti ne bodo potre
bovali dodatnih delavcev, ptič pa bodo 
v trgatvi dobrodošli predvsem 
pripravniki. Sicer pa tudi v vinski kleti 
nimajo prostih delovnih mest.

M.B.-J.

Ponekod ob vse
Neuije s točo povzročilo za 

517 milijonov tolarjev škode

SEMIČ, ČRNOMELJ - Potem 
ko so komisije, ki jih je imenoval 
Črnomaljski izvršni svet, že tri dni 
po hudem neurju s točo, ki je 5. 
julija divjalo v semiškem koncu, 
dale prve ocene o nastali škodi, so 
sedaj že znane podrobnejše, a še 
nedokončne ocene.Po dosedanjih 
ocenah je neurje v semiški krajev
ni skupnosti povzročilo za 461,7 
milijona tolarjev škode na kmetij
skih pridelkih, objektih in komu
nalni infrastrukturi. Za dodatnih 
55,3 milijona tolarjev pa je bilo 
škode na drugih območjih občine. 
Največ, za 181,25 milijona tolar
jev, je bilo škode na objektih in 
komunalni infrastrukturi. V kme
tijstvu so bili najbolj poškodovani 
vinogradi, in sicer na Oskoršnici 
kar 95 odst., v Stari gori 90 odst., 
v Vavpči vasi, Sadinji vasi in na 
območju nad Semičem 80 odst. 
Druge kulture so bile na Brezjah 
pri Rožnem Dolu poškodovane 
100-odst., na Brezovici 95-odst. 
ter v Srednji vasi, na Potokih, v 
Rožnem Dolu, na Prelogah, Hri
bu pri Rožnem Dolu, Stari gori in 
na Oskoršnici 90-odst.

Skupne škode, ki jo je pov
zročilo neurje, je po sedanjih 
ocenah za 517 milijonov tolarjev, 
približno toliko torej, kot znaša 
letošnji črnomaljski proračun. 
Glede na družbeni proizvod 
občine pa znaša škoda 8 odstot
kov. Zato bodo Črnomaljci zapro
sili ministrstvo za okolje in prostor 
za avans na račun odškodnine za 
odpravo posledic neurja, prav 
tako pa bodo naslovili prošnji za 
odpis davkov in prispevkov na 
Republiško upravo za javne pri
hodke in Spiz. Občina pa je že 
dala denar iz proračuna dvema 
družinama, namenili pa ga bodo 
tudi najbolj prizadetim kmetom.

M.B.-J.

V oddelku strojne opreme v Beltu-Livarju želijo samostojno podjetje - Proti prodaji 
programa gradbene mehanizacije in preselitvi v kočevsko občino - Mnenje IS

ČRNOMELJ - Zaposleni v strojni opremi v Beltu-Livarju so poslali na 
občinski izvršni svet pismo, ki ga je podpisal vodja strojne opreme Martin 
Dajčman. V njem občinsko vlado seznanjajo z razmerami v Beltu-Livarju, 
predv sem pa v strojni opremi, kjer želijo ohraniti proizvodni program in usta
noviti samostojno podjetje Belt-Oprema, d.o.o.

Oddelek strojne opreme s kovinar
skim programom, predvsem pa s 
proizvodnjo gradbene mehanizacije je 
v Beltu že od vsega začetka. Organiza
cijsko je sedaj v okviru Belta-Livarja, 
programsko pa je samostojen in ni 
vezan na program livarstva. Izguba 
tržišč v zadnjih letih je prizadela tudi 
strojno opremo, a proizvodni program 
seje, sicer nekoliko okrnjen, ohranil. 
Leta 1992 so opravili racionalizacijo 
programa in delovnih mest, tako daje 
od nekdanjih 40 danes zaposlenih še 
15 delavcev. Oddelek je lani in letos 
uspešno posloval, polletni proizvodni 
in finančni načrt je izpolnjen, pogodbe 
pa imajo podpisane za delo do konca 
leta.

Junija je Sklad RS za razvoj, ki je 
lastnik Belta-Livarja, imenoval novo 
vodstvo podjetja. Tako sklad kot novo 
vodstvo želita, da se proizvodni pro
grami ločijo ter ustanovijo samostoj
na podjetja, katerih ustanovitelji naj bi 
bili delavci ali fizične osebe. Ustano

vitelj bi imel pravico do proizvodnega 
programa, delovna sredstva in pro
store pa bi imel v najemu. Kot piše 
Dajčman, so se zaposleni v strojni 
opremi odločili za ustanovitev last
nega podjetja in so že izdelali elabo
rat. V tem času pa se je prijavil na 
Sklad RS za razvoj podjetnik Tomaž 
Majerle iz Črnomlja, kije ponudil od
kup proizvodnega programa strojne 
mehanizacije v strojni opremi Belta- 
Livarja. Vendar bi odkupljeni pro
gram in proizvodnjo preselil v 
Predgrad v Poljanski dolini, kjer ima 
proizvodno dvorano. A zaposleni v 
strojni opremi se z odprodajo proiz
vodnega programa ne strinjajo, saj bi 
to pomenilo izgubo delovnih mest v 
občini, kajti Predgrad je v kočevski 
občini.

V strojni opremi zato predlagajo, da 
bi proizvodni program gradbene me
hanizacije skupaj z zaposlenimi prese
lili iz Belta-Livarja v prostore Kovi

narja, kjer sedaj ni proizvodnje. To bi 
v bodoče predstavljalo zasnovo za 
enotno kovinarsko podjetje v črnom
aljski občini. Z oživitvijo proizvodnje 
bi se odpirala tudi nova delovna mesta 
za nekdanje delavce Kovinarja, ki so 
na Zavodu za zaposlovanje. Zato so 
zaposleni v strojni opremi zaprosili 
občinski izvršni svet za podporo nji
hovega elaborata o ustanovitvi last
nega podjetja. Občinska vlada je v 
svojih sklepih zapisala, da je lastnik 
Belta-Livarja sklad, ki odloča o 
poslovni politiki podjetja in 
posameznih programih v njem. Kljub 
temu pa izvršni svet ne more podpirati 
programske rešitve, ki bi pomenila 
preselitev proizvodnje in odliv 
delovne sile iz črnomaljske občine, 
ker ima sklad na razpolago drugo, 
Kovinarjevo proizvodno halo v 
Črnomlju, kije prazna. Zato je izvršni 
svet zahteval od vodstva podjetja in 
sklada, naj prouči možnost, da bi 
proizvodna in delovna mesta ostala v 
Črnomlju. Če tega ne bi bilo moč 
uresničiti, izvršni svet podpira ustano
vitev novega podjetja iu izločitev iz 
Belta-Livarja.

M. BEZEK-JAKŠE

Grajski vogal ne bo več polzel
Na metliškem {»radii nadaljujejo z obnovitvenimi deli, ki sojih pričeli že pred leti 

Sedaj obnova južnega vogala - Še veliki načrti, če bo le denar - Posluh oblasti

METLIKA - V začetku julija so metliški grad znova delno zasedli obrtniki. 
Pravzaprav so se Metličani v zadnjih letih že kar navadili delavcev, ki poprav
ljajo grad. V zadnjem desetletju so namreč obnovili stolp ob vhodu, uredili 
arkade in odvodnjavanje na dvorišču in ga zabetonirali, popravili del strehe 
in se končno lotili obnove južnega vogala.

* >
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CESTA DVEH OBČIN - Na cesti na Trščini sta trak prerezala predsednik KS 
Tržišče Marjan Jamšek in predsednik KS M okronog Ivan Vovk, katerima sta 
pridržala škarje Mitja Sebanc in Cvetka Granda. Otvoritve medobčinske ceste 
se je udeležila tudi predsednica sevniške občinske skupščine Breda Mijovič, ki 
so jo domačini sprejeli z vso pozornostjo. (Foto: L. M.)

Zavod za raziskavo materiala in 
konstrukcij je pripravil projekt sanaci
je gradu, predvsem južnega vogala. 
Po projektu naj bi obnova trajala 
nekaj let, saj morajo postopoma 
spremljati učinke dela. Južni vogal 
ima nestabilne temelje, zato se je od
trgal in polzel navzdol, tako daje bil 
za sanacijo že skrajni čas. Najprej so 
naredili troje sider, s katerimi so za
jezili polzenje, ki seje skoraj ustavilo. 
Sedaj so se lotili popravila vogala, ki 
zahteva veliko dela, časa in denarja. 
Nekaj denarja je Belokranjski muzej, 
ki domuje v gradu, prihranil od red
nih prihodkov, milijon tolarjev bo 
dala republika, dvakrat toliko je oblju
bila občina. Kot je dejal ravnatelj 
muzeja Zvonko Rus, bodo, če bodo 
imeli srečo in pametno delali, s tem 
denarjem zvezali vogal, injektirali 
razpoke v zidovih, naredili fasado na 
južnem delu krila in prepotrebna 
stranišča v pritličju.

Po Rusovih besedah bi bilo sedaj, 
ko so odbili fasado na južnem delu 
gradu, zanimivo raziskati, kako je 
grad izgledal prej. Vidno je namreč, 
da v pritličju ni bilo oken, ampak so 
bile pod stropom kletne line, pod

pritličjem pa je bila klet, ker so vidne 
zazidane strelne line ali zračniki.

Zaradi zidarskih del delo Belo
kranjskega muzeja ni moteno. Tudi 
obiskovalci lahko nemoteno obiskuje
jo muzej, prav tako se na grajskem 
dvorišču normalno odvijajo metliške 
poletne kulturne prireditve. Vendar 
bi morali, če naj bi grad zares služil 
svojemu namenu, po Rusovih bese
dah urediti tudi uporabno podstrešje.

To pomeni, da bi morali odstraniti 
lesen strop in ga nadomestiti z beton
sko ploščo. Tramovi v stropu so 
namreč tako slabi, da ne bi prenesli

* Zvonko Rus nc pozabi pohvaliti 
sedanje občinske oblasti, ki da ima 
veliko posluha za urejanje gradu. 
Kako tudi ne, saj je grad postal 
središče kulturnega dogajanja v 
metliški občini.

obremenitve. Toda ravnatelj se 
sprašuje, če bo za to kdaj dovolj de
narja.

M. BEZEK-JAKŠE

Ostanite na strani zapostavljenih
Otvoritev ceste, ki stajo skupaj gradili krajevni skupnosti Tržišče in Mokronog - 

Stane Sebanc: ti kraji so včasih prikrajšani - Tudi mulde in bankine

TRŠČINA - Daleč stran od velemest in širokih cest so v soboto v nekolikanj 
odmaknjeni, a lepi Trščini nad lakniško dolino na prisrčni slovesnosti urad
no predali namenu asfaltirano cesto. Kraj dogodka spada upravno v občino 
Sevnica in je zategadelj otvoritev nekako sevniška zadeva. Ker je cesta skup
na naložba sevniške in trebanjske občine in ker so to sodelovanje podčrtali 
tudi na slovesnosti, pa ne bo narohi£tc sobotni dogodek v Trščini uvrstimo 
med informacije iz trebanjske občine. Navsezadnje je bilo Trebnje dostojno 
zustopano tudi na zaključni zakuski.

Stane Sebanc, predsednik grad
benega odbora, je ob otvoritvi izrazil 
zadovoljstvo nad uspešno končano 
gradnjo. Rekel je, da so kraji tu, na 
meji občin in krajevnih skupnosti, 
včasih kar malo prikrajšani za take 
zadeve, kot je cesta. Zato se je Sebanc 
zahvalil za pomoč pri gradnji, pri 
čemer je posebej omenil direktorja 
krškega Podjetja za vzdrževanje in 
varstvo cest Franca Povšeta, rekoč: 
“Želim, da bi bil še dolgo na strani 
prikrajšanih.” Stane Sebanc je tudi 
pozdravil sodelovanje dveh sosednjih 
krajevnih skupnosti, Tržišča in 
Mokronoga, kjer poteka nova cesta.

Tudi Marjan Jamšek, predsednik 
sveta KS Tržišče, je na slovesnosti na 
Trščini pohvalil cestno podjetje. Cesto 
je označil kot lep dosežek. Ivan Vovk, 
predsednik KS Mokronog, je ob

otvoritvi menil, da uspešno zaključena 
gradnja potrjuje, da so tukajšnji 
domačini še pripravljeni prostovoljno 
prispevati za skupno korist. Njegov 
pozdravni nagovor se je dalo razumeti 
kot poziv, da ob uvajanju novega 
družbenega redu in zaradi oblikovanja 
strankarsko razdeljene družbe v Slo
veniji ni treba kar pozabiti na skupne 
akcije in solidarnost, kakršna je prišla 
do izraza tudi pri gradnji nove ceste 
skozi Trščino.

Za okrog 3 km dolgo cesto, ki 
pomeni povezavo med Malkovcem in 
Lakencem, sta finančna sredstva 
združili obe krajevni skupnosti. 
Vključili so se tudi krajani, ki so pris
pevali v denarju od 360 do 2.000 
mark, poleg tega pa so tudi sodelova
li v pripravi cestišča za asfaltiranje. Ob 
cesti so do otvoritve naredili tudi mul

de in bankine. S tem je cesta do
končana, kar je precejšnja redkost, saj 
rob ceste ponavadi naredijo veliko 
pozneje kot vozišče. Sicer je gradnja 
trščinske ceste potekala tako, kot še 
marsikje. Gre za to, da nekateri 
posamezniki neradi prispevajo denar 
za cesto. L. M.

PRODAJNA RAZSTAVA 
NAJUGORJU

JUGORJE - V gostilni Badovinac 
na Jugorju je prodajna razstava likov
nih del, predvsem olj na platno, štirih 
avtorjev, in sicer Finka, Sajeta, 
Hočevarja in Rupčiča. Razstava teh 
del, ki jo je pripravilo podjetje Media 
trade iz Novega mesta, bo odprta do 
konca avgusta, potem pa bodo 
razstavljali drugi avtorji. Zanimanje 
za ogled razstavljenih del je 
precejšnje, nekaj pa sojih tudi že pro
dali.

ROCK KONCERT 
V ČRNOMLJU

ČRNOMELJ - V soboto, 23. juli
ja, bosta v črnomaljskem klubu nas
topili rock skupini Dekadenca in 
Frakcija fm. Vabljeni!

Boste dopustili, da o usodi 
vašega certifikata odločajo 

drugi ali celo naključje. 
VERJETNO NE.

VIZIJA

je s svojim znanjem in 
pogledom vnaprej pripravila za 

vas možnost, da certifikat 
vložite v VIZIJO, ki je doma 

v vašem kraju.

S svojim certifikatom lahko 
dokažete da ste 
BELOKRANJEC.

VIZIJA

Družba za upravljanje vaših 
VIZIJ
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Navdušeni so 

za skupno 
turistično cono
Z medobčinskega posveto
vanja v Kostelu ob Kolpi

KOČEVJE - V Kostelu je bil pred 
dnevi posvet predstavnikov turisti
čnih društev grosupeljske, ribniške in 
kočevske občine. Ideja o združitvi 
tega prostora v enotno turistično co
no ni od včeraj, možnost uspeha pa 
vidijo tudi v vodstvu Turistične zveze 
Slovenije. Njen sekretar Lojze Šošter 
meni, da je diagonala Ljubljana-Brod 
na Kolpi pravi izziv tudi za najbolj 
izbirčne obiskovalce.

Na srečanju je vsaka občina pred
stavila svoje prednosti. Tako so v 
Grosupljem zelo ponosni na delo 
vseh dvanajstih društev, pa tudi na 
Občinsko turistično zvezo. Za pove
zavo v enoten turistični prostor se 
zavzemajo tudi v Ribnici. Frančiška 
Tekavec je povedala, da so pri njih 
veliko naredili, imajo pa tudi nove 
načrte.

Alojz Petek, predsednik kočevs
kega izvršnega sveta v odstopu, je kot 
gostitelj predstavil prizadevanja za 
oživitev te panoge. Ze pred osamos
vojitvijo so imeli izdelan zanimiv na
črt turističnega razvoja, kije temeljil 
na enotenm slovensko-hrvaškem 
prostoru in oživitvi Kolpske doline. 
Načrte je prekrižala nova državna 
meja.

Iz ust nekaterih navzočih smo sli
šali tudi očitke, da je občina na tem 
področju zamudila priložnost za bo
ljšo predstavitev. Lea Oražem, člani
ca predsedstva Turistične zveze Slo
venije, meni, da bi morali v ponudbo 
čimprej vključiti tudi Rudniško jeze
ro.

Vinko Pintar je prepričan, da je 
najbolj pametno, da v Kočevju pris
luhnejo izkušnjam drugih in pri sebi 
doma uredijo razmere, ker sedanje 
niso nikomur v čast, najmanj pa ob
čini. Anton Prelesnik, odličen pozna
valec kočevskih gozdov, poudarja, da 
bi se morali odločiti, za kakšno vrsto 
turizma gre, ker kočevski gozdovi, 
vsaj večina, nikakor ne morejo pre
našati množičnih pohodov.

M. GLAVONJIČ

Držal je besedo
Predsednik KS Poljan
ska dolina Ferdinand 

Kuk odstopil

KOČEVJE, PREDGRAD - 
Poročali smo že, da je predsed
nik KS Poljanska dolina Pred- 
grad, Ferdinand Kuk, še pred 
referendumom o oblikovanju 
novih občin zatrdil, da bo od
stopil kot predsednik sveta KS 
Poljanska dolina, če ne bo refer
endum dal takih rezultatov, kot 
jih je zagovarjal on, se pravi, če 
ne bo prišlo do združitve KS 
Poljanska dolina Predgrad in 
KS Stari trg. Besedo je držal in 
odstopil.

Zaradi orožnih vaj Ferdinan
da Kuka, dopustov itd. smo za ta 
odstop zvedeli z zamudo, še ne
kaj časa pa je trajalo, da smo o 
tem dobili pisan dokument, saj 
danes besedam nihče več ne ver
jame. In v tem dopisu, ki nosi 
datum 6. julij, predsednik ob
činske skupščine Kočevje dr. 
Mihael Petrovič piše podpreds
edniku KS Poljanska dolina Mi
lanu Lampetu na kratko tako:

Sporočam Vam, da mi je Fer
dinand Kuk nekaj dni po refe
rendumu o oblikovanju novih 
občin sporočil, da skladno z do
govorom, sprejetim na razširjeni 
seji sveta KS, odstopa s položaja 
predsednika sveta.

Ob vsem tem lahko le ugoto
vimo, daje Ferdinand Kuk rav
nal skladno s svojo vestjo in 
pošteno. Zato zasluži vse spoš
tovanje in pohvalo. Vprašamo 
pa se lahko, zakaj niso ravnali 
podobno tisti, ki so najbolj od
govorni za polomijo na tistem 
referendumu in se nahajajo v 
republiškem vodstvu oz. or
ganih.
b J. PRIMC

• Kakor konj zaradi neznanja slo
vnice ni nesrečen, tako tudi človek 
zaradi neumnosti ne, ker se neum
nost ujema z njegovo naravo. (Era
zem Rotterdamski)
• Govorice so dim resnice. (Mon- 
therlant)

Boste dopustili, da o usodi 
vašega certifikata odločajo 

drugi ali celo naključje. 
VERJETNO NE.

VIZIJI)

je s svojim znanjem in 
pogledom vnaprej pripravila za 

vas možnost, da certifikat 
vložite v VIZIJO, ki je doma 

v vašem kraju.

S svojim certifikatom lahko 
dokažete da ste 

KOČEVEC, RIBNIČAN.

mmmm VIZIJI) mammm

Družba za upravljanje vaših 
VIZIJ

Vse v znamenju lovske stoletnice
V Ribnici bo 3. septembra veliko praznovanje ob 100-letnici Lovskega kluba Ribnica 

- Cela vrsta prireditev - V posebni publikaciji kronološki pregled z imeni

RIBNICA - Lovska družina Ribnica bo organizirala 3. septembra veliko 
praznovanje ob 100-letnici Lovskega kluba Ribnica. Taje obsegal širše 
območje, od Turjaka do Kolpe, ki ga danes pokriva Zveza lovskih družin 
Kočevja. Pred časom ustanovljeni odbor za pripravo in izvedbo praznova
nja dela z vso vnemo. Številne komisije uresničujejo svoj del obveze, tako da 
bodo po besedah Andreja Klemenca praznovanje pričakale pripravljene.

Zanimanje za največjo letošnjo 
lovsko prireditev v državi je veliko. 
Svoj prihod v Ribnico so napovedale 
skoraj vse slovenske lovske dnižine. 
Prireditev se bo začela s povorko, v 
kateri bodo sodelovali lovski prapori 
iz vse Slovenije, tem bodo sledili 
zbrani lovski pevski zbori, ansambli 
rogistov, kinologi s psi različnih pa
sem, narodne noše, lovci v lovskih 
krojih in drugi. Prvič bodo predvaja
li lovsko himno o Ribniški dolini. 
Zanimiv pa bo tudi program drugih 
dejavnosti, s katerimi bodo počastili 
visoki jubilej. Tako bo v galeriji Mik- 
love hiše razstava v Evropi uveljav
ljenega slikarja Mikuletiča. V narod
nem domu TVD Partizan bo razsta
va vrhunskih lovskih trofej in naga
čenih primerkov divjadi. V letnem 
gledališču v gradu bodo gostovali 
lovski pevski zbori in rogisti pod vod
stvom prof. Gornika. V Goriči vasi 
pri Ribnici bo na strelišču potekalo 
mednarodno tekmovanje z risanico.

Zahtevna naloga prireditelja je bila 
tudi izdaja priložnostne publikacije. 
Izšla bo v nakladi dva do štiri tisoč 
izvodov na prek 50 straneh, v njej pa 
bo med drugim objavljeno tudi po
membno pisno priznanje, ki ga je 
dobil od avstrijske oblasti rojak Ivan

V SOBOTO ZBOR 
OSLOV V MOZLJU

MOZELJ - Letošnja tradicionalna 
oslovska noč bo to soboto, 23. julija. 
Zaradi mnogih oslovskih afer in 
škandalov pričakujejo organizatorji 
rekordno število obiskovalcev. Raz
grete dvonožne osle bodo hladili 
Faraoni iz Izole, Torbarji iz Doline 
pri Trstu ter ekipa Moped šova. Iz
jemno trmaste primere bodo Mo
zeljčani hladili s posebnim unionskim 
pivom. Pravi osel, ki ga bo srečnež 
dobil z žrebanjem vstopnic, se že pase 
po mozeljskih zelenicah.

Rus, ko je leta 1910 na Dunaju or
ganiziral prvo veliko lovsko razstavo. 
Istega leta je drugi rojak, Ivan Lov
renčič, postal predsednik lovskih 
društev Slovenije in jim načeloval 
celih 25 let. V brošuri bo tudi krono
loški pregled lovske organiziranosti

pri nas z najvidnejšimi osebnostmi, ki 
so bili nosilci naprednih idej v lovs
tvu in gospodarjenju z lovišči. Tu so 
poleg imenovanih še dr. Janko La
vrič, Ivan Klun (Bukovčan), Adolf 
Ivan. Svoje mesto bo v brošuri dobi
lo vseh 15 lovskih družin, katere bodo 
predstavile svoja lovišča, divjad, lovce 
in drugo. Treba pa je povedati še, da 
bo naslednjega dne, to je 4. septem
bra, turistično-etnografska priredi
tev, tradicionalni sejem suhe robe in 
lončarstva, 19. po vrsti.

M. GLAVONJIČ

RIBNICA - OO ZZB NOB je to
krat sklenil, da večjih proslav v tem 
letu ne bo. Posamezne proslave pri
poročajo po krajevnih skupnostih ob 
jubilejih in ob obeležjih, ki spominja
jo na dogodke v času štiriletnega os
vobodilnega boja,” nam je ob ne
davnem pogovoru povedal predsed
nik Ob O ZZB občine Ribnica Jože 
Levstek.

Nekoliko večja in pomembnejša

Samo proslava na Ogenjci
V nedeljo, 31. julija, bo srečanje na Ogenjci, sicer pa 

večjih borčevskih proslav letos ne bo

prosiava bo 31. julija ob 10.30 pri 
nekdanji partizanski bolnišnici na 
Ogenjci v Loškem potoku, kjer se 
bodo zbrali borci predvsem iz Logat
ca, Cerknice in ribniške občine.

Na ta dan Loški potok praznuje 
svoj krajevni praznik s trpkim spom
inom na dogodke iz leta 1942. Roška 
ofenziva, ki se je sicer začela že 25. 
junija, je konec julija z vso silo in 
tragično pljusknila tudi v Loški po
tok. Uničena je bila bolnica Ogenjca 
in pobiti ali zajeti ranjenci, ki so bili 
skriti v bližnji kraški jami; v Sodolu je 
bilo ustreljenih 18 talcev, štirinajst 
domačinov in štirje neznanci; pri Mr- 
talozu so kot talci padli štirje potoški 
učitelji, žrtve so padale pri Beli vodi 
in na Taboru. Istega dne sta pogore
la vas Travnik in zaselek Bela Voda. 
Skupno je bilo uničenih 130 hiš in 150 
gospodarskih poslopij, veliko ljudi pa 
se je tiste dni znašlo na Rabu ali v 
drugih italijanskih taboriščih.

V imenu krajevne skupnosti bo 
govoril Janez Bambič, spomine pa 
bodo obujali tudi borci 18. divizije, 
zlasti pripadniki Notranjskega od
reda, Levstikove, Kočevske in Ljub
ljanske brigade, ki so takrat v teh 
gozdovih preživljali težke trenutke. 
Krajši kulturni program pripravljajo 
osnovna šola in posamezniki. Po pro
slavi bo družabno srečanje vseh ude-

leŽenCCV- A. KOŠMERL

STARI “PUGLED” 
BO NOVI HOTEL 

“VALENTIN”
KOČEVJE - Od jutri naprej 

bo stari kočevski hotel “Pugled” 
postal “Valentin”. Tako se bo 
namreč preimenoval prenovlje
ni hotel, ki ga bodo jutri izročili 
namenu ob prisotnosti občins
kih in državnih velmož, od ka
terih bo minister za gospodarske 
aktivnosti dr. Maks Tajnikar 
imel slavnostni govor. Prenov
ljeni hotel, ki ga upravlja Kme
tijsko gospodarstvo Kočevje in 
je sestavni del velikega poslov
nega sistema Mercator, bo spo
dbudil razvoj turizma v tem delu 
naše države, tako vsaj vsi pri
čakujejo.

Preveč obljub za okrogliško cesto
Potem ko so lani asfaltirali cesto od Okroglic do doline, naj bi jo letos posodabljali 
naprej - Zaradi manjkajočih muld nastaja škoda • Kako bo s prispevki za cesto?

OKROGLICE - V Okroglicah posodabfjqjo cesto in ker so lani asfaltirali 
cesto od Okroglic do doline, jim je preostalo še polaganje asfalta na poldrugi 
kilometer dolgem odseku do glavne ceste Breg-Lisca. “Občinska skupščina je 
soglašala, da se ta dela nadaljujejo letos,” pravi Janez Nunčič, predsednik 
vaškega odbora Okroglice.

Po Nunčičevih besedah so vaščani 
izpolnili svoje pogodbene obveznosti, 
toda vsi, ki imajo kakor koli opraviti s 
to cesto, jih niso. Tako ob robu ome
njene asfaltne ceste še ni muld. “Nare
dili naj bi jih cestarji, pa še niso prišli, 
kot da so se v zemljo udrli. Ker je rob 
ob cesti nezaščiten, voda odnaša pesek 
in izpodjeda asfalt. Vaščani se jezijo in 
izgubljajo zaupanje v gradbeni odbor. 
Toda ta je ob stoterih prošnjah na ce
stno podjetje ostal brez moči. Kaj je 
vzrok, da ne pridejo narediti muld, ne 
vemo, verjetno manjka denarja. Tudi 
pristojni iz občine vedo, da bi bilo ob 
tej cesti potrebno zgraditi mulde,” 
nekako poziva k nadaljevanju delovne 
gradnje Nunčič.

Na območju Okroglic ni bilo po 
dograditvi omenjene ceste tistih 
močnih nalivov in deročih hudournih 
vod, kakršne sicer poznajo ljudje v teh 
krajih. Toda zadnje letošnje neurje je 
bilo dovolj močno, daje voda izkopala 
za cesto globoke jarke, ki se jih bojijo 
vozniki, saj bi obtičali v obcestnem 
jarku, če bi njihovo vozilo slučajno 
zaneslo vanj.

Neizpolnjenih obveznosti, ki jih 
omenja predsednik okrogliškega 
vaškega odbora, je sicer več. “Cestar
ji so dolžni poskrbeti za dostope na 
parcele in stranske poti ob novi cesti, 
prav tako morajo dokončno urediti 
nekatere parcele, ki so ostale za grad
benimi stroji razrite in nezatravljene. 
To delo je ostalo cestarjem, obljubili 
so, da bodo to naredili, a jih ni. Še 
nekaj je. Za nasipavanje ceste od 
Okroglic do doline je dal material po 
minimalni ceni vaščan Ivo Ivandič. Za

protiuslugo naj bi cestno podjetje as
faltiralo dvorišče, vendar podjetje te 
obljube še ni izpolnilo,” pravi Nunčič.

Medtem ko se Okrogličani lahko na 
“pozabljive” pristojne ljudi iz cestnega 
podjetja in občine lahko le nemočno 
jezijo in čakajo na njihovo nadaljnjo 
milost in denar, so od sile marljivi, kjer 
se pač lahko izkažejo. Tako so vaščani 
pred nedavnim na lastno pobudo po
pravili cesto Okroglice-Lovrenc. Po 
Nunčičevih besedah se bili Okro
gličani pri popravilu zelo zagnani, 
posebej pa se je izkazala Ivandičeva 
družina.

Po tako dobro obiskani delovni ak
ciji imajo domačini iz Okroglic še eno 
priložnost dokazati, da so bolj mož 
beseda kot cestarji in kot sevniški 
Občinarji; lahko plačajo prispevek za 
cesto, kot so obljubili. Janez Nunčič 
pravi o tem naslednje: “Namenski 
prispevek za cesto se zbira malce 
neredno, čeprav je vsak vaščan sklenil

Avto za Zofko
Prispevke za nabavo avtomobi

la za parapleginjo Zofko lahko 
nakažete na hranilno knjižico št.

52100-620-107-977-6616/51, 
s pripisom ZA ZOFKO.

Do zaključka redakcije so 
darovalci prispevali 61.168 tolar
jev.

Za Zofko lahko prispevate do 
konca julija, ko bomo zaključili 
akcijo.

s krajevno skupnostjo pogodbo. 
Naslednje leto se izteče rok in krajev
na skupnost bo izterjala denar od ti
stih, ki ne bodo plačali pogodbeno 
dogovorjenega zneska. Dogovorili 
smo se, da dajo vaščani po 2.500 in 
vikendarji po 1.500 mark. Dogovora 
se ne drži manjši del lastnikov zem
ljišč. Med njimi so tudi nekateri obrt
niki, ki opravljajo obrtno dejavnost na 
tem območju, pa niso dali za cesto nič 
ali pa toliko kot vikendaiji,” opozarja 
na še eno pozabljivost Janez Nunčič. 
Ob tem pravi, da so nekatere do
mačine oprostili plačila prispevka za 
cesto, “ker vemo, da nimajo s čim 
plačati”.

M. LUZAR

30 LET PIVA IN CVETJA
LAŠKO - Ob 30-letnici “Piva 

in cvetja” so v laški pivovarni iz
dali bilten, v katerem so ob za
nimivih arhivskih fotografijah 
opisana leta prireditev od dav
nega 64-ega do lanskega. Kaj 
vse se ni zgodilo in kdo vse se ni 
prišel pokazat v Laško! Na 
drugem “Pivu in cvetju” je bilo 
že 10.000 ljudi. Voz je dobil 
pospešek, turistično društvo je 
prireditev razširilo na štiri dni.
69-ega so ga ob nogometnem, 
rokometnem in šahovskem tur
nirju, tekmovanju lovskih dru
žin, promenadnem koncertu, ob 
komediji, tekmovanju avtomo
bilistov in mopedistov, ognje
metu ter “Povorki mladosti in 
cvetja” žingali kar pet dni. Ce 
vam pride v roke bilten, ki smo 
ga prelistali tudi mi, ga le preg
lejte, še bolje pa bo, če se do ne
delje odpravite v Laško prepri
čat se o zvestobi tradiciji in seve
da na vrček ali dva za mnoge 
najboljšega piva.

(Drobne iz Kočevja)
ŽRTEV SVETOVNEGA PR

VENSTVA - Svetovno prvenstvo v 
nogometu je imelo gotovo povsod 
polno posnemovalcev, še posebno pa 
v Kočevju in še prav posebej med 
priseljenci iz južnih republik. Ti so si 
uredili na novem otroškem igrišču ob 
Šeškovi ulici malo nogometno igrišče 
in pridno nabijali žogo skozi vse sve
tovno prvenstvo v nogometu. Še po
sebno živahno je bilo minulo nede
ljo, zadnji dan svetovnega nogomet
nega prvenstva. Takrat je bila na tem 
igrišču pozno popoldne tako rekoč 
predtekma finalnega dvoboja med 
Italijo in Brazilijo. Ta “predtekma” 
pa je bila zelo borbena, saj je bil re
zultat tak, daje možakar srednjih let 
obležal... Prišel je rešilec, ga odpel
jal v Ljubljano, kjer so ga takoj oper
irali, saj so ugotovili kompliciran 
zlom noge v gležnju in pretrgano 
tkivo.

SREČANJE MEDVEDA IN 
KOLESARJA - V nedeljo, 17. juli
ja, je Tomaž Žagar iz Kočevja krenil 
na “joging” vožnjo s kolesom po ces
tah in poteh v okolici Kočevja. Oko
li 18. ure je zavil na gozdno cesto 
med Gorenjem in Koblarji. Ko je 
vozil po neki vzpetini navzdol, je iz 
gozda na desni strani prihlačal 
medved. Kolesarje zagledal medve
da na razdalji 30 do 40 m, medved pa 
kolesarja. Oba sta hitro “zabremza- 
la”, da seje na cesti kar pokadilo, se 
obrnila za 180 stopinj in odbrzela, 
odkoder sta prišla.

OBČAN SPRAŠUJE - 
MEDVED ODGOVARJA

- Kočevski pesnik Franc l-ovšin pra
vi, da je odkril kočevsko mafijo, in 
sprašuje, če naj o tem obvesti republiške 
organe.

- Naj bo kar tiho, če si želi dobro, saj 
republikanci niso razčistili še nobene 
mafijaške, korupcijske ali podobne 
afere.

Iz Kolpske doline
ZDAJ PREKO SVETE ANE - Ces

tni odsek Srobotnik-Mirtoviči preko Sv. 
Ane bo gradilo zasebno podjetje Le- 
sdog iz Kočevja, ki je bilo izvajalec del 
tudi za obkolpsko cesto od Petrine pre
ko Kužlja do Srobotnika. Tako je bilo 
odločeno na zadnji seji izvršnega sveta 
občine Kočevje. Vsa potrebna soglasja 
so že pridobljena, zagotoviti je treba le 
še denar.

NADALJUJEJO Z GRADNJO 
ŠOLE - Sklenjeno je tudi, da bo drugo 
fazo gradnje šole v Fari izvajal Gramiz 
Kočevje. Zdaj je treba zgraditi še dvo
rano, kuhinjo, sanitarije in še nekatere 
prostore.

PRIPRAVA ZA CESTO - Z de
lovno akcijo minulo soboto, ki se je je 
udeležilo 11 krajanov, so kolovoz od 
Žurg do Podplanine, dolg 1.200 m, to
liko usposobili, da je po njem možen 
promet s terenskimi vozili.

OBČANI NAKAZUJEJO - V KS 
Osilnica krajani pridno nakazujejo po 
5 do 10.000 tolarjev na žiro račun KS 
Osilnica pri SDK Kočevje št. 51300- 
780-10147. To so prostovoljni prispevki 
za gradnjo obkolpskih cest. Pričakujejo 
tudi nakazila tistih, ki imajo najpogoste
je na jeziku skrb za napredek teh kra
jev.

( Sevniški paberki '
ADAPTACIJA - Na Glavni trg trg 

v Sevnici so se zgrnili ljudje, ki se 
spoznajo na prenovo glavnih trgov. 
Nekaj kopajo in ljudi zanima, kaj bo 
iz tega. Kanal, ki so ga opazili, je po 
izjavah nekaterih namenjen vkopa
vanju različnih mestnih inštalacij. 
Najbrž pa iščejo tiste slovenske na
črtovalce, ki so obljubili gradnjo 
savskih elektrarn in potem izginili, 
kot bi se v zemljo vdrli.

LUKNJE - Čestarji zadelujejo z 
asfaltom samo vsako sedmo luknjo v 
asfaltu na cesti, ki pelje skozi Stu
denec. Tega ne delajo zato, ker bi 
imeli zelo radi ljudsko število, ampak 
zato ker nimajo denarja, da bi asfalt 
metali v vsako ali vsaj vsako tretjo 
luknjo v cesti. Denarja ni, ker ga pač 
ni. Sevniška občina je zaprosila dr
žavo, naj da kaj cvenka, da bi cestar
ji cesto preplastili. Po eni razlagi so 
v Ljubljani tako potratni, da denar
ja nimajo in ga zato ne dajo Sevnici. 
Po drugi razlagi, je nekdo iz Ljub
ljane že pred meseci vzel denar, ga 
nesel proti Sevnici in se na poti sko
zi Slovenijo izgubil. Razlaga je stvar
na, saj se je nekoč podobno izgubila 
ekipa s televizije Slovenija. Potujoči 
intelektualni trust osrednje televizije 
seje bil odpravil v Gabrje pri Novem 
mestu, “ven” pa je prišel v Sevnici.

PREHOD - Most za pešče, ki je 
na Radni, ima še naprej nekaj skup
nega s hodnikom v krematoriju. Po 
hodniku dragi nam državljan prispe 
v peč, po mostu pa pred drveči avto
mobil na regionalni cesti. Končni 
učinek v prvem in drugem primeru 
sc razlikuje samo po agregatnem 
stanju državljana. •

• Ce si se napotil proti cilju in se med 
potjo začet ustavljati, da bi kamenjal 
vsakega psa, ki laja nate, ne boš nik
dar dospel do cilja. (Dostojevski)
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( Krške novice
SPOMENIKI - V Krškem so s kul

turnim ministrom domačini debatirali 
o kulturnih zadevah. Pogovoru, v ka
terem je beseda tekla tudi o spomeni
kih, sta prisostvovala dva domačina. 
Ker sta Vidmova delavca - tokratno ni 
pomembno, če nekdanja ali sedanja - 
je bilo videti, kot bi na pogovoru o 
spomenikih zastopala ravno podjetje 
Videm. Če bi ga, ne bi bilo dosti na
robe, saj Videm že skoraj spada med 
tehnične spomenike.

VALVASORJEV KOMPLEKS - 
Prodorna Irena Majce z Radia Slo
venija je vprašala ministra Pelhana in 
druge gostitelje, če imajo kaj komple
ksa zaradi Valvasorjevega kompleksa 
v Krškem. Krčani so bolj ko ne modro 
molčali, vladni gost pa je nadrobil 
nekaj otrobov o skrbi za kulturo. 
Beseda mu je šla kar dobro od ust. Če 
bi ga peljali v osrčje krškega Valvasor
jevega kompleksa, bi najbrž od sramu 
in slabosti umolknil. Razen če ga ne bi 
posilil smeh ob misli, da se na Valva
sorjevo bivanje v Krškem Krčani 
spomnijo samo v času deratizacije, v 
času ministrovega obiska pa samo v 
primeru, če na to napeljejo novinarji.

GRAD - Spodnji grad v Brestanici 
je res zgledno razmajan in lepega dne 
bo streha padla dol na kure in na lju
di. Nihče se ne oglasi, da ga hoče ime
ti nazaj. Verjetno za ta grad še ne ve 
Franc Valt Jurečič, drugače bi verjet
no vanj pripeljal kak primerek ple
menite rase. Da bi res prišli ple
menitaši modrc krvi ali nadškofje, kot 
je bil to primer na Otočcu, Brestani
ca niti ne pomisli. Kot rečeno, je spod
nji grad razmajan, takih hiš pa dosto
janstveniki ne marajo preveč.

( Novo v Brežicah )
ŽIVELA SVOBODA! - V 

vojašnici v Cerkljah ob Krki so ob 
letošnjem dnevu državnosti odkrili 
spominsko ploščo, ki sporoča, da so 
slovenski teritorialci opravili z napa
dom na armadno posadko v Cerkljah 
pomembno delo pri osamosvajanju 
Slovenije. Navzoči so bili vojaški po
veljniki in domačini, ki delajo in 
domujejo južno od Ljubljane, mini
stra, sekretarjev in pribočnikov pa ni 
bilo v brežiško občino. Tako je to: 
prvo leto so naredili velik pomp in so 
peli čast in hvalo Posavju za njegov 
odločilni prispevek v izganjanju ju
goslovanskega hudiča iz Slovenije, 
drugo leto je prišel dol za praznik o- 
sebno minister Janša, letos pa so vse 
opravili slovenski južnjaki.

ČUDEŽ - Pred časom se je zgodi
lo, da so v Termah Čatež obesili pla
kat za Posavske kmečke igre - 
turistično prireditev v Kapelah. To
likšna naklonjenost je po izkušnjah or
ganizatorjev raznih prireditev v občini 
precejšnja redkost. Poučeni pravijo, 
da se je zgodil čudež. Nekateri pre
begli socialisti so v strahu pred vesolj
nim potopom že dali za mašo.

UMETNOST IGRALNIŠTVA - 
Posavci niso dobili igralnice ob mejo 
v Slovensko vas, kot so si močno žele- 
li. Zato pa je v teh krajih gostovala 
prva dama igralništva Nelida Nemec. 
Tokrat ne kot obtoženka, ampak kot 
umetnostna zgodovinarka, kar je po 
osnovnem poklicu, in likovni kritik.

IZ BREŽIŠKE 
PORODNIŠNICE

V času od 2. do 13. julija so v bre
žiški porodnišnici rodile: Damjana 
Zoric iz Gor. Lepe vasi - Borisa, 
Alenka Miklavčič iz Gabrijel - Petro, 
Melita Jurman iz Globočic - Blaža, 
Fanika Radič z Malega Vrha - Ja
koba, Jožica Avšič iz Curnovca - Da
vorina, Lidija Cerjak iz Gornjega 
Lenarta - Vladimira, Mihaela Špiler 
iz Šutne - Luka, Suzana Postržin iz 
Raven - Mihaela, Anica Lanšček iz 
Brežic - Kajo, Ana Pavlin iz Dole
njega Boštanja - Jakoba, Alenka 
Franko iz Krškega - Tima, Andreja 
Drobnič iz Krškega - Aljaža, Mirjana 
Smirnjak-Požar iz Brežic - Mateja, 
Vanja Kalčič z Gor. Jesenic - Roka, 
Ester Žnidaršič iz Arnovega sela - 
Evo. Čestitamo!

OBNAVLJAJO CESTO NA 
GRAD

BRESTANICA - Tu obnavljajo 
cesto na grad, ki jo je ob povodnji pred 
nekaj leti poškodoval plaz. Obno
vitvena dela izvajajo postopno in raz
meroma počasi, vendar bi jih bolj 
tekoče in hitreje, če bi bilo na voljo več 
denarja. Omenjena cesta na grad je v 
rabi že od nekdaj, zato je ne mislijo 
opustiti in jo tudi obnavljajo.

MANJ KADROVSKIH 
ŠTIPENDIJ

KRŠKO - V Srednji šoli Krško so 
zaključili razpis na smeri elektroteh
nik, medtem ko je na drugih smereh 
po informacijah vodstva šole še nekaj 
prostih mest. Vpisani učenci imajo 
malo štipendij, predvsem je majhno 
število kadrovskih štipendij. 
Zaskrbljujoče je, da v zadnjem obdo
bju število štipendij stalno pada in da 
se je v zadnjih nekaj letih zmanjšalo 
za nekajkrat.

MŠŠ IZ MAŠI H OBČIM ttNM
Gospodarska 
kriza sega do 
srednje šole

Srednja šola Krško je za 
manjše skupine pri 

praksi - Nova stavba

KRŠKO - Vodstvo Srednje šole 
Krško meni, da so skupine dijakov pri 
praktičnem pouku prevelike in da bi 
bil v manjših skupinah učinek pouka

• Srednja šola Krško, ki deluje na 
dveh lokacijah v Krškem, ima po 
podpisu pogodbe o gradnji novega 
objekta - pogodbo so podpisali že 
pred časom - stvarne možnosti, da se 
leta 1988 preseli v nov šolski objekt. 
Kje natančno bo stala nova šolska 
stavba, pristojni še niso povedali 
zadnje besede.

večji. Možnosti za spremembo 
praktično nima, saj velikost skupine 
in način financiranja pač določa ust
rezen šolski normativ. Strokovni svet 
pri Zavodu za šolstvo Republike 
Slovenije sicer predlaga za poklicno 
šolo skupino do 8 dijakov, vendar so 
pisci šolskih normativov dopustili 
tudi skupino do 12, saj je delo v večji 
skupini cenejše.

Kar zadeva organizacijo pouka v 
delavnicah in učilnicah, vodstvo šole 
v Krškem vidi še veliko možnosti za 
izboljšanje, vendar je vsaka'taka spre
memba povezana z velikimi vlaganji 
v novo opremo. Denaija ni na pretek, 
deloma gre to tudi na rovaš gospodar
ske krize, kije posebej izrazita prav v 
dejavnostih, na katere se vsebinsko 
veže krška srednja šola, ki izobražuje 
za elektro in strojniško stroko.

NA PREHODU 
NAŠLI PIŠTOLO

OBREŽJE - Pri kontroli osebne
ga avtomobila Fiat Regata zagrebške 
registracije, ki ga je vozil 37-letni Ž. 
S. iz Samobora, so v predalu arma
turne plošče našli pištolo znamke 
AKT-GES Lignose Berlin 6,35-mili- 
metrskega kalibra. V nabojniku je 
bilo 9 nabojev, 12 pa so jih našli v 
pepelniku na armaturni plošči. Ž. S. 
do predlagan v postopek sodniku za 
prekrške.

ZNAMKA V SPOMIN 
PLETERŠNIKU

PIŠECE - PTT podietje-Slovenije 
Poslovna enota PTT Novo mesto m 
odbor za počastitev 100-letnice 
Pleteršnikovega slovarja iz Pišec bos
ta jutri ob 11. uri v dvorani kulturnega 
doma v Pišecah predstavila 
priložnostno poštno znamko, izdano 
vpočastitev 100-letnice znamenitega 
Slovensko-nemškega slovarja. •

• Časi, ko so ljudje poznali note, so 
že mimo. (B. Adamič)

Ob novi vežici 
arheološko 
najdbisce

Velik dogodek za Velike 
Malence in druge vasi

VELIKE MALENCE - V ne
deljo, 10. julija, je bila na Velikih 
Malencah blagoslovljena nova 
mrliška vežica. Blagoslovitve se 
je udeležilo veliko ljudi in so 
tako pokazali veselje nad prido
bitvijo kraja. Najprej je bila ma
ša, po maši kratek kulturni pro
gram, pri katerem sta sodelova
la mladina in moški cerkveni 
zbor iz Čateža ob Savi. Prilož
nostni govor je imel Ivan Prah iz 
Krške vasi. Izrekel je zahvalo vo
diteljem tega projekta, glavne
mu pobudniku in organizatorju 
Jožetu Poldanu in Marjani Lo- 
patič, ošvrknil pa je tiste posa
meznike, ki so stali ob strani in 
so celotno delo le kritizirali.

Mrliška vežica stoji na novem 
delu pokopališča ob cerkvici sv. 
Martma. Pokopališče in cerkev 
pa ležita v čudovitem okolju nad 
Krko. Sama cerkev spada med 
najstarejše v tem koncu Sloveni
je. Stara je približno tisoč let, 
grajena v romanskem slogu. Za 
gradbeni material so porabili os
tanke rimske utrdbe, saj stoji na 
nekdanji villi rustiki, pričajo 
rimski nagrobniki, ki so vzidani 
v cerkev. V sami cerkvi je bil od
krit najstarejši pečat v Sloveniji, 
to je pečat oglejskega pomožne
ga škofa Popona. Ob tej staro
davni cerkvici pokopavajo tukaj- 
šni prebivalci že tisoč let svoje 
rajne. Tudi nova mrliška vežica 
stoji na ruševinah nekdanje rim
ske podeželske hiše. Arheološka 
izkopavanja, ki jih kar naprej 
opravljajo v neposredni bližini 
mrliške vežice, so tudi zavlekla 
gradnjo vežice.

Ljudje so si želeli mrliško ve
žico že nekaj let. Zlasti je stvar 
postala pereča, ko so začeli na 
malenškem pokopališču poko
pavati tudi z levega brega Krke, 
m zdaj služi kar trem krajevnim 
skupnostim: Vel. Malencam, 
Mrzlavi vasi in Krški vasi in tako 
počivajo na njem farani dveh 
župnij. Krajani so sami zbrali 
polovico potrebnega denarja, 
polovica stroškov pa je bilo po
ravnano iz proračuna občine 
Brežice. Stala je okoli osem mi
lijonov tolarjev. Potrebna je še 
ureditev okolice, kot je asfalti
ranje, ureditev zelenic in drugo.

Mrliška vežica je lepa in arhi
tekturno posrečena, saj je mo
rala povezovati zgodovinsko iz
ročilo s funkcionalnostjo, obe
nem pa ohraniti harmoničnost s 
samim krajem. Naj postane kraj, 
kjer se bodo ljudje z vso spoš
tljivostjo in v duhu starih vred
not poslavljali od svojih pokoj
nih, obenem pa tudi utrjevali 
medsebojne vezi.

JOŽE PACEK

V

Ce so zlahka vzeli.
Brestanico vznemirja, daje Dom Svobode Brestanica prešel v last Športne unije 
Slovenije - Doslej veliko formalnih lastnikov - Bo Brestanica prisiljena tožiti?

BRESTANICA - DKD Brestanica, eno od brestaniških društev, je dejansko 
ostalo brez dvorane, za katero je več let doslej zgledno skrbelo in v kateri je 
imelo prireditve. Dvorana sicer še stoji, vendar ni več brestaniška last, ker so 
jo preknjižili na Športno unijo Slovenije s sedežem v Ljubljani, na Taboru 14.

Unija je postala lastnica omenjene 
dvorane v Brestanici lani, ko je to 
potrdilo Ministrstvo za notranje za
deve Republike Slovenije. Ker obstaja

• Mirko Avsenak je prepričan, da je 
brestaniška zahteva po vrnitvi 
premoženja društvu DKD Svoboda 
povsem utemeljena. Po njegovih 
besedah je bila stavba po vojni, ko jo 
je zapustila Štajerska domovinska 
zveza, močno poškodovana, in so jo 
potem popravili Brestaničani. Nek
danjo Sokolovo telovadno dvorano so 
po letu 1950 obnovili, jo povečali in jo 
tako spremenili v krajevni kulturni 
dom. Zaradi vsega tega si Avsenak 
tako odločno prizadeva urediti zade
vo in zato pravi: “Vse kaže, da bomo 
prisiljeni Športno unijo Slovenije res 
tožiti, drugače bomo ostali gostje v 
lastni dvorani ali pa bomo morali 
plačevati najemnino neki tuji usta
novi, ki ni za ta dom naredila niče
sar.”

ustrezna odločba ministrstva, pravno 
ni nič narobe, če je lastnik navedena 
ljubljanska ustanova, toda v Brestanici 
se ne morejo sprijazniti z izgubo dvo-

KOMU DOM? - Dom Svobode v Bre
stanici je prehajal iz rok v roke. Njegove 
sedanje lastnice ni nikoli zanimalo, v 
kakšnem stanju je zdaj in v kakšnem je 
bil kdaj koli. Čigav bo dom v prihodnje? 
Na posnetku: Mirko Avsenak pred 
Domom Svobode v Brestanici. (Foto: 
L. M.)

Za žejne v hribih in v vojašnici
V Brežicah bodo delovanje vodovoda lahko kmalu nadzirali z enega mesta - Namesto 

številnih sedanjih vaških vodovodov bo v prihodnje nekaj večjih - Voda za Cerklje

BREŽICE - V tukajšnji vodovodni sistem vgrajujejo v teh dneh naprave, s 
pomočjo katerih bo mogoče z enega mesta nadzirati in voditi delovanje 
brežiškega vodovodnega omrežja. Ta posodobitev je sicer samo ena od ak
cij, zaradi katerih bo v bodoče brežiška občina bolje oskrbljena z vodo.

Brežice. Vodo bodo z drago tehnikoŠtevilne od teh akcij so povezane z 
dejstvom, da kakovostne pitne vode 
v brežiški občini še ni povsod v izo
bilju. Razmeroma dobro je poskrb
ljeno za prebivalce nižinskega dela 
občine, saj približno 60 odst. ljudi z 
ravnine že dobiva vodo iz brežiškega 
osrednjega vodovoda z zajetjem v 
Glogovem brodu, medtem ko je v 
hribovskih vaseh vodooskrba bolj 
neurejena. V občini je skupno sicer 
okrog 60 vodovodov, od tega 20 ne
koliko večjih, vendar je voda, ki prite
ka po teh ceveh, pogosto onesnažena, 
kar je tako, kot da je ne bi bilo ali 
slubšc

Ob dejstvu, da je oskrba z vodo 
marsikje, zlasti v gorjanskem prede
lu, nezadovoljiva, so v občini pred 
kakimi sedmimi leti začeli iskati na 
več mestih globinske vodne vire. S 
tem so med drugim dobili dovolj do
bre vode za krajevni skupnosti Jese
nice in Velika Dolina in vodovod v ta 
hriboviti predel so lani že napeljali do 
prve faze, kot temu pravijo v Komu
nalnem stanovanjskem podjetju

torej spravili iz doline v tamkajšnje 
hribovske vasi in trudijo se, da bi ta 
tehnika čimprej dala prve litre. O 
datumih se še ne govori, vendar je 
obetavno, da letos komunalni iz
vedenci gradijo vodovod naprej pro
ti višinskim vasem.

• Dober vodovod za zdaj še 
pogrešajo med drugimi ravninske 
Cerklje ob Krki, zato bo predvidoma 
letos komunalno podjetje priključilo 
knO na čateški vodohrah. V Cerkljah 
je velik možen porabnik vode 
vojašnica. Ta se zdaj želi priključiti 
na javni brežiški vodovod, medtem 
ko armuda v nekdanji Jugoslaviji ni 
hotela niti slišati, da bi po ceveh do
bivala “civilno” vodo.

Ljudstvo bo dobilo vodo, v zameno 
pa bo primaknilo, če že ni, po 1.000 
mark na vsako gospodinjstvo. Pre
prost račun bi pokazal precejšnjo raz
liko do končne cene naložbe, zato za 
gradnjo vodovoda upravičeno upo

rabljajo tudi občinski proračun in 
državna sredstva za razvoj demograf
sko ogroženih območij.

Vodovode, ki bodo dobavljali 
neoporečno vodo, gradi brežiško 
komunalno podjetje v sodelovanju s 
posameznimi krajevnimi skupnostmi 
tudi na drugih območjih. Zdi se, da 
imajo prednost vodovodi na najslabše 
oskrbovanih območjih in da vo
dovodni sistemi nastajajo postopno. 
V tolažbo je to, da jih vendarle grad
ijo in da imajo v komunalnem pod
jetju natančen načrt o bodoči oskrbi. 
Nekam v prihodnost postavljeni cilj 
komunalnega podjetja je napeljati 
vodo v vsako gospodinjstvo, bližje 
sedanjim generacijam Brežičanov pa 
je odločitev o gradnji štirih velikih, 
med seboj povezanih vodovodnih si
stemih, ki že delujejo ali pa jih bodo 
zgradili.

L. M.

pogovori o družini
ob ponedeljkih od 18. do 20. ure 
na telefonu (068)26-005

rane. Mirko Avsenak, predsednik sve
ta KS Brestanica, pravi: “Za dom je 
skrbela DKD Svoboda Brestanica, 
Unija ni skrbela za stavbo in vanjo ne 
vlaga ničesar. DKD Svoboda je brez 
doma in mi mislimo, da bi država 
morala zdaj vrniti dom našemu 
društvu. Kako bomo to dosegli, še ne 
vemo. Društvo nima denarja za tožbo 
proti Uniji. Sicer nam ni jasno, čemu 
naj bi jo mi sploh tožili. Ceje bilo po 
zakonu dom tako lahko odvzeti, naj ga 
na isti način še vrnejo.”

Bolj ko Brestaničani brskajo po zgo
dovini Doma Svobode v Brestanici, 
bolj so prepričani, da stavba pripada 
njim. Sicer ima stavba pestro zgo

dovino. Leta 1920 je Telovadno 
društvo Sokol v Rajhenburgu ob Savi 
kupilo zemljišče, na katerem je zgradi
lo novo telovadno dvorano; otvoritev 
je bila 1925. leta. Sokol je imel dom 
do leta 1942, ko je stavbo prevzela 
nemška Štajerska domovinska zveza. 
Leta 1947 je Sokol dom dobil nazaj, 
toda že leto pozneje je lastninsko 
pravico nad objektom dobila Fizkul- 
turna zveza Slovenije s sedežem v 
Ljubljani, kar je v resnici pomenilo 
nacionalizacijo doma. Z letom 1953 
so dom dali v lastništvo Partizanu 
Slovenije s sedežem v Ljubljani, 40 let 
pozneje - kot rečeno - pa je do doma 
prišla s preprostim uradniškim 
postopkom Športna unija Slovenije.

L.M.

črn* HYununi
VEDNO NA OOItltl POTI

CESTO OBNAVLJAJO - Cesto prvih borcev v Brežicah obnavljajo. Trgovci 
neuradno zatrjujejo, da v času rekonstrukcije ceste prodajo manj, češ da se 
marsikateri  kupec premisli in ne pride po gradbišču v trgovino. S tem seveda ne 
oni ne kdo drug ne misli, da bi se morale Brežice odpovedati prepotrebni obnovi 
glavne mestne prometne žile. Ker je cestišče zdaj tako ali tako že prekopano, del 
prebivalstva  predlaga, naj bi cesto prekopali še bolj in vanjo položili električne 
in druge kable, ki so zdaj napeljani nad hišami. Priložnosti, ki jo imajo v mislih 
domačini, mesto najbrž ne bo moglo izkoristiti. (Foto: L. M.)

Boste dopustili, da o usodi 
vašega certifikata odločajo 

drugi ali celo naključje. 
VERJETNO NE.

VIZIJA

je s svojim znanjem in 
pogledom vnaprej pripravila za 

vas možnost, da certifikat 
vložite v VIZIJO, ki je doma 

v vašem kraju.

S svojim certifikatom lahko 
dokažete da ste 

POSAVEC.

VIZIJA

Družba za upravljanje vaših 
VIZIJ
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Moletova umetnost “po kapljicah”
Izbor grafik in slik Izidorja Moleta je do konca septembra na ogled v jedilnici 
Splošne bolnišnice Novo mesto - Slikarski dokumenti minulih časov in lepote

NOVO MESTO - V nujnilajšcm novomeškem razstavišču, jedilnici splošne 
bolnišnice, kije zaživela v jubilejnem letu praznovanja stoletnice novomeške 
bolnišnice, so minuli četrtek, 14. julija, odprli že tretjo letošnjo razstavo, tokrat 
so na ogled grafike in slike likovnega umetnika Izidorja Moleta.

KONCERT KLARE 
TOMLJANOVIČ

NOVO MESTO - Novomeška ki
taristka Klara Tomljanovič bo imela 
v soboto, 23. julija, ob 21. uri v atriju 
kapiteljske proštije samostojen kon
cert. Glasbenice, ki je pred kratkim 
doplomirala na nemški državni glas
beni šoli v Freiburgu, novomeški pub
liki gotovo ni treba posebej predstav
ljati, povejmo le, da je koncert v vrsti 
kulturnih prireditev, imenovani 
Novomeški poletni večeri, tokratni 
sponzor pa je novomeška Komunala. 
Vstopnice so v predprodaji v sprejem
ni pisarni Doma kulture danes in jutri 
od 9. do 15. ure in eno uro pred kon
certom v atriju.

Po letu 1991, ko je bila v Dolenjski 
galeriji in nato še v Brežicah njegova 
velika pregledna razstava, je to druga 
predstavitev slikarjevega dela v 
Novem mestu. Izbor, ki ga je pripravil 
Tone Gošnik, je po številu razstav
ljenih del sicer skromen, 14 grafik in 
6 slik, vendar pa je za avtoija značilen, 
saj so na ogled tako krajine in 
novomeške vedute kot tematske slike 
in delo, ki je nastalo kot plod avtor
jevega dolgoletnega ukvarjanja z re
stavratorstvom. Gošnik je v temeljiti 
predstavitvi slikarja in njegovega dela 
duhovito označil razstavo, da je 
zdravniška, saj gledalcu po kapljicah, 
kot se jemlje zdravilo, prinaša spokoj
no lepoto, te pa smo dandanes v tem 
hrupnem in begajočem svetu še kako 
potrebni. Razstavo je odprl direktor

NOVOMEŠKA OLIMPIJCA - Gimazijca Tomaž Maraš in Renata Jakše 
sta prejela častni medalji na mednarodni kemijski olimpiadi v Oslu. Tomaža 
čaka še eno leto gimnazije, Renato pa študij kemije v Ljubljani. (Foto. T. 
Jakše)

Poletni dom za Korošce
Na osnovni šoli Grm ni poletnega miru - V nedeljo 

pričetek jezikovnih počitnic za koroške otroke

NOVO MESTO - Že šestič za
pored so se odprla poletna vrata os
novne šole Grm. Tudi tokrat za mlade 
Korošce, ki so za tri tedne dobili 
začasen dom pri slovenskih družinah 
v Novem mestu. Sedemidvajset šolar
jev različnih starosti bo stanovalo pri 
svojih vrstnikih - nekateri prvič, dru
gi so v Novem mestu že stari znanci - 
se udeleževalo izletov, kulturnih in 
športnih prireditev, sodelovalo v

SPREMEMBA V 
VODSTVU

DOLENJSKEGA MUZEJA
NOVO MESTO - Skupščina ob

čine novo mesto je na zadnji seji na 
lastno željo razrešila dolžnosti rav
natelja Dolenjskega muzeja Bojana 
Božiča in za vršilca dolžnosti do ime
novanja novega ravnatelja imenovala 
kustosa oddelka za sodobno zgo
dovino Zdenka Piclja. Ta bo svojo 
dolžnost nastopil 1. oktobra.

NOVOMEŠČANKI 
SLIKALI POD 
TRIGLAVOM

POKLJUKA - Na nedavnem II. 
triglavskem slikarsko-kiparskem 
taboru na Pokljuki sta od 25. junija do 
2. julija sodelovali tudi novomeški lju
biteljski ustvarjalki Jelka Kupec in 
Jožica Škof. Med 40 avtorji sta nas
likali precej motivov iz Pokljuške oko
lice, sodelovali pa sta tudi na nekaj
dnevni razstavi tokratnih likovnih 
dosežkov. Tokratno srečanje je bilo 
namenjeno 50-letnici pohoda večje 
skupine partizanov, ki je na Triglav 
ponesla slovensko zastavo.

bolnišnice dr. Tone Starc, postavila pa 
jo je inž. Marta Račečič.

Izidor Mole je s svojimi najboljšimi 
deli tesno povezan z Novim mestom. 
Rodil se je sicer v Logu pri Brezovici, 
študiral je v Ljubljani, deloval pa kot 
svobodni umetnik in restavrator v

Izidor Mole

Ljubljani, širom po Sloveniji in nek
danji Jugoslaviji, potem pa dolgo časa 
živel samotno in, odmaknjeno v 
domačem kraju, vendar je obdobje, 
ko je v petdesetih letih učil risanje na 
novomeškem učiteljišču, v njegovem 
slikarstvu najpomembnejše. Tisti čas 
je Novo mesto doživljalo kratkotrajen 
likovni razcvet po zaslugi treh slikar
skih mušketirjev, ki so ustvarjali in 
učili v Novem mestu, Vladimirja 
Lamuta, Bogdana Borčiča in Izidorja 
Moleta. Mole je takrat za vedno vzlju
bil dolenjsko pokrajino in dolenjsko 
metropolo ter oboje upodobil na šte
vilnih grafikah in slikah. Čeprav slogu 
ni posvečal velike pozornosti, je prav 
v teh motivih oblikoval osebno noto, 
za katero sta značilni ekonomičnost v 
obliki in barvi ter poetičnost. Umet
nik je ob svoji veliki pregledni razstavi 
leta 1991 takole označil svoje delo: 
“Moj slikarski rokopis je enostaven, 
privre na dan. Nikoli nisem bil gosto
beseden, prej skromen kot razkošen v 
barvah.” Skromna je tudi njegova se
danja razstava, vendar le po številu 
del, z lepoto, ki jo sicer res ponuja po 
kapljicah, pa ne škrtari.

M. MARKELJ

v vMedalji Novomešcanoma
Lep uspeh gimnazijcev na mednarodni kemijski 

olimpiadi v Oslu

raznih dejavnosth in projektih - zlasti 
koristno bo preučevanje ekološkega 
stanja novega mesta in okolice - ter se 
ves čas srečevalo s slovenskim jezikom 
in se v njem izpopolnjevalo. Namen 
poletne šole je prav to: utrditi in 
poglobiti znanje slovenskega jezika, 
da pa bo to potekalo čim manj vsiljivo 
in naravno, bodo poskrbeli izkušeni 
pedagogi iz gmske in nekaterih drugih 
šol.

V nedeljo dopoldne je bil sprejem 
za mlade udeležence jezikovnih 
počitnic, za njihove starše in družine 
gostiteljice. Vse je najprej pozdravil 
ravnatelj grmske šole Marjan Špilar, 
potem pa jih je nagovoril še 
novomeški župan Franci Koncilija in 
mladim gostom zaželel prijetne 
počitnice v Novem mestu in okolici 
ter jih spomnil, naj bodo ponosni na 
to, da so Slovenci in da znajo sloven
ski jezik, saj s tem postajajo neke vrste 
ambasadorji mlade slovenske države 
v svetu. Sprejema so se udeležili tudi 
Franci Tomažič, predstavnik 
Krščanske kulturne zveze iz Celovca 
ter pedagoginje, ki bodo z otroki 
sodelovale vse tri tedne, kolikor bo 
njihovo bivanje pri nas trajalo.

TJ.

KONCERT PEVSKIH 
ZBOROV

METLIKA - V soboto, 23. julija, bo 
ob 21. uri na grajskem dvorišču v 
okviru metliških poletnih kulturnih 
prireditev koncert štirih pevskih 
zborov iz Črnomlja. Nastopili bodo 
moški pevski zbor, mešani pevski 
zbor, moški pevski zbor Lovske zveze 
Črnomelj ter moški pevski zbor Belt.

NOVO MESTO - Na mednarodni 
kemijski olimpiadi, ki je bila od 3. do 
11. julija v norveškem glavnem mes
tu Oslu, sta dijaka novomeške gimna
zije Tenata Jakše in Tomaž Maraš 
prejela častni medalji in se med 
sodelujočimi Slovenci najbolje uvrsti
la. Med 141 tekmujočimi iz 41 držav 
sta Slovenijo zastopala še Kruno 
Abramovič in Tea Šifrer iz kranjske 
gimnazije.

V Oslu so morali tekmovalci znanje 
iz praktičnega dela in teorije, za 
uvrstitev pa je bilo treba veliko učenja 
in vaje, kar sta novomeška olimpijca 
opravila na gimnaziji pod vodstvom 
profesoric Marinke Kovač in Stanke 
Florjančič. Po izbirnem tekmovanju 
seje skupina sedmih slovenskih dija
kov pripravljala še na Srednji kemijski 
šoli v Ljubljani, na Fakulteti za nara

voslovje in tehnologijo in na Inštitutu 
JosefStefan. Priprave šobile zahtevne 
in drage. Najprej je na pomoč 
priskočila fondacija Soros, nato pa so 
se k sponzorstvu pridružili še tovarna 
zdravil Krka, Tilia in Sekretariat za 
družbene dejavnosti novomešje 
občine. Priprave v Ljubljani in pot na 
Norveško sta financirala Ministrstvo 
za znanost in tehnologijoi in Mini
strstvo za šolstvo in šport.

Dobremu sodelovanju med stro
kovnjaki iz industrije, dobremu 
vzdušju v Klubu mladih raziskovalcev 
na novomeški gimnaziji in predvsem 
lastni izjemni volji do učenja se imata 
Renata in Tomaž zahvaliti, da sta 
postala tudi letošnja nagrajenca za 
raziskovalno nalogo iz kemije gibanja 
Znanost mladini.

S. FLORJANČIČ

SLIKAR IN PISATELJICA - K zdaj zares že številnim občasnim raz
staviščem v Novem mestu se je prejšnjo soboto, 16. julija, zvečer pridružilo 
še gostišče Loka. V notranjih prostorih tega lokala so namreč odprli pregled
no razstavo del Tonija Vovka. Slikar se je predstavil z izborom svojih starejših 
in novejših slikarskih ciklov in z ilustracijami za knjige, ki so izšle v njegovi 
založbi Erro. Na otvoritvi se je poleg Vovka predstavila tudi novomeška pi
sateljica Marjeta Dajčman, ki je pred kratkim praznovala svoj 60. rojstni dan 
in je ob tej priložnosti pri založbi Erro izšla njena najnovejša knjiga Afrika 
Afrika. Predstavitev je vodil Rudi Škof. (MiM)

MINISTER V KRŠKEM - Minister Pelhan (na sliki r sredini) je ponovil, 
da sopotrebe na kulturnem področju večje, kot je na voljo denarja. Na sliki 
le\’0 Vida hritz, krška kulturna delavka in ust\’arjatka, desno Hennan Kunej, 
predednik krškega izvršnega sveta. (Foto: L. M.)

Kulture naj bo za vse
Sergij Pelhan, minister za kulturo, na obisku v Krš

kem - Kulturni dom bi potreboval več

KRŠKO - Prosim, da je minis
trstvo pozorno do Posavja tako, 
kot je do drugih regionalnih cen
trov, na primer do Nove Gorice. 
Prosim, da uredimo plačevanje 
kadrov. Te imamo, in če jim bomo 
plačali, bodo poskrbeli za kulturo. 
V tem smislu je nagovoril Jože Ha- 
binc, predsednik KS Krško, minis
tra za kulturo Serija Pelhana, kije 
13. julija obiskal Krško.

Minister je v svojem odzivu na 
take in podobne nagovore nanizal 
nekaj v glavnem znanih potez, ki 
jih bo njegovo ministrstvo naredi
lo v dobro kulture. Obljubil je, da 
je potrebno v Sloveniji skrbeti za 
kulturno dediščino in za ustvarjal
no dejavnost ter ne zanemariti lju
biteljske dejavnosti. Pri snovanju 
kulturne politike se bo ministrstvo 
ravnalo po načelu, da morajo biti 
kulturne dobrine v največji možni 
meri dostopne vsem državljanom.

Po Pelhanovih besedah se bo ob
seg sredstev za kulturo letno pove
čeval za desetino. V letu 1995 bo 
ministrstvo namenilo večjo pozor
nost knjižničarstvu in temu podro

čju dalo nekaj več denarja. Del de
narja za financiranje potreb na 
področju kulture naj bi dobili sko
zi nekoliko povišano televizijsko 
naročnino. Ministrstvo bo ustano
vilo posebne sklade za posamezna 
kulturna podpodročja, npr. sklad 
za knjigo, za film, za alternativno 
kulturo. Vse naj bi bilo dokončno 
znano marca leta 1995, ko naj bi bil 
po ministrovih besedah sprejet na
cionalni kulturni program.

Krški gostitelji so ministra sez
nanili z vrsto problemov na svojem 
območju. Po besedah Adolfa Moš- 
kona Kulturni dom Krško dobi sa
mo petino sredstev, kijih potrebu
je za izvedbo programa, kar je po 
njegovem premalo, zato dom pri
čakuje več proračunskega denarja. 
Slavko Avsenak je kot problem iz
postavil nerešeno vprašanje glede 
bodočega latništva gradu Brestani
ca in nanizal še nekaj informacij o 
stanju nekaterih objektov v Bres
tanici, katerih nadaljna usoda bi 
utegnila zanimati kulturnega mi
nistra.

L. M.

UTRJUJEJO IN POGLABLJAJO PR1JATEIJSTVO - Novomeški župan 
Franci Koncilija in ravnatelj osnovne šole Grm Marjan Špiler na srečanju 
med družinami gostiteljicami in družinami, ki so udeležence jezikovnih 
počitnic spremile v novo mesto. (Foto: T. Jakše)

PAVOLTESARV
BREŽICAH

BREŽICE - V prodajni galeriji 
Meke v Brežicah je bila 15. julija 
odprta razstava del slikarja Pavola 
Tesarja iz Slovaške, nekaj njegovih 
nabožnih slik pa je bilo razstavljenih 
tudi v cerkvi sv. Roka v Brežicah. 
Umetnika je na otvoritvi razstave 
predstavil dr. Mirko Juteršek, v kul
turnem programu pa je nastopil oktet 
Orlica iz Pišec. Mladi slikar Pavolo 
Tesar, sicer učitelj zgodovine, je nas
likal že več kot tisoč del, predvsem v 
olju, njegov slog pa je realističen. 
Razstavljena dela bodo na ogled do 
28. julija.

POLETNA PLESNA ŠOLA
KRŠKO - Društvo za plesno de

javnost Krško bo organiziralo in izv
edlo tretjo poletno plesno šolo, ki bo 
od 27. julija do 5. avgusta v 
počitniškem naselju Občinske zveze 
prijateljev mladine v Nerezinah. 
Udeležilo se je bo 70 mladih plesalcev 
iz Posavja in drugih krajev Slovenije, 
ki se bodo izpopolnjevali v različnih 
zvrsteh plesa, kot so jazz, step, šport
ni ples, in sodelovali v plesnih de
lavnicah. Organizatorji pripravljajo za 
udeležence poleg plesa tudi kopanje 
ter različne družabne in športne igre.

KRŠKO - Šole v teh dneh obdelujejo hišno zbirko številčnih podatkov o 
dogajanju v zadnjem šolskem letu in kljub poletnim počitnicam opravljivo 
nujna dela, brez katerih sc ne more začeli novo šolsko leto. Srednja šola 
Krško to dela z mislijo, da sc utegne čez nekaj let vseliti v novo stavbo.

Kar zadeva statistiko, je znano, da 
je Srednja šola Krško sodelovala v 
projektu poskusne mature. Osem
najst dijakov četrtega letnika elek
trotehnike in elektronike je sprejelo 
izziv in pisalo izpitne naloge iz slo
venskega in tujega jezika, matema
tike, fizike in digitalnih sistemov. Z 
organizacijo, načinom in rezultati 
poskusne mature so bili zadovoljni 
dijaki in učitelji. Osem dijakov krške 
srednje šole je opravilo poskusno 
maturo v celoti z dobrim in s prav 
dobrim uspehom, pet jih je uspešno 
opravilo preizkus pri štirih predmetih 
in je pridobilo zaključno spričevalo, 
ostali pa so opravljali samo popravni 
izpit pri zaključnem izpitu. Šolska 
kronika bo kot prve posavske dijake, 
ki so ob koncu šolanja dobili matu
ritetno spričevalo in hkrati poklic

elektrotehnik elektronik, omenjala 
Matjaža Bračuna, Tomija Dularja, 
Ivana Leniča, Dejana Mlakarja, Pct-
* V Srednji šoli Krško je bila konec 
lanskega šolskega leta razstava 
izdelkov, v kateri so sodelovali Matej 
Maver, Roman Skavt, Peter 
Hriberšek, Bojan Predgrad, Igor 
Pirc in Tomaž Sehar. Avtorji 
najboljših izdelkov so prejeli na
grade. Šolsko vodstvo z zado
voljstvom omenja, da so nekateri 
dijaki strojne šole naredili s pomočjo 
mentorjev zaključne seminarske nal
oge. Naloge, ki so jih Izdelali Borut 
Androja, Bojan Urek in Emil 
Šuštarcc in kjer so kot mentorji 
sodelovali Branko Kastelic, Milan 
Ravbar in Jurij Colarič, je izpitna 
komisija ocenila kot zelo dobre.

KULTURNI KRST NOVEGA TRGA - V pasaži na Novem trgu, ki še ni 
dokončan in še ni zaživel polnega poslovno-trgovskega življenja, je Igor 
Obradinovič, novomeški kipar in slikar (na sliki četrti z leve), v petek, 15. 
julija, zvečer pripravil otvoritev pregledne in prodajne razstave svojih stvari
tev. Slike velikega formata in skulpture iz žgane gline jeza nekaj časa razstavil 
kar v pasaži in tako pripravil nekakšen kulturni krst novega mestnega 
središča. Slikarja je predstavil višji kustos Jožef Matijevič, otvoritev pa so 
popestrili novomeški ansambel DKovači, kantavtorka Katja Židanek in 
plesni duo Rosana in Sabina iz plesne skupine Terjtsihora. Morda bi bilo 
na improvizirani razstavi še dolgo živahno, če se ne bi zapletlo pri nastopih 
glasbenikov, ki naj bi bili za bližnjo porodnišnico nekoliko preglasni. (M. 
Markelj)

Dokazi, daje v šoli ustvarjalno
Osemnajst dijakov Srednje šole Krško sodelovalo na poskusni maturi - Krški dijaki na 

tekmovanju v Novem mestu in Ljubljani - Kakovostne seminarske naloge

ra Pirca, Aleksandra Račiča, Roma
na Semeniča in Romana Strleka. 
“Razveseljivo je, da so dijaki dosegli 
visoke rezultate oziroma odlične 
ocene pri strokovnem predmetu in 
hkrati pokazali solidno znanje pri 
splošnih predmetih,” je vodstvo krške 
srednje šole komentiralo nastop svo
jih dijakov na poskusni maturi.

Ob koncu šolskega leta so zbranim 
dijakom šole predstavili poleg ome
njenih številk in imen, povezanih s 
poskusno maturo, tudi nekatere 
druge podrobnosti in zanimivosti iz 
šolskega življenja. Izročili so pohva
lo in praktično nagrado Jožetu Brod
niku, Robertu Ajstru, Mitji Gričarju 
in Bojanu Ureku, ki so se pred tem 
udeležili tekmovanja strojnikov v 
Novem mestu. Nagrado in pohvalo 
so prejeli tudi Vinko Pšeničnik, 
Branko Bašek, Jožek Kodrič in 
Željko Lupšina, ki so sodelovali na 
tekmovanju elektrikarjev in ele
ktrotehnikov v Ljubljani.

L. M.
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• 16. julija je neznanec iz osebnega av
tomobila, ki ga je imel E. H. iz Lju
bljane parkiranega pred vikendom v 
Gradišču ukradel devize, tolarje in dva 
zlata prstana. Lastnika je oškodoval za 
okrog 50 tisočakov.

OB DENARNICO -16. julija je nek
do ob gozdu v Hudejah iz tovornjaka 
ukradel moško denarnico, v kateri je 
imel M. B. iz Lipnice denar in doku
mente. Lastnika je oškodoval za okrog 
70 tisočakov.

OB KOLO -15. julijaje nepridiprav 
v Birčni vasi za bistrojem Lipa ukradel 
kolo znamke Maraton in lastnika R. B. 
iz Birčne vasi oškodoval za okrog 25 
tisočakov.

UKRADEL CELO NAHRBTNIK- 
16. julija zvečer je neznanec vlomil v 
osebni avto, ki ga je imela Marjeta B. iz 
Kranja parkiranega pred hišo v Zbu- 
rah, in ji ukradel nahrbtnik, žensko de
narnico z dokumenti in denatjem. Last
nico je oškodoval za več kot 10 tiso
čakov.

KOLO JE IZGINILO - V noči na 17. 
julij je neznan storilec ukradel kolo 
znamke Sunto, ki gaje S. P. iz Novega 
mesta pustil odklenjeno pred vhodom 
v stanovanjski blok. Nepridiprav je last
niku povzročil za 35 tisočakov škode.

ZGORELI DVE 
GOSPODARSKI 

POSLOPJI
VELIKI PODLOG-11.juli

ja ob 14.30 je prišlo do požara v 
Velikem Podlogu v krški občini 
na 22 m x 7 m velikem gospodar
skem poslopju Jožeta N. Zara
di vetra se je požar hitro razširil 
na celotno poslopje. Zgorelo je 
okoli 27 ton sena, 600 kg pše
nice, 4 tone ječmena, 20 vreč 
umetnega gnojila in nekaj orod
ja, skratka, požarje povzročil za 
okrog 3 milijone tolarjev škode. 
Kriminalisti vzrok požara še 
raziskujejo. Zaradi vetra in bli
žine se je ogenj razširil tudi na 
sosednje gospodarsko poslopje 
Jožeta P. iz Velikega Podloga. 
Tudi to poslopje, veliko 15 m x 
6 m, je ogenj skoraj v celoti uni
čil, nepoškodovana je ostala le 
drvarnica. Zgorelo je okrog 15 
ton sena, 4 tone pšenice, 4 tone 
ječmena, 2 toni koruze in 4 vre
če krmil. Nastalo je za okrog 2 
milijona tolarjev škode.

• Vojna je shizofrenija, duševna bo
lezen v najhujši obliki, (nevropsihi
ater dr. Kostnapfel)

PO DOLENJSKI 
DEŽELI

• Konec junija ali v začetku 
julija je v Zalogu z njive, kjer je 
bila požeta pšenica, izginilo za 
tri nakladalke slame. Neglede 
na to, da je slama slama, je ne
pridipravu ukradeno očitno 
prišlo prav. Mercator KZ Krko 
pa je s tem oškodoval za okoli 
15 tisočakov.
• Z drugačno “žavbo"pa sta 
bila namazana možakarja, ki 
sta 13. julija prišla v recepcijo 
hotela Grad Otočec, da bi za
menjala 1000 nemških mark v 
tolarje. Ker se jima je zdelo, da 
je menjalni tečaj prenizek, sta 
želela marke nazaj. Receptorki 
sta vrnila tolarje, ona pa njima 
1000 mark. Ko sta že odšla, je 
receptorka ugotovila, da sta ji 
iznajdljiva možakarja vrnila za
30.000 tolarjev premalo.
• Na lokalni cesti Stražnji Vrh 
- Planina pa je čez noč izginila 
neregistrirana stoenka, ki je za
radi okvare stala ob cesti. Tis
temu, ki jo je odpeljal, se ni bilo 
potrebno kaj posebej truditi, saj 
je lastnik avtomobila ključe 
pustil kar v avtomobilu.

Spet našli “pozabljeno” orožje
Na Obrežju pri Brežicah skoraj ne mine dan, da ne bi policisti odkrili orožja

OBREŽJE -11. julija zvečer seje na Obrežje pripeljal z osebnim avtomo
bilom hrvaški državljan Ju raj T. Pri pregledu vozila je policistom sam izročil 
revolver znamke Taurus - Brazil, kal. 38. special, ki so ga policisti začasno 
zasegli in napisali predlog sodniku za prekrške.

Naslednjega večera se je na Ob
režje pripeljal Stanko H., kot sopot
nik pa Darjan H. Policisti so pri pre
gledu vozila našli okvir nabojnika za 
avtomatsko puško, v katerem pa je 
bilo 27 ostrih manevrskih nabojev, 
kal. 7,26 mm in avtomatsko puško M 
72 BI. Policisti so orožje in strelivo 
zasegli, nadaljnji postopek pa so 
prevzeli kriminalisti.

13. julija proti večeru se je na Ob
režje pripeljal 38-letni hrvaški drža
vljan Stjepan J. S sabo je prevažal 
revolver Smith & Wesson kal. 9 mm 
ter 5 nabojev 38 special. Policisti so

PREVRNIL SE JE ZARADI 
NEPRIMERNE HITROSTI

VAVTA VAS -11. julija ob 22.25 
je 18-letni Klemen D. iz Vavte vasi 
vozil kolo z motorjem od Jurke vasi 
proti Straži. Pri osnovni šoli v Vavti 
vasi je peljal z neprimerno hitrostjo. 
Začel je zavirati, pri tem pa je izgu
bil oblast nad vozilom, zadel v robnik 
in se večkrat prevrnil. Hudo poško
dovan je obležal na vrtu ene od stano
vanjskih hiš. Zdravi se v novomeški 
bolnišnici. Materialne škode je za 
okrog 140.000 tolarjev.

PREHITRO V OVINEK
HRAST - 14. julija se je 38-letni 

Alojz K. iz Vinje vasi peljal z oseb
nim avtomobilom od Novega mesta 
proti Metliki. Pri Hrastu je pripeljal 
z neprimerno hitrostjo v nepregled
ni desni ovinek in zapeljal na levo 
stran ceste v trenutku, ko je iz nas
protne smeri pripeljal z osebnim av
tom 56-letni Jože K. iz Dolenjega 
Suhorja. Prišlo je do čelnega trčenja, 
pri čemer se je Alojz hudo poško
doval. Zdravi se v novomeški bol
nišnici. Na vozilih je nastalo za okrog
500.000 tolarjev škode.

EKSPLOZIJA V GARAŽI
ČREŠNJEVEC - 15. julija 

nekaj po 20. uri je J. K. iz Čre
šnjevca v garaži nalival gorivo v 
starejšo kosilnico, nato pa jo je 
vžgal. Takrat pa je prišlo do ek
splozije zaradi nasičenosti zraka 
s hlapi goriva. Razbilo seje 150 
cm x 150 cm veliko steklo, vžgala 
pa seje tudi kosilnica. Požar so 
pogasili gasilci iz Črešnjevca. 
Zaradi eksplozije je nastalo za 
okrog 50 tisočakov škode.

STRELA UDARILA 
V KOZOLEC

ŠMAVER - 15. julija nekaj po 15. 
uri je med nevihto strela udarila v 
kozolec F. U. iz Šmavra in ga vžgala. 
Požarje uničil kozolec, v njem pa sta 
zgorela pšenica in ječmen. Požar so 
pogasili gasilci iz Gorenje vasi. Nast
alo je za okrog 150.000 tolarjev ško
de.

PONOČI JE RAZGRAJAL

orožje in strelivo zasegli in predlagali 
lastnika sodniku za prekrške.

Istega dne seje na Obrežje pripel
jal z orožjem tudi 49-letni Marko P. 
iz Hrvaške. Policisti so pri njem našli 
95 nabojev za pištolo kal. 7,65 mm in 
lovski nož znamke Rambo. Strelivo 
in nož so policisti zasegli, zoper Mar
ka pa so napisali predlog sodniku za 
prekrške.

PONAREJEN 
BANKOVEC ZA 100 DEM

SEVNICA - 13. julija je 32-letni 
Rajko K. iz Krškega v menjalnici 
Penezi v Sevnici želel zamenjati ban
kovec za 100 nemških mark. Pri pre
vzemu pa je delavec menjalnice ugo
tovil, da gre za ponaredek, in ban
kovec zadržal, kasneje so ga zasegli 
kriminalisti.

KRŠKO  - 33-letni J. J., državljan 
BiH, ki začasno prebiva v Krškem, je 
18. julija ob pol enih ponoči prišel 
domov močno vinjen. V stanovanju 
se je sprl z 31-letno B. M., s katero 
živita skupaj. Prepir je prerasel v 
fizično obračunavanje. J. J. je s svo
jim ravnanjem motil stanovalce pri 
počitku, zato so morali mir narediti 
policisti. Prijavili so ga sodniku za 
prekrške.

UMRLA ZA POSLEDICAMI 
PROMETNE NESREČE

NOVO MESTO - V prometni nes
reči, ki se je zgodila 3. julija v Kra
kovskem gozdu, seje hudo poško
dovala 53-letna Jožefa J. 8. julija pa 
je za posledicami prometne nesreče 
umrla v novomeški bolnišnici.

ODVZELI ŠTIRI 
VOZNIŠKA DOVOLJENJA

NOVO MESTO - 8. julija je bila 
od 21. do 2. ure zjutraj na območju 
Uprave za notranje zadeve v Novem 
mestu prometna akcija. Policisti so 
ustavili 257 voznikov, z alkotestom so 
preizkusili 29 voznikov, od tega so bili 
4 preizkusi pozitivni. Odvzeli so 4 
vozniška dovoljenja, zaradi storjenih 
prekrškov so dali 10 predlogov sod
niku za prekrške, zaradi prekrškov pa 
so denarno kaznovali 15 voznikov; 19 
voznikov so zaradi manjših kršitev le 
opozorili.

NAŠEL ROČNO BOMBO
GMAJNA -14. julija ob 13.30 

je Anton M. ob magistralni ces
ti Ljubljana-Obrežje na Gmajni 
našel ročno bombo M-92. Za 
odstranitev in uničenje bombe 
je poskrbel pirotehnik.

Tudi 14. julija so policisti odkrili 
nekaj “pozabljenega” orožja, in sicer 
najprej pri nemškem državljanu, 41- 
letnem Johannu E. V avtomobilu so 
našli nož znamke Haller in ga zaseg
li. Istega dne se je s kar precej orožja 
na Obrežje pripeljal 54-letni hrvaški 
državljan Franja K. Pri pregledu vo
zila je policist našel sekirico znamke 
Stubai, tri nože, dolge 16 cm, 17,3 cm 
in 15,5 cm, z nožnico, 4 naboje kal. 
5,6 mm in naboj kal. 9 mm. Vse pred
mete so zasegli, Franjo pa se bo mor
al zglasiti pri sodniku za prekrške.

SUMLJIVE ŠTEVILKE 
KAROSERIJ

ČATEŽ OB SAVI - 11. julija ob 
19.45 so krški policisti na magistral
ni cesti izven Čateža ustavili osebni 
avtomobil, ki gaje vozil Franjo O. iz 
Hrvaške. Pri pregledu številk karo
serije na vozilu so policisti ugotovili, 
da sta zadnji dve številki pretolčeni. 
Vozilo so začasno zasegli in ga pred
ali v nadaljnjo obdelavo kriminalis
tom. -13. julija ob 7.30 se je na mej
ni prehod Dobova pripeljal 40-letni 
hrvaški državljan Zlatko F. Policisti 
so pri pregledu njegovega osebnega 
avtomobila ugotovili, da je bila na 
vozilu zamenjana identifikacijska 
ploščica in pretolčena številka karo
serije. Vozilo so policisti začasno za
segli in ga predali kriminalistom.

Vlom v brunarico 
in prevrnjen 

spomenik NOB
Zgolj vandalizem ali 
morda kaj drugega?

LOŠKI POTOK - Pred dnevi, 
točen datum se ne ve, je bilo vlo
mljeno v spominsko brunarico 
na Ogenjcah, ki stoji na mestu, 
kjer je bila konec julija 1942 
požgana partizanska bolnica, v 
bližnji jami pa pobiti ali ujeti ra
njenci.

Vlomilec - lahko jih je bilo 
tudi več - je vdrl na podstrešje in 
polomil več predmetov, k sreči 
pa mu ni uspelo priti v spodnje 
prostore, v katerih je spominski 
muzejček s predmeti in doku
menti iz tistega časa. Pri bližnji 
jami pa je prevrnjen kamen z 
napisom Mimica.

Pred kratkim smo pisali, daje 
bil poškodovan tudi spomenik 
štirim potoškim učiteljem, ki so 
padli kot talci na isti dan v ne
posredni bližini omenjene bol
nice. Morda gre zgolj za vanda
lizem, morda pa se v teh deja
njih skriva kaj globljega. Vseka
kor bi storilec ali storilci lahko 
pomislili na pieteto do padlih 
žrtev, ki v daljnem letu 1942 niso 
bili nič drugega kot uporniki 
proti italijanski okupaciji in te
rorju, z ideali po svobodi, na ka
tero vsi tako radi prisegamo.

A. KOŠMERL

Uidi pomoč pri 
prestopu meje se 

ni obnesla
Ilegalce vrnili na Hrvaško

JESENICE NA DOLENJSKEM, 
PRILIPE -15. julija ob 20.15 so poli
cisti na priključku magistralne Gma
jna - Obrežje izven Jesenic na Dol. 
ustavili osebni avtomobil ljubljanske 
registracije, v katerem so bili 35-let- 
ni M. M. iz Slovenije, 38-letni Š. Š. in 
29-letni J. S. (oba državljana BiH); 
slednji je prijavljen v Ljubljani kot 
begunec. Policisti so ugotovili, da je 
Š. S. prestopil državno mejo izven 
mejnega prehoda po betonskem 
mostu čez reko Bregano v Slovenski 
vasi. Pri tem mu je pomagal M. M., 
ki gaje pripeljal do mostu na hrvaški 
strani ter ga zatem šel iskat v Novo 
vas pri Mokricah. Š. Š. in M. M. so 
napotili k sodniku za prekrške.

Naslednjega dne, 16. julija, so pro
metni policisti iz Krškega na magis
tralni cesti Gmajna - Obrežje pri Pri- 
lipah v brežiški občini ustavili osebni 
avtomobil avstrijske registracije, ki ga 
je vozil 24-letni K. D., državljan BiH. 
Ob kontroli so ugotovili, da sta ilegal
no prestopila mejo 19-letni K. Z. in 
35-letni O. A., oba iz BiH. Oba “ile
galca” so vrnili na Hrvaško, K. D. pa 
prijavili sodniku za prekrške.

pogovori o družini
ob ponedeljkih od 18. do 20. ure
na telefonu (068)26-005

Kako bi
s certifikatom ravnal 
preudaren gospodar?
Vemo, da ste se kot imetnik lastniškega certifikata znašli pred 
težko odločitvijo. Ponudb je veliko, vendar vse niso enako 
gotove. Kaj je torej treba vedeti, preden se odločite?
PODJETJE ALI POOBLAŠČENA 
INVESTICIJSKA DRUŽBA?
Naložba certifikata v določeno podjetje se zdi na prvi 
pogled vabljiva, vendar ima tudi svoje slabe strani.
Z naložbo celotnega certifikata v eno samo podjetje je 
tveganje precejšnje, če pa boste svoj certifikat vložili 
v več podjetij, boste morali njihov položaj nenehno 
spremljati. Najbolje je, če zahtevno delo namesto vas 
opravijo strokovnjaki pooblaščenih investicijskih družb.

POREKLO INVESTICIJSKE DRUŽBE.
Bodite pozorni na ustanovitelje in vodstva posameznih 
investicijskih družb. Pooblaščene investicijske družbe 
Triglav je posredno ustanovila Zavarovalnica Triglav, ki 
je izjemno močno in trdno podjetje z dolgoletnimi 
izkušnjami na denarnem področju, kar je najboljše 
jamstvo za odgovorno in uspešno upravljanje z vašim 
premoženjem.

VARNOST IN DONOS.
Triglav - Pooblaščena investicijska družba za 
Dolenjsko in Posavje bo kupovala delnice vrste dobrih 
in obetavnih slovenskih podjetij, predvsem pa tistih z 
Dolenjske in Posavja. Zato bo naložba certifikata v 
našo investicijsko družbo za vas varna in donosna, 
hkrati pa bo zagotavljala, da bo bogastvo vašega kraja 
ostalo v vaših rokah.

VREDNOST.
Delnice naše investicijske družbe bodo v najkrajšem 
možnem času vključene v trgovanje na Ljubljanski 
borzi, kar pomeni, da jih boste lahko dobro in brez 
težav prodali ter tako zanje dobili gotovino. Prepričani 
smo, da bodo delnice naše investicijske družbe iskan 
vrednostni papir z dobro ceno.

ENOSTAVNOST.
Svoje certifikate boste lahko vpisovali v našo družbo 
na okencih vseh poslovnih mest Zavarovalnice Triglav 
ter na vseh enotah PTT in SDK. Na vašo željo pa 
bomo pripravili dodatna vpisna mesta na vašem 
delovnem mestu.

Naša družba ima vso oporo v Zavarovalnici 
Triglav, ki je trdno in močno podjetje z več 
kot milijonom zavarovancev in bogatimi 
izkušnjami na denarnem področju. Doslej 
smo varovali vaše premoženje, zdaj vam 
ponujamo roko pri ustvarjanju in varovanju 
vašega bodočega bogastva.

Vse informacije so vam na voljo na vseh poslovnih 
mestih Zavarovalnice Triglav ali pri vašem 
zavarovalnem zastopniku. Pokličite nas po telefonu: 
0608/ 21 892 in 068/ 324 000.
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Pooblaščena investicijska družba 
za Dolenjsko in Posavje d.d.

NALOŽBA PREUDAR N E A GOSPODARJA.

v sodelovanju z zavarovalnico trlglav d.d.
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NA SVETOVNEM 
PRVENSTVU V LIZBONI

DERGANC-NAS PRVI 
ADUT V EKVADORJU

NOVO MESTO - V mladinski 
kolesarski državni reprezentanci, 
kije te dni odpotovala v Ekvador, 
je tudi nadobudni novomeški ko
lesar Martin Derganc. Ker je v 
zadnjem trenutku zbolel Kranj
čan Tadej Valjcvec, ki so ga šteli 
med enega of favoritov tega sve
tovnega prvenstva, so zdaj vse oči 
kolesarskega sveta uprte v mlade
ga Novomeščana, kije moral hote 
ali nehote prevzeti Tadejevo vlo
go. Martin bo nastopil v dirki na 
kronometer, ravno tako pa tudi v 
dirki posameznikov, na nadmor
ski višini 2.800 metrov, kar bo 
dodatna obremenitev za naših pet 
muškatirjev. V vodstvu kolesar
ske reprezentance je tudi znani 
novomeški kolesarski trener Jan
ez Jagodic, ki posebej bedi nad 
Martinom.

Šuštaršič zmagal, kaj pa Zrimšek?
Po 12 dirkah mladih kolesaijev je Novomeščan Matevž Šuštaršič zmagovalec, Jure 

Zrimšek pa je še vedno lahko prvi - Zadnja dirka bo 6. avgusta na Trški gori

Robi Ferenčak 
najboljši 

v Sloveniji

NOVO MESTO - Čeprav je do konca tekmovanja mladih kolesarjev za 
Pokal Frutabela ostala samo ena dirka - ta bo v soboto, 6. avgusta, na Trški 
gori pri Novem mestu - je kot na dlani, da bo pri starejših dečkih zanesljiv 
zmagovalec Novomeščan Matevž Šuštaršič, pri mlajših pa bo v zadnji dirki 
skušal nadobudni Novomeščan Jure Zrimšek prehiteti vodilnega Lju
bljančana  Strgarja, ki mu “beži” za devet točk.

Brežičan najboljši na mladin
skem državnem tekmovanju 

z malokalibrsko pištolo

V ekipni konkurenci, kjer pri mlajših 
dečkih vodi Krka s prednostjo 170 točk 
pred ljubljansko Astro, in pri starejših, 
kjer imajo rogovci 18 točk prednosti 
pred krkaši, je že vse jasno; naslova 
pojdeta v Novo mesto in Ljubljano. V 
skupnem seštevku točk, ki velja za 
pokal Frutabela, bodo Novomeščani 
zmagali z veliko prednostjo.

Morda je še prezgodaj, da bi ocen
jevali letošnje tekmovanje mladih kole
sarjev za pokal Frutabela, kjer so kole
sarji v dvanajstih preizkušnjah imeli 
veliko priložnosti, da pokažejo vse svoje 
znanje. Vendar je že možna ocena, da 
so največ pokazali kolesarski naraš
čajniki novomeške Krke, kar je še ena 
potrditev, da se v kolesarskem klubu 
dobro dela.

LJUBLJANA - Novomeščan Mirko 
Bele, ki sicer tekmuje za strelsko dru
žino Kruno Brežice, v Ljubljani ni po
novil lanskega uspeha, ko je med mla
dinci zmagal v streljanju z malokalibr
sko pištolo proste izbire. Vendar je šel 
naslov spet v ta konec Slovenije: neko
liko nepričakovano je osvojil naslov 
mladinskega državnega prvaka Bre
žičan Robi Ferenčak, kije nastrcljal 473 
krogov in poleg naslova dosegel še nov 
osebni rekord.

Uspeh je toliko večji, če vemo, da 
brežiški strelci delajo v nemogočih raz
merah. So brez orožja in primernega 
strelišča, zato je dosežek Robija Feren
čaka, lahko bi rekli, kar nekakšen ču
dež.

V ekipni konkurenci je brežiška strel
ska družina v postavi Bele, Sabadoš in 
Ferenčak osvojila sedmo mesto.

ERNEST SEČEN

V NEDELJO NOGOMETNI 
TURNIR NA DOLŽU

DOLŽ - Športno društvo Dolž bo v 
nedeljo, 24. julija, ob 8. uri priredilo 
turnir v malem nogometu. Pridite, na
grade vas čakajo! Tel. 43-824.

Rezultati pred zadnjo dirko: Dečki 
B: 1. Strgar (Astra) 108,2. Zrimšek 99, 
3. Vene 71,4. Kastelic 70 (vsi Krka), 6. 
A. Prevejšek (Savaprojekt Krško) 49,8. 
Nose (Krka) 33, 11. Sotošek (Master- 
team Krško) 13. Matko (Krka) 10, 20. 
Grdešič (Črnomelj) 4 točke. Ekipno: 1. 
Krka 283, 5. Savaprojekt Krško 50, 7.

BREŽICE - Veliko priznanje za bre
žiško atletiko! Na 5. svetovnem mladin
skem atletskem prvenstvu, ki bo od 20. 
do 29. julija v Lizboni, bo barve naše 
reprezentance zastopal obetavni Jure 
Rovan. Jure in njegov kolega iz rep
rezentance Mariborčan Lorenci bosta 
skušala družno dvigniti višino novega 
državnega rekorda v skoku s palico še 
za kakšen decimeter. V zadnjem času 
sta se s svojimi dosežki že ustalila na 
višini petih metrov, kar je dober obet za 
njun nastop na Portugalskem. Poleg 
Vladimirja Keva, državnega prvaka in 
rekorderja v kladivu, imajo Brežičani 
torej še eno “železo v ognju”, gre za 
Jureta Rovana, ki je prav gotovo velik 
up slovenske atletike.

Naša mlada kolesaija sta na 
Primorskem trikrat zmagala

KOBARID - Ob koncu prejšnjega 
tedna je bila na Primorskem kole
sarska gorska dirka od Idrskega na 
Livške Ravne, kije privabila vse naše 
najboljše kolesarje razen tistih, ki se 
udeležujejo svetovnih prvenstev. KK 
Soča iz Kobarida je pripravil tudi kri
terij slovenskih mest, kjer so precej 
uspešno nastopili tudi Novomeščani.

Zanimiv je bil tudi nastop dečkov 
A in B kategorije, ki sicer ni štel za 
pokal Frutabela, kjer sta Jure Zri
mšek in Matevž Šuštaršič ponovno 
potrdila, da nista slučajno v samem 
vrhu mladih slovenskih kolesarjev.

Rezultati - Kriterij mest: dečki B: 
1. Zrimšek, 2. Kastelic, 3. Vene (vsi 
Krka); dečki A: 1. Šuštaršič (Krka),

3. A. Prevejšek (Savaprojekt Krško), 
ml. mladinci: 1. D. Mrvar (Rog); st. 
mladinci: 1. Leban (HIT Casino), 4. 
Četrtič (Savaprojekt); člani: 1. 
Rovšček (Sava), 4. Papež (Krka) itd.

Gorska dirka - dečki B: 1. Strgar 
(Astra); 2. Zrimšek, 3. Kastelic (oba 
Krka); dečki A: 1. Šuštaršič (Krka); 
ml. mladinci: 1. Kruh (HIT), 2. A. 
Filip (Krka); st. mladinci: 1. Leban 
(HIT); člani: 1. Vižin (HIT); članice: 
1. Trobec (Proloco), 2. M. Sajevec 
(Krka) itd.

Na obeh dirkah je malce “počit
niško” nastopil zunaj konkurence 
tudi naš edini profesionalni kolesar 
Valter Bonča, ki pa je moral prizna
ti premoč amaterjev.

ŽE ČETRTA FRČEVA REGATA - Pred kratkim je štirideset zagnancev Frčeve 
(FRČ) druščine organiziralo netekmovalni spust s kanuji iz Novega mesta do 
Kostanjevice. Veslanje in premagovanje jezov jim je šlo kar dobro od rok, smeha 
in dobre volje pa ob prevrnjenih plovilih tudi ni manjkalo. Že na Otočcu so si 
privoščili prvo malico, ne toliko zaradi lakote, kot iz bojazni, da jim moči ne bi 
pošle pred ciljem. Na koncu so bili vsi zmagovalci in druščina ne bi bila Frčeva, 
če dneva na vodi ne bi podaljšala še v večerne ure v prijetnem okolju dolenjske 
zidanice. Zanesenjake je v enotne majice obleklo Društvo novomeških študen
tov, pa tudi podjetje Konvikt, d.o.o., jim večkrat priskoči na pomoč. (Foto: M. 
L.)

Denar prosijo od hiše do hiše
Tako so v prispodobi opisali svoj boj zajireživetje v podzemeljskem nogometnem 

klubu Kolpa - Zakaj polena pod noge? - Čakajoč na gradnjo slačilnic • Novo vodstvo

PODZEMELJ - Če bi v metliški občini sestavili lestvico športnih klubov 
in društev, v katerih sodeluje največ športnikov in so povrh še najbolj uspešni, 
bi bil gotovo na prvem mestu nogometni klub Kolpa iz Podzemlja. Toda us
pehi ne prinašajo zgolj radosti, ampak tudi velike probleme. In prav o sled
njih je bilo na nedavnem občnem zboru kluba, ki je bil hkrati še volilna in 
problemska konferenca, največ besed.

Žal je tarnanje o težavah izzvenelo 
kot prepričevanje že prepričanih. Mno
gih povabljenih, od katerih v NK Kolpa 
pričakujejo pomoč, namreč ni bilo na 
konferenco. Ravnatelj podzemeljske 
osnovne šole Toni Gašperič je zato 
pravilno ugotovil, da je to, da povablje
ni niso prišli, dokaz, da jemljejo no
gometni klub kot breme. Hkrati je 
spomnil, da bi morali o pomenu športa 
in tem, da okrog 80 mladih redno hodi 
na treninge, drugače pa bi bili morda 
prepuščeni cesti, alkoholu ali mamilom, 
najprej prepričati najbližje sosede. Po
tem bodo njihovo delo podprli tudi 
občinski možje in v podjetjih. Pripom
nil je še, da - kot kaže - ljudi najbolj boli 
uspeh kluba, ter jih hkrati dobronamer
no opozoril, da jim bodo ljudje tem bolj 
zamerili, čim večji uspeh bodo imeli.

na konferenci, v klubu lahko še kako 
hvaležni, da kolikor toliko normalno 
delajo, saj ne nazadnje uporabljajo tudi 
šolske prostore. Že precej časa si sicer 
prizadevajo zgraditi slačilnice, sanita
rije in bife, za kar imajo pripravljeno 
vso dokumentacijo. Zataknilo pa seje, 
kot so povedali, ker nekaterim ni do

tega, da bi se to v resnici zgodilo. Pri
manjkuje namreč denaija, ki ga ni do
volj niti za redno delo kluba. Nešteto 
prošenj so naslovili na gospodarska 
podjetja, toda sponzorji so še vedno le 
zasebni podjetniki, občinski proračun 
ter starši nogometašev. Celo za vzdr
ževanje igrišča niso bili deležni denar
ja, ki ga sicer hodijo prosit skoraj od 
vrat do vrat.

Hkrati jim je obljubil, da jim bo sam 
vedno stal ob strani.

Prav Gašperiču so, kot je bilo slišati Ivan Mitevski-Vančo

Dosedanji predsednik Rudi Dim v 
svojem poročilu ni mogel mimo neka
terih Podzemeljčanov, ki jim je klub v 
napoto in se z vsemi sredstvi borijo, da 
bi prenehal z delom. Zato je poklical 
vse, da se borijo proti temu, da bi jih 
peščica spravila v obup. Pritegnili so mu 
tudi starši mladih igralcev, prepričani, 
da ima klub še lepo prihodnost, zato so 
obljubili, da bodo poskrbeli, da bo ne le 
obstal, ampak da bodo ekipe še napre
dovale. Ob koncu zadnje sezone so bili 
namreč člani drugi v ljubljanski med
občinski nogometni podzvezi, mladin
ci so napredovali v drugo slovensko 
ligo, prav tako tudi pionirji. Sicer pa so 
na občnem zboru izvolili tudi novo vod
stvo. Predsednik je postal Ivan Mitev- 
ski-Vančo. .

M. BEZEK-JAKSE

Master-team Krško 16,12. Črnomelj 4 
točke.

Dečki: A: 1. Šuštaršič (Krka) 93, 4. 
Divjak-Zalokar (Master-team Krško) 
58,12. Klobučar (Krka) 17,13. Zagorc 
(Savaprojekt) 16,14. Vrščaj (Črnomelj) 
15,15. Čepon (Savaprojekt) 15, itd.

Ekipno: 1. Rog 128, 2. Krka 110, 5. 
Savaprojekt 72, 7. Master-team 58, 9. 
Črnomelj 15 točk itd.

SLAVKO DOKL

Šport od tu in tam
• NOVO MESTO - Proslavljeni vratar 
Krke-Novoterma Ivica Pavič je, kot je 
bilo pričakovati, zapustil vrste novo
meškega drugoligaša. Pavič je prestopil 
k ljubljanskemu prvoligašu Železničar 
AM Cosmos. (A. V.)
• KRŠKO - Nogometni trener Krke- 
Novoterma R. Matič, ki je novomeške 
nogometaše pripeljal iz prve v drugo 
ligo, je podpisal šestmesečno pogodbo 
z NK Krško. Ker imajo krški no
gometaši manjše ambicije, bo proslav
ljeni trener verjetno lahko uresničil svo
je načrte. (Z. F.)
• KOČEVJE - Novi slovenski prvoli
gaš Gaj iz Kočevja je ob koncu prej
šnjega tedna gostoval v Ljubljani. V 
prijateljskih tekmah so Kočevci s Svo
bodo igrali 2:2, z Železničarjem AM 
Cosmos pa so izgubili s 3:1. (M. G.)
• MARIBOR - Na veliki kasaški ko
njeniški prireditvi na hipodromu Kam
nica so nastopili tudi konji iz Krškega in 
Šentjerneja. Drugi mesti sta osvojila 
Edži Hannover pod vajetmi Malctiča iz 
Šentjerneja in Figas, ki gaje vodil Hu
mek iz Krškega. Tretje mesto je osvojil 
nato še Maletič s Pelizono. Vozniki so 
imeli precej težav s sodniki, kar je redek 
primer na takih konjeniških priredi
tvah. (S. D.)
• ČRNOMELJ - Moška kegljaška eki
pa črnomaljskega Rudarja je s pre
stopom Nikice Popoviča (Metlika) in 
Suada Muslimoviča (Trebnje) močno 
okrepila svoje vrste, kar se bo seveda 
poznalo na ligaških tekmovanjih. (Z.
P)
• WILDON - Na kolesarskem kriteri
ju v avstrijskem Wildonu sta nastopila 
tudi mlada kolesarja novomeške Krke 
Branko Filip in Andrej Gimpelj. Bran
ko je bil tretji, Andrej pa deveti. (S. D.)
• VIRIANO - Slovenski kolesarski 
reprezentant Novomeščan Gorazd 
Štangelj, je v izredno močni mednarod
ni konkurenci v Italiji zasedel 9. mesto, 
Sandi Papež in Boštjan Mervar pa sta 
v cilj pripeljala v glavnini, tja do 20. 
mesta. (S. D.)

IGOR PRIMC DRUGI 
NA SLOVAŠKEM

NITRA - V slovenski moški at
letski reprezentanci, ki je pred 
dnevi merila svoje moči na peter
oboju v slovaški Nitri, sta nastopila 
tudi Novomeščana Igor Primc in 
Tomaž Božič. Igor je vrgel disk 
56,08 m daleč in zasedel drugo 
mesto, Božič pa si je na 100 m 
(10,97) in 200 m (21,76) dvakrat 
priboril tretje mesto. Uspešna sta 
bila tudi Novomeščana, mlajša 
mladinca Aleš Tomič in Matjaž 
Ravbar, ki pa sta nastopila v mla
dinski konkurenci na troboju (Slo
vaška, Madžarska in Slovenija) v 
Košicah. Tomič je bil na 1.500 m 
(4:05,13) drugi, Matjaž Ravbar pa 
na 2.000 m zapreke šesti (6:09,85). 
Mlajši mladinec Aleš Tomič, kije 
pred tedni v Novi Gorici postal dr
žavni prvak, je ponovno potrdil 
svojo veliko nadarjenost.

VODSTVO JE PREVZEL 
MARTIN POVŠE

SEVNICA - Na julijskem hitropo
teznem šahovskem turnirju v Sevnici je 
zmagal mojstrski kandidat Martin 
Povše, ki je prevzel skupno vodstvo tudi 
po sedmih letošnjih turnirjih.

Rezultati julijskega turnirja: 1. Povše,
2.1. Blas oba 14 točk, 3. Kuzmič 13, 4. 
Vodopivec 12,5,5. Derstvenšek 11,5,6. 
Grahek 10 točk itd.

Skupna uvrstitev po sedmih turnirjih: 
1. Povše 122,2. Mesojedec 122,3. Kuz
mič 121,4. Kranjec 88,5. Derstvenšek
86.6.1. Blas 83, 7. Kolman 63, 8. Mirt 
61,9. Šibilja 55,10. Smerdel 44 točk itd.

J. BLAS

TADEJ KOBE IN 
GORAZD NOVAK 

KAR MED ZMAGOVALCI
LENDAVA - Na sedemdnevnem 

vseslovenskem šahovskem taboru za 
osnovnošolce, ki je bil v Prekmurju, je 
med 83-imi mladimi šahisti sodelovalo 
veliko šahistov iz Dolenjske in Posavja. 
V tekmovalnem delu sta se posebej iz
kazala Tadej Kobe iz Starega trga ob 
Kolpi in Krčan Gorazd Novak, ki sta 
zmagala v svojih starostnih kategorijah.

Bo padel Valantov rekord? 
Nastopa tudi Matjaž Tomlje

V nedeljo gorska dirka Impoljca - Studenec - S 
četrtkove novinarske konference - Vozni red

STUDENEC PRI SEVNICI - 
Samu Valantu iz Tržišča bi bil lani 
kmalu uspel podvig, da bi zmagal 
pred domačim občinstvom. Z na
slovom žal ni bilo nič, le rekord pro
ge je dosegel, saj so pri končnem pre
gledu njegovega avta ugotovili, da 
ima eno zadnje kolo za 4 milimetre

• VOZNI RED - Ljubitelji hitrih 
dirkalnih avtomobilov verjetno ne 
bodo zamudili verifikacije in teh
ničnega pregleda vozil, ki bo v petek 
od 15. do 20. ure vzdolž sevniškega 
avtobusnega postajališča do dvo
rišča hotela Ajdovec. Prvi neuradni 
trening bo v soboto ob 9. uri. Urad
ni treningi bodo ta dan še trije: prvi 
ob 11. uri, drugi ob 14. uri in tretji ob 
16. uri. Sama nedeljska ogrevalna 
vožnja bo ob 9. uri. Svečana otvoritev 
dirke bo ob 11.30, prva vožnja bo ob 
12. uri, druga ob 14. uri in tretja ob 
16. uri. Ob 20. uri bo uradna razgl
asitev rezultatov. Avtomobilistična 
dirka Sevnica 94 za veliko nagrado 
Avtotehne se bo točkovala za Medn
arodno gorsko hitrostno dirko tu
rističnih vozil skupin N in A in raz
reda II, za mednarodni pokal Alpe- 
Donova v treh skupinah z mnogimi 
podskupinami, za državno prvenst
vo Slovenije v gorskem hitrostnem 
avtomobilizmu, pokal Daihatsu in 
pokal zgodovinskih vozil od letnikov 
1940 do prostih formul.

Za naprej ima vroče železje v ognju, 
sina Domna, državnega prvaka v 
kartingu. Nastopila bosta tudi Sev- 
ničan Damjan Zičkar in tukajšnji 
rojak Rajko Starman. Po 14 letih se 
na steze vrača Metod Papež iz Boš- 
tanja. Pri svojem ford escortu RS 
2.000 je z avtomehanikom Albinom 
Ziereijem imel v roki sleherni vijak. 
Ponovni krst je prestal predzadnjo 
nedeljo na pokalu Alpe Donova na 
hrvaškem Sljemenu. Tiskovni pred
stavnik nemške IADC g. Kessler je 
bil z Boštanjčanom nadvse zado
voljen. Sevničan Janko Rezec ima 
kot generalni sekretar dirke dela čez 
glavo in tokrat ne bo dirkal. Direktor 
dirke, Velenjčan Jure Slemenšck, je 
opozoril, da domačih dirkačev ne gre 
podcenjevati zaradi morebiti skro
mnejših vozil in zaenkrat še manj 
bogatih  sponzorjev. “Marsikaj naši 
fantje še vedno uspešno nadomesti
jo s srčnejšo borbo,” je bil optimist 
pred dirkami konec tega tedna.

A. ŽELEZNIK

nižje, in ga diskvalificirali. Sam meni, 
da ga je to kvečjemu oviralo, ne pa 
prinašalo korist. Rezultat s te dirke 
ga je stal naslov državnega prvaka. 
Zavoljo razprtij za zeleno mizo lani, 
ni smel nastopiti Novomeščan Mat
jaž Tomlje, čeprav je prišel na start. 
Letos napoveduje povratek, njegova 
vrnitev pa bo za letošnjo dirko pose
bna atrakcija.

Razred zase je Brežičan Tomo 
Staut, ki vozi z avtomobili Daihatsu.

• ZA “VELIKO NAGRADO AVTO
TEHNE” - Organizacijski odbor 
Mednarodne gorskohitrostne dirke 
SEVNICA 94 ZA VELIKO NAGRA
DO AVTOTEHNE je posredoval se
znam nastopajočih. Poleg domačih 
dirkačev Matjaža Tomljeta, Sama 
Valanta, Damjana Žičkarja, Rajka 
Starmana, Draga Božiča, Metoda 
Papeža, Stojana Pirjevca, Tomaža 
Jemca, Dagmarja Šusterja, Slavka 
Dekleve in drugih. Pričakujejo pa 
nastop tudi avstrijskih dirkačev 
VValterja Pcdrazze, Rudolfa Aguz- 
zonjja, Hermana Waldyja in Franza 
Schreinerja, Nemca Jožefa Zajel- 
niška, Čehov Josefa Krecmcrja in 
Tomasa Vavrinca, Slovaka Petra 
Ruisla in Madžara Janoša Klinka. 
Po prjjavah sodeč, bo nastopilo bli
zu 80 dirkačev.

LOJZE PAVLIČ 
DRUGI NA GOLICI

JESENICE - V četrti letošnji avto
mobilistični dirki za “Pokal clio", kije 
bila na Golici, sta se dobro odrezala 
tudi naša dirkača Lojze Pavlič in Andrej 
Fabijan, ki sta zasedla drugo in tretje 
mesto. Lojze Pavlič je bil zelo blizu 
ponovitve  uspeha iz Vrtojbe, kjer je bil 
prvi, vendar mu je na koncu zmanjka
lo samo nekaj tisočink sekunde. Do 
konca tekmovanja je še precej preiz
kušenj, zato nam je Lojze Pavlič zaupal, 
da bo zastavil vse sile, da osvoji pomem
bno lavoriko, ki ji je zaenkrat še najbliže 
Edvin Klančič iz Gorice, vendar se na 
zadnji dirki “Golica - Maalbo 94” Go
ričan ni ravno proslavil. Vrstni red po 
štirih dirkah: 1. Klančič (A.B.C. Šport 
N. Gorica) 56, 2. Pavlič (Pleško Cars) 
50,3. Fabijan (Pionir Avtohiša) 49 točk 
itd.

ŠPORTNIK 
ZMAGOVALEC LIGE

NIZKA VSEBNOST PEPELA 
USTREZNA GRANULACIJA 
UGODNE LASTNOSTI PRI GORENJU 
KONKURENČNA CENA

iASTMITIHUm

■ KURILN0ST
« ŽVEPLO
I G0RUIVE SNOVI
I PEPEL
I SKUPNA VLAGA

13 000 kJ/kg 
0.47 g/MJ
59.0 ut. % 

1,9 ut.%
39.1 ul. %

VPLIV M KILE

Premog t vsebnostjo gorl|imga žvepla pod 
0.5 g/MJ ie a uporabo v malih in individualnih 
kuriščih ekološko ustrezno gorivo.

Minimalni negorljivi ostanek

INFORMACIJE:

rt**
RUDNIK LIGNITA VELENJE

Partizanska 78 
63320 Velenje 

TELEFON : 063 / 853 312,853 864 
FAX: 063 / 854 986

TREBNJE - Konec prejšnjega ted
na se je s finalnimi obračuni kočala 
rekreativna košarkarska liga, v kateri je 
nastopalo osem moštev. V rednem delu 
so moštva igrala vsako z vsakim, v 
končnici pa je v polfinalu Športnik pre
magal Veterane z 80:66 in Mirna Top
lice s 95:93. Finalni obračun seje končal 
z izidom 101:66 za moštvo Športnik, za 
katero so nastopali Matjaž Bunc, An
drej Grandovec, Andrej Strajnar, Ro
man Zarabec, Robert Korošec, Stane 
Hren in Robert Vešligaj. Najboljši 
strelec lige je bil Bunc, največ trojk je 
zadel Igor Silvester z Mirne, pokal fair 
play pa je osvojilo moštvo Magic gams.
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sa omfiH

@ ranitoBSte masft?
Mednarodno gibanje Rainbow ali po naše Mavrica ima v svojih 
načelih, po katerih se loči od ostalih gibanj in organizacij, med 
drugim zapisano, da ne uporablja propagande. Javna občila po 
njihovem privabijo preveč opazovalcev, ki dogajanje na prizorišču le 
°pazujejo, a v njem ne sodelujejo. Toda srečanje, ki ga je pretekli 
teden pričela Mavrica na Ponikvah pod Mimo goro, je že pred 
Pričetkom povzročilo toliko polemik in nasprotovanj, da se javnim 
občilom ni bilo moč izogniti.

O Mavrici smo pred dobrim mesecem že 
Pjsali, ko smo se pogovarjali s člani gibanja, 
^ so v Križevski vasi pri Metliki gojili zele

njavo za 12. evropsko srečanje, ki naj bi bilo 
y Sloveniji od 15. julija do 1. avgusta. Takrat 
lebilo rečeno, da prostor, kjer naj bi se zbralo 
neM tisoč ljudi, še iščejo. Kmalu potem so 
Sa našli v opuščeni kočevarski vasi Ponikve 
P°d Mimo goro. Gre za okrog 20 hektarjev 
yeliko jaso, ki je po zaslugi gozdarjev, lovcev 
111 kmetov, ki tam še kosijo, ni zarasel gozd. 
jasa je velik naravni amfiteater, obdan z 
tlr>bi, med njimi tudi z najvišjo belokranjsko 
Soro Kopo. Morda tudi zaradi težje dostop
ati je jasa ostala še popolnoma neokmje- 
na> z bogato floro in favno. Ne čudi torej, da 
s'je Mavrica prav to idilo daleč od radoved
en oči izbrala za svoje srečanje. Če imajo 
jjrganizatorji že dober okus, to ne pomeni, 
Jj3 se z njim strinjajo vsi tisti, ki imajo v naši 
državi kakšno besedo in ki na udeležence 
Sedajo precej postrani. Zato ne čudi, da so 
56 takoj, ko so se začeli na Ponikvah zbirati 
ttavričarji, začeli vrstiti tudi protesti.

Črnomaljski izvršni svet - Ponikve so 
Namreč v črnomaljski občini - je tri dni po- 
!em> ko mu je 27. junija Gorazd Gruntar v 
"nenu pripravljalnega odbora srečanja pri- 
l^sel vlogo za pridobitev soglasja za organ- 
'ziranje prireditve v tej opuščeni vasi, 
Opravljal o vlogi. Sprejel je sklep, da je z 
*adevo premalo seznanjen ter da naj ust- 
rezne službe pridobijo od republiških orga- 
n°v mnenje o tem, za kakšno organizacijo 
^re> in mnenje (o možnostih organiziranja 
ječanja) lastnikov zemljišč in prizadetih, 
hkrati so zaprosili za mnenje Ministrstva za 
jutranje zadeve, za šolstvo in šport ter za 
^etijstvo, ki naj bi povedala, kaj pomeni 
,akšno srečanje za Republiko Slovenijo. Po 
Stenju črnomaljske vlade lokalni faktorji 
pga ne morejo ocenjevati. Toda z repub- 

, 'stih organov ni bilo nikakršne reakcije, 
Ptišlo je le odklonilno mnenje državnega 
Sekretarja za kulturo. Pač pa so se začeli 
Vfstiti protesti gojitvenega lovišča “Med- 
Ved”, Zavoda Republike Slovenije za var- 
stvo naravne in kulturne dediščine, lastnikov 
§pČitniških hišic v smučarskem centru Rog 
^itiošnjice in iz zdravilišča Dolenjske Top- 
juce.

Številni protesti
Prvo se je 4. julija oglasilo gojitveno 

°viJče “Medved”, ki upravlja z divjadjo v 
,Celotnem Kočevskem Rogu. V svojem 
'"aenju o mednarodnem srečanju Mavrice 
^ zapisalo, da je odločno proti. To je 
Ulemeljilo s tem, da so kot poklicna lovska 
°rganizacija zadolženi za varstvo, lov in 
j>°jitev divjadi, kar pomeni, da morajo skr
iti za vse avtohtone živalske vrste pa tudi 

njihovo življenjsko okolje. Kočevski Rog 
v Sloveniji vzhodni najvitalnejši strnjeni 

. vljenjski prostor za medvede, volkove, rise, 
^lenjad in druge živalske vrste. Roška pla- 
f'°ta je neposeljena, kar je poleg miru eden 
^novnih pogojev za obstoj živalskih vrst, ki 

j pti žive. Ponikve predstavljajo v osrčju va- 
! °vite roške planote velik travnik, na kate- 
>je po mnenju Zavoda za gozdove RS 
lov

%i
'Voljena košnja, prepovedana pa paša
ine in vsaka druga dejavnost, ki bi z ne- 

^'tom odganjala divje živali. Srečanje Mav- 
?ce na Ponikvah ali kjerkoli v Kočevskem 
?°gu bi po mnenju gojitvenega lovišča 
Medved” vnašalo nemir, ki bi ga povzročio

nekaj tisoč ljudi. To pa je v nasprotju z zarov- 
anjem divjih živali, ki živijo na Rogu. Za 
obstoj divjadi je ohranjenost travniških en
klav, kakršna je na Ponikvah, vitalnega pom
ena, menijo v gojitvenem lovišču “Medved”, 
ki ima v najemu del Ponikev.

Tudi Zavod Republike Slovenije za var
stvo naravne in kulturne dediščine je 
odločno nasprotoval takšnim prireditvam na 
območju Kočevskega Roga ali kjerkoli v 
prosti naravi pri nas. Po njihovem mnenju 
prireditve te vrste ne sodijo v naravno okolje 
in so v nasprotju z načeli naravovarstvene 
stroke. Tako široko zastavljena in množična 
prireditev prinaša velike motnje v naravno 
okolje, kar je še posebej nedopustno v 
Kočevskem Rogu, ki slovi kot eden najbolj 
vitalnih življenjskih prostorov za mnoge 
živalske vrste, ki so drugod v Evropi že dolgo 
iztrebljene ali močno ogrožene. Omogo
čanje omenjene prireditve bi pokazalo ne
odgovoren odnos do naše naravne 
dediščine, kar bi imelo negativen odmev v 
naši in mednarodni javnosti. Prav naš odnos 
do narave naj bo tudi odraz naše kulture, 
zato ne nasedajmo raznim “ljubiteljem na
rave “ in “eko” združenjem, ki s svojo de
javnostjo, čeprav v prepričanju, da je do
bronamerna, naredijo naravi nepopravljivo 
škodo. Hkrati zavod opozarja, da naša za
konodaja varuje mnoge živalske vrste, ki 
živijo v Rogu. Za njihovo vznemirjanje v 
naravnem okolju so predvidene velike de
narne kazni, zato zavod obljublja, da bo, če

bo organizirana prireditev kjerkoli v na
ravnem okolju, zahteval ostre sankcije za 
odgovorne.

Ogorčeni so protestirali tudi lastniki 
počitniških hišic na Gačah, kar so utemeljili 
s tem, da mimo krajevnih “faktoijev” in njih 
v Ljubljani baje izdajajo dovoljenja za tako 
množične shode na krajih, kjer za to ni niti 
higienskih niti drugih pogojev bivanja. Hkra
ti protestirajo proti uničevanju zaščitenega 
naravnega območja Roga, saj so prepričani, 
da bo zaradi tako množičnega srečanja do 
tega gotovo prišlo. Iz zdravilišča Dolenjske 
Toplice pa so črnomaljski izvršni svet opo
zorili, da jih ni nihče ne obvestil ne zaprosil 
za uporabo zemljišč, ki so v njihovem uprav
ljanju ter da so za srečanje zvedeli v pogo
voru z nekaterimi krajani oz. lastniki objek
tov na tamkajšnjem območju.

Bodo “mavričaije” res razgnali?
Dolga razprava o Mavrici na Ponikvah 

je minuli četrtek, le en dan pred uradnim 
začetkom srečanja, potekala tudi v črnoma
ljskem izvršnem svetu. Predsednik Anton 
Horvat je dejal, da se srečanje, ki ga je or
ganiziralo društvo Jam iz Ljubljane, odvija 
samoiniciativno in po svoje, mimo volje ti

stih, ki bi morali kaj reči. Mavrica je sicer 
naslovila vlogo na izvršni svet, vendar ni bila 
ustrezna. Zato so Gorazda Gruntarja, ki se 
je pod njo podpisal, napotili, naj prave vloge 
naslovi na ustrezne organe. “A tega ni sto
ril. Upravni organ skupščine občine ni dal 
nobenega soglasja, ker vloge ni dobil. Pa tudi 
sicer nima pravice dati soglasja za organi
ziranje prireditve na tuji zemlji, če tega ne 
dovoli lastnik, torej država, medtem ko z njo 
upravlja Sklad kmetijskih zemljišč in gozdov 
RS,” je dejal Horvat. Zanimalo ga je tudi, 
kako se je Gorenjcem uspelo otresti Mav
rice, saj naj bi srečanje najprej načrtovali v 
Bohinju ali na Bledu. Ostro pa je Horvat 
reagiral tudi na zahteve Zavoda za socialno 
medicino in higieno, da mora izvršni svet 
zagotoviti Mavrici pitno vodo, da ne bo 
prišlo do zastrupitev. To je po njegovem le 
dokaz več, da Slovenci nismo gospodarji v 
Sloveniji in ne Črnomaljci v črnomaljski 
občini. Ob vsem tem pa je po Horvatovih 
besedah najpomembnejše dejstvo, da orga
nizator nima nikakršnih soglasij ustrezih or
ganov in kljub opozorilom, da jih mora pri
dobiti, tega ni storil, pač pa so se na Ponikve 
že začeli zgrinjati udeleženci srečanja.

Predstavnik UNZ Novo mesto je dejal, 
da je glede na to, da je na Ponikvah že 400 
ljudi, govorjenje o preprečitvi srečanja že 
400 minut po dvanajsti. Črnomaljska policija 
je, ko je bila obveščena, neprestano nadzo
rovala ljudi, ki ne povzročajo nereda in 
hrupa, ne hodijo po gozdovih in v njih ne 
delajo škode. Policija bo obravnavala 
prekrške, če do njih pride, sicer pa gre za 
politično vprašanje, ki po veljavni zakonoda
ji že presega okvire policije. In če bo spre
jeta politična odločitev, daje potrebno 
udeležence razgnati, bo to tudi storila. Vod

nogospodarski inšpektor je menil, da ni 
pričakovati škode za tla in vodo, saj 
udeleženci ne prihajajo na Ponikve z mo
tornimi vozili in tudi kopičenja smeti ni 
pričakovati. Z naravovarstvenega vidika bo 
po njegovem gotovo ogroženo rastlinje, če 
bodo udeleženci nabirali gozdne sadeže in 
sekali vejevje. Sanitarni inšpektor je dejal, 
da so mu nadrejeni rekli, da to ni v pristoj
nosti sanitarne inšpekcije. Zato nima poob
lastil za ukrepanje, lahko le svetuje. Če pa 
bi občina shod dovolila, bi tudi sanitarna 
inšpekcija postavila določene pogoje.

Medtem ko je polemika o Mavrici 
potekala v črnomaljskem izvršnem svetu, je 
državni sekretar za kulturo Jože Osterman 
sklical v Ljubljani predstavnike ministrstev, 
ki naj bi povedali, ali je v Sloveniji politična 
volja za organiziranje srečanja Mavrice. 
Sklenili so, naj inšpekcija sprejme sklep o 
izvršbi, kar pomeni, naj porušijo šotore. 
Črnomaljski izvršni svet pa jim ponudi 
možnost, da se preselijo v organizirane 
kampe. Toda tisti, ki je te dni obiskal 
Ponikve, ve, da mavričaiji s svojim načinom 
življenja v kampih nimajo kaj početi. Gorazd 
Gruntarje priznal, da se zaveda, da so na tuji 
zemlji, toda po njegovem se nihče noče z 
njimi pogovarjati. Vsi jih podijo le iz 
Kočevskega Roga. “Vsakemu, ki nam nas
protuje, priporočam, da preživi z nami vsaj 
en dan, pa bo mnenje o našem gibanju za
gotovo spremenil,” pravi Gruntar, ki se mu 
zdi, tako kot še marsikomu drugemu, sko
raj nemogoče, da bi komu uspelo spoditi s 
Ponikev večstoglavo množico ljudi iz števil
nih evropskih držav, ki z glasbo in petjem 
nosijo sporočilo miru.

MIRJAM BEZEK-JAKŠE

Mavričarji se hranijo z zdravo hrano

evropsko prvenstvo v triatlonu

Borci za mir, ljubitelji narave, vegetarijanstva pa tudi golote

postaviti na stadionu pod Portovalom, kar 
bi bilo prezahtevno in predrago, obenem pa 
za gledalce manj zanimivo.
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Organizacija velikega tekmovanja, kakršno bo letošnje evropsko 
prvenstvo v triatlonu v Novem mestu, zahteva dolgotrajne in skrbne 
priprave, za samo izvedbo pa je potrebna pomoč več kot 500 ljudi, 
ki svoje delo opravljajo brezplačno. Ko se tekma začne, je večina 
dela že opravljena.

Za priprave na evropsko prvenstvo v 
srednjem triatlonu, ki bo 6. avgusta v Novem 
mestu, Novomeščani niso imeli prav veliko 
časa. Ko sta bila Andrej Švent in Andreja 
Žnidaršič decembra leta 1992 v Stockholmu 
na letnem kongresu evropske triatlonske 
zveze - takrat je bila slovenska zveza spre
jeta v polnopravno članstvo evropske zveze 
- sta izvedela, da Novo mesto izpolnjuje 
pogoje za izvedbo letošnjega evropskega 
prvenstva v srednjem triatlonu, saj je bila 
kandidatura še odprta, eden izmed poglavit
nih pogojev pa je bil, da mesto - organizator 
prvenstva leto pred tem pripravi tekmo za 
evropski pokal. Prav potrditev novomeške 
kandidature za izvedbo tekme evropskega 
pokala je bil osnovni namen, zaradi katere
ga sta potovala v Stockholm. Novomeščani 
so takoj najavili kandidaturo za evropsko 
prvenstvo in po enem mesecu premisleka 
svojo odločitev tudi potrdili. Očitno se ev

ropska triatlonska zveza ni ustrašila bližine 
balkanske vojne, saj je med Finsko, Belgijo 
in Nizozemsko izbrala prav Slovenijo, 
Fincem, ki so si prvenstvo vroče želeli, pa je 
v tolažbo zaupala organizacijo evropskega 
prvenstva v dolgem triatlonu za leto 1997.

Lansko tekmovanje uspešno
Lansko tekmovanje v srednjem triatlonu 

za evropski pokal je bila pravzaprav le do
bra preizkušnja in priprava za letošnje 
prvenstvo. Kljub temu da Novomeščani niso 
imeli izkušenj s tekmovanji na tako visoki 
ravni, njihov klub pa je še sorazmerno mlad, 
jim je uspelo tekmovanje izvesti brez večjih 
napak, tako da je delegat evropske zveze 
njihovo organizacijo dobro ocenil, kar je bilo 
bistveno pri dokončni odločitvi, da bo evrop
sko prvenstvo v Novem mestu. Poleg tega 
so se lani preizkusile vse organizacijske 
službe, organizacijski odbor pa je tekmova

nje kasneje skrbno analiziral in vse napake 
upošteval pri pripravi Evropskega prvenst
va. Temeljito so spremenili progo, zaposlili 
bodo neprimerno večje število redarjev, 
središče dogajanja pa so z Otočca premaknili 
na novomeški Glavni trg.

Dva in pol kilometra dolga plavalna pro
ga v reki Krki bo imela svoj štart na Loki. 
Prav priprava plavalne proge spada med 
najzahtevnejše naloge pripravljavcev tek
movalnih prog, saj bodo morali potapljači 
temeljito pokositi vodno rastlinje nad pro
go postaviti vodno oviro, ki bo zaustavila 
plavajoče ostanke alg. Z Loke bodo tekmo
valci odpeljali na 80 km dolgo kolesarsko 
preizkušnjo preko Orehovice do Šentjerneja 
in nazaj v Novo mesto. Za kolesarski del 
tekmovanja bo potrebnih največ ljudi, saj 
bodo morali redarji nadzirati celotno pro
go in usmerjati promet na vseh križiščih, 
poleg tega pa vabijo k sodelovanju vsaj 30 
motoristov, ki bodo vozili kolesarske sod
nike in kamermane ter še dodatno skrbeli 
za varnost tekmovalcev. 20-kilometrska 
tekaška proga je dokaj zapletena. Speljali so 
jo po ulicah mestnega središča, njeni kraki 
pa segajo v Bučno vas, na Ragovo, v Kan- 
dijo, del poti pa so speljali tudi čez Marof in 
skozi Ragov log. Menjava med kolesarje
njem in tekom ter končni cilj bo na Glavnem 
trgu, čeprav so hoteli središče dogajanja

Ne bo poceni
Čeprav bo večina ljudi pri organizaciji 

tekmovanja delala zastonj - tako je na vseh 
velikih prireditvah, tudi na takih, kakršna so 
svetovna in evropska prvenstva pa tudi olim
pijske igre, novomeško evropsko prvenstvo 
ne bo poceni. Veliko denarja so prispevali 
pokrovitelji, v projekt pa so se vključili tudi 
Slovenska športna zveza, Olimpijski komite, 
Ministrstvo za šolstvo in šport, Urad za in
formiranje in seveda novomeška občina.

V času prvenstva se bo v Novem mestu 
dogajalo marsikaj. Med spremljajočimi pri
reditvami naj omenimo nagradne igre, na
stope različnih glasbenih in folklornih 
skupin, padalsko akcijo, veslaška tekmova
nja in ognjemet. Tekmovanje bo ves čas 
spremljala televizija, na satelitskem progra
mu Eurosport pa bodo 10. avgusta celi Ev
ropi pokazali enourno reportažo. Taka pri
reditev je seveda izvrstna priložnost za pro
mocijo Slovenije. Predsedstvo nad častnim 
komitejem je prevzel predsednik slovenske 
vlade dr. Janez Drnovšek, organizacijski 
odbor vodi Andrej Švent, sestavljajo pa ga 
vodje posameznih služb, ki bodo skrbele 
vsaka za svoje področje dela - marketing, 
namestitve, spremljajoči programi, admi
nistracija, protokol, sojenje, stiki z novinar
ji in podobno. Tehnična služba bo poskrbe
la za transporte, postavitev prog in poseb
nih konstrukcij, računalniško podporo ad
ministraciji in meritvam časov, redarstvo, 
policijsko zaščito, notranje zveze, medicin
sko službo, masažo in še marsikaj.

IGOR VIDMAR
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pogled od zunaj

Tudi mi potrebujemo nekoga, ki nam bo pokazal ogledalo. Čas 
prehoda je, tranzicije, pravijo temu učeno, in tudi časopisi se bomo 
morali ravnati po tržnih zakonih. To za nas pri Dolenjskem listu 
sicer ni nič novega, saj smo že dolgo ekonomsko odvisni le od 
naročnikov in od reklam, a izkušnje gospoda Simonsona je vredno 
upoštevati.

id, ki ima prav za Slovenijo nekaj laskavih 
besed. Pravi, da je opaziti razliko z razvoju 
tudi v razdobju samo enega leta, kar je bil 
zadnjič tukaj. Zdi se mu, da so razmere 
precej bolj stabilne, ekonomska situacija se 
je izbojšala, nezaposlenost se je zmanjšala, 
skratka, Slovenija kaže prijaznejšo in bolj 
optimistično podobo v primerjavi z lanskim 
letom pa tudi v primerjavi z nekaterimi dru
gimi vzhodnoevropskimi državami.

David C. Simonson, zdaj ameriški sve
tovalec za tisk, je pričel z delom pri časopisih 
že leta 1950. Delo in izkušnje so ga pripel
jale do vodilnih položajev v časopisni branži 
in prav njegova bogata paleta izkušnj na 
področju izdajanja časopisov je ameriško 
vlado po letu 1992, ko se je upokojil, pripel
jala do tega, da ga je poslala v nekatere 
države bivšega vzhodnega bloka, da prouči, 
kakšen je položaj v časopisnem informiran
ju tam, in jim na podlagi svojih ugotovitev 
svetuje, kako naj se znajdejo v za njih novi 
tržni ekonomiji.

Lansko leto ga je Informacijska agenci
ja Združenih držav poslala tudi v Slovenijo, 
kjer seje seznanil z razmerami v Gorenjskem 
glasu in Mladini, letos pa je obiskal Večer, 
Ljubljanski Dnevnik in Dolenjski list. Lani 
tri tedne, letos pet. Ne veliko, a dovolj, da 
smo ga, ko je proti koncu svojega drugega 
obiska v Sloveniji vzel pod lupo še naš list, 
povprašali, kakšna je bistvena razlika med 
ameriškim žurnalizmom in našim delom. 
“Razlika je v podajanju informacije. Pravi 
ključ do ameriškega žurnalizma je pravica 
do zbiranja informacij in jih posredovati

brez kakršnegakoli vmešavanja. To je moja 
definicija svobodnea tiska. Veliko sem po
toval po svetu in videl različne stopnje svo
bode informiranja. Bil sem npr. v Egiptu, 
kjer so mislili, da imajo svobodo tiska, a pis
anje je moralo biti vladi naklonjeno in vla
da je lahko preprečila objavo nekaterih njej 
neljubih člankov. Mislili so, da imajo svo
bodni tisk, ker lahko objavljajo svoja mnen
ja, vendar v Združenih državah mislimo, da 
je svobodno izražanje svojega mnenja sicer 
pomembno, toda še bolj pomembno je zbi
ranje informacij brez vladnega vpliva in 
pravica zbrane informacije tudi publicirati.
Le svoboden pretok informacij omogoča 
javnosti, da stvari razume in si o njih ustvari 
lastno mnenje. Za države vzhodnega bloka 
- ne vem natanko, kako je bilo s Slovenijo - 
je bilo značilno poročanje: novinarji so čaka- jjj 
li, da jim bodo oblastniki nekaj povedali, in g 
so se zelo prizadevali, da so obdržali dobre ^ 
stike s svojimi viri. Zdaj se marsikaj sprem- ^ 
inja, treba pa se je zavedati, da vsaka spre- q 
memba zahteva čas, in treba je tudi vedeti, o 
da smo svobodni tisk v USA razvijali že sko- ^ 
raj 300 let,” pravi med drugim gospod Dav- David C. Simonson

naše korenine

Danes živi v dolini. Z možem Borisom 
uživata upokojenske dneve v Jedinščici. 
Pogled na eni strani objema Gotno vas s 
cerkvico sv. Lenarta na sredini, na drugi pa 
se vzpenja v hrib grmičastega Barončevega 
hriba. Tam zadaj je slutiti Podgorje. Franck
ino Podgorje. Pogled ga ne more objeti, a 
srce ga sluti. Tam je svoboda, tam je mladost. 
Tam so spomini, ki milo pogrejejo srce in ga 
napolnijo z veseljem, hkrati pa tudi z žalost
jo. Obojega je doživela Francka tam gori. Še 
stoji domača hiša na Pristavi, a ni več življen
ja med njenimi stenami. Še so Jeničevi 
travniki in polja, a obdelujejo jih drugi. 
Morda se bo kdaj Jeničev rod spet naselil v 
Podgorje, potem ko ga je usoda odplaknila 
v dolino.

Z Galičevo Francko ali Jeničevo, kakor 
se je pisala v mladosti, smo sc že srečali. Bila 
je ena od tistih, ki so videli, kako se je med 
nemškimi lovci in ameriškimi bombniki 
vnela bitka. Ravno nad Podgorjem se je iz 
zadetega zavezniškega letala zasukal črn 
dim. Hitro je pričelo izgubljati višino, še 
predno pa je izginilo v ognju in eksplozijah 
pri Gracaijcvem turnu, so številne oči opa
zile enajst padalskih kupol, ki jih je veter 
nosil proti Podgorju. To je bilo na cvetno 
nedeljo pred petdesetimi leti. Pa poglejmo, 
kako je bilo v Podgorju pred tem.

Začelo se je tako, da se je h Kraljevim 
na Pristavo priženil Jeničev Jože. Ni šel 
daleč. Nevesto, Franckino mater Marijo, je 
našel kar v isti vasi. A da bi novonastali 
družini priskrbel kruh, seje moral odpraviti 
daleč. Še pred prvo svetovno vojno je odšel 
čez veliko lužo za kruhom. Enajst let je bil v 
Ameriki, devet v Kanadi. Vmes se je tudi 
vrnil. Takrat je družina narasla. Bilo je pet 
otrok, ki pa so očeta bolj slabo poznali. 
Francka se še sedaj dobro spominja, kako 
je bilo tiste noči, ko se je oče zadnjič vrnil iz 
tujine. Vsi so ponoči spali, ko je potrkalo na 
okno. Bil je Ambrožič, gostilničar iz 
Podgrada, ki je s konjsko vprego pripeljal 
očeta. Matije zaklicala otrokom: “Vstanite, 
oče je prišel!”. Tokrat jim ni bilo treba 
dvakrat reči. Planili so pokonci, kajti ta tre

nutek so v svoji domišljiji že dostikrat 
podoživeli. A so sredi zaleta obstali. Prej so 
tekmovali med sabo, kdo si bo za očeta iz
mislil bolj prisrčno dobrodošlico, kdo mu bo 
povedal zanimivejšo zgodbo. Zdaj je bil v 
grlu le ogromen, nepremagljiv krč. Po ameri- 
kansko opravljen možakar, ki naj bi bil nji
hov oče, je vstopil v sobo, oni pa so bili nemi. 
Nekateri so ga takoj prepoznali, drugi so ga 
gledali in v spominu iskali znane poteze na 
obrazu. Oče se je postavilprednjc in ugibal: 
“Ti si najbrž Micka, ti Jože, o, ti si pa gotovo 
Francka. Glej no glej, kako si že zrasla.” Led 
seje počasi tajal in otroci so se vse bolj bližali 
očetovemu naročju. Ko so tudi tisti največji 
premagali zadrego, je bil oče kot trta, polna 
zrelih grozdov. To je bil eden od 
najsrečnejših dni v Franckinem življenju.

Odraščanje na Pristavi, tej podgorski 
polici, je bilo lepo. Francka se spominja 
velikih kmečkih del, kot so bila košnja, žetev

v * V

Francka Jenič z Jedinščice

in mlačev, šal in pesmi, ki so zvenele iz mla
dih grl. Življenje v slogi je bilo lepo. Prele
po, da bi trajalo dolgo. In res se je kmalu 
končalo. Prišla je druga svetovna vojna s 
svojimi grozotami.

“Pravzaprav je kmalu postala del našega 
vsakdana,” se spominja Francka. 
“Največkrat so se v vasi mudili partizani, 
včasih so vanjo vdrli domobranci, bolj red
ko Italijani in Nemci. Največkrat pa so nas 
poskušali zadeti od daleč. Bobnelo in 
žvižgalo je med hišami, k sreči pa ni bilo večje 
škode. Tudi največja bomba ni eksplodira
la. Kasneje so jo razstavili partizani. Ti so 
večkrat prirejali mitinge s kulturnim pro
gramom ter obveščali vaščane o položaju 
doma in na svetovnih bojiščih.” Vsevečljudi 
seje tudi pridružilo partizanski vojski. Med 
njimi tudi Franckina brata Jože in Francelj. 
Jože je vojno preživel, Franca pa so domo
branci zverinsko umorili v bližini domačega 
vinograda v Ljubnu. Bilo je okoli Martinove
ga leta 1944.

Tiste pomladi pred petdesetimi leti pa je 
Francka opazovala bele kupole, ki jih je 
veter počasi prinašal v Podgorje. Že ko so 
se pojavile na nebu, je med partizani 
završalo. Padlo je nekaj povelij in patrulje 
so izginile v dolino. Po nekaj urah so se prve 
že vračale z ameriškimi letalci. Vsi so jih 
hoteli videti. Bili so visoke postave in imeli 
so lepe uniforme. Predno so jih odpeljali 
naprej v Podgrad, sojih zbrali pri Jeničevih, 
kajti Franckin oče je bil edini v vasi, kije znal 
angleško. Gotovo so se Amerikanci čudili, 
kako to, da so sredi sovražnega ozemlja 
naleteli na človeka, ki tako dobro pozna 
njihovo domovino. Franckin oče je sprem
ljal zavezniške letalce tudi v Podgrad, 
od koder so jih poslali preko Gorjancev na 
osvobojeno ozemlje, kjer so takrat že prista
jala zavezniška letala.

Francka je v petdeseth letih zapustila 
Pristavo in se preselila v dolino. Tu je 
spoznala Borisa Galiča in skupaj sta si ust
varila dom v Jedinščici, prav blizu Gotne 
vasi, kamor se je hotel oče po povratku iz 
tujine preseliti, pa mati ni hotela iz rodne 
vasi. Tako sta oba do konca življenja ostala 
na Pristavi. Matije umrla leta 1968, oče leto 
kasneje. Oče je bil vseskozi skrben gospo
dar. Vse pri hiši je znal napraviti ali poprav
iti sam, zlasti pa je bil vešč izdelovanja sod
ov. To veščino je prinesel še iz Amerike, kajti 
sode je izdeloval že v tamkajšnji tovarni. Žal 
je ni mogel prenesti na najmlajšega sina, ki 
je bil določen za gospodarja. Vojna je 
povzročila marsikatero gorje. Zaradi nje je 
Jeničev dom na Pristavi še danes prazen.

TONE JAKŠE

Trg zahteva več prodornosti
Bolj redkobeseden pa je gospod Si

monson glede Dolenjskega lista. Pa ne zato, 
ker bi bil nad razmerami zaskrbljen, pač pa 
zato, ker smo se pogovarjali o njih prve dni, 
ko se je lotil proučevanja tukajšnih razmer. 
Prezgodaj je še bilo. da bi prišel na dan s 
strokovno utemeljeno analizo, na pamet pa 
ne govori rad. A čisto brez besed le ni ostal, 
saj so mu nekatere podrobnosti kot človeku, 
ki se je v Združenih državah prav z lokalnim 
tiskom veliko ukvarjal, kaj hitro padle v oči. 
Prvo, na kar je opozoril, je število prebival
cev Dolenjske in število izvodov, ki jih na
tisnemo. Naklada okoli dvajset tisoč je seve
da lepa, a glede na to, daje to lokalni list, ki 
bi moral informirati ljudi o vsem, kar se 
pomembnega dogaja na dolenjskem 
področju, bi to moral biti za vsako gospod
injstvo nepogrešljiv vir informacij, torej bi 
moral težiti k znatno večji nakladi. Pri tem, 
vsaj kolikor na prvi pogled sodi, ne da bi se 
še pobliže seznanjal z vsebino, ta ustreza 
lokalnemu časopisu, le njena predstavitev je 
glede na vsebinsko težo preskromna. 
Časopis bi moral dati dati svoji vsebini več 
poudarka tudi vidno, z ustreznimi naslovi, 
ki morajo biti konkretni, vsebinski in s tem 
pritegniti bralca. Stvari, ki takoj padejo v oči 
tudi človeku, ki ne pozna jezika, zlasti pa še 
človeku, ki se poklicno ukvarja s časopisi, pa 
so fotografije. Nekatere so porazne, osebe 
na njih nerazpoznavne in pri tem dejstvu ne 
pomaga nobeno opravičevanje in izgov
arjanje na papir, tiskarno, reprofotografijo, 
fotolaboranta, fotografa, slabe razmere ali

karkoli že. Fotografija v časopisu mora biti 
dobra; če so osebe v njej, morajo biti 
razpoznavne, če pa tega časopis ne more 
zagotoviti, slabih slik nima pravice objavl
jati, kajti to je razmetavanje s prostorom in 
podcenjevanje bralcev. V tržni ekonomiji 
take stvari niso mogoče, ker nekdo, ki pro
daja slab izdelek, ne more obstati. Nad tem 
naj bi se globoko zamislili tudi mi, kajti samo 
vsebina nas v hudi konkurenci, ki se obeta, 
ne bo mogla reševati.

Še nekaj je, kar bi gospod Simonson 
priporočal Dolenjskemu listu: to je 
agresivnejša drža pri trženju, katerega 
pomemben del so reklame, ki so pri nas še 
vedno nekje v prehodu iz planske v tržno 
ekonomijo. Reklama mora namreč jasno 
povedati vse prednosti proizvoda ali de
javnosti, hkrati pa bralcu svetovati, kje, kdaj, 
kako in za kakšno ceno mu je stvar doseglji
va. To so stvari, jih morda tudi sami opazi
mo, a se morda ne zavedamo, kako usodne 
so lahko. Zato je potreben gospod Simonson 
in njegov pogled od zunaj, sunek, ki bo stvari 
le pognal v spreminjanje. Ni še prepozno za 
ukrepanje. A časa tudi ni na pretek. Kot 
rečeno, trg ne pozna milosti. Le tisti, ki bodo 
dovolj prodorni in bodo hkrati imeli dovolj 
posluha za zahteve časa, bodo obstali, drugi 
bodo životarili ali izginili. Gospod Simonson 
je videl stvari in bo povedal svoje. A on daje 
le ocene in pobude. Da ne bo zmanjkalo 
volje za ukrepanje, pa boste morali svoje 
povedati tudi bralci. Upajmo, da že prej, 
precej prej, kot pa odpovedati časopis.

TONE JAKŠE

Bilo je pred tremi leti, ko seje Stanisla
va Žabkar, direktorica novomeškega pod
jetja Vitalis, ponovno mudila na Kitajskem 
in tam v eni od lekarn opazila drobno škatli
co, ki soji rekli aku stimulator. En primerek 
je kupila in ga doma pričela preizkušati na 
sebi, prijateljih, na ljudeh, ki so se slabo 
počutili, in na bolnikih. Učinki zdravljenja 
so mnoge presenetili.

Aparat je poslala na šestmesečno testi
ranje v nekatere naše zdravstvene ustanove. 
Potem seje srečala še z izumiteljm aku stim
ulatorja, magistrom znanosti in profesorjem 
Xiongom Xiaoweijem s kitajskega držav
nega inštituta za elektronsko raziskave v 
mestu Xiau, in posel je stekel. Podjetje Vi
talis ima danes ekskluzivno prodajno pogod
bo za 10.1X10 aku stimulatorjev za slovensko, 
hrvaško, avstrijsko in italijansko tržišče. V 
kratkem pa bodo stekli posli za vso Evropo.

Uhelj, ogledalo organizma

£ ^ v« —^

Sodelavka Vitalisa Irena Zupančič z energijsko 
majico.

Izum kitajskega znanstvenika temelji na 
akupunkturi, na prastari kitajski metodi 
zdravljenja človekovih obolenj, ki je bila 
dolgo časa nepoznana zahodni medicini. In 
ko se je začela uveljavljati tudi na Zahodu, 
uradna medicina najprej ni mogla in ni ho
tela sprejeti dejstva, da je mogoče zdravje 
pridobiti tudi s pomočjo tako banalne me
tode, kot je zabadanje igel v določene točke 
na koži. Evropska medicinska znanost je 
nazadne le popustila pod težo znanstvenih 
rezultatov in sedaj si medicina in akupunk
tura podajata roki ter se smiselno dopolnju
jeta v korist zdravja.

Po teoriji kitajske medicine akupunk
turne točke na uhlju povezujejo vse notra
nje organe in štiri ude. Te točke prevajajo 
električni tok, prevodnost pa je manjša tedaj, 
ko so notranji organi ali deli telesa 
poškodovani. Bolj ko je organ obolel, večja 
je prevodnost točke. Xiong je izumil žepni 
aparat aku stimulator, kije sestavljen iz dveh 
elektrod, ki ju je potrebno vstaviti v notran
jost uhlja (kot slušalko). Aku stimulator 
poišče akupunkturne točke in jih zdravi do 
prevodnosti. Zdravljenje se pozna že po 
sedmih dneh uporabe. Praktičnost te “žepne 
bolnišnice” je v njeni enostavnosti, učin
kovitost pa je enaka kot pri klasični, tradi
cionalni kitajski akupunkturi.

Kot dopolnilo aku stimulatorju je kitaj
ski znanstvenik izumil še aku sandale z 
delovanjem na akupunkturne točke na 
stopalih. Zdaj se ukvarja še z novimi izumi. 
Ko bo najnovejši v trgovinah, bo mogoče na 
majhnem ekranu prebrati vrsto bolezni, 
stopnjo obolelosti in spremljati uspešnost 
zdravljenja do trenutka, ko bo bolezen 
ozdravljena. Kitajskemu znanstveniku lahko 
verjamemo, saj je za svoje izume leta 1989 
prejel štiri zlate medalje na razstavi izumov 
Eureka v Bruslju.

Gospod Xiaowei je bil lani gost medna
rodne razstave Zdravje v Ljubljani in je bil

nad Slovenijo navdušen. Videl je tudi 
Otočec in Dolenjske Toplice in kar ni mogel 
verjeti, daje na tako majhnem koščku sveta 
lahko toliko lepega.

Energijska majica za utrujene in 
brezvoljne

Novomeško podjetje Vitalis po Evropi 
ponuja še dva svoja “čudežna” proizvoda. 
Prvi je energijska majica, ki se na zunaj od 
običajne poletne majice loči po tem, da ima 
vtisnjen krog in droben zlat gumb, ki deluje 
kot antena. Na Inštitutu za šport na Univer
zi v Ljubljani so ugotovili, da športnik z 
oblečeno majico porabi pri svoji aktivnosti 
znatno manj kisika, ima nižji krvni tlak in 
respiratorski količnik. Ugotovili so, da šport
nikom daje tudi do 50% več energije. Maji
co je treba obleči vsaj 20 minut pred telesno 
aktivnostjo.

Vsega spoštovanja je vreden energijski 
stol megatron, kije namenjen kreativnim in 
ustvarjalnim ljudem, ki si želijo še povečati 
kvaliteto in učinkovitost svojega dela. Na 
posameznih delih stola so nameščene 
natančno določene in usmerjene antene, ki 
dovajajo določen spekter kozmične energi
je na določen center telesa. Zamisel ni nova, 
saj poznamo iz preteklosti precej podobnih 
rešitev, namenjenih dvigu inteligence in 
napajanju z življenjsko energijo. Krone in 
diademi iz zlata z vgrajenimi kristali po za
trjevanju proizvajalcev močno povečajo 
frekvenco možganskih celic in povzročajo 
hitrejše in popolnejše delovanje možganov. 
Megatron za 50% skrajša fazo mišljenja, 
omogoča hitrejše odločanje, krepi ustvarjal
nost, omogoča vrečjo koncentracijo, 
zmanjšuje utrujenost in omogoča večjo 
učinkovitost. Zato je kot pisan na kožo 
managerjem, direktorjem, znanstvenikom, 
umetnikom, politikom, državnikom, novi
narjem, študentom in drugim.

JANEZ PAVLIN
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NAGRADI V ČRNOMELJ IN 
GOZD MARTULJEK

Žreb je izmed reševalcev 26. nagradne 
križanke izbral LEOPOLDA KOREV- 
CA iz Črnomlja in VIDO KOŠIR iz Gozd 
Martuljka. Korevcu je pripadla denarna 
nagrada, KOširjeva pa bo prejela knjižno 
nagrado. Nagrajencema čestitamo.

Rešite današnjo križanko in jo pošljite 
najkasneje do 1. avgusta na naslov: 
Dolenjski list, Glavni trg 24, 68000 Novo 
mesto, s pripisom KRIŽANKA 28. Ovo
jnico brez poštne znamke lahko oddate v 
naš poštni nabiralnik pri vhodu v stavbo 
uredništva v Novem mestu.

REŠITEV 26. NAGRADNE 
KRIŽANKE

Pravilna rešitev 2. nagradne križanke se, 
brano v vodoravnih vrsticah, glasi: KAD, 
NOTA, ELEMENT, BENAZIR, NIOBA, 
OH, MODROST, SPIS, OBRESTI, SK, LT, 
SLANO, ČRTOMIR, TIGER, NARKOZA, 
ANATOMIJA, DEŽ, RA, AGA KAN, 
OMA.

prgišče misli
Vest je začetek vseh naših prikazni.

P. ZIDAR

Zastonj nikoli ničesar ne dobiš.
F. DOSTOJEVSKI

Kraljestvo smrti, to je nič. Sicer obstaja - pa je 
nič. Ampak za tistega, ki je bil tam, je tudi vse 
drugo nič.

P. LAGERKVIST

Mistiki so tisti misleci, ki se ne morejo osvobo
diti predstav, torej niso nikakršni misleci. Med 
njimi so izredno nadarjeni in plemeniti duhovi, 
vendar so vsi brez izjeme nesrečni ljudje.

H. HESSE

Razum in srce sta močnejša od sveta. Zato se 
ju svet boji.

J. ZALOKAR

NAGRADNA KRIŽANKA 28
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zanimivosti iz sveta

Zlato prinaša srečo le redkim, nesrečo pa mnogim. Zlatokopi že 
desetletje in pol dolgo izpirajo zlato v divjinah amazonskih pragoz
dov, za zlati izplen pa bodo plačali zelo hud davek okolje in stotisoči 
prebivalcev.

Deviška divjina pragozdov v porečju Ama
zonke postaja vse bolj zastrupljena. Odkar 
so v rekah odkrili zlato, je zlata mrzlica po
tegnila v lov za srečo na tisoče garimpeiro- 
sov, iskalcev zlata, ki so v poldrugem de
setletju zastrupili reke in živali v njih z živim 
srebrom. Narava je udarec vrnila in med 
zlatokopi je začela razsajati skrivnostna 
bolezen. Strokovnjaki pravijo, da je to zna
menje splošne zastrupitve prebivalstva na 
tem območju.

Prva znamenja boleznih driska in nato 
razjede na ustnicah. Za temi, na prvi pogled 
ne tako nevarnimi znamenji, pridejo 
resnejša opozorila, da z zdravjem nekaj ni v 
redu: občasno zamegljen vid in nenadzoro
vano tresenje nog in rok. Takrat se že ve, da 
gre za zastrupitev z živim srebrom. To je 
prekletstvo, kije zadelo tako iskalce zlata kot 
vse tiste, ki so si svoj življenjski prostor iz
brali na širnih zlatonosnih območjih.

Prve zastrupitve so se pojavile pred sed
mimi leti, ko je bila zlata mrzlica na vrhun
cu. Takrat ni nihče posvečal nobene pozor
nosti početju zlatokopov, ki so izpirali zlato 
iz rečnega mulja s pomočjo živega srebra. 
Amazonski deževni pragozdovi so bili 
deviški in neoskrunjeni, videti je bilo, da jim 
zlatokopi ne bodo naredili kakšne večje 
škode. Danes pa se ve, daje početje iskalcev 
zlata izredno hudo obremenilo okolje. Niso 
le izsekali gozdov in skalili bistre vode, 
marveč so jih tudi za dolga leta zastrupili.

Medtem ko znanstveniki še razmišljajo, 
kakšne bodo končne posledice zastrupitve 
porečja Amazonke - vnos živega srebra v 
prehranjevalno verigo še ni dovolj temelji
to raziskan - pa je že jasno, da je prebival
stvo na območju, velikem kot cela Evropa, 
zdravstveno resno ogroženo.

“Soočamo se s tiho okoljsko tragedijo,” 
pravi dr. Geraldo Guimaracs, biokemik v 
Središču za tropsko medicino v Belemu. 
“Kar 90 odstotkov vsakodnevne hrane pre
bivalcev na tem območju so ribe in z njimi 
se prebivalstvo počasi zastruplja. Zagnati 
moramo preplah! Na kocki je namreč 
zdravje generacij!”

Najnovejše študije so pokazale, da je z 
živim srebrom zatrupljenih sto in sto kilo

metrov največjih rek v amazonskem bazenu. 
Ko so se garimpeirosi pomikali za svojim 
plenom vse globlje in globlje v deževni 
pragozd, so za seboj puščali smrtno nevar
na odlagališča živega srebra, ki se sčasoma 
spremeni v organsko obliko, imenovano 
metilno živo srebro, ta pa se počasi prebija 
skozi prehranjevalno verigo do živali, ki jih 
ljudje uporabljajo za prehrano, ter se nji
hovem organizmu skladišči kot strup, na 
koncu seveda tudi v človeškem organizmu.

Strokovnjaki ocenjujejo, da so pri 
izpiranju zlata doslej spustili v vodovje 2000 
ton živega srebra, vsako leto pa se tej 
zastrašujoči količini doda še novih 200 ton,

ki pridejo v vode neposredno ali posredno 
prek dežja. To je pravi peklenski stroj, ki 
počasi, a zanesljivo tiktaka do tistega trenut
ka, ko bo izbruhnil v vsesplošno zastrupitev. 
Strokovnjaki se boje, da se bo pokazala v 
najhujši obliki, to je kot minamatska 
bolezen. Zanjo so značilne možganske 
poškodbe, defekti pri novorojenčkih in na 
koncu smrt.

Bolezen je dobila ime po ekološkem 
škandalu iz petdesetih let, ko so prebivalci 
ob obalah zaliva Minamata na Japonskem 
zboleli zaradi odlaganja industrijskih živo- 
srebnih odpadkov v ta zaliv. Na tisoče ljudi 
je dobilo nepopravljive možganske poš
kodbe, 1382 jih je umrlo, najbolj grozljiv pa 
je bil učinek pri nosečnicah, ki so zaradi 
zastrupitve rojevale iznakažene otroke.

Med zlatokopi so zdravniki že zabeležili 
več sto primerov zastrupitev z živim sre
brom, vendar so bolezen povezovali z vdi
havanjem živosrebrnih par pri izpiranju zla
ta. Dokazanih primerov minamatske bolez

ni, ki bi izvirale iz uživanja zatrupljenih rib 
in vode, še niso zabeležili. Vendar je za to 
bolezen značilno, da se razvija zelo počasi, 
zato je vsakršen optimizem odveč. Da gre 
za resno nevarnost, opozarjajo zdravstvene 
statistike, ki govore o povečanem številu 
spontanih splavov na območjih, kjer so reke 
najbolj zatrupljene. Tudi analize v nekate
rih naseljih so pokazale, da je v laseh mnogih 
prebivalcev nekajkrat večja koncentracija 
živega srebra, kot jo Svetovna zdravstvena 
organizacije predpisuje za normalno. Zaskr
bljuje predvsem to, da to prebivalstvo ni 
dejavno pri izpiranju zlata in da živi več sto 
kilometrov daleč od zlatokopov.

Po mnenju zdravstvenih strokovnjakov 
bo epidemija minamatske bolezni v osred
nji Amazoniji izbruhnila v naslednjih desetih 
ali petnajstih letih, če vlada ne bo takoj 
začela z odločnimi ukrepi. Ogroženih je 
200.000 zlatokopov in nekajkrat večje šte
vilo naseljencev ter domačih Indijancev. 
Raziskovalci so začudeni, ker obolenj ni več, 
saj so v krvi ogroženih prebivalcev izmerili 
deset-do dvajsetkrat večje koncentracije 
živega srebra, kot je normalno. Trenutni mir 
je varljiv, pravijo, ko se bo bolezen pojavila, 
bo prepozno. Ukrepati bi morali takoj, če ni 
že prepozno.

zdravnik razlaga

mr.sc.dr. Tatjana Gazvoda

Črevesne okužbe
Vodilni klinični znak nalezljivih črevesnih bolezni je DRIS

KA. To je spremenjena konzistenca iztrebkov in povečano šte
vilo iztrebljanj. Nalezljive črevesne bolezni so zelo številne in 
razširjene. Zlasti so pogoste v deželah v razvoju, kjer še vedno 
zaradi nenadno nastale driske umre več bolnikov, predvsem 
otrok, kot zaradi katerekoli druge nalezljive bolezni. Ocenjuje
jo, da zaradi črevesnih okužb umre na svetu vsako leto najmanj 
5 milijonov otrok v prvih petih letih življenja. V številnih deželah 
otroci prebolijo tri ali več drisk vsako leto. In tudi v razvitih 
državah so pogost vzrok za sprejem otrok v bolnišnico. Te bolezni 
so zelo pogoste pri starostnikih, predvsem pri tistih, ki živijo v 
domovih za ostarele. Bolniki z aidsom so nova skupina, ki je 
izredno občutljiva za te okužbe. Prav pri teh potekajo črevesne 
okužbe v hudi obliki in s številnimi hudimi zapleti ter trajajo dalj 
časa.

Razširjenost črevesnih okužb
Rezervoar za črevesne okužbe so živali in človek - z bolezen

skimi znaki ali brez njih. Okužba se prenaša neposredno z dot
ikom, večinoma pa posredno zaradi uživanja okuženih živil. 
Ocenjujejo, da je v razvitih deželah na tržišču kar 30% živil 
okuženih z različnimi mikroorganizmi.

Pri širjenju griže in salmoneloz so pomembne muhe, v kater
ih črevesju se mikroorganizmi zadržujejo in jih tudi mehanično 
prenašajo.

Obolevajo osebe vseh starosti, več obolenj je le pri otrocih.

Največ črevesnih okužb je v vročih poletnih mesecih.
V Sloveniji so epidemije črevesnih bolezni zelo pogoste. 

Najbolj pogost ugotovljen povzročitelj so salmonele. Največ 
bolnikov se je okužilo z uživanjem živil v obratih družbene pre
hrane, sledijo pa gostinski objekti, vrtci, šole, domovi za starost
nike, zdravilišča, slaščičarne. Prizadeti so navajali različne vire 
okužbe: hrenovke, piščančje meso, različne zrezke, salame, sire, 
smetano, sladoled, riž, pire krompir in drugo.

Razvoj črevesnih bolezni
V zgornjem delu prebavnega trakta bakterij navadno ni ali 

pa jih je zelo malo. Večje število mikroorganizmov v končnem 
delu tankega in v debelem črevesu se upira naseljevanju novih 
mikrobov.
Bolezenski mikrobi potrebujejo za naselitev v črevesju človeka. 
To so značilne beljakovinske snovi, kijih mikroorganizmi izločajo 
na svoji površini. Naselitev bolezenskih klic v tankem črevesu pa 
otežkočajo obrambni mehanizmi gostitelja: močna kislost ali 
bazičnost črevesne vsebine, njen hitri pretok, prisotnost beljak
ovin ter obrambni odgovor.

Mikroorganizmi povzročajo drisko na več načinov: z vdor
om in sproščanjem dejavnikov vnetja, z razmnoževanjem 
mikroorganizmov in posledično tvorbo presnovkov, ki vplivajo 
na črevesni transport, z neposredno okvaro celic črevesne sluznice 
ter s tvorbo različnih strupov.

Bakterije, ki vdirajo v črevesno sluznico, povzročajo vnetne 
spremembe različnih stopenj - od rdečine in otekline do plitve in 
globoke razjede. V črevesni celici se razmnožujejo, se širijo iz 
celice v celico in povzročajo smrt celice.

(Se nadaljuje)

praktični K
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Skrinja 
ali omara?

Kaj lahko sc zgodi, da se sedaj, ko je zamr
zovanje sadja in zelenjave na vrhuncu, zamr
zovalnik bodisi pokvari ali postane pretesen 
in razmišljate o nakupu novega. Vendar ste 
postavljeni pred izbiro: naj kupimo zamrzoval
no omaro ali skrinjo? Vsaka izmed njiju ima 
dobre in slabe lastnosti. Prednosti omare pred 
skrinjo so v tem, da potrebuje manjši prostor 
za postavitev, moč pa jo je zgraditi tudi v 
kuhinjsko omaro. Lahko jo kombinirate s 
hladilnikom. V omari je veliko večja pregled
nost po predalih, zato je tudi čas, ko so vrata 
odprta, krajši. Tudi čistiti jo je enostavneje. 
Ima pa omara predvsem eno slabost: notranji 
volumen je le 80- do 88-odst. izkoriščen, 
medtem ko je v skrinji uporabna prostornina 
večja, saj lahko izkoristite 93 odst. prostora. 
Tudi poraba električne energije je pri skrinji 
manjša kot pri omari.

Ribji tatar
Za spremembo si lahko poleti pripravimo 

ribji tatar, ki se bo kot nalašč prilegel ob vročih 
večerih. Zanj potrebujemo: 1 jajce, 2 sardel
na fileja, peteršilj, kapre, 1 jedilno žlico oliv
nega olja, česen, worchestrsko omako, sok pol 
limone, zeleni poper, 1 cl konjaka, 8 dag 
konzervirane tunine, 8 dag lososovih filejev, 
popečen kruh, cel poper za okrasitev. Peteršilj 
operemo in ga skupaj s kaprami sesekljamo. 
Sardelna fileja z nožem zmečkamo na deski, 
zelen poper stremo in ga drobno sesekljamo, 
česen stisnemo. Jajce, sardelna fileja, peteršilj, 
kapre, olje, worchestrsko omako, limonin sok, 
česen, poper in konjak z metlico dobro 
zmešamo, da dobimo enotno zmes. Tunino in 
lososa drobno sesekljamo in zmešamo z mari
nado. Kruh popečemo v opekaču, tatar 
položimo na krožnik in ga poljubno okrasimo. 
Obvezno je maslo.

D Čas za motovilec
Motovilec je pri nas zelo priljubljena vrsta 

solate ne le zavoljo rekordne vsebnosti vita
mina C, s katero prekaša vse druge, temveč 
zaradi svojega časa rasti. Z gredice ga lahko 
pobiramo od konca septembra pa skozi vso 
zimo, če ni snega, tja do zgodnje pomladi. 
Odlikuje ga odpornost proti mrazu; s plastično 
ponjavo ali rogoznico gaje mogoče še dodat
no zavarovati, ne da bi rastlina kaj trpela. Zdaj 
prihaja čas sejanja motovilca, ki na že izprazn
jenih gredah da še zanesljiv drugi pridelek, 
torej še eno “žetev”. Pri nas vrtnarski strokov
njaki priporočajo dve sorti, ljubljanski motovi
lec, rod Polar, ki ima manjše liste, zelo 
odporne proti mrazu, holandski motovilec z 
večjimi listi in listnimi rozetami, ki hitro raste 
in daje obilnejšo bero. Obe sorti potrebujeta 
nekoliko zavetno lego, za kakovost zemlje pa 
nista izbirčni, le preobilje plevela ju lahko 
zaduši, če pogrešata vrtnarjevo roko. In še to: 
motovilec je vrtnina, ki se je ne da skladiščiti 
ali zamrzniti, zato je primerna le za presno 
uporabo.

4M Ceneje 
po avtocesti

V poletnih mesecih se bomo tudi vozniki, 
ki se sicer poredko vozimo na daljših relaci
jah, bolj pogosto posluževali avtocestnega 
omrežja, kolikor ga Slovenija pač premore. Če 
se bomo odpravili proti Primorski, Gorenjski 
ali Štajerski bomo morali plačati tudi cestnini- 
no. Če imamo voženj precej, pa sc nam ponu
ja ugodnost s 25 odstotnim popustom, ki ga 
nudi Podjetje za vzdrževanje cest. Ta popust 
velja za prednakup bonov in sicer za fizične 
osebe v vrednosti najmanj 6000 tolarjev, za 
pravne osebe pa je najmanjša vrednost nakupa 
s popustom v vrednosti 60.000 tolarjev. Vsak
do si lahko torej sam zračuna, kdaj se mu ta 
popust splača izkoristiti. Bone s popustom 
lahko dobite na predstavništvih AMZS v 
Kranju, Ljubljani, Kopru in Celju.

Pretočni 
plinski kotli

Plin je čist energetski vir. 21ato je ogrevanje 
z njim ekološko sprejemljivo. Ti grelniki so 
izredno majhni. Vsebujejo vso potrebnoopre- 
mo (ventile, obtočne črpalke, ekspanzijsko 
posodo), tiho obratujejo, so trajni in imajo zelo 
velik izkoristek goriva. Večini plinskih 
pretočnih grelnikov lahko nastavimo tempe
raturo, z njim pa lahko tudi programiramo 
temperaturo, ki jo želimo imeti v prostora za 
vsako uro, za teden dni vnaprej. Vse to pome
ni veliko osebno ugodje, saj s kurjenjem nima
mo tako rekoč nobenega opravka. Če je zgrad
ba toplotno ustrezno izolirana, so tudi izdatki 
za ogrevanje majhni.

Priloga Dolenjskega lista
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OLJENKA Z VERDUNA - Oljenka je specifično oblikovana antična 
keramična ali kovinska svetilka, navadno omamentirana z reliefnim 
prikazom na zgornji ali z napisom izdelovalca na spodnji strani. V 
grobu rimskega grobišča na Verdunu je bila nnjdena reliefna oljenka 
z motivom grške boginje Nike ali rimske Viktorie, boginje zmage. Tako 
v grški kot v rimski mitlogiji je ta boginja zavzemala ob vrhovnih 
božanstvih Zevsu in Ateni oziroma Jupitru in Junoni posebno mesto. 
Boginjo so prikazovali kot krilato žensko bitje, ki ima v rokah lovorov 
venec, znak zmagovalca, in palmovo vejico. V rimski umetnosti je 
najpogosteje prikazana stoječa na krogli. Kasneje je ta lik služil kot 
likovni vzor za prikazovanje angelov v krščanski umetnosti. (Pripravil 
Danilo Breščak, dipl. arheolog)

g|

Zakajene kuhinje - V kuhinjah kadi se mnogo strašno, da človek 
ne more v vežiprebiti in se kuharice curkoma jokajo. Vzrokje, ker hiše 
imajo dimnikov.

Bolna žila melanholije- Vse mišljenje, govorjenje, djanjein nehanje 
le količkaj omikanih naših deklic, posebno tistih, ki bero kaj posvet
nega - novele, pesmi - prepleteno jez bolno žilo melanholije. Sanjarije 
gibljejo jim se okoli sijajne bodočnosti, idealno blaženih ljubezni in 
zakonov, bogatih, imenitnih ženinov, ki si v svojem veledušju izbirajo 
neveste raje v blatu uboštva kakor v bleščečih palačah. Vedno 
pričakujejo od ene ali druge strani prihod neznanega, v vsakem oziru 
pohvalnega in pomičnega tujca. Bog se usmili!

Tesne veze - Strašno tesne veže imajo tod menda vse hiše. Modri 
Jerič pa bo delal svojo jako prostorno, poznaje dobro veliko korist veže 
za kmečka dela pa tudi za zložnost, ki jo dajejo krčmam. Tudi mostovži 
in postreški bi bili veči in pripravnejši. Tako so malo kje za praktično 
rabo.

Š •

* STflBOTBžfini in
Poljanska dolina ob Kolpi je 

bila nekdaj gosto naseljena, štela je 
20 vasi, ki so bile polne življenja. 
Kljub veliki revščini je bilo v dolini 
vedno  polno smeha in petja. Sedaj 
pa dolina izumira. Nekaj manjših 
vasi je že izumrlo, a če bo šlo tako 
dalje, bodo vasi še naprej izginjale, 
ker podmladka ni.

Poljanci bi bolj napredovali, 
ako bi sporazumno iskali pot za 
razvoj doline, vendar največji vasi 
v dolini, Predgrad in Stari trg, ni
sta bili nikoli složni. Kar je hotela 
ena vas, je druga preprečevala, 
čeprav je šlo za korist cele doline.

Sovraštvo med vasema sega 
daleč nazaj v drugo polovico se
demnajstega stoletja, ko so se 
začele rojevati prve misli o šoli. 
Takratje deloval tam mlad župnik, 
ki je bil zelo sposoben in delaven. 
Pildar so ga klicali. Kmalu potem 
ko je prišel v faro, je začel nav
duševati farane, kako potrebna je 
izobrazba, kako potrebna je pis
menost vsakemu človeku. Takrat 
so bili naši ljudje večidel nepisme
ni, saj v dolini ni bilo nobene šole. 
Župnik je hodil po vaseh in 
navduševal ljudi, naj pridejo v 
farovž, da jih bo učil pisati in bra
ti Ko je bil izdan zakon o šolstvu, 
je bilo že veliko Poljancev po 
njegovi zaslugi pismenih.

Predno seje začela graditi šola, 
se je začelo med vasema Predgrad 
in Stari trg sovraštvo. VPredgradu, 
ki je bil največja vas v dolini je bilo 
največ otrok, Predgrajci so bili 
prepričani, da se bo šola gradila 
tam. Prosili so grofa, naj odstopi 
del zemljišča za šolo. Grofje dal lep 
kos zemljišča, obljubil je tudi 
materialno pomoč. Vendar je bilo 
nazadnje sprejeto, da se bo šola 
gradila v Starem trgu. Takrat se je 
začelo sovraštvo med vasmi ki je 
trajalo dolga desetletja in je še ved
no opazno pri posameznikih. 
Starotržani so izzivali Predgrajce 
ob vsaki priložnosti, češ mi imamo 
šolo in faro, vi Predgrajci peklarji 
pa nimate nič.

Predgrad je bil velika vas, ven
dar veliko družin ni imelo nič svo
je zemlje. Ker je bilo zemlje malo, 
je bilo tudi kruha malo. Predgraj
ci so bili res revni, zato so jih ob 
vsaki priložnosti zmerjali z gladni- 
ki in peklarji. Mnogi Predgrajci so 
se preživljali z dnino in raznimi

priložnostnimi deli, velikokrat so 
delali le za kos kruha. Čeprav so 
bili revni, pa so bili pametni in 
veselega srca, radi so prepevali, in 
to vsi od otrok do starcev. Bili so 
tudi zelo verni. V trumah so hodili 
ob nedeljah in praznikih k maši in 
peli od doma do cerkve. Starotr
žani so se razburjali, ko so slišali 
petje. Trdili so, da Predgrajci poje
jo samo zato, da dražijo Starotr- 
žane, kregali so pojoče fante, češ s 
popevanjem se ne boste rešili 
revščine, tiho naj bi bili peklarji.

Nekoč so se Starotržani dogo
vorili, da bodo na binkoštno nede
ljo pretepli Podgrajce, ko bodo 
pojoč šli od maše. Pripravili so si 
kamenje in kole, se skrili za kalvar
ij ske kapelice in čakali. Ko so Pred- 
grajčani pojoč prišli do določenega 
mesta, so Starotržani napadli. Mis
lili so, da bodo Predgrajci bežali, a 
niso, in vnel se je hud pretep, po 
katerem je nek Starotržan nezave
sten obležal. Mislili so, da je mrtev, 
in nekdo je hitro tekel po duhovni
ka, da biga dalvposlednjeolje. Ko 
so ga nesli domov, se je prišel zave
del. Krvavi in z razbitimi glavami 
so se vračali eni in drugi domov.

O neslogi med Starotržani in 
Predgrajci spominja tudi ta zgod
ba iz konca prejšnjega stoletja. 
Učitelj Engelman je na pni šolski 
dan razmeščal šolarje po klopeh. 
Starotrški šolar se je uprl učitelju, 
da ne bo sedel na mestu, ki mu ga 
je učitelj določil. “Zakaj ne?" je 
vprašal učitelj. “Zato, ker ne smem 
sedeti s predgrajskimi peklarji, "je 
odločno odvrnil šolar. “Sedel boš 
tam, kjer sem jaz določil, tu sem jaz 
gospodar, "je dejal učitelj.

Vse to je ostalo v ljudskem iz
ročilu. Spremenili so se časi spre
menila seje miselnost. Peklarjevni 
večin upajmo, da jih nikdar več ne 
bo. Poljanci, združimo se in 
pomagajmo si, saj smo že po nar
avi zaokroženi v celoto z našo lepo 
dolino!
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d) KNJIŽNA POLICA
Habsburžani
Avstrija se pripravlja na veliko prazno

vanje, prihodnje leto bo namreč slavila 
tisočletnico. Leta 996 je cesar Oton III. 
predal bavarskemu samostanu zemljo in 
posest na vzhodu cesarstva ter darilo 
potrdil z listino, na kateri je prvič omenje
no ime Ostarichi, torej Vzhodna dežela, 
zdaj znana kot Osterreich oziroma Avstri
ja. Zgodovina Avstrije je skoraj isto kot 
zgodovina Habsburžanov, rodbine, ki se 
je povzpela med najmočnejše evropske 
vladarske hiše. V razcvetu svoje oblasti so 
ustvarili imperij, ki je presegal vse znana 
cesarstva, saj je Karel V. lahko upravičeno 
rekel, da v njegovi državi sonce nikoli ne 
zaide. Habsburžani so vladali 7 stoletij, iz 
srednjega veka vse v 20. stoletje, od 16. do 
18. stol. pa so imeli nesporen svetovnoz
godovinski pomen. Cela stoletja so bili pod 
njihovim okriljem številni narodi, med 
njimi tudi Slovenci. Leta 1282 jim je pripa
del prvi kos tedanjega slovenskega 
etničnega ozemlja, po letu 1500 pa je bilo 
pod njihovo oblastjo skoraj že vse sloven
sko ozemlje.

“Odtlej je bila usoda Slovencev, ki so 
se po neštetih ovirah oblikovali v narod, 
tesno in odločilno povezana z rastjo in 
upadanjem moči habsburške dinastije, z 
njenimi političnimi, kulturnimi in 
ideološkimi usmeritvami, z njenimi 
ravnanji glede teženj posameznih dežel in 
narodov po večji samoupravnosti, svobod- 
nosti in samostojnosti,” pravi zgodovinar 
Dušan Voglar, ki je prepričan, da je 
posamezna poglavja v zgodovini Slo
vencev mogoče bolje razumeti samo s 
poznavanjem zgodovine habsburške dina
stije.

Habsburžani so zaradi avstrijske 
tisočletnice, obujenega zanimanja za sred
njo Evropo, s katero je tesno povezana 
habsburška vladavina, in pomena, ki ga 
imajo za slovensko zgodovino, tudi za nas 
zanimiva zgodovinska tema. Naši severni 
sosedje so skoraj obsedeni z njimi; na 
knjižnem trgu se pojavljajo številne knjige, 
posneli so tudi televizijsko nadaljevanko. 
Po nji je nastala obsežna in bogato ilu
strirana knjiga HABSBURŽANI, katere 
slovenski prevod je te dni na naš knjižni 
trg poslala Mladinska knjiga.

Pisca knjige Walter Pohl in Karl 
Vocelka sta napisala delo, ki je dostopno 
širokemu krogu bralcev. Vsebina je 
razdeljena na 12 časovno zaokroženih 
poglavij, v katerih so pregledno prikaza
na posamezna zgodovinska obdobja in 
orisani posamezni vladarji iz habsburške 
dinastije. V dolgi vrsti Habsburžanov se 
vrstijo vsakršni značaji, omahljivci in divji 
bojevniki, pragmatiki in vidci, vsi pa trd
no prepričani, da sta jim krona in cesarstvo 
dana po božji milosti. Pred bralcem oživijo 
osebnosti od Rudolfa L, očaka dinastije 
in prvega Habsburžana, ki je sedel na 
nemški kraljevski prestol, Maksimiljana I, 
poslednjega viteza, pesniško ljubečega 
moža prezgodaj umrle Marije Burgund
ske, Rudolfa II., čudaka na dvoru v 
praškem gradu, Rudolfa IV., ustanovitelja

Novega mesta, pa Marije Terezije, raz
svetljene vladarice, katere ime je še živo v 
našem narodnem izročilu, do Franca 
Jožefa in v Sarajevu umorjenega prestolo
naslednika Ferdinanda. Orishne so malo 
znane zgodbe in zgodbe, ki še danes buri
jo domišljijo, kot je denimo dvojni samo
mor v gradu Meyerling. Avtorja sta v svo
jem pisanju v pravi meri kritična, 
mogočnost teme ju ni zmamila v pove
ličevanje in soustvarjanje mita o Habs
buržanih, ampak sta ostala objektivna. Ne 
vsiljujeta le enega zornega kota ali ene 
ocene, ampak v svoje pisanje večkrat 
pritegneta tudi mnenja drugih, po stališčih 
razlikujočih se strokovnjakov.

MILAN MARKELJ

Videnja
Andrej Medved je že z dosedanjimi 

pesniškimi zbirkami izpričal, da je eden 
najbolj samosvojih pesniških glasov v sod
obni slovenski poeziji. Njegova poetika se 
je oblikovala v obdobju radikalnega avant- 
gardizma pred četrt stoletja, ko je bilo v 
modi eksperimentiranje z jezikom. Ven
dar pa Medved z besedo ni počenjal istih 
reči, kakor so jih njegovi pesniški vrstni
ki, ki so gojili ludizem; njemu je beseda 
pomenila mnogo več kot le sredstvo za 
lahkotne igre, do nje je gojil malone obre
den odnos. Toda če so do zdaj v njegovih 
pesmih žarele samo besede kot bleščeče 
osamljenke, ker je to pač zahteval hoteno 
zgoščen pesniški izraz, se je v novi zbirki 
VIDENJA, ki jo je Medved izdal pri 
Založbi Mladinska knjiga v Ljubljani, 
zgodilo, da je besedo osamljenko zame
njalo več besed oziroma da je podobo 
doživljajskega sveta zamenjala prispodo
ba za ta svet.

V Videnjih se je Medvedova poetika 
sprostila. Opraviti imamo z izrazitimi kiti
cami, sestavljenimi iz dolgih ritmiziranih 
verzov, podobnih tistim v klasičnem so
netu, le da se ne rimajo. Je pa v teh, sicer 
nenaslovljenih pesmih obilo drugega. 
Tako pesnik, denimo, močno teži k alite- 
racijam, h konzonantnim zvočnim stikom, 
k sozvočju oziroma blagoglasju, da o dru
gih straneh plemenitenja verzov niti ne 
govorimo. Čeprav pesmi živijo v organiz
mu zbirke samostojno, pa so obenem med 
seboj tudi povezane, in to tako, da se 
ključna beseda iz zadnjega verza kake 
pesmi ponovi v prvem verzu naslednje pe
smi. Tako organizirane pesmi, kot tudi 
sama kompozicija zbirke, se pravi oboje 
gledano z oblikovne in vsebinske strani, pa 
pomenijo, da je “v Medvedovo poezijo 
vstopil svet”, kakor v spremni besedi pou
darja Boris A. Novak. V pesmih nenado
ma razpoznamo obrise zgodb.

Pesnik se vsega, življenja in smrti, 
dotika s silnim čustvenim nabojem, a na
jde tudi izhod iz krčevitega objema življe
nja in smrti - v čistem hrepenenju po le
poti. Pesem je za pesnika samorog in po
doba samoroga simbol čistosti. Pod tem 
simbolom se v tišini rojevajo besede, ki ust
varjajo lepoto.

IVAN ZORAN

Živeli so z gozdom
Značilnost fratarskega življenja je bila pogosta selitev. 

Ko so iztrebili, kar jim je bilo odkazanega za kuhanje 
oglja, napravili drva in ostali les, so se preselili v drug 
predel gozda, ki je bil določen za trebljenje. Spet je bilo 
treba postaviti kočo, kar pa se je bolj splačalo, kakor pa 
hoditi po več ur na delo. Če svet okoli bajte le ni bil preveč 
kamnit, so si napravili vrtove in celo sadno drevje so 
zasadili. Sejali so oves, fižol in drugo zelenjavo pa tudi 
krompir. Nekateri so redili celo kravo. V glavnem pa so 
živeli od polente, ki soji rekli “fratarski žganci”. Pravijo, 
da še v dolini niso znali skuhati tako dobrih žgancev, kot 
so bili fratarski - bili so drobni in mehki, da jih je človek 
jedel z velikim apetitom. Tudi pozimi frataiji niso stra
dali. Če je pošel živež, so segli po divjačini. Poznali so 
vse stečine divjadi. Vendar za krivolov v sili žlahtni gos
podje niso smeli zvedeti in tudi niso.

Če so šli bolj daleč na delo od svoje bajte in se niso 
mogli vrniti pred večerom, so vzeli s seboj kotliček za 
kuhanje in “banko” za vodo. “Banka” je bil lesen ploščat 
okrogel sodec, ki so ga nosili na hrbtu. Vžigalic stari fra
taiji niso poznali, ampak so imeli kresilno gobo, ki je pod 
spretnimi rokami hitro dala iskro, in ogenj je bil kmalu 
pri roki.

Pri delu fratar ni bil nikoli sam, vedno sta bila dva ali 
pa še več, če jih jih je bilo več v družini. Če je prišlo do 
nesreče, je bila tako pomoč blizu. Od fratarjev bi se še 
danes naučili marsikaj dobrega, predvsem pa reda v 
gozdu. Fratarska pravila so imeli v krvi že od rojstva. Vsak 
je vedel, kje lahko zaneti ogenj. Čeprav gozd ni bil nji
hov, so v njem delali z enako ljubeznijo kot doma okoli 
svoje koče. Takega reda in snage v gozdu ne bomo 
doživeli nikoli več. Nihče jih ni učil, ali gozda niso nikoli 
onesnaževali. Do gob so imeli posebno spoštovanje pa 
tudi strah, vendar nobene strupene gobe niso nikoli 
uničevali. Užitne so nabirali in rezali z noži krivci.

Pred skoraj 50 leti mi je še otroku stari fratar Zajc 
pripovedoval o radostih in tegobah svojega in njegove

ga pradeda življenja. Pripovedoval je tako živo in 
občuteno, da smo včasih vsi poslušalci jokali. Z očetom 
je živel v gozdu od svojega desetega leta. Dočakal pa je 
98 let. Ni umrl od bolezni, ampak je preprosto zaspal na 
pomladnem soncu, kije zlatilo roško gozdove. Odšel je, 
ker v njem ni bilo več življenjskih sokov. Tako so umirali 
in odhajali tudi mnogi drugi frataiji. Skoraj vsak je pred 
smrtjo zaprosil, ko so bili že davno v dolini, da so ga 
odnesli iz hiše, ker je hotel še poslednjič z očmi objeti 
širne jozdove.

Železarna na Dvoru in razcvet fratarstva
Fratarji in gozdovniki so povečini trebili gozd do 

goloseka ali pa tudi ne. Iz lesa so kuhali oglje in naprav
ljali drva. Poleg oglja so nekateri žgali tudi pepeliko. Na 
Rogu je bila zato posebna peč v Podstenicah. Pepeliko 
so potrebovali za steklarsko industrijo, ki je nekaj časa 
cvetela v Kočevju.

Kdor je hotel postati samostojen oglar, je moral naj
prej s sodelavcem skuhati precej kop. Pri tem opravilu je 
bilo treba mnogo vztrajnosti. Posebej je bilo treba pazi
ti, daje bila kopa pravilno zložena. Poleg kope so nare
dili še “Štirne” (vodne zbiralnike), da so kopo gasili, če 
se je vžgala. Oglar se je šele takrat oddahnil, ko je bilo 
oglje “zvagano”.

Fratarji so kuhali oglje večinoma za železarno na 
Dvoru, ki so začela obratovati 1796 leta. Železno rudo 
za Dvor so kopali v okoliških krajih, dovažali pa sojo tudi 
od drugod. Železarski obrat je slovel po različnih izdel
kih, ulivali so železna vrata, nagrobne križe, okrasne in 
druge predmeti. Nekaj časa so imeli celo naročilo od 
cesarskega dvora za ulivanje krogel in možnarjev. Žele

zarna je bila nekaj časa na višku svoje zmogljivosti in 
fratarji so takrat rastli kot gobe po dežju. Z ogljem so 
zalagali tudi steklarno v Kočevju. Bilo pa je še dosti dru
gih odjemalcev oglja. V Rogu so tistikrat pridelali največ 
oglja na Kranjskem. Železarna na Dvoru je imela v ob
toku celo svoj denar, ki so ga uporabljali frataiji za na
kup hrane in drugega v veliki trgovini, ki so jo postavili 
poleg železarne za potrebe delavstva. Železarniški de
nar je bil veljaven le za območje železarne in njene do
bavitelje, to je fratarje in prevoznike oglja in rude. Fra
tarji so vsakih 14 dni ali enkrat na mesec šli po “fasengo” 
na Dvor. Pripeljali so jim jo vozniki, ki so vozili oglje.

Vendar je železarna propadla. Starejši ljudje pravi
jo, da so bili bankrota krivi upravitelj in njegovi najožji 
sodelavci. Upravitelj si je menda dal napraviti poseben 
možnar, da je z njimi zletel v zrak, ko so prišli na sled, 
kdo je kriv finančnega poloma fužin.

Propadanje fratarstva
Ker so ugasnile fužine, je šlo veliko manj oglja v pro

met in fratarsvo je začelo zamirati. S propadom fužin na 
Dvoru so skoraj vsi zapustili frate in se naselili na obrob
ju Soteske. Šli pa so tudi v druge kraje. Nekateri izmed 
njih so dobivali od gradu celo nekakšno rento.

Na fratarje spominjajo znamenja in imena, ki so še 
ohranjena. V gozdovih ali že v dolini so nekateri postavili 
spominska znamenja in križe zaradi kake zaobljube. 
Nekatera stara znamenja so imela na vrhu dvojni križ in 
so še iz dobe oglejskih patrijarhov.

Med fratami je bila najbolj znana Červanova frata. 
Ker so bili tamkajšnji frataiji zelo pridni in varčni, si je 
oče Červan po več letih trdega dela napravil v gozdu

gostilno. Postavili so si res lično leseno hišico. Ženske so 
imele dovolj dela v gostilni, saj je imela dosti prometa, 
čeprav je bila visoko v gorah. To hišo je Červan leta 1890 
pripeljal v Gabrje pri Soteski in še danes stoji. V njej 
stanuje potomka nekdanjih frataijev Amalija Korčetova.

Omeniti velja še Erjavčevo, Zajčevo, Ambroževo, 
Japljevo, Šterbenkovo, Gorenčičevo, Florjanovo, Štem- 
cevo, Zoranovo, Kresetovo, Poljančevo, Grcmanovo, 
Jurcovo, Štricljevo, Bukovčevo in Zaplotnikovo frato. Še 
in še bi lahko naštevali imena nekdanjih fratarjev, zakaj 
roški gozdovi so jih bili polni kakor tudi gozdovi okoli 
Brezove Rebri. Vsi njihovi priimki so bili slovenski, 
čeprav so živeli na obrobju ozemlja, naseljenega z 
nemško govorečim prebivalstvom.
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V žužemberškem 
vrtcu je premalo 

prostora
Starši zahtevajo rešitev

ŽUŽEMBERK - Starti kar enain
dvajsetih otrok iz Žužemberka in 
okolice so bili te dni precej nejevolj
ni, ko so dobili negativen odgovor na 
njihovo prošnjo z<( sprejem otroka v 
vrtec. Na pobudo vrtca in prizadetih 
staršev so se zbrali 29. junija zvečer in 
vodja vrtca Slavka Nahtigal jim je po
jasnila težak položaj v vrtcu. Dejala 
je, da so oddelki polni, prošenj za 
vrtec pa je preveč. Kljub temu da po 
mestnih krajevnih skupnostih vrtce 
celo zapirajo, je v žužemberški kra
jevni skupnosti vsa leta nenehen pri
tisk za sprejem otrok v vrtec. V kra
jevni skupnosti Žužemberk delujeta 
dva oddelka, eden v Žužemberku, 
drugi na Dvoru. V Žužemberku ie 
predšolsko varstvo staro že okrog 28 
let. Pred 18 leti je bilo varstvo orga
nizirano na več lokacijah, dokler ni 
bil zgrajen vrtec. Žal je vrtec premaj
hen in potrebni bodo odločni koraki 
za rešitev teh problemov.

Nekaj rešitev je nakazala že Nahti
galova, še več pa so jih predlagali 
starši. Predvsem starte motijo opu
ščeni prostori stare šole. O tej stvari 
je bilo izrečenih več ostrih besed, saj 
je sramota za kraj, da prostori so, 
vendar so neizkoriščeni. Kljub temu 
da lastništvo šole še ni urejeno, ra
čunajo tudi na pomoč krajevne skup
nosti. Druga možnost je čim hitrejša 
dozidava vrtca v Žužemberku. Z ena
kimi težavami se srečujejo tudi na 
Dvoru, čeprav vrtec še ni star 10 let. 
O dozidavi šole in vrtca je razprav
ljal tudi klub staršev na Dvoru. Starši 
računajo tudi na odprtje zasebnih 
vrtcev, za tovrstno varstvo sta bili že 
oddani dve vlogi, vendar sta bili za
vrnjeni. Možnosti so tudi v prostorih, 
ki so v družbeni lasti in so nezasede
ni (npr. policijska postaja).

Skratka, starši so zahtevali, da se 
problem varstva v Žužemberku in na 
Dvoru čimprej reši, zato so izbrali 
odbor, ki bo te dni odšel na pogovor 
z ustreznimi organi v Novo mesto. 
Starši računajo tudi na pomoč vodje 
Slavke Nahtigal in ravnateljice os
novne šole v Žužemberku Jelke Mr- 
var, ki se bo morala po odhodu rav
natelja Viranta spoprijeti z več let 
zapostavljeno problematiko otroš
kega varstva. »

S. MIRTIČ

Gostje kralj - toda ne pri nas
To načelo ne velja za Modroničev kmečki turizem v Prelesju ob Kolpi - Če bodo v 

Kolpski dolini še naprej tako delali, se življenje k njim ne bo vrnilo

Za turisti ob 
Kolpi ostajajo 
le kupi smeti
Kdo bo kaj ukrenil?

V zadnjih dveh letih je obisk 
Kolpe zelo številen. Čeprav je 
TŠD Kostel tega zelo vesel, pa 
po drugi strani nastopajo veliki 
problemi. Danes bi omenili sa
mo osnovnega, to je zaščito reke 
Kolpe. Na tem področju do da
nes ni bilo nič storjenega. Turisti 
resda prihajajo, a od tega zaen
krat m koristi, samo smeti osta
jajo, zato ni čudno, da se ob 
Kolpi že pojavljajo napisi, da 
turisti niso potrebni.

Po moji oceni, bi morali naj
prej urediti mesta, kjer bi se 
obiskovalci lahko zadrževali, in 
tam postaviti manjše kontejner
je ali kote za smeti. Zagotovo pa 
je potrebno urediti režim na Ko
lpi. Prav tako bi morale biti slu
žbe občine Kočevje nekoliko 
bolj elastične in razumevajoče. 
Na določenih mestih je potreb
no postaviti počivališča ali okre
pčevalnice. Sicer pa naj se to 
imenuje kakorkoli, važna sta 
vsebina in red. Prav tako naj bi 
bilo dovoljeno, seveda ne tik ob 
vodi, postaviti poljski WC, po
tem bi bilo ob grmovjih manj 
“okraskov”. Kolikor mi je zna
no, to sosednja občina Črnomelj 
bolj prožno ureja in verjetno bi 
se veljalo tja obrniti za nasvet. 
Pojavlja se tudi že misel, naj bi 
na vpadnicah, ki peljejo h Kolpi, 
postavili nekakšne “mitnice”, ki 
bi pobirale turistično in eko
loško takso.

Smo na začetku, vsaj v tem 
delu Obkolpja, razvoja turizma 
in že se pojavljajo različni pris
topi. Zaradi tega bi se morala 
posamezna turistična društva, tu 
mislim na TD Osilnica, Kostel 
in Poljanska dolina, bolj poveza
ti med seboj. Nujno je poenotiti 
programe izkoriščanja tega 
prostora in skupen nastop nav
zven. _

F. CIMPRIČ

V minulem letu sem se odločil, da 
bom preveslal Kolpo od Fare pa do 
Vinice v treh dneh. K temu me je pri
tegnila veslaška žilica pa tudi pripo
vedovanje prijateljev in znancev o 
krasotah zgornje Kolpe in miru, ki se 
ga tam naužiješ.

V resnici je bilo lepot veliko in 
užitkov tudi, miru pa bolj malo, kajti 
bregovi Kolpe so bili ob vsej moji poti 
polni kopalcev pa tudi divjin šotorite, 
ki so bolj ali manj kazila bregove. Že 
ob prvi prenočitvi v Žlebah pa sem 
spoznal “mir”, ki se ga pridejo naužit 
avantur željni Ljubljančani, saj je pi
jana družba po volčje zavijala do jutra 
in sprostila na obkolpske bregove vso 
svojo odvečno energijo, ki je v beli 
prestolnici ne sme.

Že tedaj sem se odločil, da bom 
dopust v letu 1994 preživel v Slove
niji, da ne bom dal zaslužit, ne Hrva
tom, ne Italijanom, ne komu druge
mu, kajti prekrasna dolina Kolpe me 
je prevzela. Z družino smo sklenili, 
da bomo kampirali ob Kolpi, da bo
mo čolnarili, se kopali, uživali mir, 
domače lepote in dobrote. Po teme
ljitem razmisleku smo se odločili za 
znameniti Modroničev kmečki turi
zem v Prelesju pod Starim trgom, saj 
ga v vseh časopisih postavljajo za 
zgled, od tam ministri startajo na raf- 
ting vožnje.

Ker navadno vse temeljito pri
pravim, sem se v nedeljo usedel v 
avto in se odpeljal k Modroničevim. 
To bo pravo, smo ugotovili v družini. 
Nekaj jjočez parkiranih prikolic, šo
tori, voz, dovrha naložen s smetmi in 
blatna cesta pri dohodu v kamp nam 
je dalo slutiti, da je vse res po kme
čko. Napotimo se v gostilno in vpra
šamo dekleta, ki je streglo gostom, 
kje lahko dobimo podatke o kam
piranju. “Grem vprašat,” pravi dek
le in izgine za vrati kuhinje. Kmalu se

Franci Čuček

Lahko še ceneje
Franci Čuček je bil med 
prvimi zasebnimi trgovci

NOVO MESTO - Novomeščan 
Franci Čuček je bil pred petimi leti 
eden prvih, ki so zbrali dovolj pogu
ma in se podali v tedaj še povsem ne
gotove vode zasebne trgovine. Leta 
1989 je vzel v najem živilsko trgovin
ico pri Prinovcu v Šmarjeških Topli
cah. Takrat so se cene spreminjale 
skoraj vsak dan, Franci pa se je v 
trgovski posel tele uvajal. Dobro seje 
zavedal dejstva, da kupce lahko pri
dobi le z veliko izbiro blaga po čim 
nižjih cenah, trgovina pa mora biti 
dobro založena tudi ob nedeljah in 
praznikih. Trgovini Toplice je v na
slednjih letih pridružil manjšo trgovo 
v Ulici Slavka Gruma, mlečni diskont 
Vita v Šmihelu in trgovino Darja v 
BTC-ju.

Čuček je, kljub temu da se je z leti 
njegovo zasebno podjetje močno 
razširilo, ostal zvest svojemu načelu. 
“Če imamo kakšno stvar precej ce
nejšo od drugih in gre zaradi tega 
dobro v promet, jo še pocenimo in 
postavimo na posebno polico. Tako 
početje nam sicer ne prinese nepo
srednega dobička, pač pa si na ta 
način pridobimo zveste stranke,” 
nam je povedal in obenem dodal, da 
želi trgovino Darja jeseni preurediti 
v prvi mesni diskont na našem kon
cu, kjer naj bi med drugim prodajali 
tudi konjsko in oslovsko meso pa 
kozličke, jagenjčke in divjačino.

I. V.

vrne in pove, da gospodinja nima ča
sa, ker pripravlja ribe. Čakamo kak
šnih dvajset minut, pa nič. Vmes pri
deta dva fantiča, očitno sta se pripel
jala s kolesi, in povprašata, če lahko 
prenočita v kampu. Iz kuhinje se za
sliši gospodinjin glas, naj prineseta 
dokumente in gresta spat na otok. 
Fanta imata kakšnih šestnajst let. 
Dokumentov nimata. Končno se ju 
usmili natakarica, ki pravi, naj po
datke napišeta.

Mi pa vztrajamo, da bi radi vedeli, 
ali imajo prostor, koliko stane kam
piranje itd. Prosim natakarico, naj mi 
pove. Očitno se ji smilimo, saj zopet 
izgine za kuhinjskimi vrati. Kmalu se
vrne in prenese gospodinjino spo
ročilo, da prostora za prikolico ni. 
Kot pravi Slovenec se ne dam zmesti
in ji povem, da imam namen priti po 
petnajstem, in to samo za deset dni. 
Zopet sledi posvet v kuhinji in nato 
natakaričin odgovor, da prostora ni, 
da pa, če sem že tako vztrajen, bi se 
kaj našlo na soncu, vendar nič ne 
jamčijo.

Plačamo in odidemo, ne da bi spo
znali kmečko gospodinjo in se oseb
no pogovorili z njo. Ribe je v teh tri
desetih minutah že gotovo spekla. 
Odnos gospodinje me je malce spo
minjal na kampe v Istri v tistih časih, 
ko je pol Evrope, predvsem tiste s 
plitkimi žepi, drlo na topli Jadran in 
ko ti včasih ni bilo jasno, ali si na do
pustu ti ali pa delavci v recepcijah, 
kampih in barčkih Mediterana. Ne
hote se mi je vselila primerjava med 
Luxemburgom in Belo krajino. Ve

likosti sta obe enake pa tudi Luxem- 
burg razmejujejo s sosedi reke. Ob 
bregovih rek v Luxemburgu sem vi
del na desetine kampov, urejenih, 
lepih, vendar so tam bili na delu pri
jazni ljudje, katerim je bil vsak gost 
drag in so se držali pravila, da je tu
rist tam kralj.

Ob floti proti Vinici sem se spra
ševal, ali Belokranjci ne vidijo mo
žnosti, ki jim jih nudi zelena Kolpa, 
zakaj se hitro ne organizirajo in po
skrbijo, da se bo življenje vrnilo v 
Kolpsko dolino. Za zdaj ga tam še ni. 
Kajti ko sem se peljal skozi Radence, 
nisem srečal niti enega človeka. Dok
ler pa bo ob Kolpi samo en kmečki 
turizem, katerega gostilna bo dajala 
lastniku toliko zaslužka, da se bo 
lahko brezbrižno obnašal do turistov 
oz. izletnikov, v Beli krajini od turiz
ma ne bo pravega kruha.

JOŽE MAJES

DENAR ZA CESTO
OSILNICA - “Nikoli nismo dvo-

Pismo vladi RS
Zahteve šofeijev in avto

mehanikov ob stanov
skem prazniku

Ob Dnevu šoferjev in avto
mehanikov Slovenije, 13. juliju, 
ki ga slovenski šoferji in avtome
haniki praznujemo kot svoj sta
novski praznik, ne moremo mi
mo tega, da ne spregovorimo 
tudi o zelo perečih vprašanjih, ki 
tarejo vse motorizirane držav
ljane Republike Slovenije, po
sebno pa poklicne šoferje in av
tomehanike. Ta vprašanja po
vzročajo nezadovoljstvo našega 
članstva, ki je bilo izraženo na 
vseh občnih zborih v združenjih 
in pa seveda na vseh manifesta
cijah Zveze združenj šoferjev in 
avtomehanikov Republike Slo
venije.

Mnenja smo, da nova uredi
tev zakonodaje na cestnopro
metnem in transportnem pod
ročju ne zahteva večjih finan
čnih sredstev, temveč veliko do
bre volje in posluha pristojnih 
državnih organov. Prav tako pa 
za preventivno delo v cestnem 
prometu niso potrebna večja fi
nančna sredstva, ampak pred
vsem usklajeno delovanje vseh 
državnih ustanov in strokovnih 
organizacij, med katere prav 
gotovo sodi naša Zveza združenj 
šofeijev in avtomehanikov Re
publike Slovenije. Pripomniti 
moramo, da je naše članstvo na 
tem področju doslej prispevalo 
veliko volonterskega dela. Po 
zagotovilih pristojnih minis
trstev imamo sedaj v Sloveniji 
prvič zagotovljen denar za iz
gradnjo cestne infrastrukture, 
vendar pa večjih efektov še ne 
vidimo. Tako se sedaj pri odse
ku avto ceste Arja vas-Vransko 
zatika pri proceduralnih vpra
šanjih m nihče ne ve povedati, 
kdaj se bo začel ta odsek gradi
ti. Sprašujemo se, kako dolgo 
bodo še državni organi neus
pešni v organizacijskih pripra
vah izgradnje novih cest.

JANEZ DOLENC 
predsednik predsedstva 

Z.ŠAM RS

obnovi obkolpske ceste od Petrine 
proti Podplanini,” je povedal dr. 
Stanko Nikolič, predsednik sveta KS 
Osilnica. Sedaj, ko je Ustavno so
dišče RS legaliziralo vsa dela ob 
Kolpi, se pravi, dalo “zeleno luč” za 
obnovo poti, ki je življenjskega po
mena za ljudi v teh krajih, so krajani 
pripravljeni sami nositi levji delež 
stroškov. Zato ne preseneča odlo
čitev sveta KS, ki seje za pomoč obr
nil na posameznike, združenja, us
tanove in druge. V dopisu seznanja
jo javnost, da občina in KS nimata 
denarja, pomoč od države iz progra
ma “Želena meja” pa je počasna in 
premajhna, cesto pa nujno potrebu
jejo. V premagovanju stisk ljudi, ki 
morajo do občinskega ali republi
škega središča potovati prek sosed
nje države Hrvaške, je torej nujno 
treba zagotoviti cestno povezavo po 
ozemlju matične države od Petrine 
do Podplanine oz. po dolini reke 
Kolpe in Čabranke. Za zbiranje sred
stev so odprli žiro račun pri SKB 
Kočevje: 51300-780-10147, KS Osil
nica, za cesto Petrina-Podplanina.

GOBE PO DEŽJU - Tudi letos jih ne 
manjka. 10-letni Kristjan Primc iz Ce- 
gelnicejih je pomagal nabirati pri Go- 
lobinjku. Polna košarica - poldrugi ki
logram je pokazala tehtnica - in še 
zdravi so bili vsi do zadnjega. (Foto: M. 
V.)

Milijon kazni
TV tednik 14. julija

Nekje stoji baraka 
vsa vegasta in preperela, 
da zdi se, da je tu že kraj sveta, 
kjer ni ljudi več, 
najbrž ušla je davnim časom 
in sem zašla.

A vendar tu 
z družino je doma.
Otroci šolarji, 
in dobri šolarji, 
ne taki z limuzino, 
drogirani, 
so tu doma.

Balončke oče le prodaja, 
da se žive.
A ker prodajal je na črno, 
mu zdaj groze.

Sodnica piše: Milijon 
ali zapor.
Država terja milijon, 
on pa barako preperelo 
in kup otrok ima 
in kovček in balončke.

Dandanes milijon!
Saj hitovec on ni...
Da bi orožje preprodajal... 
Balončke le prodaja 
in deske preperele, 
v barako zbite, 
si je lastninil...

Gospa sodnica, 
kaj ne bi ga poslali 
k ministru za stanovanjska 

posojila
po R+ 3%, 
da hišico si bo končal, 
ki ste za čmo gradnjo mu jo 

proglasili,
in kupil si ne tretjega, 
morda že petega stanovanja 
za prapravnuke...

Tako ohranil se bo 
morda še kak poštenjak, 
gospa sodnica, 
čeprav po vaše Rom, 
za ljudstvo pa Cigan.

JANEZ KOLENC

SPOMINSKO SREČANJE 
NA GRAŠKI GORI

Iniciativni odbor pri ZZB 
NOV Velenje organizira 23. ju
lija pod pokroviteljstvom občin 
Velenje in Slovenj Gradca sre
čanje borcev XIV. divizije, 3. 
bat. III. VDV brigade, Koroš
kega odreda, aktivistov OF šale- 
ško-mislinjske doline, veteranov 
vojne za Slovenijo, člane ZZB 
občin Velenje in Slovenj Grad
ca. Vabljeni so vsi občani, ljud
je dobre volje, predvsem mladi
na. V pestrem kulturno zabav
nem programu, bo skozi pri
poved in živo pesem podan na
men po 50 letih znanih dogod
kov na tem kraju. Začetek ob 10. 
uri.

Za Iniciativni odbor: 
SONJA ZBAČNIK-ZOFKA

FVancka Malešič
Francka Malešič je bila po poklicu 

učiteljica. V petintridesetih letih slu
žbovanja je šlo skozi njen razred pet
intrideset generacij otrok. Veliko 
med njimi je danes že odraslih in svo
je otroke pošiljajo po znanje k dru
gim učiteljicam in učiteljem. Francka 
Malešič pa živi v njihovem spominu 
kot preprosta, poštena, odkritosrčna 
in vedno za šalo pripravljena ženska.

Zato nosijo otroci, ki jih je pouče
vala, v sebi žarek človeškega sonca, ki 
ni pri njej ugasnil niti takrat, ko ji je 
bilo najhuje. Znala je vcepiti učen
cem vero v človeka, v življenje, v dos
tojanstvo in srečo. Na življenjsko f>ot 
jim je dala bogato popotnico.

Znalapa je tudi biti dobra sodelav
ka: nikoli prepirljiva, zamerljiva. V 
učiteljskem kolektivu je znala ustva
riti vzdušje sproščenosti in delavnos
ti. Mnogokrat to ni bilo lahko, kajti 
učiteljski poklic je bil in je še potiš- M/ 
njen na stranski tir v družbi. Pre
skromno vrednotenje njenega razda
janja pa ji ni vzelo poguma,'

Francka Malešič svojega plašča ni 
obračala po vetru. Bila je trdnega in 
zanesljivega značaja. Ce ji je med 
njenimi učenci uspelo vzgojiti vsaj 
enega, podobnega sebi, ni živela za
man. Učiteljice, kakršna je bila Fran
cka Malešič, se ne rodijo vsak dan.

TONI GAŠPERIČ

POZABLJENI?
V avgustu se spominjamo inter

nirancev, ki so jih fašisti leta 1942 
nasilno odgnali v taborišča smrti. O 
njih pišem zato, ker vem o tem več 
kot o pobitih partizanih. Ko so prišli 
ponje, zaradi velike vročine niso vzeli 
s seboj ne oblek ne obutve. Njihova

a- 
'a-

kete od doma so smeli dobivati le v 
majhnem številu, hrana v njih pa je 
bila največkrat že plesniva. Inter
niranci na Rabu so umirali na način, 
ki mu ni primerjave, bili pa so do
mačini, povrhu še strankarsko neo
predeljeni. Zakaj ne bi kdo preštel te 
njihovih kosti, če že seštevamo kosti 
tujih simpatizerjev? Sprašujem se: 
kako neki naj bi dobili od Boga od
puščanje duce in njegovi jagri sloven
skega rodu? Taka zlodejsta odpusti-

branci takrat, ko nas je 
fašizem okupiral, tolkel, zasnoval in
ternacije ter pobijal in žgal? Le kaj 
bodo danes rekli tej nedemokraciji 
Anglo-Američani, ki so z letali poma
gali NOB? Bodo “požegnali” to zd
raho zavoljo duceja in Hitlerja? Da
nes so drugačni časi; ljudje ne ver
jamejo več vsakemu, ki ima malo bolj 
“nabiksane” čevlje. Predsedniku Ku
čanu očitajo, da gre na vsako prosla
vo NOB. Mar ni osvoboditev domo
vine svetinja?. L0JZKA PUHEK

Ali ne, gospod minister? Le čemu bi rinili v Evropo, ko pa nam je tu 
mglepše...

O LIMI IADA PO JUGORSKO - Na Jugorju jebila v nedeljo že tradicionalna vaška podgorjanska olimpiada, nekakšne 
belokranjske igre brez meja v malem, na kateri seje letos pomerilo rekordnih deset ekip iz Črnomaljske, metliške in novomeške 
občine. Mladi tekmovalci so se pomerili v žabjih skokih, plezanju na mlaj, na katerem so visele banane, vožnji z zavezanimi 
očmi s samokolnico, v kateri je bilo dekle, kije usmerjalo Voznika". Nositi in loviti so morali jajca, skakati v vreči terna 
koncu še vleči vrv. Najbolj uspešna je bila ekipa Gradnika, drugo mesto sta si delili ekipi Stopič in Grabrovca, četrto pa 
/ redgrad in Vinica. Sledile so ekipe Jugorja, Brusnic, Dragomlje vasi, Gabrja in Lokvice. Hkrati soJugorčanipripravili tek
movanje za obiskovalce, ki so lahko sklenili stavo, koliko je težka kmečka mati s klobaso, pogačo, zelenjavo in vsem, kar

(Karikatura: Marjan Bregar) J sodi zraven. Izvolili so tudi missprireditve. Za najlepšo večera so izbrali Alenko Lenarčič iz Pristave pri Novem mestu. Na 
----------------------------------- X sliki:pristanek na cilju. (Foto: M.B.-J.)
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Odgovori in popravki po § 9... • Odgovori in popravki po § 9.
Sporočilo bralcem

V zakonu o javnih glasilih, ki jo 
začel veljati 23. aprila, so v členih 
od 9 do 23 natančno določena 
pravila za (ne)objavo odgovora in 
popravka objavljene informacije, 
s katero sta prizadeta posamez
nikova pravica ali interes. Tovr
stne prispevke bomo poslej ob
javljali pod skupnim naslovom 
“Odgovori in popravki po § 9... ”, 
vsi pa bodo opremljeni z naslo
vom prispevka, na katerega se 
nanašajo. Ker po zakonu odgo
vor in popravek ne sme biti spre
menjen ali dopolnjen, ne bomo 
objavili prispevka, ki bo napisan 
žaljivo in z namenom zaničeva
nja, ali če bo nesorazmerno daljši 
od informacije, na katero se na
naša (13. člen).

Kam plove
zadruga
Črnomelj?
Dol, list št. 27, 7. julija * •

Na odgovor upravnega odbora v 
Dolenjskem listu št. 27 sem kot pi-sec 
kritiziranega članka dolžan dodati še 
nekaj misli.

Pričakoval sem “nizek” odgovor, 
saj poznavajoč znanje in tovrstne 
izkušnje sestavljalke - drugačen ne 
more biti. Na vsebino, ki sem jo na
čel, pa odgovora ni. Ni ga bilo niti na 
izrednem občnem zboru, kjer so si 
predsednik Malenšek, podpredsed
nik Žugelj in direktor Simonič sicer 
prizadevali obrniti skromno število 
udeleženih članov proti vsebini član
ka, in to celo z zavajanji, nepopolnos
tjo mojega življenjepisa, demagogijo 
pa tudi lažmi, vendar odziva ni bilo, 
prej obratno. Tu se je ponovno poka
zala osnovna slabost vodenja zadru
ge: vodilni ne poznajo in ne vejo upo
rabljati finančnih podatkov kot os
nove odločanja. Tudi zato me ne ču
dijo trditve, da so moje navedbe “ne
popolne, nepravilne in celo alarman
tne”. Ne, podatki so iz periodičnega 
obračuna 30.6.1992 in zaključnega 
računa 31.12.1993. Oba dokumenta 
je sprejelo sedanje vodstvo. Koliko 
jih je proučilo in kaj iz njih potegni
lo, pa je predmet moje kritike. Ravno 
ta primerjava podatkov pa kaže pot 
zadruge navzdol.

Na zboru nisem odklonil sodelo
vanja v razčiščevanju odprtih vpra
šanj, obratno, bil sem argumentirano 
aktiven, kar vodstvu ni ustrezalo. 
Sem pa odklonil politično razčiš
čevanje oz. politikanstvo, ker menim, 
da zbor nima te vloge in večina te 
obremenitve noče sprejeti. Jasno sem 
tudi povedal, da sem že večkrat opo
zarjal na slabosti vodenja. Teh je še 
veliko, npr.:
• Trošenje in dodeljevanje republi
ških nepovratnih sredstev za katera 
jamči zadruga.
• Privilegiji posameznih članov iz vo
dstva, ki prinašajo materialne koris
ti.
• Slaba kadrovska politika v zadru
žnem vrhu, ki je posledica familiar- 
nosti in prijateljstva, ne pa stroko
vnosti in znanja.
• Slabo oz. nikakršno informiranje 
članov, čeprav so ti lastniki zadru
žnega premoženja.

To so teme za nadzorni odbor in 
revizijo zadružne zveze, ki je bila 
predlagana že v aprilu letos, kar pa 
vodstvu ne odgovarja.

Se enkrat: “Kam plove Zadruga 
Črnomelj?” Po zadnjih odločitvah po 
istih vodah odmikanja od članstva in 
krepitve moči upravnega odbovra oz. 
bolje skupinice znotraj njega. Žal pa 
tudi v vsak dan večjo in nepokrito iz
gubo, kije posledica poslovnih in ka
drovskih odločitev sedanjega vodst
va.

Z dokaj čudnim in nedemokra
tičnim vodenjem zbora si je vodstvo 
omogočilo še te stvari:

1. samo štirje člani odbora so do
volj za prodajo do 500.000 DEM pre
moženja zadruge. Kaj to ob naši pra
vnosti, nadzoru in javnosti dela po
meni? Je to lastninjenje?

2. Občni zbot, ki naj bi bil najvišji 
in osrednji organ, lahko odslej sklepa 
le o tistem, kar mu v vabilu določi 
predsednik. Vsak sklep mimo tega je 
ničen - ga ni.

To naj bi bila po mnenju predla
gatelja demokracija in vpliv članstva. 
Jasno povem, da dvomim o uspeš
nosti takega vodenja. Žal mi je neka
terih članov odbora, ki so odgovorni 
za stanje pa nimajo dovolj možnosti 
ga spremeniti.

Želim si in si za to tudi prizade
vam, da bi Zadruga bila v korist vsem 
članom, ne samo izbrancem, in prijet
no mesto zaposlenim delavcem, ki so 
večinsko ustvarili to zadružno pre
moženje. Za to v tej Zadrugi ni volje, 
pa tudi namen je drugačen.

S tem končujem ponujanje svoje 
resnice o stanju v Zadrugi. Čas bo
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kmalu pokazal svoje. Bil bi zado
voljen, če bi me demantiral.

Vsem, ki mi pisno ali osebno da
jete podporo v tem poskusu pre
prečevanja slabosti in naštevate še 
druge napake, pa priporočam, da to 
poveste javno.

LOJZE ŠTERK

Vsa grobišča še 
niso znana
Dol. list št. 28, 14. julija

Pred dnevi je parlamentarna pre
iskovalna komisija za povojne mno
žične poboje obiskala bivše zaprto 
območje Kočevske Reke in nekatera 
grobišča v Kočevskem Rogu. Komi
sija, ki ima sicer izredno nehvaležno 
delo, se je po skoraj dveh letih delo
vanja pod Pučnikovim vodstvom 
končno le odločila ponovno obiskati 
kraje najbolj množičnih povojnih 
zločinov in drugih nepravilnosti. Bilo 
je pričakovati, da bodo člani komisi
je prišli na Kočevsko z mnogo večjo 
željo po odkritju novih dejstev oz. z 
izdelanim programom, ki bi zagotav
ljal otipljivejše raziskovalne rezultate. 
Obisk parlamentarne komisije bi na
vsezadnje lahko predramil in spod
budil k dejavnosti tudi občinsko ko
misijo v Kočevju, ki je zaznavna le še 
na papirju. Toda nič kaj takega se ni 
zgodilo (ali pa se ni smelo zgoditi!).

Člani občinske komisije se že dve 
leti nismo sestali, pa tudi na delovno 
srečanje s parlamentarno komisijo 
(na našem terenu!) nismo bili pova
bljeni. Iz časopisnih poročil sem raz
bral in ugotovil, da je bil obisk bolj 
podoben turističnemu izletu kot pa 
resnemu terenskemu delu. Člani ko
misije so namreč s predavanjem sa
mim sebi (na že odkritih lokacijah) 
pregrevali že znana dejstva. Zave
dam se težkih pogojev dela komisije, 
toda s takim neorganiziranim in ne
učinkovitim delom komisija prav 
gotovo ne bo prišla do novih odkritij 
in spoznanj. Žačenjam verjeti, da je 
omenjena parlamentarna komisija 
vse bolj in bolj vodena od tistih, ki se 
želijo zgodovinskih povezav iz pre
teklosti čim prej znebili in jih izbrisati 
iz spomina.

V zadnjih dveh letih sem obiskal 
kar nekaj ljudi v različnih slovenskih 
krajih, ki so jim na Kočevskem ukra
dli mladost; spoznal njihovo usodo, 
pa tudi nekaj novih zgodovinskih 
dejstev. Kot elan občinske komisije 
sem predsedniku nekajkrat predla
gal, naj se vendarle sestanemo in po
govorimo. Ker do tega ni prišlo, sem 
pričevanja preživelih objavil v neka
terih naših časopisih. To je bilo tudi 
vse, kar sem lahko storil.

Zadnje čase krožijo razlage, da so 
se ljudje zaprli vase, postali bolj paz
ljivi, in da je delo komisije zato one
mogočeno ali celo nesmiselno. Toda 
dejstvo, da krivci nočejo spregovori
ti, ni opravičilo za neuspeh komisije. 
Tak odziv krivcev je razumljiv in ga 
je potrebno pričakovati. Prav zato bi 
morala komisija delati še bolj dosled
no in strokovno, prilagajati program 
dela različnim situacijam, menjati 
strategijo pristopa do ljudi... In kaj se 
danes dogaja? Krivci se lahko upra
vičeno smejijo, saj komisijo vlečejo za 
nos, kakor jih je volja. Zavedajo se, 
da komisijo, ki se največkrat ukvarja 
sama s seboj (zanemarja občinske ko
misije), gleda in raziskuje že znane 
obraze in lokacije, posluša in verjame 
že izpetim, prirejenim in ponavlja
jočim se verzijam, ni težko varati. 
Pravi vzroki za neuspeh komisije so 
skriti nekje drugje. So politične na
rave.

Kaj meni o tem moj prijatelj,pred
sednik parlamentarne komisije za 
povojne množične poboje dr. Jože 
Pučnik? Prav gotovo se z menoj ne bo 
strinjal. Toda, dokler bo njegova (na
ša) komisija v tolikšni meri “streljala 
v prazno”, se tudi jaz s takim načinom 
dela ne morem strinjati.

IVE A. STANIČ

Dogodek na 
gradu Otočec
Dol. list št. 28,14. julija

in

Grof zahteva 
grad Otočec
Dol. list št. 28, 14. julija

Odkar je Slovenija samostojna, so 
pri nas v modi “odprta pisma”. To
kratno ni naslovljeno na kakega mi
nistra “v zameri”, temveč bralcema 
DL, Belokranjici gospe Faniki Požek 
in Dolenjcu gospodu Jožetu Lužarju. 
DL je eden tistih redkih slovenskih 
časnikov, ki se trudi za svoj ugled tudi

z navedbo členov zakona o javnem 
pisanju.

Spoštovana gospa in gospod! Na 
Vajina zapisa v DL št. 28 z dne 
14.7.94 si Vama dovoljujem napisati 
svoja razmišljanja in poglede na ob
ravnavane dogodke. Zanima me, za
kaj Vaju je “razburil dogodek na 
Otočcu”? Jeza, razočaranje - nad čim 
in čemu? Ali samo nad poročanjem 
v časnikih in TV ali pa sta dogodek 
doživljala osebno kot udeleženca pri
reditve? O dogodku na Otočcu imam 
pravico pisati zato, ker sem sodeloval 
pri pripravi zasebne družinske sloves
nosti, ki je bila združena z javnim 
verskim dogodkom, srečanje v gradu 
pa je bil tudi kulturni dogodek. Nas
top ljudskega cerkvenega petja ob 
spremljavi proštijske organistke ses
tre Judite v šempetrski cerkvi je bil na 
takšni umetniški višini, da bi ga bila 
iskreno vesela vsaka evropska stolna 
cerkev. Lepota petja Dolenjskega ok
teta v gradu Otočec, kjer smo lahko 
poslušali pristno mehkobo dolenjskih 
moških glasov, je prekosila vsa pri
čakovanja sicer zahtevnega poslušal
stva. Temu oktetu je treba odpreti 
vrata za nastope v sosednjih kultu
rah. Domžalski lovci-rogisti so zatro
bili tako kot pred kratkim v Avstriji, 
jtjer so si s tem prislužili zlato odličje. 
Se posebno gostje iz tujine so bili 
navdušeni nad vsemi temi nastopi in 
niso mogli nahvaliti lepote “Dolenj
ske Slovenije”. Sicer pa družinska 
prireditev ni bila nikomur vsiljena, 
tudi Novicam ne, ki so jo v maniri že 
preživelega načina poročanja za bral
stvo zmaličili preko mere še kul
turnega okusa. Ljubljanska TV ni po
kazala skoro ničesar od tega in tudi 
naš DL je poročal boječe zadržano, 
kot bi se zbal nalepke “provincializ- 
ma”. Vaju ne moti, da Slovenci sami 
sebe pred Slovenijo in pred svetom 
tako škodoželjno blatimo? Zakaj 
počenjamo vso to nerazumnost?

Zakaj ne bi smeli ljudje iz naše 
vlade dati državljanstva nekomu, ka
terega predniki in on sam so živeli z 
nami in med nami in ki je tudi svoje 
otroštvo preživel na svojem sloven
skem domu? Zastopstvo kranjskega 
plemstva se pred Hitlerjem, ko je 
napadel tedanjo Jugoslavijo, ni izrek
lo niti za Jugoslavijo niti za Nemčijo. 
Odgovorilo mu je: Mi smo Kranjsko 
plemstvo. V teku zgodovine je posta
lo naše, kakor tudi vse evropsko ple
mstvo dejanjsko “internacionalnega” 
porekla (preselitve, poroke, dote, 
dedovanja itd.), kar v zadnjem sto
letju ni imelo negativnega vpliva niti 
na narodno kulturo niti gospodar
stvo.

S “pravom”, kakršnega že nekaj let 
v Bosni izvajajo Srbi nad Muslimani, 
smo pred 45 leti in več tudi sami Slo
venci pregnali na stotine naših (tudi 
zavednih slovenskih) družin iz nji
hovih domov, pri čemer je šlo veči
noma za ideološke vzroke. Torej nis
mo samo Slovenci “kakor podgane 
bežali” pred Nemci, Italijani in Mad
žari, bežali so tudi naši avtohtoni 
Kočevarji, pa tudi mi Slovenci sami 
pred svojimi Slovenci za gola življenja 
in iz lastnih domov. Mislim, da si je 
lahko misliti, s kakšnimi občutji so 
prihajali ti ljudje “ovohavati svojo 
domovino” in svoj narod. Danes pa 
naj jim še to očitamo? Mi njim, ko je 
vendar minilo že 40 let, odkar je umrl 
Stalin! Ste kdaj “bežali kot podga
na”? Jaz sem mnogo, zato Vas rotim: 
ne zaigrajmo si pravice varovanja 
lastnega življenja z nerazumno ne
strpnostjo do bližnjega, če tudi ima ta 
drugačno ime ali je še v čem drugem 
drugačen od nas! Daje kdo “padal na 
kolena pred nemškimi grofi”, je ne
dokazljiva posplošitev, ker v zadnjih 
150 letih v Sloveniji ni znan noben 
takšen primer.

Zakaj Vas moti priimek špansko- 
italijanskega porekla Villavicencio- 
Margheri, ne motijo pa Vas priimki, 
kot je Prešeren, ki je francoskega iz
vora, Finžgar, kije avstrijskega, Can
kar, kije nemškega izvora, pa Aškerc 
ali Jakac, ki sta judovskega izvora, pa 
Jurčič, ki je hrvaškega izvora, itcf.? 
Tudi priimka Lužar in Požek nista 
slovenskega porekla. Če pa imajo ne
katere družine zgodovinske naslove 
(baron, grof, markiz, vojvoda, knez 
itd., vse te v Sloveniji namreč ima
mo), smem vprašati, koga in na kak
šen način v naši demokratični družbi 
to lahko prizadene, bodisi fizično, 
pravno, finančno ali moralno? Samo 
ideološko. Torej razčistimo s svojo 
ideologijo in ne s temi ljudmi, če nam 
sicer niso storili nič žalega, škodljive
ga!

Slovensko in vsako drugo držav
ljanstvo imamo vsi zaradi “osebnih 
koristi”. Če ga imate Vi samo zaradi 
osebne zavednosti, potem pač ne 
počnite svoji državi škode s takšnimi 
pisanji.

Velik del slovenskega naroda so 
verniki. Samo vera slovenskega kme
čkega ljudstva in narodna zavest 
naših redkih razumnikov sta nam 
ohranila slovenski narod, da živimo 
in obstajamo še danes na svoji zem
lji. Slovenskemu metropolitu resni
čno ni mogoče očitati narodne zaved
nosti, tudi “klečeplazil” ni še pred 
nikomer nikdar. Vsakogar sprejme s 
prijazno odprtostjo, tako naše dr
žavne voditelje kot preproste drža

vljane. Ne glede na verska pre
pričanja bo sprejel tudi Vaju, če ga 
bosta obiskala. Maša na Otočcu- 
Sempetru je bila povsem slovenska, 
ker ni bilo najmanjšega vzroka za tuji 
jezik. Ker vidva ne hodita k mašam, 
ne razumem Vajinega obregovanja 
vanjo? Če poročevalci pišejo laži, se 
pač ne znašajte nad metropolitom. 
Nadškof je pet stavkov prevedel v 
nemščino, ker gostje pač ne razume
jo slovenščine. V tujih jezikih ob
čujejo vsak dan tudi naši gospodar
stveniki in politiki v svojem rednem 
poslovanju z ljudmi iz tujine. Tega od 
nas ne zahteva samo potreba, temveč 
tudi kultura. Če tega ne bomo upo
števali, se bo Slovenija zelo hitro 
zadušila v lastni zaprtosti.

“Grofovska gospoda se šopiri na 
Otočcu” - če se, se na legitimno svoji 
posesti in za lasten denar. Ne ta in - 
upam, da tudi nobeden drug - grof 
Vam ni očital, kaj, kako in kdaj Vi 
počnete na svojem domu. Vse v po
vojnem času uveljavljene “naciona
lizacije” so v mednarodnopravnem 
pogledu nelegitimne, ker niso bile 
izvedene v pravni tradiciji, kakršna je 
uveljavljena v vsem kulturnem svetu. 
Tedanja Demokratska ljudska re
publika Jugoslavija je izglasovala (in 
seveda izvedla) samo zakon o nacio
nalizaciji, medtem ko je zakon o (ob
veznih) odškodninah sebi in tujini 
samo obljubila in nanj nato “pozabi
la”. Zaradi tega imajo v mednarod
nopravnem pomenu vse naše “na
cionalizacije” še danes značaj dr
žavne tatvine, ropa. Če hočemo da
nes od sveta, s katerim želimo, hoče
mo in moramo (!) poslovati, zago
tovila o enakopravnem (?) partnerst
vu (in torej zaupanju), moramo svo
je poštenje dokazati tudi z vrnitvijo 
posesti ljudem, ki niso po lastni kriv
di danes tuji državljani. Tako je tudi 
grad Otočec po mednarodno vel
javnem in upoštevanem pravu še ved
no last družine Villavicencio-Marg- 
heri, ne glede na to, kaj si kdo ob tem 
misli, govori ali piše. Zagotovo pa je 
eno: grad Otočec je in bo ostal naš, 
slovenski! (Toda za grad Mokrice in 
posest se moramo potruditi, da bo 
tudi legitimno ostal slovenska last, 
preveč je izpostavljen!)

Moje ime je že 4o let Franc-Valt 
Jurečič in nobenega od teh treh imen 
si nisem izbral sam. Uradno sem ga 
na priporočilo vodje notranjega od
delka prevzel že pred 27 leti, vsi raz
logi za to so utemeljeni v ustrezni up- 
ravnopravni odločbi. Kot vsa imena 
je tudi moje zavarovano z ustreznim 
zakonom in ga (brez mojega dovo
ljenja!) nihče nima pravice spremi
njati, torej niti Vi v svojih sestavkih 
niti novinarji v svojih žaljivih pod
tikanjih. Na desettisoče Slovencev 
ima po več priimkov ali več imen, 
Vaju in novinarje moti samo moje 
ime. “Kam greš, Slovenija?” se 
sprašujete Vi. Da, ugonabljamo se z 
lastno nestrpnostjo. Kaj je to v nas? 
Torej tudi “tako mislimo državljani te 
države”, čeprav nimamo in zagotovo 
ne bomo imeli od tega nobenih “ose
bnih koristi”.

O “slovenskem ščitu”, njegovem 
delovanju in pomenu doma in v tuji
ni, bomo še pisali. Pisalo pa se bo še 
tudi o umoru in morilcu iz gradu 
Gracarjev turn, ne glede na to, če se 
mi “kaj zgodi”. Gospo Faniko Požek 
in gospoda Jožeta Lužarja s spo
štovanjem pozdravlja

FRANC-VALT JUREČIČ

Dogodek na 
gradu Otočec
I)ol. list št. 26, 30. junija

Zanima me, če so obiski “italijan
skih bingljev” za Otočec in okolico 
tako pomemben kulturni napredek, 
da se ob njega ni nihče obregnil, 
medtem ko so se mnogi obregnili ob 
početje nadškofa Šuštarja. Vedeti je 
namreč treba, daje nadškof eden od 
potomcev zasužnjenih Dolenjcev, 
kakršne opisuje že Janez Trdina, in 
sonarodnjak današnjih. Kaj bi rekli 
Mengšani in drugi Gorenjci, če bi 
npr. Jurčič ali katerikoli drugpisatelj 
tako blatil njihove prednike? Imeli bi 
ga za čvekača, še posebej, če bi jim iz 
tedna v teden to čvekanje prinašal 
Gorenjski glas. In kaj šele, če bi si 
pridobil ime katerega od vrhov, kot 
si je Trdina vrh naše sv. Jere! Dolenj
ci pa nič, kot da se to njih ne tiče.

Videti je, da nekateri tudi za Goli 
otok splon ne vedo. Še manj, da valp
ti Golega otoka niso bili najemniki
graščakov, kot tudi ne tisti, ki so ime
li nalogo požigati cerkve in gradove 
ter z obvezno oddajo prazniti kmečke 
hleve in svinjake. Tudi tega mnogi ne 
vedo, da so se medtem, ko so mnoge 
številne, tudi desetčlanske družine 
bile brez osnovne zabele, na Brionih, 
v Opatiji in še kje prirejale slavnostne 
večerje, požrtije, kot je na lastne oči 
videl P. Koren, ki je s svojo ženo 
preživljal leta pregnanstva prav v 
Opatiji.

“Tisti, ki danes pehajo podjetja v 
stečaj, delavce pa na cesto, sploh niso 
Bavarci. Roko na srce, če bomo naši

mladi državi želeli lepših dni, bomo 
morali radi ali neradi posnemati mi
roljubnega in vsestransko odpušča
jočega nadškofa Šuštarja,” piše naša 
bralka iz Črnomlja in dodaja, daje v 
svojih 78 letih doživela veliko pretres
ov, najhujši pa so bili tisti, ki so jih 
povzročili domači ljudje.

A. K.
Črnomelj

Sodraški borci 
so ogorčeni
Dol. list št. 28, 14. julija

29. junija sem se udeležil pogreba 
pok. Frana Fajdiga. Kot namestnik 
praporščaka sem nosil prapor dru
štva upokojencev Sodražica. Avtor 
omenjenega članka Mirko Modic na

vaja: Ker je nov sodraški borčevski 
prapor ravno v delu, so se z upoko
jenci dogovorili, da bodo na borčev
skih pogrebih začasno k dosedanji 
zastavi privezovali še trak z znamen
jem Zveze borcev. Od tod naprej pa 
avtor članka navaja, milo rečeno, ne
resnice. Če bi bil namreč avtor član
ka Mirko Modic na pogrebu, bi videl, 
da je bil znak Zveze borcev privezan 
na državni zastavi, za kar se tudi sam 
zavzema. Zastavo je nosil predstav
nik Komunalnega podjetja. Omen
jenega dne sem bil dopoldan na po
kopališču. Videl sem na praporu 
upokojencev pritrjen trak Zveze bor
cev. V smislu dogovora, ki ga zago
varja tudi avtor članka, sem trak od
nesel v prostor za shranjevanje brez 
navedene pripombe, daje ta reč edi
no še za smeti. Ta pripomba je v ce
loti izmišljena.

V bodoče naj poskrbi za svoje 
umrle vsaka organizacija sama.

ANTON KOŠIR

Obšel je polovico sveta
Iz Clevelanda v Rim, nato na Filipine, Češko in 

končno v Kočevje - Red sv. Zakramenta pri nas?

KOČEVJE - Pater Rafko Rop
ret je doslej živel in delal v Ame
riki, Aziji in Evropi. Zdaj dela v 
Kočevju, že kmalu pa bo preme
ščen v Kranj. Je duhovnik Reda sv.
Zakramenta in edini duhovnik te
ga reda v Sloveniji. Njegov cilj je, 
da bi ustanovil ta red tudi v Slo
veniji, domovini svojih staršev.

Rojenje bil 5. novembra 1935 v 
Clevelandu, Ohio, ZDA, kamor 
sta se priselila njegova starša. Nje
gov oče je bil rojen v Šenčurju pri 
Kranju, v Ameriko pa je odšel leta 
1913, mati pa v Nevljah pri Kam
niku, v Ameriko pa se je odselila 
leta 1920. Poročila sta se leta 1921.
Skupno se jima je rodilo 5 sinov, 
dva  pa sta posvečena v duhovnika.
Pater Rafko je bil redovni brat v 
tem redu v Ameriki 12 let, nato pa 
je odšel v Rim študirat teologijo.

Počitnice med študijem v Rimu 
je izkoristil tudi za pogostejše 
obiske Slovenije, domovine svojih 
staršev, in sorodnikov. Za diakona 
je bil posvečen leta 1974 v Nevljah, 
maminem rojstnem kraju. Nasled
nje leto, leto 1975, je bilo sveto le
to, pa gaje papež Pavel VI. skupaj 
s 350 drugimi iz vsega sveta pos
vetil v mašnika. Že takrat je bil 
prepričan, da ga bodo poslali služ
bovat v Slovenijo, kjer tega reda še 
ni. Pravzaprav je v Rimu dobil ob
čutek za svoje slovenske korenine.
Slovenski laiki in duhovniki v Ri
mu se enkrat na mesec shajajo v 
domu “Slovenica”.

Poslan pa je bil na Filipine, kjer 
je služboval 15 let. Tam je čisto 
drugače kot v Ameriki ali Slove
niji, pravi. Podnebje je vroče in 
vlažno. Glavna in najpogostejša 
hrana so riž in ribe. Tudi tega se 

^privadiš. Manila ima 8 milijonov

Pater Rajko Ropret
prebivalcev, večina katoličanov, in 
več cerkva.

Njegov red ima postojanko tudi 
v Brnu na Češkem, pravzaprav jo 
je imel do pred nekaj leti. Zaradi 
razmer na Češkem je ta red vedno 
bolj zamiral in leta 1991 so patra 
Rafka poslali tja, da bi red obnovil, 
saj sta bila tam le še dva starejša 
brata. Ni mu uspelo.

Prišel je v Slovenijo in nadškof 
gaje leta 1991 poslal v Kočevje. 
Pravi, da so tu prijazni ljudje, ki so 
ga lepo sprejeli. Dodaja pa, da je 
tu precej drugače, kot je bilo dru
god, in to ne le zaradi hladnega in 
vlažnega kočevskega podnebja.

Vsa ta leta je ohranil stike z rod
nim Clevelandom in tamkajšnjimi 
sorodniki pa tudi z Gorenjsko, ro
jstnimi kraji svojih staršev. “Če bi 
bili starši še živi, bi se čudili in bili 
zadovoljni, da sem se vrnil v nji
hovo domovino,” pravi pater Raf
ko. Nadškof mu je že določil novo 
poslanstvo: bo glavni pomočnik 
glavne župnije v Kranju. Tako se v 
zrelih letih vrača v rojstne kraje 
svojih staršev. IpR|MC

KRI REŠUJE ŽIVLJENJE!
TRANSFUZIJSKI ODDELEK NOVO MESTO

ODVZEM VSAK TOREK IN ČETRTEK 
od 6. uro do 9.30

Po metliško govori
Šestletnega Gorana Blaževiča vprašam:
"Goran, ali si Srb ali Hrvat?”
Pa se fantič odreže:
“Ja sem Slovenec, saj po metličko govorim!"

Vse v verzih
Sedeli so v veseli dražbi predvojni literati v Unionski kleti. Dogovorili 

so se, da bo le tisti smel zapustiti družbo, ki bo to željo povedal v verzih. 
Pa seje čez čas dvignil Tone Čokan in rekel:

“Zdaj na stranišče 
si Tone svojo pot poišče!”

Ko je že stopal proti vratom, se mu je pridružil Mitja Šarabon z 
besedami:

“Gospod, saj tudi mene 
na vodo žene!”

In že seje dvignil tretji in nerodno zameneal:
“Jaz tudi... jaz tudi..."

Takrat pa ga je prekini! urednik Tine Debeljak:
“Jaz tudi... jaz tudi...
7. rimo človek ta zaman se trudi.
O, če bi bil vsaj malo duhovit, 
če ne bi kakor kasa bil zabit, 
potem ta mož takole bi dejal:
Gospoda draga, če je vama prav, 
ob vaj’ni strani bom se tudi jaz - uscal!"

St. 29 (2344), 21. julija 1994



TELEVIZIJSKI SPORED
Televizga si pridržuje pravico do 
morebitnih sprememb sporedov!

ČETRTEK, 21. VE
SLOVENIJA 1
9.15 - 0.15 TELETEKST 
930 VIDEOSTRANI
9.45 TEDENSKI IZBOR

9.45 TUDI TO JE AMERIKA, 2/3
10.15 EN, DVA, TRI, KDO SE VODE NE 
BOJI
10.25 VIDEOŠPON
11.25 KRONIKA, 37. del kanadske dok. se
rije
11.50 DOBRA VOLJA, švedska nadalj., 
3/4

13.00 POROČILA
16.35 PRO ET CONTRA, ponovitev
17.25 PORABSKI UTRINKI
18.00 DNEVNIK I
18.10 OTROŠKI PROGRAM

ZMIGAJ SE!, športna oddaja za mlade, 
5/8
18.25 RAZISKOVALNI CENTER WALT- 
HAM

18.40 ŽE VESTE
19.15 RISANKA
19.30 DNEVNIK 2, VREME, ŠPORT
20.05 GOZDARSKA HIŠA FALKENAU, nem

ška nadalj., 5/13
21.05 TEDNIK
2130 POLETNI NAVDIH, turistična oddaja
22.15 DNEVNIK 3, VREME, ŠPORT
22.35 SOVA

SLOVENIJA t
10.45 - 2255 Teletekst
11.00 Video strani -11.30 Kinoteka: Ljubezenska 
zgodba (amer. film, ČB) -13.00 Euronevvs -15.40 
Tedenski izbor: Svet poroča; 15.10 Iz dobrega gne
zda (nemška nadalj., 3/13); 17.00 Darilo za prihod
nost (L oddaja) -17.50 Sova (ponovitev); Popolna 
tujca (amer. naniz., 19/22); 18.20 Zgodbe Ruth 
Rendell (angl. naniz., 7/8) -19.10 Poslovna borza -
19.30 Dnevnik 2, vreme, šport - 20.05 Krila nad 
svetom (kanadska dok. nadalj., 3/9) - 21.00 
Umetniški večer: Vrhunci Montparnassa (franc, 
dok. nadalj., 4/13); 2150 Velika obdobja evropske 
umetnosti: Barok (7. del nemške dok. nadalj.)
A KANAL
7.00 Borza dela -12.00 Na velikem platnu -12.15 
Luč svetlobe (ponovitev 213. dela amer. nadalj.) -
13.05 Call selection (ponovitev) -13.40 CMT - 
14.30 Borza dela -14.45 CMT -16.35 Na velikem 
platnu -16.50 Album show (ponovitev glasbene 
oddaje) - 17.40 Video igralnica (oddaja o 
računalniških igricah) -18.10 Beverly Hills 90210 
(ponovitev 13. dela amer. naniz.) -19.00 Poročila 
-19.10 Luč svetlobe (214. del amer. nadalj.) - 20.00 
Magnetoskop (glasbena oddaja) - 20.40 Drakula 
(21. del. amer. serije) - 21.10 Poročila - 21.20 Pros
tovoljci (jugosl. komedija) - 23.00 Zdrava video gla
va (glasbena oddaja) - 23.50 Na velikem platnu - 
0.05 CMT - 0.45 Borza dela 
HTV 1
7.50 TV spored - 755 Poročila - 8.00 Dobro jutro -
10.00 Poročila -10.05 Program za otroke in mlade

94,6 MHz

RA D I O

SRAKA
ČETRTEK, S1.7.
5.30 Domača glasba - 6.45 Kmetijski nasveti -
10.00 Dober dan, pridni ljudje -12.00 Obves
tila, osmrtnice - 12.30 Mali oglasi - 15.00 
Poročila in kmetijski nasveti -17.00 Obrtniki 
in podjetniki -19.00 Rockovnik - 22.00 Hard 
& Heavy - 23.00 Portret glasbenika
PETEK, U.7.
5.30 Domača glasba - 6.45 Kmetijski nasveti -
10.00 Dober dan, pridni ljudje -12.00 Obves
tila, osmrtnice - 12.30 Mali oglasi - 15.00 
Poročila in kmetijski nasveti -15.30 Grmski 
vulkan -17.00 Srakin TV izbor -18.0013 groz
nih -19.00 Ne joči, petek! (kviz z evergreeni)
SOBOTA, 23.7.
5.30 Dobro jutro - 6.45 Kmetijski nasveti - 9.00 
Pasji kotiček -12.00 Obvestila, osmrtnice -
12.30 Lovci v studiu -15.00 Poročila in kme
tijski nasveti -15.15 Godec v studiu -17.00 Sra
ka ima dolgi rep - 18.00 Obisk - 20.00 Čes
titke - 21.00 Srakina veselica
NEDELJA, 24.7.
8.00 Dobro jutro - 9.30 Čebelarjenje -10.00 
Mali oglasi - 11.00 Vinogradniška oddaja -
12.00 Čestitke, mali oglasi in domača glasba -
15.00 Poročila in kmetijski nasveti -19.00Cin
ca Marinca: slovenske popevke - 22.30 Ves ta 
jazz
PONEDLJEK, 25.7.
5.30 Domača glasba -6.45 Kmetijski nasveti -
10.00 Dober dan, pridni ljudje -11.30 Praktični 
nasveti - 12.00 Obvestila, osmrtnice - 12.30 
Mali oglasi -15.00 Poročila in kmetijski nas
veti -15.30 Popevka tedna - 17.00 Aktualna 
oddaja - 20.00 Glasbena oddaja - 23.00 Kon
cert: Lconard Cohen in Concert
TOREK, 26.7.
5.30 Domača glasba - 6.45 Kmetijski nasveti -
10.00 Dober dan, pridni ljudje -12.00 Obves
tila, osmrtnice - 12.30 Mali oglasi - 15.00 
Poročila in kmetijski nasveti -15.50 Nagradni 
kviz: Vsi znamo vse -19.00 Večerni program -
22.00 Glasbene novosti - 23.00 Lestvica 3 tri III
SREDA, 27.7.
5.30 Domača glasba - 6.45 Kmetijski nasveti -
10.00 Dober dan, pridni ljudje -12.00 Obves
tila, osmrtnice - 12.30 Mali oglasi - 15.00 
Poročila in kmetijski nasveti -17.00 Borza dela 
- 20.00 Sračje gnezdo - 22.00 Glasbene odda
je

-11.00 Poletni šolski program -12.00 Poročila -
12.05 TV koledar -12.15 Divja vrtnica (serijski 
film) -12.40 Monofon -13.10 Podmornice, jekleni 
morski psi (dok. serija) -14.00 Murphy Brown (hu
mor. serija) -14.25 Dokazi (serijski film) -15.15 
Osvojiti vrhunec (amer. film) -17.00 Hrvaška danes 
-18.00 Poročila -18.05 Kolo sreče -18.35 Santa 
Barbara (serijski film) - 19.30 Dnevnik, šport, 
vreme - 20.15 Iz tujskega življenja - 21.00 Nocoj z 
vami (zabavnoglasbena oddaja) - 21.45 Poročila -
21.50 Poslovni klub - 22.35 S sliko na sliko - 23.20 
Večer ob glasbi: Dubrovniški poletni festival - 0.30 
Poročila v nemščini - 0.35 Sanje brez mej
HTV 2
16.10 Videostrani -16.20 TV spored -16.25 TV 
koledar -16.35 Skrivnosti (serijski film) -17.25 
Vrnitev v Eden (serijski film) -18.15 Ekran brez 
okvira -19.30 Dnevnik, šport, vreme - 20.15 Ogenj 
v srcu (humor, serija) - 20.50 Vrnitev v Eden (seri
jski film) - 21.45 Hakuchi (Idiot) (japonski film) - 
0.25 Top DJ mag

PETER, 22. VD.
SLOVENIJA 1
9.15-2.10 TELETEKST
9.30 VIDEOSTRANI 
955 TEDENSKI IZBOR

9.55 ČUDEŽNA LETA, amer. naniz, 1/8
10.20 ROBIN IN 7 LUMPOV, amer. film
12.15 ŽE VESTE
12.50 POSLOVNA BORZA

13.00 POROČHA
15.50 OMIZJE, ponovitev
18.00 DNEVNIK 1
18.10 OTROŠKI PROGRAM

VRTILJAK, mehiška nadalj, 6/28 
ZGODBE O POLUHCU, lutkovna igrica, 
3/12

18.45 ZNANJE ZA ZNANJE
19.15 RISANKA
19.30 DNEVNIK 2, VREME, ŠPORT
20.05 FORUM
20.25 KORENINE SLOVENSKE LIPE, ponovi

tev 2. oddaje
20.45 BRANDNACH, švicarsko-nemški film
22.30 DNEVNIK 3, VREME, ŠPORT
22.50 SOVA

SLOVENIJA 2
12.35 - 23.30 Teletekst
12.50 Video strani -13.00 Euronevvs -16.30 Teden
ski izbor Film tedna: Gospodar zakona (angl. film) 
-18.00 Sova (ponovitev): Gledališče Raya Brad- 
buryja (kanadsko-novozel. naniz, 1/24); 18.30 
Zgodbe Ruth Rendell (angl. naniz, 8/8) -19.30 
Dnevnik 2, vreme, šport - 20.05 Podeželski utrip 
(angl. naniz, 4/10) - 21.00 Večerni gost: Ante 
Mahkota - 22.00 Krik nemega Indijanca (TV film)
A KANAL
7.00 Borza dela -12.00 Na velikem platnu -12.15 
Luč svetlobe (ponovitev 214. dela amer. nadalj.) -
13.05 Magnetoskop (ponovitev) -13.45 Spot ted
na -13.50 CMT -14.30 Borza dela -14.45 CMT -
16.05 Na velikem platnu -16.20 Ameriških deset -
16.50 Drakula (ponovitev 21. dela amer. naniz.) -
17.20 Prostovoljci (ponovitev filma) - 19.00 
Poročila -19.10 Luč svetlobe (215. del am. nadalj.)

studio 23 
103 MHz
ČETRTEK
4.30 - 8.00 Jutranji program - 8.1KJ Napoved -
11.00 Avtotimes - 12.00 BBC, osmrtnice -
12.15 -13.00 NZ želje -13.30 Vreme in mi -
14.00 -15.00 Zabavne želje -15.30 Dogodki in 
odmevi -16.30 Minute s klasiko -17.30 Planin
ski kotiček -18.20 Kronika - 19.30 - 24.00 Ve
černi program, oddaja o filmski glasbi
PETEK
4.30 - 8.00 Jutranji program - 8.00 Napoved, 
oglašanje s terena - 12.00 BBC, osmrtnice -
12.15 -13.00 NZ želje - 14.00 -15.00 Zabavne 
želje -15.30 Dogodki in odmevi -18.20 Kro
nika -19.30 - 24.00 Večerni program, lestvica 
diskoteke Pacific
SOBOTA
7.30 Začetek, horoskop - 8.30 Glasba je živ
ljenje - 9.30 Neznano o znanem -10.00 Kuhar
ski recept -11.00 Evropa ta teden -11.45 - Na 
sončni in senčni strani Gorjancev -12.00 BBC, 
osmrtnice -13.30 Čestitke -15.30 Dogodki in 
odmevi -17.30 Voluhar ekspres -18.20 Kro
nika - 19.30 - 24.00 Večerni program
NEDELJA
7.30 Začetek - 7.45 Horoskop - 8.00 Duhovna 
misel - 8.30 Kmetijska oddaja -11.00 Mali 
oglasi -12.30 Čestitke -19.00 Glas evangelija 
- 19.30 - 24.00 Večerni program, oglašanje s 
terena
PONEDELJEK
4.30 - 8.00 Jutranji program - 8.00 Napoved, 
priložnostne oddaje -12.00 BBC, osmrtnice -
12.15 -13.00 NZ želje -14.00-15.00 Zabavne 
želje -15.30 Dogodki in odmevi -16.15 -17.00 
Lestvica NZ glasbe -17.30 Zdravstvena od
daja -18.20 Kronika - 19.30 - 24.00 Rezervi
ran čas
TOREK
4.30 - 8.00 Jutranji program - 8.00 Napoved -
8.30 Svetovalna oddaja - 9.30 Minute s klasi
ko -12.00 BBC, osmrtnice -12.15 -13.00 NZ 
želje - 14.00 -15.00 Zabavne želje -15.30 Do
godki in odmevi -16.30 Oddaje S. Mihelčiča -
18.20 Kronika -19.30 - 24.00 Večerni program, 
Rock studio, Altergodba, MKC
SREDA
4.30 - 8.00 Jutranji program - 8.00 Napoved -
9.30 Kulturni pregled -12.00 BBC, osmrtnice 
-12.15-13.00 NZželje-14.00-15.00 Zabavne 
želje -15.30 Dogodki in odmevi -16.30 Čes
titke -18.20 Kronika - 19.30 - 24.00 Večerni 
program

- 20.00 Pozitiv + (glasbena oddaja) - 20.30 Bever- 
ly Hills 90210 (14. del amer. nadalj.) - 21.20 
Poročila - 21.30 Teden na borzi - 21.40 Morilska sla 
(amer. film) - 23.20 Devlinova zveza (9, del am. 
naniz.) - 0.10 Album show (glasbena oddaja) -1.00 
Erotični film
HTV 1
7.50 TV sporej - 755 Poročila - 8.00 Dobro jutro -
10.00 Poročila -10.05 Program za otroke -11.00 
Poletni šolski program -12.00 Poročila -12.05 TV 
koledar -12.15 Divja vrtnica (serijski film) -12.40 
Monofon -13.05 Podmornice, jekleni morski psi 
(dok. serija) -13.55 Murphy Brovvn (humoristična 
serija) -14.20 Dokazi (serijski film) -15.10 Po
tovanje skozi čas (amer. film) -17.00 Hrvaška danes 
-18.00 Poročila -18.05 Kolo sreče -18.35 Santa 
Barbara (serijski film) -19.30 Dnevnik, šport, 
vreme - 20.15 Latinica - 21.15 Ganvood, vojni ujet
nik (amer. film) - 22.55 Poročila - 23.00 S sliko na 
sliko - 0.00 Poročila v nemščini - 0.05 Filmi Bruna 
Baretta -1.40 Sanje brez mej
HTV 2
16.20 Videostrani • 16.35 TV koledar - 16.45 
Skrivnosti (serijski film) -17.35 Vrnitev v Eden 
(serijski film) -18.25 Vojne v miru (dok. serija) -
19.05 Risanka -19.30 Dnevnik, šport, vreme -19.40 
Oslo: mednarodni atletski miting - 22.30 Peta 
prestava - 23.05 Shanonova igra (serijski film) -
23.55 Hit depo

SOBOTA, 25. VE.
SLOVENIJA 1
8.45 - 0.40 TELETEKST
9.00 VIDEOSTRANI
10.45 TEDENSKI IZBOR:

10.45 RADOVEDNI TAČEK
10.55 COBI IN PRIJATELJI, španska risa
na serija, 4/13
11.20 ZMIGAJ SE!, športna oddaja za mla
de^«
11.35 ZGODBE IZ ŠKOLJKE

12.00 KLEMENTINA, franc, risana serija, 3/6
13.00 POROČILA
13.05 TEDNIK
15.50 BRANDNACH, ponovitev švic.-nem. filma
17.25 BOJ ZA OBSTANEK, angl. poljudnoznan. 

serija, 5/20
18.00 DNEVNIK 1
18.10 OTROŠKI PROGRAM: ŽIV ŽAV
19.00 RISANKA
19.14 ŽREBANJE 3X3
19.30 DNEVNIK 2, VREME, ŠPORT
20.05 UTRIP
20.25 ONA + ON
21.10 PRED ČETRTIMI IGRAMI BREZ MEJA
21.15 KARAOKE, razvedrilna oddaja TV Koper
22.05 DNEVNIK 3, VREME, ŠPORT
22.55 SOVA
SLOVENIJA 2
7.35 - 1.00 Teletekst
7.50 Video strani - 8.00 Euronetvs -13.30 Mladi 
virtuozi -14.30 Tedenski izbor: Poletni navdih;
14.50 Gozdarska hiša Falkcnau (nemška nadalj., 5/ 
13) - 15.40 Sova (ponovitev): Izigrane obljube 
(amer. nadalj., 1/2) -17.20 Športna sobota: grand 
prix v atletiki (posnetek iz Osla) -19.30 Dnevnik 2, 
vreme, šport - 20.05 Veliki zločini in procesi 20. 
stoletja (angl. dok. serija, 10/12) - 20.35 Jetniški 
ptiček (amer. film) - 22.20 Sobotna noč: Portret 
Paula McCarthneya
A KANAL
7.00 Borza dela - 9.00 CMT -10.05 Teden na borzi 
(ponovitev) -10.15 Kino, kino, kino (ponovitev 
oddaje o filmu) -11.00 Devlinova zveza (9. del) -
14.30 Borza dela -16.50 ITV - Begunska televizija
- 17.20 Morilska sla (ponovitev filma) - 19.00 
Ameriških deset (glasbena oddaja) -19.30 Učna 
leta (ponovitev 22. dela am. naniz.) - 20.00 Vreme
- 20.05 Slovenija rock - 20.35 Učna leta (23. del 
amer. naniz.) - 21.00 Murphyjeva krivda (amer. 
komedija) - 22.40 Vreme - 22.45 Ulica rumene ne
varnosti (ponovitev 13. dela angl. naniz.) - 23.45 
CMT-0.45 Borza dela
HTV!
8.05 TV spored - 8.10 TV koledar - 8.20 Poročila -
8.25 Film za mladino -10.00 Poročila -10.05 Pro
gram za otroke in mladino -12.00 Poročila -12.05 
Oddaja resne glasbe -13.10 Prizma (večnacionalni 
magazin) -13.55 Poročila -14.00 Morje -14.340 Me 
je kdo iskal? -15.15 Dirigenti in muzikanti (dram
ska serija) -16.30 Hišni ljubljenci -17.00 Televiz
ija o televiziji -17.25 Poročila -17.30 Folklora -
18.30 Santa Barbara (amer. nadalj.) -19.15 Na 
začetku je bila Beseda -19.30 Dnevnik, šport, 
vreme - 20.15 Po polnoči (amer. film) - 21.50 Angl. 
dok. film - 22.45 Poročila - 22.50 Športna sobota -
22.55 S sliko na sliko - 23.55 Poročila v nemščini - 
0.00 Sanje brez mej
HTV*
17.35 TV spored -17.40 TV koledar -17.50 To je 
ljubezen (humor, serija) -18.15 Hrvaško prvenstvo 
v plavanju -19.30 Dnevnik - 20.15 Naravni svet 
(dok. serija) - 21.05 CRO pop rock - 21.55 Nočna 
izmena: Življenje na severu; Zona Somraka (seri
jski film); Plaža na Bevcrly Hills (amer. film)

NEDELJA, 24. VD.
SLOVENIJA 1
8.15-0.40 TELETEKST
8.30 VIDEOSTRANI
8.55 OTROŠKI PROGRAM

8.55 ŽIV ŽAV, ponovitev
9.45 ČUDOVITA LETA, amer. naniz., 3/8
10.10 MAMA IN OČE ME NE SLIŠITA, 
angl. oddaja

11.00 MEDNARODNO BALETNO TEKMO
VANJE

11.30 OBZORJA DUHA
12.00 KONCERT GROBLJE
12.15 GALLUS DRUGAČE
12.30 BOJ ZA OBSTANEK, angl. poljudnoznan.

serija, 5/20
13.00 POROČILA
13.05 PODEŽELSKI UTRIP, ponovitev angl. na

niz., 4/10
15.15 VELIKE SPREMEMBE V ZADNJEM 

HIPU, amer. film
17.00 KRILA NAD SVETOM, ponovitev kanad

ske dok. nadalj., 2/9
18.00 DNEVNIK 1
18.10 JEEVES IN WOOSTER, angl. naniz., 7/11
19.05 RISANKA
19.20 LOTO
19.30 DNEVNIK 2, VREME, ŠPORT
20.05 ZRCALO TEDNA
20.25 IGRE BREZ MEJA: KRŠKO NA MAD

ŽARSKEM
21.55 ZGODOVINA 12 EVROPSKIH DRŽAV, 

angl. dok. serija, 5/12
22.30 DNEVNIK 3, VREME
22.45 SOVA

SLOVENIJA 2
7.35 - 23.10 Teletekst
7.50 Videostrani - 8.00 Euronetvs -16.45 Tedenski 
izbor: Ona + on -17.30 Sova (ponovitev): Prelom
ljene obljube (zadnji del amer. nadalj.) -19.00 
Obraz leta (reportaža iz Portoroža) 19.30 Dnevnik, 
vreme, šport - 20.05 Slovenski magazin - 20.40 
Dolgo vroče poletje (amer. film) - 22.30 Športni 
pregled
A KANAL
9.05 Notredamski zvonar (risani film) - 9.55 Male 
živali -10.15 Video igralnica (oddaja o raču
nalniških igricah) -10.45 Murphyjcva krivda (pono
vitev filma) -12.25 Podobe na filmskem traku (film
ski ciklus Božidarja Jakca) -18.05 Notredamski 
zvonar (risani film) -19.00 Beverly Hills 90210 
(ponovitev 14. dela) - 20.00 Vreme - 20.05 Smith- 
sonian (1. del amer. dok. naniz.) - 21.00 Kino, kino, 
kino (oddaja o filmu) - 21.30 Zdrava video glava 
(glasbena oddaja) - 22.20 Tropska vročica (7. del 
amer. naniz.) - 23.20 CMT
HTV 1
8.10 TV spored - 8.15 TV koledar - 8.25 Poročila -
8.30 Proti severu (amer. film) -10.00 Poročila -
10.05 Daktari (serijski film) -11.00 Prenos maše iz 
Medžugorja -12.00 Poročila -12.05 Plodovi zem
lje -12.55 Oddaja narodne glasbe in običajev -13.25 
Mir in dobro -13.55 Duhovni klic -14.00 Poročila 
-14.05 Film za mladino -15.30 Opera Box -16.00 
Samostrel (serijski film) -16.30 Srečni dnevi 
(ameriški film) -17.10 Valetnino se vrača (amer. 
film) -18.45 Risana serija -19.15 TV fortuna -19.30 
Dnevnik, šport, vreme - 20.15 Po vrnitvi (serijski 
film) - 21.00 Mednarodni glasbeni festival 
Medžugorje ’94 - 22.40 Poročila - 22.50 Šport -
23.05 S sliko na sliko - 0.05 Poročila v angleščini - 
0.10 Sanje brez mej

PONEDELJEK, 25. VD.
SLOVENIJA 1
9.15 - 23.55 TELETEKST
9.30 VIDEOSTRANI
9.50 TEDENSKI IZBOR

9.50 HUCKLEBERRY FINN IN NJEGO
VI PRIJATELJI, koprod.nadalj., 15/26
10.15 KORENINE SLOVENSKE LIPE
10.40 ZNANJE ZA ZNANJE
11.10 IGRANI FILM

13.00 POROČILA
14.30 TEDENSKI IZBOR 

UMETNIŠKI VEČER, ponovitev
15.20 VELIKA OBDOBJA EVROPSKE 
UMETNOSTI, 7. del
16.20 VEČERNI GOST

17.20 DOBER DAN, KOROŠKA
18.00 DNEVNIK 1
18.10 OTROŠKI PROGRAM
18.40 AVTOMAGAZ1N
19.10 RISANKA
19.30 DNEVNIK 2, VREME, ŠPORT
20.10 TV KONFERENCA
21.15 MINISTER V SOLZAH, švedska drama, 

2/3
22.10 DNEVNIK 3, VREME, ŠPORT
22.30 SOVA

NA DRUGI STRANI MAVRICE, angl. 
naniz., 5/8
MAIGRET, angl. naniz., 2/6

SLOVENIJA I
12.35 -0.30 Teletekst
12.50 Video strani -13.00 Euronetvs -15.40 Teden
ski izbor: Igre brez meja, Forum, Utrip, Zrcalo ted
na -18.00 Sova (ponovitev): V avtobusu (32. epiz
oda angl. naniz.); 18.25 Maigret (angl. naniz., 1/6)
-19.30 Dnevnik 2, vreme, šport - 20.10 G. Halpem 
in g. Johnson (angl. drama) - 21.10 Molekule s 
sončnimi očali (1. del angl. znan. oddaje) - 21.40 
Studio City - 23.00 Brane Rončel izza odra
A KANAL
7.00 Borza dela -12.00 Na velikem platnu -12.15 
Luč svetlobe (ponovitev 215. dela) -13.05 Pozitiv 
+ (ponovitev) -13.35 CMT -14.30 Borza dela -
14.45 CMT -16.25 Na velikem platnu - 16.40 
Poslovni dosje (19. del amer. serije o managemen- 
tu) -17.15 Zdrava video glava (glasbena oddaja) -
18.05 Tropska vročica (ponovitev 7. dela amer. 
naniz.) -19.00 Poročila -19.10 Luč svetlobe (216. 
del am. nadalj.) - 20.00 Popspot (kontaktna glas. 
oddaja) - 20.40 Brlog (22. del španske serije) - 21.10 
Poročila - 21.20 Kosec (amer. film) - 23.00 
Ameriških deset (glasb, oddaja) - 23.35 Na velikem 
platnu - 23.50 CMT - 0.45 Borza dela
HTV 1
7.50 TV program - 7.55 Poročila - 8.00 Dobro jutro 
-10.00 Poročila -10.05 Program za otroke in mlade 
-11.00 Poletni šolski program • 12.00 Poročila -
12.05 TV koledar -12.15 Divja vrtnica (serijski 
film) -12.40 Monofon -13.15 Podmornice, jekleni 
morski psi (dok. serija) -14.05 Murphy Brovvn (hu
mor. serija) -14.30 Dokazi (serijski film) -15.15 
Arrivederci Roma (amer. film) -17.00 Hrvaška 
danes -18.00 Poročila -18.05 Kolo sreče -18.35 
Santa Barbara (serijski film)

TOREK, 26. VD.
SLOVENIJA 1
9.15-0.20 TELETEKST
9.30 VIDEOSTRANI

10.10 TEDENSKI IZBOR
10.10 ZGODBE IZ ŠKOUKE
10.40 MAMA IN OČE ME NE SLIŠITA, 
angl. oddaja
11.30 AVTOMAGAZIN
12.00 VELIKI ZLOČINI IN PROCESI 20.
STOL, dok. serija, 10/12

12.30 MEDNARODNO BALETNO TEKMO
VANJE

13.00 POROČILA
15.50 TEDENSKI IZBOR 

SOBOTNA NOČ
14.50 .
16.20 SLOVENSKI MAGAZIN
16.50 ŠPORTNI PREGLED

17.20 MOSTOVI
18.00 DNEVNIK 1
18.10 OTROŠKI PROGRAM
18.45 IZ ŽIVLJENJA ZA ŽIVLJENJE
19.10 RISANKA
19.30 DNEVNIK 2, VREME, ŠPORT
20.10 DARILO ZA PRIHODNOST, 2. del
21.05 IZ DOBREGA GNEZDA, nemška nadalj., 

4/13
22.00 SVET POROČA
22.35 DNEVNIK 3, VREME, ŠPORT
22.55 SOVA

ZAKONCA FIELDS V FRANCIJI, angl. 
naniz., 18/18
MAIGRET, angl. naniz., 3/6

SLOVENIJA 2
12.35 - 23.40 Teletekst
1250 Video strani -13.00 Euronetvs -17.20 Teden
ski izbor: Obzorja duha -17.50 Sova (ponovitev): 
Na drugi strani mavrice (angl. naniz., 5/8); 18.20 
Maigret (angl. naniz., 2/6) -19.10 Poslovna borza 
-19.30 Dnevnik 2, vreme, šport - 20.10 Dobra vol
ja (švedska nadalj., 4/4) - 21.40 Svet na zaslonu -
22.30 Vidcošpon

A KANAL
7.00 Borza dela -12.00 Na velikem platnu -12.25 
Luč svetlobe (ponovitev 216. dela amer. nadalj.) -
13.05 Popspot (ponovitev) -13.45 Video igralnica 
(oddaja o računalniških igricah) -14.30 Borza dela 
-14.45 CMT -16.35 Na velikem platnu -16.50 Br
log (ponovitev 22. dela šp. naniz.) -17.30 Kosec 
(ponovitev filma) -19.00 Poročila -19.10 Luč svet
lobe (217. del) - 20.00 Rodeo (glasbena oddaja) -
20.40 Državnik novega kova (17. del angl. satirične 
naniz.) - 21.10 Poročila - 21.20 Zločin in strast 
(amer. krim.) - 23.00 Dan pojutrišnjem (10. del 
amer. dok. serije) - 23.35 Na velikem platnu - 2350 
CMT - 0.45 Borza dela

HTV 1
7.55 Poročila - 8.00 Dobro jutro -10.00 Poročila -
10.05 Program za otroke in mlade -11.00 Poletni 
šolski program -12.00 Poročila -12.05 TV koledar 
-12.15 Divja vrtnica (serijski film) -12.40 Mono
fon -13.05 Podmornice, jekleni morski psi (dok. 
serija) -13.55 Murphy Brovvn (humor, serija) -
14.20 Življenje na severa (serijski film) -15.05 Kre
ni bratje (amer. film) -17.00 Hreaška danes -18.00 
Poročila -18.05 Kolo sreče -18.35 Santa Barbara 
(serijski film) -19.30 Dnevnik, šport, vreme - 20.15 
Živeti na otoku (dok. oddaja) - 20.50 V velikem 
planu - 22.20 Poročila - 22.25 Akustikoteka - 23.00 
S sliko na sliko - 0.00 Poročila v angleščini - 0.05 
Sanje brez meja

SREDA, 27. VD.
SLOVENIJA 1
9.15-0.10 TELETEKST
9.30 VIDEOSTRANI
10.00 OTROŠKI PROGRAM

SKOK MED ZVEZDE, angl. naniz., 3/14
10.25 TEDENSKI IZBOR

10.25 IZ ŽIVLJENJA ZA ŽIVLJENJE
10.55 MOLEKULE S SONČNIMI OČALI, 
L del angl. znan. oddaje
11.25 ZGODOVINA 12 EVROPSKIH DR
ŽAV, angl. dok. serija, 5/12
11.55 G. HALPERN IN G. JOHNSON, an
gl. drama
12.50 POSLOVNA BORZA

13.00 POROČILA
13.05 STUDIO C1TY
18.00 DNEVNIK 1
18.10 OTROŠKI PROGRAM

COBI IN PRIJATELJI, španska risana se
rija, 10/13
18.35 PREPROSTE BESEDE

18.50 KRONIKA, 38. del kanadske dok. serije
19.15 RISANKA
19.30 DNEVNIK 2, VREME, ŠPORT
20.10 IZ PARLAMENTA
20.35 FILM TEDNA:

UROČENI KRALJ, španski film
22.25 DNEVNIK 3, VREME, ŠPORT
22.45 SOVA

SLOVENIJA 2
12.35 - 23.45 Teletekst
12.50 Video strani -13.00 Euronevvs -16.15 Teden
ski izbor: Minister v solzah (švedska nadalj., 2/3);
17.00 TV konferenca -18.00 Sova (ponovitev): 
Zakonca Fields v Franciji (zadnja epizoda angl. 
naniz.); 18.30 Maigret (angl. naniz., 3/6) -19.30 
Dnevnik 2, vreme, šport - 20.10 Športna sreda -
21.45 Omizje
A KANAL
7.00 Borza dela -12.00 Na velikem platnu -12.15 
Luč svetlobe (ponovitev 217. dela) -13.05 Rodeo 
(ponovitev) -13.50 CMT -14.30 Borza dela -14.45 
CMT -15.40 Na velikem platnu -15.55 Elizije: 
Somrak jezuitov (dok. oddaja) -16.50 Državnik 
novega kova (ponovitev 17. dela angl. naniz.) -
17.20 Zločin in strast (ponovitev filma) - 19.00 
Poročila -19.10 Luč svetlobe (218. del) - 20.00 Call 
selection (kontaktna glasbena oddaja) - 20.30 Bcv- 
erly Hills 90210 (15. del amer. nadalj.) - 21.20 
Poročila - 21.30 Album show (glasbena oddaja) -
22.20 Elizije: Ravbarkomanda (dok. oddaja) - 23.15 
Na velikem platnu - 23.43 CMT - 0.45 Borza dela
HTV 1
7.55 Poročila - 8.00 Dobro jutro -10.00 Poročila -
10.05 Program za otroke in mlade -11.00 Poletni 
šolski program -1200 Poročila -12.05 TV koledar 
-12.15 Divja vrtnica (serijski film) -12.40 Mono
fon -13.00 Potovanja (dok. serija) -13.55 Murphy 
Brown (humor, serija) -14.20 Življenje na severa 
(serijski film) -15.05 Rdeči kralj in beli vitez (amer. 
film) -17.00 Hreaška danes -18.00 Poročila -18.05 
Kolo sreče -18.35 Santa Barbara (serijski film) -
19.30 Dnevnik, šport, vreme - 20.15 Dok. oddaja -
21.00 Politični magazin - 21.45 Poročila - 21.50 
Oddaja o kulturi - 22.50 S sliko na sliko - 23.50 
Poročila v nemščini - 23.55 Sanje brez meja

Ste že na dopustu, na počitni
cah?

Včasih smo prepevali:
Kdor ima denar, se kopa v morju, 
a kdor ga nima, doma v lovorju...
Slovenci imamo tako malo mor

ja, da pride na osebo komaj po
vršina lavorja in tako je vseeno, če 
se namakamo doma - pa še bolj 
udobno je. Dobra tolažba, kajne?

Pošiljamo vam en naš glasba- 
ježivljenjski pozdrav, še posebej 
tistim, ki so bili izžrebani v nagrad
ni igri ob 130-letnici Pivovarne 
Union. Poleg ur in majic, kijih do
bivate vsak teden, vas čaka še gor
sko kolo, ki ga bomo konec avgus
ta izžrebali med vsemi sodelujo-

V soboto je povabljena na glas
beni klepet v našo oddajo prva 
dama med napovedovalci in mo
deratorji - Nataša Dolenc. Tudi 
govor je tesno povezan z glasbo, saj 
ju družita melodija, ritem in tem
po.

Nataša Dolenc se je odločila za 
govor, čeprav je že stala na stopni
cah ljubljanske akademije za glas
bo, kjer naj bi študirala solo petje. 
Če bi se odločila za zabavno glas
beno zvrst, bi najraje prepevala v 
ženskem pevskem sestavu.

Če želite Natašo Dolenc spoz
nati tudi po glasbeni plati, nama 
prisluhnite v sobotni oddaji Glas
ba je življenje.

Se slišimo!
Simona H20

J ) Lestvica narodnozabavne glasbe 
^studio ^ Studia D in Dolenjskega lista

Žreb je za sodelovanje pri oblikovanju lestvice Studia D in Dolenjskega lista 
dodelil nagrado DAMJANU ZAMLJENU iz Stahovice. Nagrajencu čestitamo!

Lestvica, ki je na sporedu vsak ponedeljek od 16.15 do 17. ure, je ta teden 
takšna:

1 (2) Dan pri mami - ŠTIRJE KOVAČI
2 (3) Medved na obisku - ANS. PETRA FINKA 
3(5) Srce-ANS. SIMONA LEGNARJA 
4(1) Srečen le s teboj - ANS. Š1BOVNIK
5 (6) Svetli mesec - VIGRED
6 (9) Henčkov Abraham - ANS. HENČEK
7 (4) Divji lovec - ANS. NIKA ZAJCA
8 (7) V vinu so vse skrivnosti - PLANIKA
9 (8) Voščilo Francetu - NAGELJ
10 (-) Sreča - VIHARNIK

Predlog za prihodnji teden: Stara vrba - SLAVČEK

KUPON ŠT. 19

Glasujem za___

Moj naslov____

Kupone pošljite na naslov: Studio D, p.p. 103,68000 Novo mesto
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ROŽNA TI ČASI - Ob vrhuncu sloven
skega navdušenja za verigo hidroelek
trarn na spodnji Savi so začeli graditi v 
Sevnici nov hotel. Ko se je navdušenje 
poleglo, je zmanjkalo denarja, gradbe
niki so odšli in stavbo so izročili zobu 
časa. Najnovejša akcija v Sevnici je 
usmerjena v to, da bi zdaj večinoma 
prazna zgradba postala razgibano 
poslovno središče, kjer bodo gostinski in 
trgovski lokali in mogoče kaj stanovanj. 
Pravijo, da se Savske elektrarne, prvot
ni partner, še niso povsem izločile. 
(Foto: L. M.)

Letos pročelje
V Sevnici poteka akcija za 
dograditev “novega hotela”

SEVNICA - Gostinsko podjetje 
Sevnica v teh dneh podpisuje s part
nerji pogodbo o nadaljnji graditvi 
sevniškega hotelsko-trgovskega cen
tra, kije znan tudi kot “novi hotel” in 
za katerega se vse bolj uveljavlja ime 
poslovni center. Z deli, ki bodo sledi
la podpisu pogodbe, bodo stavbo 
zaščitili pred propadanjem, hkrati pa 
se bo ta del mesta znebil lepotne na
pake.

Na zgradbi bodo ometali zunanje 
stene in objekt zasteklili, vse to pa naj 
bi končali do 15. novembra letos. 
Stroške, ki bodo nastali s tem, bodo 
plačali občina Sevnica, Gostinsko 
podjetje Sevnica in zasebni podjetnik.

Potem ko bodo letos uredili zuna
njost omenjene nedokončane sevniške 
stavbe, bo v naslednjem letu prišla na 
vrsto tudi njena notranjost. Gostinsko 
podjetje Sevnica bo tiste notranje 
prostore, katerih lastnik je to podjetje, 
v letu 1995 uredilo za gostinske 
potrebe. Gre za pritlični del stavbe.

Da bi omenjena nedokončana 
stavba postala hotel, kot je kazalo ob 
koncu 80. let, zdaj v Sevnici ne 
razmišljajo več. Gostinsko podjetje 
ugotavlja, da mesto ne potrebuje 
novega hotela ob obstoječem hotelu 
Ajdovec, ker ima ta zadosti nočitvenih 
zmogljivosti. Sobe zdaj sicer ne sodi
jo v višji kakovostni razred, vendar bo 
podjetje z naložbo v letu 1996 
odpravilo to pomanjkljivost.

L. M.

Tudi pri nas!

Za gospodinje, ki vedo, kaj hočejo.

Posoda TEFAL, bela tehnika in še kaj, vse na 
enem mestu

taBakurn »p
tiport-import 21

TRGOVINA S KMETIJSKO MEHANIZACIJO
Zastopstvo VESNA MARIBOR, Velika Cikava, Novo mesto, tel.
068/322-625.
Pridite in si oglejte!

FmtA
Tržaška 37/a, Maribor d.O.O.

(uprava S ped trans)
Tel./f*x 062/302- 286

r ROVER
VW
SEAT
AUDI

INNOCENT!
OPEL
NISSAN I

NOVO NOVO NOVO
Cenjene stranke obveščamo, da smo se 

s 4,julijem 1994 preselili na novo lokacijo.
NAŠ NOVI NASLOV IN TELEFON

NOVO MESTO 
Ulica talcev 2 

tel./fax:068/323-444
v centru Novepa IVI ost a 
nasproti parkirne hiše

OKNA,VRATA,SENČILA STANOVANJSKE HIŠE

Sg JELOVICA
Škofja Loka Kidričeva 58, tel. :064/631-241, fax:064/632-261

NOVO NOVO NOVO

Novo mesto, Bršljin 21 
tel.: 068/324-442 
fax 068/323-209

MONTAŽA CENTRALNE KURJAVE, 
VODOVODA IN SERVIS GORILCEV

TEHNIČNA TRGOVINA
- RADIATORJI
- GORILCI, PEČI, CISTERNE,.
- ČRPALKE, VENTILI, CEVI_
- PIPE, UMIVALNIKI, KADL.
- KABU, ŠTEVCI, STIKAUt 
-BARVE. LAKI

KLIMA NAPRAVE

GORILCI ŽE OD 49.500 DALJE

KOTU ZA CENTRALNO KURJAVO

o

Mi
ŽE OD 2.200 DEM DALJE

RADIATORJI

OCEAN sPa

ŽE OD 43700 DALJE V primeru, da vam izvedemo
tudi montažo

PLAČATE SAMO 3% DAVKA 

Cene so brez prometnega davka.

INNOCEN71
ELBA 1.41

NISSAN
PRIMERA SIX 1.6i

vw
GOLF GL EU ROPE 1.64

24.300 DEM

20.800 DEM

28.300 DEM

31.500 DEM

REZERVNI DEU ZA VOZILA ROVER!

LEASING IN VEČ VRST UGOD
NIH KREDITOV, TUDI BREZ 
POLOGA! 1

•Stranka je utvara mnogih v korist 
redkih. (Pope)

•Življenje je kratko malo vrsta ne
všečnosti. (Hubbard)

•Poglavar je tisti, ki hodi svojim 
podložnikom po glavah. (Jurič)

• Čuden je naš odnos do kulture, 
kulture smo lačni, kulturnikov pa siti. 
(Jurič)

»TIKA« — TRGOVINA 
STARI TRG — 27 
68210 TREBNJE 
Tel.: 068/44-940 
Fax: 068/44-987

— 10.000 prodanih gospodinjskih aparatov
— ali vsak dan 10 gospodinjskih aparatov
— kreditiranje vaših nakupov
— dostava na dom
— strokovno svetovanje, lastni servis
— konkurenčne cene
TO JE IZKAZNICA POSLOVNOSTI TRGOVINE TI
KA. Z IZREZANIM OGLASOM VAM NUDIMO 5% 
POPUSTA ZA POMIVALNI STROJ IN PRALNI 
STROJ:
Pomivalni stroj ......... 67.392,00 SIT — 5% popust
Pralni stroj ................ 48.840,00 SIT — 5% popust

Pomivalni stroj Pralni stroj Gorenje

t m

OBA APARATA STA VISOKOKVALITETNA
Ce želite ponudbo za nakup gospodinjskega 
aparata ali za ostalo blago, nas pokličite na te
lefon 068/44-940 ali 068/44-987 od 8. ure do 
19. ure.

Boste dopustili, da o usodi 
vašega certifikata odločajo 
drugi ali celo naključje. 

VERJETNO NE.

VIZIJA
je s svojim znanjem in 

pogledom vnaprej pripravila za 
vas možnost, da certifikat 

vložite v VIZIJO, ki je doma 
v vašem kraju.

Složnost južnih Slovencev 
lahko dokažemo s svojimi 

certifikati.

mmm
VIZIJA

Družba za upravljanje vaših 
VIZIJ
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Svoj certifikat lahko v vaši regiji zamenjate za delnice 
pooblaščenih investicijskih družb

KRONA SENIOR d. d. in KRONA KRONA d. d.
na naslednjih vpisnih mestih:

Brežice: KIN-Posbmne storitve d.n.o., Cesta I. borcev 42 
Hrastnik: Modulus it.d., Trg F. Kozarju 7 

Kočevje: Muri TS, Rožna 39 
Metlika: KIN-Posbmne storitve d.o.o., Kidričevo naselje 

Novo Mesto: KIN-Roslovnc storitve d.o.o., Preieruov trg S 
Rimske Toplice: Forum Terma d.o.o., Toplice 2 

Sevnica: KIN-Poslovne storitve d.6.o., Naselje H. Maroka 17 
in Trg svobode. I

Trbovlje: Rentax d. o. o., IH. I. junija 4 
Organizacije upokojencev Slovenije: druStva upokojencev, 

enovita druStva, koordinacijski odbori, občinske zveze društev 
Enote PTT v Sloveniji samo za pooblaščeno investicijsko 

družbo KRONA KRONA d.d. od 25. 7. dalje 
Združenja borcev in udeležencev NOB v vseh slovenskih občinah 

Predhodno najavljeno potujoče vpisno mesto ■ potujoči urad

Informacije

(061) 9788

Na vseh vpisnik mestih \ta vam na voljo prospekta pooblaščenih 
investicijskih družb.

! AVTOSERVIS
Aleš PETERLIN 

Novo mesto 
Pod Trško goro 90

vam nudi
* športne vzmeti JAME3C za vse tipe vozil 

A/a zalogi so vzmeti za vozila:
Alfa 155 1.8 TS 22.946 Sit
BMW 316i / 3181 26.257 sit
Golf III 1.4 18.215 sit
Golf II 15.298 Sit
Opel Calibra 26.336 sit
Fiat Tipo 1.4/ 1.6/ 1.7 D 22.946 sit
FiatUno 17.506 sit

* športne zračne filtre ; s tem filtrom vaš avto pri
dobi okoli 3 Kw, menjava filtra pa je potrebna le na vsakih 
60.000 km

* športne izpuhe Sebrlng
Informacije na telefon 322-364.

\
DINAMIC, ekonomsko- 
finančni inženiring, d.o.o. 
Kandijska cesta 64 
68000 NOVO MESTO

Zaposlimo 3 delavce — revizorje.

Pogoji za zaposlitev.-
— VII. stopnja strokovne izobrazbe ekonomske ali pravne 

smeri
— delovne izkušnje na področju računovodstva
— osnovno znanje računalništva
— znanje vsaj enega tujega jezika

Delovno mesto razpisujemo za nedoločen čas, z enomeseč
nim poizkusnim delom. Svoje ponudbe z življenjepisom in 
dokazili pošljite do 5.8.1994 na naš naslov. O izbiri boste ob
veščeni v 30 dneh po opravljeni izbiri.

PLATANA d.o.o.
Kanižarica 15a, Črnomelj

razpisuje prosto delovno mesto

KV MESARJA - SEKAČA

Razpisni pogoji:
— IV. stopnja strokovne izobrazbe
— 3 leta ustreznih delovnih izkušenj
— opravljen izpit iz higienskega minimuma
— izpit B kategorije
— sposobnost za opravljanje samostojnega dela in komu
niciranje s strankami

Prosto delovno mesto razpisujemo za nedoločen čas s pol
nim delovnim časom in trimesečnim poskusnim delom 
Prijave z dokazili pošljite v osmih dneh (8) po objavi razpisa 
Vsi, ki se bodo prijavili na razpis, bodo o izbiri obveščeni v 
petnajstih dneh po poteku roka za prijavo.

PRILOŽNOST 
ŠE NI ZAMUJENA!

CENE AVTOMOBILOV HYUNDAI SE NISO SPREMENILE

P0NY PARTNER že za 16.990 DEM
P0NY SEDAN 1.5 LSi že za 19.750 DEM
LANTRA 1.6 GLSi že za 26.200 DEM
SC0UPE 1.5 LSi že za 26.500 DEM
SONATA 1.8 GLSi že za 30.500 DEM

V vseh avtomobilih Hyundai je že nekaj časa vgrajen sodoben 3-kanalni katalizator. 
To je prispevek Hyundai-a k čistejšemu okolju.

Ko znižana davčna stopnja za avtomobile s katalizatorjem ne velja več, 
Hyundai razliko poklanja svojim kupcem!

VLJUDNO VABLJENI V SALON POOBLAŠČENIH PRODAJALCEV:

- EMI NENT d.o.o. , NOVO MESTO, tel. : 068/28-950, 323-902
- EMINENT d.o.o.. KRŠKO, tel.: 0608/22-950
- ROZAL KOMERC d .0.0., KOČEVJE, tel.: 061/851-113
- SIVE TRADING d. o.o., GROSUPLJE, tel.: 061 /764-040, 764-060

<®> HYunoni VEDNO NA DOBRI POTI

I

Se nikoli doslej ni bil Safrane s toliko razkošne 
serijske opreme na voljo po tako ugodni ceni!
ABS, servo volan, avtomatska klimatska naprava, potovalni računalnik z govorilnim opozorilni kom, 

tonil ana stekla, električno odpiranje oken, daljinsko upravljano centralno zaklepanje, radio 

kasetofon s 4 zvočniki po 20 W in upravljalcem oh volanu, usnjeno oblazinjenje, 

električno nastavljiva ergonomska sedeža spredaj : memoriranjem 

nastavitve za voznika, meglenke, kovinska barva in platiSča iz 

lahke litine. Vse to vam Safrane limitirane serije

ponuja za neverjetnih 4.775.760 SIT.

Še danes pokličite najbližji salon Renault!

SAFRANE

BEVERLY
RENAULT

AVTO__
...ŽIVLJENJA

<z
D
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BLAGOVNO 
TRGOVINSKI CENTER

ALPSPORT d.o.o.
tel.: 068/322-337

# trgovina za bodoče 
mamice in dojenčke 
tel.: 068/321-956

BENEIFinr
INTERNATIONAL
tel./fax. 068/323-558

®Q[S(2)EP©d.o.o. <■
tel.: 068/323-560

diakonu
dvojka
tel.: 068/65-316

r°da*

PRODAJALNA
GORENJE

tel.: 068/25-210

FORTUNA d.o.o.
tel.: 068/322-024, int. 224

tel.: 068/321-956/213

OKREPČEVALNICA 
MARI POTOČAR

PCP PUREBER d.o.o.
tel.: 068/322-337, int. 220

DANEKS ART
trg. darilni boutique 
tel.: 068/322-337

PODGORJE
tel.: 068/322-337, int. 215

NAGRADNA IGRA BTC
Obiskovalci trgovin blagovno trgovinskega centra BTC z iz
polnjenim kuponom sodelujejo v nagradnem žrebanju, ki bo 
vsak prvi ponedeljek v mesecu. Podeljenih bo 20 vrednostnih 
bonov po 5.000 SIT.

Izpolnite kupon in ga oddajte na blagajni katerekoli naštete 
trgovine.

Imena nagrajencev bodo objavljena vsak prvi četrtek v Do
lenjskem listu.

NOVO MESTO
Ljubljanska 27 — v Bršljinu, Novo mesto 
Tel.: 068/322-337

i

RVR
trgovina, storitve in gostinstvo
tel ' 068/399-3:17 int 949

Ime in priimek: 

Naslov:

ZAVOD ZA ZDRAVSTVENO ZAVAROVANJE SLOVENIJE

OBMOČNA ENOTA NOVO MESTO

ZAVOD ZA ZDRAVSTVENO ZAVAROVANJE SLOVENIJE 
OBMOČNA ENOTA NOVO MESTO, Prešernov trg 7 
68000 NOVO MESTO

vabi k sodelovanju

ZDRAVNIKE SPECIALISTE

za delo v Zdravniški komisiji I. stop. in za opravljanje medicinskega nadzora na območju Ob
močne enote Novo mesto.
Delovno razmerje je možno skleniti za nedoločen čas, s polnim ali krajšim delovnim časom. Za 
zdravnike, ki že delajo polni delovni čas, pa je možna tudi zaposlitev za tretjino nad tem. 
Pismene ponudbe z dokazili o izobrazbi pošljite v 8 dneh po objavi na Zavod za zdravstveno 
zavarovanje Slovenije, Območna enota Novo mesto, Prešernov trg 7,68000 NOVO MESTO 
Vse dodatne informacije lahko dobite po telefonu 068/321-820.

Mercator - Kmetijska zadruga Trebnje

Spoštovani kmetovalci, vinogradniki, vrtičkarji!

Bliža se čas spravil kmetijskih pridelkov, zato je M-KZ Treb
nje v svojih prodajalnah v Trebnjem, Veliki Loki, Velikem Ga
bru, Dobrniču, Mirni, Šentrupertu in Mokronogu za vas pri
pravila zelo širok izbor sadnih in grozdnih mlinov, preš za 
grozdje, PVC zabojev, sevnic, vedric, škafov, posod za zelje 
zalivalke itd.

Še posebej ugodne so cene PVC kadi:
PVC kad 350 I črna 2.975 SIT 
PVC kad 500 I črna 3.900 SIT 
PVC kad 350 I rdeča 3.920 SIT 
PVC kad 500 I rdeča 4.950 SIT

Ugodni kreditni pogoji!
Obiščite prodajalne M-KZ TREBNJE, prijazno boste postre
ženi!

Prva zmaga Lagune
Dober nastop v dirki za 

britansko prvenstvo

NOVO MESTO - Le dva meseca 
po prvem tekmovalnem nastopu na 
britanskem prvenstvu turističnih av
tomobilov je Reanult Laguna na 7. 
letošnji dirki na stezi v Oulton Parku 
že dosegel prvo zmago. Za volanom 
zmagovalne lagune je bil 30-letni 
Švicar Alain Menu, ki je v dirki s 
časom 1:45,06 dosegel tudi novi rek
ord steze. Dve tekmovalni laguni so 
razvili v oddelku Renault Šport Ral- 
lye. Konkurenca v tem tekmovanju je 
zelo huda, saj so bili med 25 zasle
dovalci lagune tudi (pol)tovarniški 
ford mondeo, vauxhall cavalier, peu
geot 405 Mi 16, BMW318i, volvo 850 
estate in drugi. Renault laguna seje 
že po nekaj dirkah izkazala za enega 
najboljših avtomobilov na tem prven
stvu, za katerega bo letos štelo še 14 
dirk.

•xx4*xw<%<4*xtttt*:-x-x*xx'
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ATENA JE ZAČELA 
ZBIRATI CERTIFIKATE

Vpisna mesta:
Enote SKB Banke d.d.: 
Ljubljana, Ajdovščina 4 

Ljubljana BTC, Smartinska 152a 
Ljubljana, Slovenska 56 

Ljubljana Šiška, Celovška 264 
Ljubljana Zupančičeva jama, Robbova 14 

Ljubljana WTC, Dunajska c. 156 
Bled, ljubljanska 4 

Brežice, Prvih borcev 33 
Celje, Vrunčeva 2a 

Cerknica, C. na Jezero 11 
Črnuče, Dunajska cesta 399 

Domžale, Ljubljanska 88 
Gornja Radgona, Partizanska 42 

Grosuplje, Kolodvorska 2 
Kamnik, Titov trg 9 

Kočevje, Trg zbora odposlancev 18 
Koper, Ferrarska 6 
Kranj, Koroška c. 5 

Kranj, Staneta Žagarja 30 
Krško, Krških žrtev 51 

Lendava, Partizanska 20 
Litija, Jerebova 14 

Maribor, Ljubljanska 9b 
Metlika, Kidričevo naselje, blok 4 

Mozirje, Na trgu 19 
Murska Sobota, Kocljeva 14 

Nova Gorica, Tolminskih puntarjev 4 
Novo mesto, Novi trg 3 

Novo mesto, Glavni trg 10 
Ormož, Ljutomerska 7 

Postojna, Ljubljanska 5a 
Radovljica, Sercerjeva 18 
Ribnica, Kolodvorska 9a 
Sevnica, Glavni trg 28 

Škofja Loka, Novi svet 22 
Trebnje, Rimska 6 

Vrhnika, Cankarjev trg 8 
Zagorje, Cesta zmage f 

Zajog, Agrokombinatska 2 
Žalec, Savinjska c. 12 

Enote SAFE INVESTaSL:
Maribor, Prešernova 1 

Celje, Kidričeva 3 
Idrija, Vojkova 8a 

Koper, Pristaniška 14 
Krško, Krških žrtev 132b 

Ljubljana. Smartinska 130 
Murska Sobota, Slovenska 42 
Nova Gorica, Vipvska c. 13 

Novo mesto, Novi trg 5a 
Ruj, Potrčeva c. 65

Slovenska Bistrica, Trg Alfonza Šarha 1 
Velenje, Efenltova 61 

Sedež ATENE, Ljubljana, Slovenska 56 
Sedež SILVI, Ljubljana, Slovenska 56 

Kastel d.o.o.:
Prem, Dolnja Bitnja 4 

Ilirska Bistrica, Gregorčičeva 2 
in v "potujočih uradih" 

zgoraj navedenih pravnih oseb. 
NAKAZNICE DOBITE NA VPISNIH MESTIH 
S seboj prinesite veljaven osebni dokument, 
ki vsebuje EMŠO za vplačilo in vpis delnic. 
Če vpisujete delnice za otroke, prinesite 

veljaven rojstni list, za druge osebe 
pa veljavno pooblastilo.

ATENA
Pooblaščena družba 

za upravljanje investicijskih skladov
Ljubljana. Slovenska cesta 56 

Telefon: 061 323 672

A ATENA
Pooblaščena družba za upravljanje investicijskih skladov

MODROST, KI SE OBRESTUJE

EMINENT, d.o.o.,
Dol. Kamence 25/a, Novo mesto, tel. (068) 323-902 
Partizanska 21, Novo mesto, tel. (068) 28-950 
Belokranjska 16, Črnomelj, tel. (068) 51-379

Pooblaščen servis in prodaja rezervnih delov
AVTOSERVIS MURN
Resljeva 4, Novo mesto
tel.: (068) 24-791

TRGOVINA NOVOTEKS 
NOVO MESTO

mm
mu

UGODNO

OD 20. JULIJA VELIKO - DO 40-odst. SEZONSKO 
ZNIŽANJE POLETNIH KONFEKCIJSKIH OBLAČIL
Velika izbira, ugodne cene, ugodni kreditni pogoji, možnost na
kupa na več čekov in plačilne kartice (VISA, DINERS SLO, EURO, 
AMERICAN EXPRESS, ACTIVA)
Obiščite nas:

• MODNA HIŠA JULIJA V NOVEM MESTU
• PRODAJALNA BRŠUIN (pri tovarni)
• PRODAJALNA NOVOTEKS V METLIKI
• PRODAJALNA NOVOTEKS NA VINICI
• PRODAJALNA NOVOTEKS V ŠENTJERNEJU

REVOZ NOVO MESTO, d.d.

RAZPIS KADROVSKIH ŠTIPENDIJ
Za šolsko leto 1994/95 razpisujemo naslednje štipendije:
dipl. ing. računalništva 2 štipendiji
dipl. ekonomist - trženje 1 štipendija

- finance 1 štipendija
- računovodstvo 1 štipendija

prof. franc., slov. jezika 2 štipendiji
dipl. ing. elektrotehnike - energetika 1 štipendija

- elektronika 1 štipendija
dipl. ing. strojništva 1 štipendija
ing. strojništva 1 štipendija
Prijavi na razpis je potrebno priložiti:

vlogo za uveljavljanje socialnovarstvenih pravic (obrazec

- dokazilo o vpisu v tekoči letnik,
dokazilo o učnem uspehu v predhodnem letniku, 
kratek življenjepis.

Kandidati naj vloge vložijo do 25.8.1994 na naslov: REVOZ, d.d., 
Novo mesto, Izobraževalni center, Belokranjska cesta 4 
68000 NOVO MESTO.
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SREDNJA TEHNIŠKA 
IN ZDRAVSTVENA ŠOLA 
NOVO MESTO 
UL. MILKE ŠOBAR 30 
68000 NOVO MESTO

RAZPISUJE PROSTI DELOVNI MESTI

a) — 1 učitelja slovenskega jezika in književnosti, profesor
b) — 1 učitelja gradbenih strokovnih predmetov, dipl. inž.

gradbeništva ali dipl. inž. arhitekture

Prosti delovni mesti razpisujemo za nedoločen čas, s polnim 
delovnim časom in trimesečnim poskusnim delom.
Učitelji strokovnih predmetov, ki še nimajo pedagoško- 
andragoške izobrazbe, bodo le-to morali pridobiti v treh letih. 
Prijave z dokazili pošljite v osmih (8) dneh po objavi razpisa. 
Vsi, ki se bodo prijavili na razpis, bodo o izbiri obveščeni v 
petnajstih dneh po preteku roka za prijavo.

POGREBNE IN 
POKOPALIŠKE 
STORITVE

Leopold Oklešen
K Roku 77
Novo mesto
M.: (068) 323-193 
mobitel: 0609-6f 5-239

• prevozi pokojnikov — tudi iz tujine
• prodaja pogrebnega materiala
• ureditev pokojnikov — tudi na domu
• urejanje dokumentov v zvezi s pokojniki
• kompletne storitve pri pogrebih
• storitve v zvezi z upepelitvijo
• posredovanje vencev in cvetja
• posojanje mrtvaškega odra, če kupile tudi 

material
• izredno konkurenčne cene
• brezplačen prevoz do 20 km
• I (K popust ob takojšnjem plačilu
• možnost plačila na 3 čeke ali 3 obroke
• pesek beli marmor za posip grobov in črna 

zemlja

ZAHVALA

Življenje četo si garala, 
za nas, otroke, vse si dala, 
a sedaj sami smo ostali, 
le praznina je za teboj ostala.

V 86. letu starosti nas je zapustila naša 
draga mama, babica, prababica, tašča in 

teta

BARIČA 
MILKOVIČ

iz Vel. Lahinje 4

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, prijate
ljem, sosedom in znancem, ki ste nam v najtežjih trenutkih po
magali, izrekli sožalje, podarili cvetje in sveče, ter vsem, ki ste 
pokojno pospremili na njeni zadnji poti. Zahvaljujemo se osebju 
ZD Črnomelj, Infekcijskemu oddelku Interne bolnice Novo me
sto, govornicama Jožici Kuzma in Katki Schweiger, pevkam iz 

Doblič in gospodu kaplanu za lepo opravljen obred.

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA

Ni več trpljenja 
ne bolečine,
življenje je trudno končalo svoj boj.
(S. Gregorčič)

V 50. letu starosti nas je po hudi bolezni 
zapustil dragi mož, ati, sin, brat, stric in 

svak

JOŽE 
MAJDE

Muhaber 38
Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste nam v težkih trenutkih stali 
ob strani, posebno še vsem sorodnikom, sosedom, znancem, pri
jateljem in sodelavcem, osebju Internega in Pljučnega oddelka 
Splošne bolnice Novo mesto, dr. Šuštaričevi, patronažni sestri 
Mariji, reševalni službi, pevcem in župniku za lepo opravljen 

obred.

Vsi njegovi

f SREDNJA ŠOLA ČRNOMELJ 
Kidričeva 18a 
68340 ČRNOMELJ

V

razpisuje prosti delovni mesti:
1. UČITELJA STROKOVNOTEORETIČNIH PREDMETOV 

in MATEMATIKE v programu podjetniško poslovanje, za 
nedoločen čas, s polnim delovnim časom.

2. UČITELJA FIZIKE IN RAČUNALNIŠTVA v programu 
gimnazija, za nedoločen čas, s polnim delovnim časom.

Kandidati morajo izpolnjevati z zakonom določene pogoje. 
Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev pošljite v 8 dneh po 
objavi razpisa na gornji naslov.
Kandidati bodo obveščeni o izbiri v 15 dneh po roku za prija
vo. Začetek dela 1.9.1994.

GORJANCI, TOVORNI PROMET 
Vavta vas 36 
68351 Straža
Na javni licitaciji, ki bo 26.7.1994 ob 13. uri na sedežu podjetja v 
Vavti vasi, bodo na prodaj naslednja osnovna sredstva:
1. tovorni avto RENAULT T1-340, karamboliran, letnik

1990,s prikolico GORICA 2.600.000,00
2. tovorni avto FAP 12-17-36 in prikolica ITAS/1987

1.570.000. 00
3. tovorni avto FAP 12-16-36 S in prikolica ITAS/1987

1.490.000. 00
Na javni licitaciji lahko sodelujejo pravne in fizične osebe. Ogled 
osnovnih sredstev je uro pred licitacijo. Pred javno licitacijo mora 
vsak ponudnik vplačati 10-odstotno varščino od izklicne cene pri 
blagajni ali na žiro račun 52100-601-56902 pri SDK Novo mes
to. Prometni davek plača kupec.

ZAHVALA

V 65. letu starosti nas je mnogo prezgodaj 
zapustil naš dragi mož, oče, stari oče, 

brat, stric, svak in bratranec

IVO
BOŽIČNIK

z Velikega Kamna
Z neizmerno žalostjo v srcih se iskreno zahvaljujemo vsem so
rodnikom, sosedom, prijateljem, znancem in kolektivu M- Pre
skrba Krško za pomoč in oporo v najtežjih trenutkih, za podar
jeno cvetje, sveče in sv. maše ter vsem, ki ste ga v tako velikem 
številu pospremili na njegovi zadnji poti. Zahvaljujemo se inter
nemu oddelku bolnice Novo mesto, g. Jahnu za opravljen pre
voz, LD Veliki Kamen in njegovim sočlanom, praporščakom, 
pevcem za zapete pesmi, g. Jankoviču za zaigrane žalostinke, go
vornikoma g. Francu Bogoviču in g. Ludviku Grilcu, družini 
Vertovšek in g. duhovniku za opravljen obred. Preveliko vasje 
bilo, da bi se lahko vam poimensko zahvalili, zato še enkrat vsem 

iskrena hvala!
Žalujoči: žena Zofka, hčerka Ivica, zet Božo, vnukinji Boža 

in Sonja ter ostalo sorodstvo

OSMRTNICA

Sporočamo vsem sorodnikom, prijateljem in znancem žalostno vest, 
da nas je po kruti bolezni zapustil naš dragi mož, oče, dedek in brat

ANTON JUREJEVČIČ
s Primostka

Pokopali smo ga 20. julija 1994 v najožjem družinskem krogu.

Globoko žalujoči soproga Ljudmila, sinova Zlatko in Zvon
ko z družinama, sestre Mimica, Rezka, Pepca, Malka, Ani

ca, Milena in brat Jože ter svakinja Anica

Primostek, 20.7.1994

OBČINSKA ZVEZA PRIJATELJEV MLADINE 
NOVO MESTO 
Kettejev drevored 3 
p.p. 63
RAZPISUJE PROSTO DELOVNO MESTO

SEKRETARJA OBČINSKE ZVEZE 
PRIJATELJEV MLADINE NOVO MESTO
za nedoločen čas
POGOJI:
- srednja ali višja izobrazba
- organizacijske sposobnosti
- veselje do dela z mladimi 
Nastop dela: 1.9.1994.
Poskusna doba: 3 mesece.
Kandidati naj pošljejo prijavo z dokazili o izobrazbi v 8 dneh po 
objavi razpisa. O izbiri jih bomo obvestili takoj po končanem 
razpisu.

V SPOMIN

Vse teče, nič se ne povrne 
in nič ne pride več nazaj, 
nikoli val se ne obrne, 
sijoča zvezda se utrne, 
v temi zgubi se njen sijaj.

20. julija je minilo leto dni, odkar nas je 
zapustil

FRANC
MOJSTROVIČ

Hvala vsem, ki se ga spominjate!

Vsi njegovi

ZAHVALA

Ob smrti naše drage mame, babice in 
prababice

ANTONIJE
ŠKOBERNE

roj. Žvar
s Senovega

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste darovali cvetje in sveče in jo 
pospremili na zadnji poti. Posebna zahvala osebju Doma ostare
lih v Sevnici, g. župniku za opravljen obred, pevcem iz Koprivni
ce, govornici za poslovilne besede in ZB Senovo. Vsem ponovno 

iskrena hvala!
Žalujoči: sinova Drago in Jože, hčerki Zorica in Kristina z 

družinami

OSMRTNICA
Proti volji usode noben, 
če tako trd napor človečkih sil 
nikdar ne zmaga.

Sporočamo žalostno vest, da je umrl naš nekdanji sodelavec

JOŽE ŠKRBE
hišnik v pokoju

Od njega smo se poslovili v torek, 19. julija, na pokopališču v Žu
žemberku. Ohranili ga bomo v lepem spominu.

Kolektiv OŠ Žužemberk

** iz Kočevarjeve 6

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, prijate
ljem in znancem, ki ste nam stali ob strani v težkih trenutkih, iz
rekli sožalje, darovali cvetje, vence in sveče, osebju interne nege v 
Splošni bolnici Novo mesto. SŽ-prometno vozlišče Novo mesto, 
moškemu pevskemu zboru Šmihel za zapete žalostinke in g. žup
niku za opravljen obred. Iskrena hvala vsem, ki ste nam kakor

koli pomagali.

Žalujoči: žena Marija, sin Tomaž z družino in ostalo 
sorodstvo

V 59. letu starosti nas je nepričakovano 
zapustil naš dragi mož, oče, stari ata, 

brat, stric in tast

LEOPOLD
SINKOVIČ

ZAHVALA

Nad mlini 60, Novo mesto

Zahvaljujemo se vsem sorodnikom, prijateljem, znancem, sose
dom in sodelavcem za izrečeno sožalje in vsestransko pomoč v 
težkih trenutkih. Posebna zahvala Travmatološkemu oddelku 
Splošne bolnice Novo mesto, gospodu proštu Lapu in gospodu 
župniku Bobiču za lepo opravljen obred. Zahvala tudi pevcem za 

zapete žalostinke. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: vsi njegovi

Jože, če ne bi tvoja bolezen
tako huda bila,
ne bi tebe črna zemlja krila.

V 61. letu nas je zapustil dragi mož, oče, 
stari oče, brat in stric

JOŽE
COLARIČ

ZAHVALA

iz Šmarja 5 pri Šentjerneju
Zahvaljujemo se vsem sorodnikom, prijateljem in sodelavcem za 
izrečeno sožalje, cvetje, maše in sveče. Posebej se zahvaljujemo 
patronažni sestri ge. Žnidaršičevi in ostalemu zdravstvenemu 
osebju ZP Šentjernej, g. dekanu in župniku Tonetu Trpinu za 
obiske in opravljen pogreb, šentjernejskim godbenikom za 
spremstvo in cerkvenim pevcem za petje pri pogrebni maši. Za
hvala velja tudi sosedom za pomoč, posebno še Ani Franko za 
delo in skrb v dneh slovesa od pokojnika. Še enkrat vsem iz srca 

hvala!

Žalujoči: žena Ana in sinovi Tone, Janez in Tine z družinami 

Šmarje, 14.7.1994

Po težki bolezni nas je v 75. letu starosti 
zapustil dobri mož, ate in dedo

ANTON
CVELBAR

ZAHVALA
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STANOVANJA - MOTORNA VOZILA - KMETIJSKI STROJI - 
PRODAM — KUPIM — POSEST - ZENITNE PONUDBE — RAZNO — OBVESTILA — PREKLICI — ČESTITKE — ZAHVALE_ _ _ _ _ _ _ _ _ _V TEM TEDNU VAS ZANIMA tedenski koleoar - K,N0 - službo isce - službo dobi

tedenski koledar
Četrtek, 21. julija - Danijel 
Petek, 22. julija - Magdalena 
Sobota, 23. julija - Brigita 
Nedelja, 24. julija - Kristina 
Ponedeljek, 25. julija - Jakob 
Torek, 26. julija - Ana 
Sreda, 27. julija - Sergij 
LUNINE MENE 
22. julija ob 22.16 - ščip

kino
BREŽICE: 21. in 22.7. (ob 20.30) 

komedija Glej, kdo se zdaj oglaša. 23.7. 
(ob 18.30 in 20.30) romantična kome
dija Moja punca - 2. del.

ČRNOMELJ: 22. (ob 19. in 21. uri) 
in 23.7. (ob 21. uri) ameriška akcijska

komedija Gola pištola - 3 del. 24.7. (ob 
21. uri) ameriška drama Brez strahu.

KOSTANJEVICA - 22.7. (ob 20. uri) 
ameriška drama Philadelphia. 24.7. (ob 
20. uri) ameriški film Plezalec. 27.7. (ob 
20. uri) ameriški film Glengarry Glen 
Ross.

KRŠKO: 22.7. (ob 20. uri) in 24.7. 
(ob 18. uri) ameriška drama Reka poje 
mi.

METLIKA: 21. in 22.7. (ob 21. uri) 
ameriška drama Brez strahu. 24.7. (ob 
19. in 21. uri) ameriška akcijska kome
dija Gola pištola - 3. del.

NOVO MESTO: 21.7. (ob 10. uri) 
matineja Žlahta. Od 21. do 24.7. (ob 19. 
uri) ter od 25. do 27.7. (ob 19. in 21. uri) 
premiera filma Usodni val. Od 21. do 
24.7. (ob 21. uri) premiera filma Mr. 
Jones. 26.7. (ob 10. uri) matineja Prost 
termin.

• MR. JONES (drama, v novo
meškem Domu kulture od 21. do 24. 
julija)

Richard Gere je gospod Jones, ta 
pa je impulziven in neodgovoren, a 
izredno očarljiv. Z energijo in šar
mom zelo privlači ljudi okoli sebe, 
predvsem ženske, vendar pogosto 
zapada v depresijo in obup. Lena 
Olin je inteligentna in spoštovana 
psihiatrinja dr. Libbie Brown. Znan
stvo z g. Jonesom jo popolnoma “iz
tiri".

Jones boleha za manično depre
sijo, njegovo razpoloženje je razpeto 
med dve skrajnosti: obdobju evfori
je in ekstremne ustvarjalnosti sledi
ta pobitost in popolna apatičnost. 
Njegova psihiatrinja Libbie je osam
ljena intelektualka, že kar nekoliko 
odtujena od vsakdanjega življenja, 
še toliko bolj zaradi ukvarjanja s te
žavami drugih. Ko se g. Jones poigra 
z njenimi čustvi, njen razum odpove. 
Ker s svojim pacientom deli radosti

ljubezni in posteljo, prekrši stroko
vno zaupanje in postavi na kocko 
kariero. V medicini namreč velja, da 
seksualno razmerje s pacientom ni 
etično, to izrecno prepoveduje tudi 
zdravniški kodeks.

Mr. Jones je nenavadna ljubezen
ska zgodba. Prikazuje ranljiv in spo
ren odnos med pacientom in zdrav
nikom, ob tem pa še pojasnjuje več
plastnost manične depresije. Gere je 
vlogo sprejel zaradi številnih in precej 
raznolikih čustvenih, mestoma kar 
mističnih stanj, v katerih se znajde g. 
Jones. Mimogrede: skoraj 20 mili
jonov Američanov trpi zaradi veden
jskih motenj, od teh okoli 3 milijone 
za različnimi stopnjami manične 
depresije.

Pacient je slaven in vsem domač, 
zdravnica pa toliko manj! Lena Olin 
je švedska igralka, najprej je nasto
pala v domačih gledališčih. V ame
riškem filmu je debitirala leta 1088 
v Neznosni lahkosti bivanja (po ro
manu M. Kundere) z Danielom 
Day-Lewisom. Z Robertom Redfor- 
dom je nastopila v Havani, z Ronom 
Silverjem in Anjelico Houston v En- 
emies, A Love Story - za to vlogo je 
prejela nagrado newyorških kritikov 
in bila nominirana za oskarja.

TOMAŽ BRATOŽ

kmetijski stroji kupim
MOLZNI STROJ Virovitica, nov, nerab

ljen, zelo ugodno prodam. Ogled vsak dan. 
NNa naslov: Maks Račič, Crešnjicc 29, 
Cerklje ob Krki. 6061

SNOPOVEZALKO v dobrem stanju 
prodam po zelo ugodni ceni. • (068)47- 
381 6076

RAZPRODAJA rotacijskih kosilnic BCS 
Roto404, Gaspardo 165 disk, Sip Roto 135, 
Roto 165, 170 disk in zgrabljalnikov Gas
pardo in Sip RS 310 D. * (064)622-575.

6094
TROSILCI TG 28, Orion 40 in TG 42, 

kiper prikolice 2,2.5, 3 in 4.51, nakladalke 
Durante, 12 m3 in 15 m3, najceneje v Slove
niji! * (064)622-575. 6095

TROSILEC SIP TG 35 prodam. * 57- 
247. 6103

KOSILNICO GORENJE, dolžina kose 
100 cm, krivdni stroj 2100 x 6 in rezdko za 
železo prodam. * (068)21-575. 6109

BCS, bencin - petrolej, prodam. S 
(068)84-870. 6131

SAMONAKLADALKO, puhalnik z elek
tromotorjem, prevozni hladilni bazen za 
mleko,  balirko, pajka in sdokombajn pro
dam. * (0608)75-196, (068)73-336. 6140

PLUG POSAVEC, obračalnik Tajfun in 
bukova drva prodam. • 78-147. 6165

ŽITNI KOMBAJN Clas Kozmos pro
dam. Perko, Ob težki vodi 55, Novo mesto.

6174
TRAKTORSKO KOSILNICO SIP disk 

165, malo rabljeno, ugodno prodam. * 25- 
708. 6184

STAREJŠI TRAKTOR Man, dobro 
ohranjen, prodam za 2000 DEM. Kopar, 
Polje 7, Krmelj. 6193

KMETOVALCI POZOR! Traktorje 
Univcrzal vseh tipov, stare in nove izvedbe, 
prodajamo s popustom, ter traktorje TT 
826 s popustom in kratkim dobavnim ro
kom. Na zalogi rabljeni traktorji. Izkoristi
te ugodno pnložnost pri Agroavto Kranj, 
Gorenjesavska 17 (pri železniški postaji), 
* (064)221-192 ali (064)332-111. 6204

PLODNEGA ZAJCA za rejo kupim. 
Stari trg ob Kolpi, • (061)803-786, zvečer.

6085
ŠKOPO za pokrivanje strehe kupim. * 

44-874. 6195
IZRUVAČ krompirja in navadne brane 

kupim. * 40-048. 6200

motorna vozita
AUDI 80 GLE -ajnšpric-, 5 prestav, let

nik 1980, tehnično brezhiben, prodam po 
ugodni ceni. V (068)43-592. 6058

GOLF D, letnik 1987, bel, in Opel Olim- 
pia, starejši letnik, prodam. * 84-646.

6059
SAMARO, letnik 1987, krem barve, ga- 

ražirano, in golf JX D, letnik 1989, kovin
sko sive barve, ugodno prodam. Peter Va- 
lenčak, Vojsko 16 a, Koprivnica pri Bresta
nici. 6060

KARAMBOLIRAN jugo 45 A, letnik 
12/86, prodam za 1200 DEM. * 44-659.

6064
JUGO KORAL 45, letnik 11/89, višnje

vo rdeč, garažiran, prodam. Hosta, Dol. 
Stara vas, Šentjernej. 6065

AX CABAN, nov, ugodno prodam. » 
44-920, dopoldan, 45-114, popoldan.

6066
Z 750, letnik 1982, registrirano do 2/95, 

prodam. V (068)57-246. 6067
126 PGL, letnik 1987, kleparsko obnov

ljen, prodam. Stane Markeljc, Vel. Poljane 
3, Škocjan, * 73-221. 6068

PASSAT GL VARIANT, letnik 1993, čr
ne kovinske barve, z veliko dodatne opre
me, prodam. » (068)25-052, (0609)618- 
680, (068)321-953. 6073

FORD ESCORT 1.6 CL, letnik 1987, 
dobro ohranjen, prodam. Cena po dogovo
ru. * 76-562. 6078

Z 750, letnik 1985, prodam. Deželan, 
Mihovica 15, Šentjernej. 6081

OPEL CORSKO, letnik 1989, poškodo
van sprednji del, orodam. Anton Lavrič, 
Dol. Ponikve 25, Trebnje. 6082

DOLENJSKI LIST
IZDAJATELJ: Dolenjski list Novo mesto, p.o.
UREDNIŠTVO: Drago Rusija (direktor in glavni urednik), Marjan Legan 

(odgovorni urednik), Andrej Bartelj, Mirjam Bezek-Jakie, Jožica Dornii, 
Breda Dušič-Gornlk, Anton Jakše, Mojca Leskovšek-Svete, Martin Luzar, 
Milan Markelj (urednik Priloge), Pavel Perc in Igor Vidmar.

IZHAJA ob četrtkih. Posamezna številka 110 tolarjev; naročnina za 3. 
trimesečje 1.350 tolarjev; za družbene skupnosti, stranke, delovne orga
nizacije, društva ipd. 2.700 tolarjev; za tujino letno 40 USD ali 70 DEM oz. 
druga valuta te vrednosti.

OGLASI: 1 cm za ekonomske oglase 1.600 tolarjev, na prvi ali zadnji 
strani 3.200 tolarjev; za razpise, licitacije ipd. 1.800 tolarjev.

ŽIRO RAČUN pri SDK Novo mesto št.: 52100-603-30624. Devizni račun 
št.:52100-620-970-25731-128-4405/9 (LB-Dolenjska banka, d.d., Novo mesto).

NASLOV: Dolenjski list, 68001 Novo mesto, Glavni trg 24, p.p. 130. 
Telefoni: uredništvo in računovodstvo (068) 323-606, 324-200; ekonomska 
propaganda, naročniška služba in fotolaboratorij 323-610; mali oglasi in 
zahvale 324-006; teleta* 322-898.

Nenaročenih rokopisov in fotografij ne vračamo. Na podlagi mnenja (št. 
23-92) pristojnega državnega organa spada Dolenjski list med proizvode 
informativnega značaja iz 13. točke tarifne številke 3, za katere se plačuje 
davek od prometa proizvodov po stopnji 5 odst.

Računalniški časopisni stavek: Dolenjski list Novo mesto, p.o. Prelom
in filmi: Grafika Novo mesto, p.o. Tisk: Ljudska pravica, Ljubljana.
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R 5 CAMPUS, letnik 1/91 reg. 12/94, 
prevoženih 39.000 km, (rdeče barve, torni- 
rana stekla) * 22-397.

R 5 SAGA, letnik 1991, temno zelene 
barve, s strešnim oknom, in ostalo opremo, 
30.000 km, prodam za 10.500 DEM. * 25- 
134. 6088

R 4, letnik 1987 in 1988, prodam. Jože 
Primc, Zelena pot 8, Črnomelj, 9 51-781.

6089
R 4, registriran do 12.12.1994, za 400 

DEM in certifikate v vrednosti 1.200.000 
SIT prodam. * 43-518. 6092

R 4 GTL, letnik 1984, motor 1988, gene
ralno obnovljen, registriran do 3/95, ugod
no prodam. * (068)85-852. 6093

JUGO 45, letnik 1989, registriran do 
2/95, prevoženih 40.000 km, nekaj dodatne 
opreme, ugodno prodam. 9 40-221.

6101
APN 6 S, letnik 1991, z dodatno opremo, 

resonanca MF power, malo vožen, prodam. 
• (0608)81-256. 6105

Z 750, letnik 1985, prodam. Janez Gure, 
Griblje 1, Gradac. 6107

ŠKODO FAVORIT 135 LS, letnik 
10/91, prodam. • 76-570, Udovč. 6117 

R 5 CAMPUS, letnik 1990, prodam. • 
(068)341-013. 6119

126 P, letnik 1985, na novo registriran, 
prodam. • (068)46-655. 6121

FORD SIERO 2.0 i, letnik 1987, prodam 
ali menjam za cenejši avto. • (068)76^204.

6126
GOLF, letnik 1983, registriran za eno le

to, prodam. • 51-028. 6128
UNO 45, letnik 1990, bele barve, z do

datno opremo, registriran do 25.11.1994, 
prodam. • 76-492. 6134

GOLF JX D, letnik 1986, registriran do 
5/95, prodam za 7800 DEM. • 60-546.

6142
R 4 GTL, letnik 1988, registriran do 

1.6.1995, prodam. • (068)59-040. 6145

Avtohiša Berus
servisno prodajni center

Velika Cikava 23, 
Novo mesto
tel.: 068/25-098, 
fax: 068/25-641

• Pooblaščena prodaja vo
zil Volksvvagen — Audi
• Posebna ponudba: mož
nost nakupa testnih vozil po 
zelo ugodnih cenah
Test novega modela 
AUDI A6.

FORD TRANZIT, letnik 1981, ugodno 
prodam. • (068)64-007. 6146

VW HROŠČ 1500, starejši letnik, prvi 
lastnik, registriran do 2/95, poceni prodam.
• (068)20-247 ali 51-137, zvečer. 6148 

GOLF D, letnik 1988, petero vrat, do
datno opremljen, dobro ohranjen, prodam.
• 60-144. 6149

JUGO 45, letnik 1989, prodam. Pugelj,
Drganja sela 15, Straža. 6150

GOLF D, letnik 9/89, ohranjen, garaži
ran, prodam. • (0608)79-751. 6151

JUGO KORAL 45, letnik 1988, prodam.
• (068)65-164. 6152

126 P, letnik 1988, rdeč, prevoženih
38.000 km, prodam. • 85-454. 6153

R 4, letnik 1988, rahlo karamboliran, re
gistriran do 13.11.1994, prodam. • 65-681.

6156
MOTOR TOMOS APN 6, mlajši letnik, 

kupim. • 86-229. 6157
GOLF GTD, letnik 1986, dobro ohra

njen, prodam ali menjam za R 4. • 
(068)3/2-333, popoldan. 6158

SUBARU LEGACI Karavan, letnik 
1991, prodam za 21.000 DEM. • 321-333.

6163
LADO 1200, dobro ohranjeno, poceni 

prodam. • 323-138. 6167
Z 101, letnik 1986, registrirano do 3/95, 

prodam. • (068)53-145. 6169
GOLF DIESEL, letnik 1989, sive kovin

ske barve, odlično ohranjen, 88.000 km, 
drugi lastnik, prodam. Peter Cimermančič, 
Juma vas 6, Novo mesto. 6178

R 4 GTL, karamboliran, letnik 1984, 
prodam. Franc Hočevar, Mačkovec 2, 
Škocjan. 6179

FIAT 1.9 TD, letnik 1988, zelene kovin
ske barve, klima ABS, hidravlični volan, 
avto je uvožen, prodam. Anton Mavrič, 
Dobrava 60, Otočec. 6181

OPEL KADETT 1.6, letnik 1989, odlično 
ohranjen, kovinsko sive barve, 75.000 km, 
prodam. Peter Cimermančič, Jurna vas 6, 
Novo mesto. 6182

R 4 GTL, letnik 1990, registriran za celo 
leto, ugodno prodam. • 28-939. 6183

126 P, 8/90,30.000 km, dobro ohranjen, 
prodam. * (068)7M35. 6185

R 5 CAMPUS, 12/91, bele barve, lepo 
ohranjen, nikoli karamboliran, prodam ali 
menjam. • (068)25-919. 6187

OPEL KADETT, ohranjen, letnik 1979, 
registriran do 4/95, prodam. Slavko Božič, 
Portoroška 6, Gabrje. 6191

BMW 315, letnik 1983, 120.000 km, do
bro ohranjen, prodam. • (0608)84-701.

6196
Z 128, letnik 1987, registrirano do 

27.5.1995, ugodno prodam. Albin Krakar, 
Reber 24, Žužemberk. 6198

FIČKA, ohranjenega, moped Tomos av- 
tomatik, kolo Rog Favorit, kolo BMX in 
pony prodam. * 76-051. 6199

LADO RIVO 1300, letnik 1989, kot no
vo, z dodatno opremo, prodam. * (068)53- 
248. 6201

JUGO 45, letnik 1988, prodam. • 45- 
270. 6202

obvestila
ŽALUZIJE, rolete in lamelne zavese iz

delujemo in montiramo po konkurenčnih 
cenah. • 44-662. 5152

SPREJEMAMO NAROČILA za vse vr
ste piščancev, enodnevnih in večjih. Valilni
ca Senovo, Mio Gunjilac, • (0608)79-375.

6159
NESNICE, mlade jarkice, 4 mesece sta

re, rjave, opravljena vsa cepljenja, proda
jamo po zelo ugodni ceni. Naročila spreje
majo od 13. ure dalje vsak dan in dajejo vse 
informacije; Jože Zupančič, Otovec 12, Čr
nomelj, * (068)52-806, Gostilna Cetin, 
Mostec, Dobova, • (068)67-578, in Anita 
Janežič, Slepšek 9, Mokronog, * (068U9- 
567. 6160

preklici
OPOZARJAM soseda Jožeta Tomca iz 

Podklanca 1, naj preneha z lažnimi bese
dami, drugače ga bom sodno preganjala. 
Soseda Slavica. 6072

posest
NJIVO, 9 a, pripravljeno za vinograd, 

blizu Dolenjskih Toplic, prodam. • 65- 
420. 6075

HIŠO v Koprivniku pri Kočevju, vodo
vod, elektrika, telefon in nekaj zemlje, pro
dam. • (062)20-558, po 20. uri. 6091 

NEDOGRAJENO HIŠO na Radoviči 
pri Metliki, z vsemi priključki, etažno cen
tralno in telefonom, brez fasade, možno bi
vanje, prodamo. • 59-357. 6098

V BIRČNI VASI prodam travnik v izme
ri 45 a. • 65-725. 6100

MEŠAN GOZD, 3 ha 30 a, pri Drganjih 
selih prodam. • 26-147. 6123

PARCELO, 3600 m2, primerno za vi
kend, prodam. Klenovik, Stara vina, • 
(068)73-382. 6125

V NOVEM MESTU oddam starejšo hišo 
z gospodarskim poslopjem in velikim par
kirnim prostorom. Z manjšo adaptacijo je 
možno objekta usposobiti za skladišče ali 
kaj drugega. Anton Novak, Bršljin 58, • 
323-339, doma, 321-245, služba. 6132

ZAZIDLJIVO gradbeno parcelo v Straži 
pri Novem mestu ugodno prodam. • 
(068)21-308. 6141

TRAVNIK pri Vel. Mraševem, cca 4200 
m2, prodam ali zamenjam. • (0608)69- 
215. 6154

STARO HIŠO, opremljeno, primemo za 
vikend, 34 a zemlje, vmes vinograd, vse ob 
hiši ob Kolpi v Beli krajini, prodam. Mož
nost odkupa njive in gozda. Podzemelj 20 
(Kučar), Gradac. 6155

TRI NJIVE na Krašnjem Vrhu v občini 
Metlika, prodam. • 60—106. 6171

prodam
SYNTHESIZER YAMAHA PSR -500, 

nov, komplet z notami, prodam za 1250 
DEM. Robert Glazer, Gradac v Beli kraji
ni. 6062

SOD, 1000 1, 5 let je bilo vino v njem, 
prodam. • 56-438. 6063

MLADE nemške bokserje z rodovni
kom, jelenje rjave, prodam. • (061)789- 
531. 6069

SUHE prekajene domače šunke pro
dam. • 60-137, zvečer ali zjutraj. 6070 

AVTOMOBILSKO PRIKOLICO, no
silnost 800 kg, za 100 DEM, 500 kilogram
sko tehtnico za 200 DEM in mlatilnico s čiš
čenjem za 500 DEM prodam. Jože Škraba, 
Hruševo 3, 61356 Dobrova pri Ljubljani.

6071
CERTIFIKATE v skupni vrednosti 

1.100.000 SIT prodam po ugodni ceni. • 
(0608)43-160. 6077

2 M3 smrekovih desk, debeline od 2 do 5 
cm, prodam. • 43-573. 6079

ZAMRZOVALNO SKRINJO Gorenje, 
410 1, ugodno prodam. • 43- 790. 6084

PATENTIRANE preizkušene amerišle 
muholovce za hleve prodajamo. Pošljemo 
po povzetju. • (061)302-011. 6086

DRVA, metre (15 m), prodam. • 42-274.
6096

KOLO, staro 3 leta, na 10 prestav, pro
dam. • (068)25-538. 6097

OTROŠKI kombiniran voziček, kot nov, 
prodam. • (068)21-792. 6099

BUKOVA DRVA prodam. Dostava na 
dom. • 50-297. 6102

Naročilnica za brezplačni mali oglas v Dolenjskem listu 
(za naročnike, samo enkrat mesečno)

vsebina oglasa (do 15 besed)

Ime in priimek:...............................................................................

Ulica in kr^j:..................................................................................

Pošta:....................................... ......................................................

Naročniška številka:................................................. Podpis:

Datum:...................................................

SKEDENJ s kozolcem ( 9 x 11 m) poceni 
prodam. • 52-495. 6104

OTROŠKI kombiniran voziček Inglesi- 
na in sesalec za prah Iskra ugodno prodam.
• 27-097. 6106

MLADIČE škotske ovčarje brez rodov
nika prodam. * 86-226. 6108

LESNI BRIKETI za vse vrste peči. 16590 
Kcal/kg, 1 = pepela. 1000 kg briketov na
domesti 5 m drv. Možnost plačila na 3 do 5 
čekov. Engel Brik, d.o.o., • (068)85-801.

6114
UČBENIKE za 5. razred ugodno pro

dam. • (068)65-618. 6115
KOMPLETNO KUHINJO, otroško so

bo, televizor Gorenje, star 2 leti, in zamrzo
valno omaro ugodno prodam. * 25-341.

SESALEC za suho in mokro sesanje, 
znamke Kirby, z vsemi priključki, prodam.
• (068)322-159, od 8. do 18. ure. 6118 

SYNTHESIZER Casio, trajno žarečo
peč, vinograd, njivo, kombinirano peč ter 
bukova drva prodam. • 43-820. 6120

ODOJKE ugodno prodam. Povše, Ratež 
7 a, • 85-753. 6122

SEDEM NAVEZAL za govedo, rablje
nih, prodam ali menjam za vino. * 
(0608)77-347. 6129

KAMIN, 182 x 42 x 32 cm, z dvojnimi 
vrati, prodam za 15.000 SIT. * 21-051.

MLADIČE nemške ovčarje prodam. • 
24-343. 6138

ŠTIRI MESECE brejo telico simentalko 
prodam. Saje, Podgora 14, Straža. 6143 

RISALNO DESKO AO, rabljeno, poce
ni prodam. • 42-492, zvečer, Cvelbar, 
Šmarje  5, Šentjernej. 6144

NUJNO prodam aparat za točeni slado
led, kompletno z lokacijo na bazenu v Kr
škem. Cena 2900 DEM. • (0608)70-465.

6147
OTROŠKI športni voziček s torbico in 

proaam. * 26-026. 6161
KOKER ŠPANJELA, starega 2 meseca,

senčnikom

razno

STANOVANJE, 42 m2, prodam. * 
(068)25-339, popoldan. 6112

STANOVANJE, 63 m2, zamenjam za jja- 
rosnjero z doplačilom. • (068)28-756, zju
traj. » 6113

STANOVANJE ali hišo, primerno za 
opravljanje obrti (pedikerstvo), iščem. • 
0049 71 31 250323 6124

DVOSOBNO STANOVANJE v Šentjer- 
neju prodam. • 321-826, int. 1313, od 12. 
do 15. ure. 6127

DVOSOBNO STANOVANJE v Novem 
mestu ugodno prodam. • 321-776,28-853, 
zvečer. 6130

V BLIŽINI bolnice najamem opremljeno 
garsonjero ali enosobno stanovanje. • 
(061)312-254 ali (061)317-285. 6173

NUJNO vzamem v najem stanovanje v 
Metliki. • 58-633. 6197

čistokrvnega, brez rodovnika, prodam lju
bitelju živali. * (068)24-163. 6162

PŠENICO ugodno prodam. • 321-957.
6164

RABLJENO OPEKO in žlebove pro
dam. • 42-312. 6166

OPAŽ za 520 SIT z dostavo, smrekov, 
suh, 7 cm, prva klasa. • (063)33-343.

6168
ALPLES temno spalnico in dvobarvno 

dnevno in otroško sobo prodam. * (068) 
20-374, od 23.7. dalje. 6170

KOLO, staro 6 mesecev, prodam. • 25- 
538. 6172

PONY KOLO, novo, malo rabljene gu
me za 126 P, in avtomobilsko prikolico 
ugodno prodam. • 86-205. 6175

1000 KG OVSA prodam. • (0608) 78- 
202. 6176

PUJSKE, težke od 30 do 40 kg, prodam. 
• 73-119. 6177

TRI KOLEKTORJE, bojlcr 3001, črpal
ko, ekspanzijsko posodo, vse novo, prodam 
40 % ceneje. • 27-039. 6188

POČITNIŠKO prikolico Adria, tip 450, 
letnik 1982, prodam. • (068)28-135.

PRODAM večjo količino redečega vina, 
cena po dogovoru. • 068/27-102.

VINO, kvalitetno rdeče in šmarnico, 
ugodno prodam. • (0608)31-208. 6192

CERTIFIKATA za 800.000 SIT prodam 
po polovični ceni. • (068)57-722. 6194

MOTORNA KOLESA Tomos poprav
ljamo *(068)322-364. 4466

INŠTRUIRAM matematiko, angleški in 
slovenski jezik za srednje šole. • (068)85- 
045 . 6056

AVTOAKUSTIKA, GT avtoalarmi, da
ljinsko centralno zaklepanje! Marem elek
tronika, Jedinščica 25, Novo mesto, • 
(068)322-980. 6110

PREVOZE doma in v tujini, do 1200 kg, 
opravljamo. Joker, d.o.o., • (068)323-014.

SKLADIŠČE velikosti 70 - 100 m2 za 
skladiščenje papirja iščemo. Zaželjeno je, 
da ie v bližini KS Ločna - Mačkovec. • 
(068)321-990. 6133

GOSTINSKI LOKAL brez odkupa in
ventarja in brez predplačila najamem. • 
(068)27-762, v četrtek od 16. do 20. ure.

6136
GOSTINCI! Izposojamo igralne avto

mate, pikade, ročne nogomete itd. pod pa- 
jugodnejšimi pogoji! • (068)43-748.

6137
NA SUHORJU pri Metliki oddam lokal, 

primeren za trgovino ali drugo obrt. • 50- 
502. 6139

ODDAM gostinski lokal v Metliki. • 
(0609)617-122, po 15. uri. 6180

FIRMO D.0.0., registrirano 1993, širok 
program, lastni proizvodni artikel, začetni 
materiali, orodja, tržišče, ugodno prodam. 
Ponudbe pod Šifro: »BOLEZEN« 6190

službo dobi
V TAVERNI, CKŽ 69, Krško, zaposlimo

dekle zadelo v strežbi. Informacije osebno 
ali na • (0608)32-224. 6057

SODELA VČA za svetovalno in zastopni
ško delo na zelo perspektivnem področju 
iščemo. % (0608)22-893, od 7. do 9. ure.

6087
BISTRO zaposli natakarico. • 28-860. 
ZAPOSLIM ZOBOTEHNIKA z naj

manj 5 let delovnih izkušenj. Ponudbe v 
pisni obliki. Dr. Meršol, Kettejev drevored 
4, Novo mesto. 6203

ČE BI V PROSTEM ČASU radi kai za
služili, vam na področju Dolenjske nudimo 
dobro plačano delo. • (061)481-961.

6205
ZASEBNO PODJETJE išče tajnico, po 

možnosti sprakso. • (068)26-374. 6206
ZAPOSLIMO dve trgovki ali pripravni

ci. • (068)26-374. 6207

službo išče
PRIPRAVNIŠTVO za 3 mesece nujno iš

čem. * (068)78-136. 6080
AVTOELEKTRIČAR, avtomehanik (tu

di montaža alarmnih naprav), išče zaposli
tev. • (0608)51-234, Bizeljsko. 6083

stanovanja
V NOVEM MESTU oddamo opremljeno 

večjo hišo ali stanovanje. • (0608)75-038.
6055

ENOINPOLSOBNO STANOVANJE v 
Brežicah prodam. • (061)185-31-06, do
poldan, ali (061)140-64-61, popoldan.

ENOINPOLSOBNO STANOVANJE na 
Drski zamenjamo za večje z našim doplači
lom. * 321-265. 6090

OBVEŠČAMO naročnike, 
malih oglasov, da se mali J 
oglas, ki presega 15 besed, i >

! DOPLAČA, in sicer vsaka ; J. 
nadaljnja beseda 100 SIT.

LERAN, d.o.o.
Novo mesto, Lebanova 24 

Prodamo:
hiše: v Novem mestu, v Rumanji 
vasi, Soteski, na Dvoru, v Žužem
berku, Gradišču, Trebnjem, Gazi- 
ci, Šentjerneju, Telčah — Križu, 
Zaplazu pri Čatežu, Smolenji vasi, 
Malem Slatniku, Vavti vasi, Hras
tju pri Šentjerneju, Gorenju pri 
Kočevju, Dol. Boštanju, Vel. Li
povcu, Rebri, Vrhu nad Šentru
pertom, Gradišču-Primskovo, Ko
pru, Brežicah, Radni vasi, Stopi
čah, Lutrškem selu, Rosalnicah, 
Gor. Kamnju;
stanovanja: v Novem mestu, na 
Mirni, v Krškem, Črnomlju, Žu
žemberku;
lokale: trgovino v obratovanju, v 
Novem mestu, trgovske lokale: v 
centru Novega mesta, Črnomlju, 
slaščičarno in trgovino na Mirni; 
poslovno-trgovsko stavbo v Kosta
njevici in Mirni;
poslovne prostore za pisarne ali 
storitveno dejavnost: na Trdinovi 
ulici v Novem mestu; 
vikende: v Semiču, na Osojniku, v 
Soteski, Tanči Gori, Brezovici pri 
Metliki, Zaplazu, Gabrju, Vinici, 
Zagradu pri Škocjanu, Gornjem 
Zabukovju pri Trebelnem, Gačah; 
parcele za gradnjo: v Dol. Maha- 
rovcu, Novem mestu, Žužember
ku, Trški gori, Gor. Laknicah, na 
Jarčiem Vrhu pri Bučki, na Vrhu 
nad Šentrupertom,v Trebnjem, Se
lih pri Dol. Toplicah, v Mihovcu 
pri Podgradu

Tel./fax 068-322-282, 
od 8. do 19. ure.

DOLENJSKE TOPLICE

tel.: 65-510
Delovni čas: 
od 8. do 23. ure, 
nedelja od 10. do 23. ure

TELEVIZIJA NOVO MESTO

lloaifiall
s Trdinovega vrha A 6

na kanalu “ I

vsak dan
ob 19. In ob 21. url

NOVICE,

vsak torek ob 20. uri
CELOVEČERNI FILM

In NOVICE ob 21.30 

vsako soboto tedenski pregled
OD SOBOTE DO SOBOTE 

in
mladinska oddaja MKC TV

vsak ponedeljek po NOVICAH
ŠPORTNI PREGLED

SALON RENATA
Nega

In podaljievanje nohtov 
žensko frizerstvo 

RENATA ŠTIH 
tel. 068/28-138 

Jedinščica 18, Novo mesto
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24. julija bo praznovala ^ 
99. rojstni dan in god 
Ana Uršič iz Prečne. Na 
njeno in našo željo: 
zdravo 100. letnico! Vsi 
njeni

d.o.o.CLtm graf
posredujemo pri prodaji in 
nakupu nepremičnin.
Tel. 068/60-667, od 8. do 12. 
ure.
Partizanski trg 5,68330 Met
lika

AVTOŠOLA

vm*
Avto šola DABA obvešča 
vse, ki želijo opraviti vozniški 
izpit iz CPP, da se predava
nja začnejo na GIMNAZIJI, v 
ponedeljek, 1. avgusta, ob 
10. in 16. uri Inf. in prijave po 
tel. 068/321-602 ali v lokalu 
DABA, Kandijska 13, Novo 
mesto.

HFl.TH.FB
DOBRAVA 35
68222 OTOČEC OB KRKI

- VODENJE POSLOVNIH KNJIG
- PC RAČUNALNIKI: 386/40 samo 

108.000,00 SIT
- PROGRAMI: trgovina, glavna knji

ga, knjigovodstvo
- MULTIMEDIJA: CD ROM samo 

22.900,00 SIT
- IGRE za PC in AMIGO na disketah 

in CD
- NINTENDO: Game boy, Super 

nintendo in velika izbira igric
- VIDEOTEKA z bogato izbiro fil

mov
tel./fax: 068/25-515

r.
GRADITELJI — IZVAJALCI 
GRADENJ
Po ugodnih cenah vam v 
mesecu juliju ponujamo iz 
našega proizvodnega pro
grama: stropne nosilce vseh 
dimenzij, okenske in vratne 
prekade od 1 — 3 m 
Ugodna ponudba: SKOK 
OPEKE, POLNILA, MIVKA V 
VREČAH.
Naredimo vam izračun po
trebnega materiala po va
šem načrtu.
BETOMAL d.o.o.
Zg. Polskava 

\ Tel./Fax: 062/836-668

TERMOACTIVE GEL -

odlično odpravlja celulitis, 
poporodne strije.
Navodilo za uporabo prilo
ženo.
Cena 1.600,00 SIT za eno 
kuro.
Dobava po pošti po povzetju. 
Naročila sprejemamo vsak 
delovnik od 7. do 15. ure po 
tel. & fax: (062) 222-205.

V Črnomlju prodamo dve 
vseljivi komfortni stanovanji, 
In sicer dvosobno In trisobno. 
Dodatne informacije na tel. 
(068)321-252.

KOSTANJEVICA NA KRKI 
PE Ljubljana, Vodovodna 1 
0609/614-571 
061/318-421 
0609/615-928
DELOVNI ČAS: 
ponedeljek — petek:
8.— 13., 15.— 19., 
sobota: 9. —13.

POSEBNA PONUDBA
FIAT TIPO 1.4 IE SX KAT 
SAMO 18.990 DEM
El. stekla, centr. zakl., servo 
volan, odbijači v barvi vozila, 
avtoradio, konzola spredaj.
FIAT TIPO 1.4 IE S MAQ 
SAMO 18.990 DEM
El. stekla, centr. zakl., avto
radio, temne šipe.
FIAT TEMPRA 1.6 IE KAT 
SAMO 19.990 DEM
Desno ogledalo, avtoradio, 
temne šipe, električno na
stavljive luči, gasilni aparat.
LANCIA DEDRA 1.8 IE KAT 
SAMO 24.990 DEM
ENOLETNA GARANCIJA 
LASTEN SERVIS
KREDIT — LEASING 
STARO ZA NOVO

pogovori o družim
ob ponedeljkih od 18. do 20. ure

na telefonu 26-005

S

o
L

SERVIS 
IN TRGOVINA 
S KOLESI•
JOŽE SMOLE
Žabja vas 
Novo mesto 
Tel.: 068/341-952

Kolesa na 6 obrokov. 
Za gotovinsko plačilo 

10% popust.

RADIATORJI
Izdelujemo panelne radiator
je po 8.000 SIT za tekoči me
ter. Tel. 068/65-407.

ODPRAVITE plešavost 
za vedno! Lipohair - svetovni 
hit. ©(061) 57-18-75.

AEJfpIA
d.o.o.

ATIK*
PRODAJA VOZIL

Smrečnikova 45 (vrtnarija) 
Novo mesto 
Tel./fax: 068/324-424

KI A SEPHIA 1.6 SOHN SLX, 1600 ccm, 60 kW (82 KS), 
EUROGARANCIJA

NOVO!
Do novega avtomobila brez gotovine!
— ugodna prodaja vozil na 4 leta brez pologa
— leasing: 8,7% obresti letno in 35% pologa

Opel omega od 52.000 DEM
Fiat punto 55 S 18.000 DEM, dobava 14 dni
Rover 214 i od 25.000 DEM
Rover 620 i od 38.000 DEM

DEŽURNE TRGOVINE
V soboto, 23. julija, bodo odprte naslednje 

prodajalne živil:
• Novo mesto: od 7. do 19. ure: Market, Drska 
od 8. do 19. ure: trgovina Gros, Ragovska 17 
od 7. do 18 ure: trgovina Darja, ljubljanska 27 
od 7. do 20. ure: maiket Saša, K Roku 33
od 7. do 19.30: trgovina Čuček, Ul. Slavka Gruma 
od 7.30 do 13. ure: trgom Brin, Trdinova ulita 
od 7. do 19.30: trgovina Vita - mlečni diskont, 
Šmihel
od 7. do 14.30: mini market Maja, Bučna vas 
od 7. do 19. ure: trgovina Cekar v BTC, Bučna vas 
od 7. do 20. ure: samopostrežba Azalea, Brusnice 
od 7,30 do 14. ure: mini market Pri kostanju, 
Prečna
od 8. do 17. ure: trgovina Brcar, Smolenja vas 
od 8 do 18 ure: mini market Pero, Stopiče 
od 8 do 16. ure: trgovina Sabina, Stopiče 
od 8. do 20. ure: Perko, market v Šentpetru 
od 8. do 18. ure: Urška, Uršna sela
• Šentjernej: od 7. do 17. ure: Dolenjka, Maiket
• Dolenjske Toplice: od 7. do 17. ure: Mercator- 
Standard, Rog
• Žužemberk: od 7. do 17. ure: Mercator-Krka, 
Samopostrežba

• Straža: od 7. do 13. ure: Dolenjka, Maiket

V nedeljo, 24. julija, bodo odprte naslednje 
prodajalne živil:
• Novo mesto: od 8. do 11. ure: Mercator-KZ 
Krka, Prodajalna, Glavni trg, market Ragovska, 
market Drska, market Kristanova, nakupovalni 
center Drska, samopostrežba Mačkovec
od 8. do 11. ure: trgovina Gros, Ragovska 17 
od 7. do 12. ure: trgovina Darja, ljubljanska 27 
od 8. do 13, ure: market .Saša, K Roku 33 
od 7. do 19.30: trgovina Čuček, Ul. Slavka Gruma 
od 8.30 do 13. ure: trgovina Brin, Trdinova ulica 
od 7. do 19.30: trgovina Vita ■ mlečni diskont, 
Šmihel
od 8, do 11. ure: mini maiket Maja, Bučna vas 
od 8. do 12. ure: trgovina Cekar v BTC, Bučna vas 
od 8. do 12. ure: samopostrežba Azalea, Brusnice 
od 7.30 do 11. ure: mini market Pri kostanju, 
Prečna
od 8. do 12. ure: trgovina Brcar, Smolenja vas 
od 8 do 12. ure: mini market Pero, Stopiče 
od 8. do 14. ure: trgovina Sabina Stopiče 
od 8. do 12, ure: Perko, maiket v Šentpetru 
od 8. do 12, ure: Urška, Uršna sela

SREDNJA EKONOMSKA ŠOLA Novo mesto 
Ulica talcev 3a 
68000 NOVO MESTO
razpisuje prosta delovna mesta:

1. učitelja slovenskega jezika
2. učitelja slovenskega in angleškega jezika 

ali učitelja angleškega in nemškega jezika
3. učitelja strokovno-teoretičnih predmetov, 

dipl.oec.
Delovna mesta pod zap. št. 1 in 2 se razpisujejo za nedoločen 
čas, s polnim delovnim časom, pod št. 3 pa za določen čas, s 
polnim delovnim časom.
Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev sprejemamo 15 dni po 
objavi razpisa. Kandidate bomo obvestili o izboru v 15 dneh po 
končanem izbirnem postopku.

interRlarketing
POOJITJC ZA GRAFIČNO IN MARKETINŠKO DtlAVNOST, l|U8L|ANA ««£.

iščemo

Več terenskih komercialistov za delo s pravnimi osebami na območju Dolenjsko in Zasavja. 
Za uspešne nudimo možnost redne zaposlitve, delo je lobko tudi honorarno.

Plača je stimulativna.

61117 Ljubljana, Stegne 19, tel.: 061/15-91-318, falts.: 061/15-91-634

Strokovnjak odgovarja
informacije na tel.: 0608 21-385, 

068 324-000

* Ali bodo pooblaščene investicijske družbe Triglav 
samostojne pravne osebe? Posledica tega bo torej 6 
različnih kotacij na borzi oz. različna donosnost 
vloženih certifikatov. Ali to drži?
Pooblaščene investicijske družbe bodo samostojne pravne ose
be. Imele bodo svoje delničarje, direktorja in nadzorni svet iz 
posamezne regije. Z zbranimi certifikati bodo od Sklada za raz
voj kupovale delnice podjetij, in sicer na podlagi analiz, ki jih 
bodo družba za upravljanje in investicijske družbe skupaj priprav
ljale.
Na podlagi teh analiz bo izbran optimalen portfelj (zbir) podjetij, 
ki bo za vse Triglavove pooblaščene investicijske družbe enak. 
Regionalna komponenta pa bo pri naložbeni politiki zagotovlje
na na dva načina.
Dobra podjetja iz posamezne regije bodo glede na osnovni port
felj dobila večjo težo. Tako bodo na primer delnice podjetja Mura 
ali Radenska v naložbah investicijske družbe za to območje za
stopane z recimo tremi odstotki vseh naložb družbe, v ostalih in
vesticijskih družbah pa na primer le z dvema odstotkoma.
Med naložbami investicijskih družb bo tudi večje število delnic 
majhnih, perspektivnih podjetij iz regije, ki jo posamezna družba 
pokriva. Delnice takšnih manjših podjetij bodo zastopane samo 
v investicijski družbi, ki pokriva posamezno regijo, v ostalih 
družbah jih ne bo.
Regionalnost bo zastopana le do mere, pri kateri varnost in do
nosnost naložb celotne družbe ne bo ogrožena. Šlo bo torej za 
optimalno kombinacijo med osnovnim delom naložb, ki bodo 
enake za vse družbe, in nekoliko bolj poudarjeno zastopanost
jo delnic podjetij iz posameznih regij.
Res bodo delnice posamezne investicijske družbe samostojno 
kotirale na borzi. Zaradi opisane naložbene politike pa se njihove 
vrednosti med seboj ne bodo bistveno razlikovale.

• Lahko nekdo iz Koroške svoj certifikat vpiše npr. v 
pooblaščeno investicijsko družbo za Ljubljano in Za
savje? Če jeto mogoče, ali bo lahko vpis opravil na vpis
nih mestih poslovne enote na Koroškem?
Delnice katere koli pooblaščene investicijske družbe Triglav bo 
mogoče vpisati na prav vsakem vpisnem mestu, ne glede na re
gijo, kjer boste delnice želeli vpisati.

m

Triglav
► Pooblaščena investicijska družba 

za Dolenjsko in Posavje d.d.
v ustanavljanju

Na podlagi 58. člena Odloka o pristojnosti in sestavi zborov 
občinske skupščine (Ur. list RS, št. 3/1990) je Izvršni svet 
Skupščine občine Krško na svoji seji dne 18.07.1994 sprejel sk
lep, da objavi

RAZPIS

ZA DODELITEV SREDSTEV ZA SUBVENCIONIRANJE 
REALNE OBRESTNE MERE IZ OBČINSKEGA PRORAČUNA 

ZA INVESTICIJE V ZASEBNEM KMETIJSTVU 
V OBČINI KRŠKO

VSEBINA IN POGOJI RAZPISA
1) Sredstva za kredite znašajo do 40.000.000 SIT. 

Predračunska vrednost posamezne investicije ne sme pre
segati 100.000 DEM v tolarski protivrednosti.
2) Sredstva v obliki subvencioniranja realne obrestne mere iz 
občinskega proračuna se dodeljujejo za naslednje namene:

- graditev, dograditev in adaptacije gospodarskih objektov;
- nakup plemenske živine;
- napravo trajnih nasadov (vinogradov in sadovnjakov na 

absolutnih tleh);
- nakup kmetijske mehanizacije, ki pomeni zaokrožitev že 

izdelanega proizvodnega programa;
- razširitev in posodobitev ter pridobivanje novih zmoglji

vosti za dopolnilne dejavnosti na kmetiji.
3) Prosilci za sredstva za razvoj so lahko:

- zasebni kmetijski proizvajalci, ki so občani občine Krško;
- občani, ki izpolnjujejo pogoje za opravljanje dopolnilne 

dejavnosti na kmetiji;
- vsi občani, ki se ukvarjajo s kmetijstvom, prednost pa ima

jo kmetje, katerim kmetijstvo pomeni edini poklic.
4) Sredstva se prednostno dodeljujejo prosilcem po nasled
njem prioritetnem vrstnem redu:

- razvoj družinske kmetije glede na starostno strukturo;
- velikost kmetije, možnost dodatne zaposlitve;
- kmetije, ki razvijajo dopolnilne dejavnosti.

5) Višina subvencioniranja realne obrestne mere znaša do 10 
(deset) odstotnih točk realne obrestne mere (r) za posojila, ki jih 
zagotavlja Slovenska zadružna kmetijska banka Ljubljana (v 
nadaljnjem besedilu: kreditodajalec), pri čemer se realna vred
nost glavnice ne sme zmanjšati. Administrativno-tehnična opravi
la za kreditodajalca opravlja Hranilno-kreditna služba Krško, CKŽ 
54.
6) Doba vračanja posojila ne sme biti daljša od 4 (štirih) let.
7) Razpis za pridobitev sredstev po tem razpisu traja 30 dni od 
dneva objave v časopisu Dolenjski list.
8) Vloge za subvencioniranje obrestne mere s prilogami vlože 
interesenti na naslov: SKUPŠČINA OBČINE KRŠKO, Sekreta
riat za kmetijstvo, gozdarstvo in veterino, CKŽ 14 (informacije na 
tel. 21-794 ali 22-771, int. 231). Nepopolnih vlog ne bomo 
upoštevali.
9) Prosilec mora vlogi priložiti še naslednjo dokumentacijo:

- poslovni načrt ali investicijski program, iz katerega so 
razvidni viri financiranja investicije. Višina kredita iz nas
lova tega razpisa ne sme presegati 30% predračunske 
vrednosti investicije.

10) Vloge bo obravnavala komisija, ki šteje 5 članov. Komisijo bo 
imenoval Izvršni svet in bo sestavljena iz predstavnikov: Sekre
tariata za kmetijstvo, gozdarstvo in veterino, Sekretariata za fi
nance, Sekretariata za razvoj, urejanje prostora, varstvo okolja 
in upravne zadeve, Hranilno-kreditne službe Krško ter Kmetijsko- 
svetovalne službe Krško.
11) Izvršni svet skupščine občine Krško bo sprejel sklep o do
delitvi sredstev za subvencioniranje realne obrestne mere v 15 
dneh po dnevu poteka roka za vložitev vlog. Sklep o dodelitvi 
posojila bo posredovan prosilcem najkasneje v roku 8 dni po 
sprejemu. Sredstva za subvencioniranje obrestne mere se odo
brijo samo za nova posojila.
12) Za subvencioniranje obrestne mere se med upravičencem, 
izvršnim svetom, kreditodajalcem in Hranilno-kreditno službo 
sklene pogodba. V pogodbi se odloči, da prosilec najprej porav
na svoje obveznosti, glavnico in del obresti kreditodajalcu. Sub
vencionirani del obrestne mere pa kreditodajalcu poravna Hranil
no-kreditna služba, ki ta sredstva pridobi od občine Krško na 
osnovi tega razpisa.
13) V primeru nenamenske porabe posojila mora prejemnik sred
stev za razvoj v celoti vrniti prejeta sredstva skladno s sklenjeno 
pogodbo.

ifiM
SKB BANKA D,D,

OBVEŠČAMO VAS, DA JE ATENA 
ZAČELA ZBIRATI CERTIFIKATE
Pričakujemo vas na vpisnih mestih Enote SKB BANKE d.d.
— BREŽICE, Ulica prvih borcev 33
— KOČEVJE, Trg zbora odposlancev 18
— KRŠKO, Cesta krških žrtev 51
— METLIKA, Kidričevo naselje, blok 4
— NOVO MESTO, Novi trg 3
— NOVO MESTO, Glavni trg 10
— RIBNICA, Kolodvorska 9 a
— SEVNICA, Glavni trg 28
— TREBNJE, Rimska 6

NAKAZNICE DOBITE NA VPISNIH MESTIH
S seboj prinesite certifikat in veljaven osebni dokument, ki 
vsebuje EMŠO za vplačilo in vpis delnic. Če vpisujete delnice 
za otroke, prinesite veljaven rojstni list, za druge osebe pa ve
ljavno pooblastilo.
Podrobnejše informacije dobite na sedežu poslovnih enot 
Novo mesto in Kočevje ali na zeleni telefon 080-15-15.

f ATENA
Počaščena družba za upravljanje investicijskih skladov

MODROST, KI SE OBRESTUJE
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portret tufu trdna
Darja Kapš

Darja Kapš, trinajstletno dek
le iz Prelesja ob Kolpi v prelepi 
Poljanski dolini, je na prvi po
gled kot vsaka njena vrstnica. 
Rada se zabava, smeji, je vedo
željna, ljubi potovanja, še bolj pa 
šport. In najbolj šah, ki se ji je 
priljubil že takrat, ko jo je stari 
oče kot predšolsko dekletce začel 
učiti šahovskih veščin. Ima 
srečo, da obiskuje osnovno šolo 
v Starem trgu ob Kolpi, kjer je 
šah že desetletja močno ukoreni
njen in kjer zna vsak učenec, če 
ne prej, ko konča 4. razred, igra
ti to kraljevsko igro.

Darja seveda ni čakala 4. raz
reda, ampak je dobre uspehe 
dosegla že kot drugošolka. Od 
takrat jih vsako leto naniza kar 
nekaj in že kot šestošolka se 
lahko pohvali, da ni le najboljša 
šahistka na starotrški osnovni 
šoli doslej, ampak da je tudi med 
najboljšimi v svoji kategoriji na 
svetu. Od leta 1961, ko je os
novna šola Stari trg kot ekipni 
prvak med slovenskimi osnov
nimi šolami dosegla prvi vidnejši 
uspeh v Sloveniji, je bilo na tej 
šoli kar nekaj uspešnih in nadar
jenih tekmovalcev. Toda zaradi 
pomanjkanja denarja in s tem 
manjših možnosti za izpopol
njevanje in zaradi slabše organi
zacije so ostali na pol poti. Dar
ja ima srečo, ker so danes mož
nosti za delo veliko boljše, več 
denarja je na voljo, mlade ša- 
histe moralno in finančno pod
pirajo starši, pa še Vinko Kobe, 
legenda starotrškega šaha, se jim 
je še bolj posvetil.

A Darja kljub temu ni povsem 
zadovoljna. Naslovi, ki jih je os

vojila v zadnjem času pričajo, da 
je njeno znanje veliko in da že 
presega znanje njenega učitelja 
Vinka Kobeta. Dvakrat je bila v 
svoji kategoriji državna prvakinja 
v normalnem in enkrat v po
spešenem šahu, naslovov držav
ne prvakinje ekipno pa sploh ne 
šteje več. Lani je bita na sve
tovnem prvenstvu v Bratislavi 
14. v svoji kategoriji, sicer pa 
najbolje uvrščena med vsemi 
slovenskimi šahistkami na tek
movanju. Letos je bila na evrop
skem prvenstvu v Romuniji 
dvanajsta, na evropskem prven
stvu v pospešenem šahu v Pari
zu pa je delila 5. mesto. Vinko 
potarna, da bi Darjo morali učiti 
že velemojstri, kar v večjih mestih 
ne bi bil problem, na podeželju 
pa... Večji ko je uspeh, večje 
brezno se odpira pred mladimi. 
Darja celo zatrdi, da bi bila 
lahko z dobrim trenerjem na sve
tovnem prvenstvu najmanj tret
ja. To pa ni samohvala, temveč 
njeno prepričanje o svojih 
sposobnostih. Darja namreč ni le 
izjemna šahistka, ampak je 
uspešna v vsem, česar se loti. Po 
naravi je pač takšna, da si 
postavlja vedno nove, za nekate
re mlade njenih let neuresničljive 
cilje, ki jih želi doseči v vsej 
popolnosti, in to ji tudi uspeva. 
Navdih, energijo in izkušnje 
marsikdaj čq>a prav iz šaha.

Težko si je zamisliti, da bi Dar
ja z vso svojo voljo, energijo, vz
trajnostjo in ne nazadnje nadar
jenostjo ostala sredi poti tako kot 
mnogi njeni predhodniki s 
starotrške šole. Želi si le dobre
ga trenerja z zvrhano mero zna
nja in skoraj težko si predstav
ljamo, da ga ne bi dobila. A četu
di v svoji rosni mladosti še ne 
razmišlja, kako bo čez leta, Kobe 
pravi, da jo že vidi kot mentori
co in organizatorico šahovskih 
tekmovanj. Tudi zato ima že 
sedaj izredne sposobnosti, in 
kamor koli pride, ljudi kar za
strupi s šahom. Tudi doma s 
starši in mlajšim bratom pripravi 
šahovski turnir in dovoljeno vam 
je ugibati, kdo je zmagovalec.

MIRJAM BEZEK-JAKŠE

Znano je, daje potomec zadnjega 
lastnika gradu Otočec, grof Carl de 
Villavicencio-Margheri, vložil zah
tevek za vrnitev gradu in pripada
jočega posestva. O tem smo najprej 
pisali v našem časopisu, potem pa je 
ta tema postala ena najbolj vročih v 
slovenskih medijih, tudi v povezavi z 
mašo ljubljanskega nadškofa in slo
venskega metropolita dr. Alojzija 
Šuštarja v otoški cerkvi za blagoslov 
poroke hčere grofa Villavicencia in 
za srečno vrnitev družine na grad. 
Grof je zahtevek za vrnitev gradu 
vložil, ko še ni bil slovenski državljan. 
Vlada mu je za posebne zasluge za 
Slovenijo po izredni naturalizaciji 
podelila slovensko državljanstvo feb
ruarja letos, in to na predlog treh mi
nistrstev: za zunanje zadeve, za kul
turo in za promet in zveze.

Na gradu kot grof, ne kot gost
O vsem tem je bilo že veliko pisa

nega. Kako pa na vse to gleda sam 
grof Villavicencio-Margheri? S pri
jaznim in uglajenim gospodom je 
beseda o tej stvari tekla te dni. Bese
da v slovenščini mu lepo teče, čeprav 
je seveda videti, da 64-letni gospod 
dolgo ni govoril v našem jeziku. Kot 
11-leten fantič je namreč s starši in 
mlajšim bratom Mariom zapustil 
Otočec in potem živel in delal v Av
striji oziroma Nemčiji. “Na Otočec 
sem prvič po vojni prišel leta 1961, in 
to tako rekoč inkognito,” se spomin
ja. Kot uslužbenec nemške Lufthanse 
je s kolegom prisostvoval sestanku v 
Zagrebu, od tam pa sta skočila še na 
Otočec, “v mojo rojstno hišo”, kot 
grad rad imenuje grof. V strahu pred 
vsemogočno udbo se nikakor ni mis
lil razkriti kot potomec nekdanjega 
lastnika. Med vojno so partizani grad 
požgali, ob času gradnje avtoceste je 
bil obnovljen in v njem je bil glavni 
štab mladinskih delovnih brigad. Po
tem je postal samostojen gostinski 
objekt, kasneje pa je prišel pod 
okrilje Krke in je danes v sklopu Kr
kine družbe Zdravilišča.

“Kolega pa se pri mojem prvem 
obisku na Otočcu ni mogel vzdržati in 
je nekomu od osebja razkril, kdo 
sem. Mislil sem, da bo sledilo kaj 
hudega, v resnici pa je k meni prišel 
takratni direktor gospod Lampret, 
sklical je vse osebje, me predstavil kot 
otoškega graščaka in bil nasploh iz
redno prijazen. Naslednje leto sva na
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Kritika ali pohvala, to je zdaj vprašanje - Blokovski psi - Zakaj ni črnega kruha? - 
Zeleni sneg - Grof, Neslovenci in državljanstvo - Kako velika je Slovenija?

Naš tokratni “halo” se je začel - s 
pismom. Pisala nam je naša na
ročnica Marija Miklič iz Ljubljane, 
ki pravi, da rada bere naš časopis, ža
lostijo pa jo “tisti napadalni spisi” v 
tej rubriki. “Če nimajo kaj lepega 
povedati o sočloveku in mu kaj sve
tovati, tudi napadati in kritizirati ni 
treba. Tisti, ki napadajo, naj povedo, 
kaj so dobrega naredili, mogoče se 
bomo po njihovem zgledu tudi drugi 
obrnili v dobro!” pravi paša bralka.

Pa preberite, kako sojo “poslušali” 
naši bralci, ki so se tokrat obrnili na 
dežurnega novinarja. N. A. iz Črnom
lja se pritožuje, ker imajo ljudje v 
stanovanjskih blokih pse, in to tudi 
velike “mrcine”, kot so ovčani in do
bermani. “Še največje tega v Ulici 21. 
oktobra,” pravi bralec. “Lastniki jih 
vodijo na potrebo na zelenice in 
otroška igrišča pri blokih, kjer se po
tem igrajo otroci. In to počneje šolani 
ljudje, med njimi je tudi ravnatelj 
osnovne šole. Kaj so psi za v blok?!” 
se sprašuje. Moti ga tudi, da so vsa 
kopališča ob Kolpi prav tako polna 
psov.

liralka Vida iz Novega mesta pa je 
pohvalila peke Dolenjskih pekarn, ki 
pečejo toliko vrst izvrstnega črnega 
kruha. “Žalostno pa je, da te čudovite 
kruhe lahko poskusimo samo na de
gustacijah, ker jih trgovci ne naro
čajo. Naj bo ta moj prispevek pekom 
v spodbudo, trgovcem pa v opomin, 
da se bodo začeli do kruha, zlasti do 
črnega, drugače obnašati.”

Druga Novomeščanka, J. P., pa se 
zavzema, naj imajo kmetice na tržnici 
za stvari, ki jih ponujajo, napisano 
ceno. “Jaz hočem videti, koliko kaj 
stane, potem se bom že sama od
ločila, ali bom kupila ali ne. Ne pa, da 
se bom pogajala za ceno in mi bo 
potem prodajalka milostno rekla: 
.Toliko je za vas, gospa!’ Kaj bo za
me, cena je cena in naj bo za vse ena
ka! Zato pa je vedno vrsta pri kiosku 
kmetijske zadruge, kjer so cene vi
dne. Tudi Albanci nimajo napisanih 
cen. Pa pri vagi te na tržnici hitro 
ogoljufajo, to vem, ker si doma vse 
stehtam. Naj občina sprejeme glede 
označevanja cen ustrezen odlok ali 
pa naj to uredijo inšpektorji!”

Iz Trebnjega seje oglasil možak, ki 
ni hotel povedati, kdo je. “Novinarji 
pišete neumnosti, če bi vam kdo re
kel, da zunaj pada zelen sneg, bi pa 
to napisali!” In kaj je možaka tako 
razhudilo? Podpis pod sliko Kamion 
nad kamioni. “Kakšen edini kamion, 
ki lahko ponoči vozi v Avstriji! Taki 
so v Sloveniji že dve leti in jih je vsaj 
50...” Tako. Kaj pa zelen sneg?

Prijazna Marija Illišč iz Seidlove v 
Novem mestu je pohvalila Društvo 
invalidov. “To je res društvo, ki dela 
za dobro svojih članov. Kako lep 
društveni dan so pripravili za dan 
državnosti na Otočcu, vsak mesec 
organizirajo za člane izlet in še in še. 
Društvo pa ni ne politično ne stran
karsko obarvano. Druga stvar, ki bi jo 
rada pohvalila, pa je lepo urejena 
Jakopinova hiša in okolica v sicer 
turobni Vrhovčevi ulici.”

Franc iz Šmalčje vasi pri Šent
jerneju pravi, da je prav, da grof Vil- 
lavicencio dobi nazaj grad Otočec in 
drugo posest. “Kar je bilo pred 50 leti 
ukradeno, je treba vrniti. Naj pa se 
naredi bilanca, koliko je bilo to takrat 
vredno, koliko je danes. Skratka, naj 
bodo čisti računi. Kar se pa državl
janstva grofa tiče, me nič ne moti, da 
ga je dobil. Vprašajmo se raje, po 
kakšnih merilih so jih dobili deset- 
tisoči Neslovencev po naši vojni.”

I akega mnenja pa ni starejša žen
ska Ančka iz okolice Šmarjeških 
Toplic. “Kakšen grad nazaj? Naj gre
do ti grofi in drugi izkoriščevalci, od 
koder so se privlekli. Diši jim, da bi 
dobili, kar so drugi ustvarili. Kam 
smo prišli! Slovenija je tako majhna, 
da bi jo lahko ena stara ženska pres- 
cala, pa kaj hočejo narediti z njo? Saj 
nas bodo ti hudiči uničili, vse bodo 
raztalali in prodali. Za bolnice zman
jka denarja, za cerkve pa ne! Čez 
nekaj let bodo naredili spet staro Ju
goslavijo: par bo bogatincev, drugi 
bomo pa reveži.”

Črnomaljski komunali gotovo ne 
bo zmanjkalo denarja, če bodo ljud
je plačevali vse račune. Bralec Lak
ner iz Novega mesta je namreč dobil 
račun za 36 kubikov vode, ki naj bi jo 
porabil v svoji zidanici v Semiču. "Zi
danico res imam, tudi vodo, ampak iz

svoje Štirne, ker vodovoda sploh ni. 
Kaj mislite, bi iz komunale prišli, če 
bi klical, daje pri vodovodnem števcu 
v moji zidanici počila cev?.Najbrž ne, 
račun bi pa verjetno poslali...”

Jože iz okolice Metlike pa se hudu
je nad, po njegovem mnenju, nes
posobnimi člani upravnega odbora 
metliške Kmetijske zadruge s Krasin- 
ca. “Vse v tej zadrugi tako delajo, da 
bojo prikazali čim manjše premo
ženje in da se je bodo pravi ,za bada- 
va’ polastili. Opremo v Vinski kleti so 
ocenili na toliko, kot je vreden en 
sam vinifikator. Ti Krasinčani pa tega 
ne vidijo ali nočejo videti, zato naj 
odstopijo in svoje mesto prepustijo 
boljšim. Najbolje bi bilo, da bi dali 
nazaj direktorja Bajuka, da bi zadru
ga spet imela ugled in da bi bil red. 
Kmetje hočejo zadrugo itak le zato, 
da dobijo poceni kredite, svoje pri
delke pa prodajo drugam, če dobijo 
le tolar več, tudi danes še prek Kol
pe!”

Jožica iz Trebnjega je ogorčena, 
ker v Trebnjem odgovorni nič ne 
naredijo za varnost pešcev. “Na pre
hodu za pešce pri cerkvi je pred 
mesecem dni tovornjak zbil žensko in 
pred kratkim je umrla. Pred dnevi je 
te malo manjkalo, da ni na istem pre
hodu avto zbil mene. Za mesto Treb
nje so se Občinarji tako borili, da bi v 
tem mestu sedaj bili pešci varni, pa 
očitno ni nikomur mar.”

Bralec z Mestnih njiv v Novem 
mestu pa pravi, da bi morala neka 
neodvisna komisija pregledati, kaj in 
kako se dela tam. “Na črno zgrajena 
škarpa na križišču Koštialove in 
Mestnih njiv bi morala biti lani 20. 
decembra podrta, pa še danes stoji. Iz 
sklada stavbnih zemljišč je šlo 1,5 
milijona tolarjev za asfaltiranje plo
čnika in del škarpe ob Lamutovi, pa 
ni nič narejeno, denarja pa tudi ni. 
Denarje dobil izvajalec Vidic. Za kaj 
je bil porabljen? Vprašanj je veliko, 
odgovorov ni. Najbrž tudi zato, ker 
sporna škarpa podpira zemljišče 
inšpektorja za ceste...”

Tako, draga bralka Marija z za
četka prispevka, danes so pač taki 
časi, da je težko ne kritizirati.

A. B.

Otočec prišla z ženo. Ob tej prilo
žnosti je Lampret zbral na Otočcu 25 
ljudi, ki so bili pred vojno pri nas v 
službi. Z ženo sva hotela 2-posteljno 
sobo, direktor Lampret pa nama je za 
to ceno dal največji apartma in rekel: 
Vi boste na tem gradu stanovali kot 
grof, ne pa kot gost. Potem sem kar 
pogosto prihajal na Otočec, sam, z 
družino, najpogosteje pa s poslovni
mi ljudmi. Tudi moja matije kasne
je obiskala Otočec. Nikoli več pa ni 
na Otočec prišel moj oče, ki je na 
moje nagovarjanje samo odvrnil, naj 
ga pustimo živeti z njegovimi spo
mini.

Ker sem preživel zelo hud srčni in
farkt, sem leta 1989 najel novomeš
kega odvetnika gospoda Kuharja in 
na sodišču smo v torek po veliki noči 
tistega leta overovili moj podpis, s 
katerim sem za svoja dediča gradu 
Otočec in posestva določil svoja sino
va. Takrat seveda še nismo mogli ve
deti, da se bo Slovenija tako hitro 
osamosvojila, pa vendar... Danes moj 
starejši sin sodeluje s slovenskim čast
nim konzulom v Hamburgu, mlajši 
pa je magister ekonomije in bi rad, da 
bi doktorat opravil v Sloveniji.”

Po slovenski vojni se je grof, sicer 
nemški upokojenec, ki pa se ukvarja 
s trgovskimi posli, naselil v Sloveniji. 
“Od 30. oktobra 1991 imam stalno bi
vališče v Sloveniji, na Brniku,” pravi. 
“Sem rojen Dolenjec. Zakaj še danes 
govorim slovensko, čeprav sem v 50 
letih, kar sem bil zunaj Slovenije, go
voril slovensko morda 10 dni? Zato, 
ker so tukaj moje korenine in tukaj 
hočem v miru živeti in pomagati. Tu
di moja žena iz znane nemške ple
miške družine se uči slovensko. Poleg 
tega je zelo spretna in delavna. Doma 
so imeli velikansko posestvo, katere
ga sedaj upravlja moj svak, in moja 
žena pomolze 12 krav, če je treba. 
Tudi takoj vidi, če je kaj narobe. Ko
likokrat me je na kakšne nemarnos
ti, tudi povsem malenkostne, opo
zarjala na Otočcu! Ko bom grad do
bil nazaj, bom iz njega naredil objekt 
visokega turizma, kar danes žal ni. 
Veste, jaz Otočca ne vidim samo kot
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A VSERUSKA DRŽA VNA POGOD
BA - Kaj pravi 2. odstavek 27. člena?

svojo last, ampak kot slovenski biser. 
In temu biseru je treba dati pravi si
jaj. To bom storil jaz s svojim srcem, 
ki je po infarktu pravi medicinski 
čudež. Zdravniki se čudijo, kako je 
mogoče, da sem tako zdrav. To je 
zato, jim odgovarjam, ker v meni bije 
slovensko srce.”

Grof, ki se je bil pred časom pri
pravljen sprijazniti, da dobi v gradu 
le svoje prostore, sedaj vztraja pri 
vrnitvi celotnega gradu in posestva, 
zlasti gozdov. “Pravijo, da je bil med 
vojno grad uničen in po vojni obnov
ljen. Da, toda mi smo leta 1942, ko 
smo odšli v Brežice in od tam potem 
ob koncu vojne v Avstrijo, pustili cel 
in opremljen grad. Krka pa naj se za 
tisto, kar je vložila v grad, obrne na 
državo. Vendar kljub vsemu sem še 
vedno pripravljen sodelovati s Krko, 
kar se Otočca tiče^ čeprav me tam 
vztrajno zavračajo. Sirijo se tudi laži, 
da sem na Otočcu za svoja dosedan
ja bivanja tam dolžan velike vsote,

Hab, tukaj
DOLENJSKI LIST/

Novinarji Dolenjskega lista 
si želimo še več sodelovanja z 
bralci. Vemo, da je

rati. Če vas kaj žuli, če bi radi 
kaj spremenili, morda koga 
pohvalili, ali pa le opozorili na 
zanimiv dogodek iz domačih 
krajev, pokličite nas! Prisluh
nili vam bomo, zapisali, mor
da dali kakšen nasvet, poiskali 
odgovor na vaše vprašanje ali 
kaj ptxlobnega. Na voljo smo 
vam vsak četrtek zvečer, med 
20. in 21. uro na telefon 
(068)323-606. Dežurni novi
nar vam bo rad prisluhnil.

kar sploh ni res. Vse, prav vse sem 
poravnal. Nazadnje, ko je bil bla
goslov poroke moje hčere, sem plačal 
za hrano, pijačo in prenočišča 
420.000 tolarjev.”

In kakšne so možnosti, da 
grof dobi grad nazaj?

Vsekakor bodo o tem odločali (tu
di) na ministrstvu za kulturo, ker je 
grad, kije še vedno vpisan kot lastni
na okrajnega ljudskega odbora Novo 
mesto, kulturni spomenik. Minister 
za kulturo Sergij Pelhan za javnost 
zatrjuje, da grof Villavicencio-Mar
gheri nima nobenih možnosti, da bi 
dobil grad, češ da v času nacionaliza-

Grof Carl de Villavicencio-Margheri
cije on oziroma njegov oče ni bil ju
goslovanski državljan. “Moram po
vedati, da je bila vlada s tem seznan
jena, ko mu je po 13. členu zakona o 
državljanstvu z izredno naturalizaci
jo podelila državljanstvo,” je za De
lavsko enotnost v zvezi s tem izjavil 
minister.

Iz notranjega ministrstva je prišlo 
tako tolmačenje grofovega zahtevka 
za vrnitev gradu: “Ministrstvo za no
tranje zadeve sicer ni pristojno za 
razlago zakona o denacioalizaciji. 
Kljub temu lahko pojasnimo, daje do 
denacionalizacije upravičena le ose
ba, ki je bila v času, ko ji je bilo pre
moženje podržavljeno, jugoslovanski 
državljan in ji je bilo po 9. maju 1945 
oz. 15. septembru 1947 to državljan
stvo priznano z zakonom ali medna

rodno pogodbo. Torej d6 denaciona
lizacije ne more biti upravičen nekdo, 
ki je pridobil državljanstvo po datu
mu, ko mu je bilo premoženje podr
žavljeno. V tem primeru ne gre za dr
žavljanstvo, priznano z zakonom ali 
mednarodno pogodbo, ampak za dr
žavljanstvo, pridobljeno na podlagi 
vloge posameznika. Tako je tudi 
uradno mnenje Ministrstva za pra
vosodje, ki je nosilec Zakona o dena
cionalizaciji.”

• Nazadnje pa je Bogdan Osolnik v 
članku Cena za svobodo, ki ga je na
pisal ob bližini 40-lctnici Avstrijske 
državne pogodbe, opozoril na 2. od
stavek 27. člena te pogodbe. Kot piše 
Osolnik, (državna pogodba v tem 
členu) “posebej zagotavlja Federa
tivni Republiki Jugoslaviji pravico, 
da zadrži ali zapleni avstrijsko imo- 
vino, ki se nahaja na njenih tleh, in 
obvezuje avstrijsko vlado, da povrne 
škodo avstrijskim državljanom, ki bi 
bili prizadeti z izvajanjem lega do
ločila”. Grofov oče pa je bil ves čas 
avstrijski državljan, sty v kraljevini 
Jugoslaviji ni hotel jugoslovanskega 
državljanstva, ker ni maral Srbov. 
“Oče je dal prošnjo za jugoslovan
sko državljanstvo, ko je Nemčija pri
ključila Avstrijo in so vsi avstrijski 
državljani avtomatsko postali nem
ški. On pa tega ni hotel,” trdi danes 
njegov sin.

O (ne)možnosti za vrnitev gradu 
Otočec grofu Villavicenciu-Marghe- 
riju posredno govori tudi odgovor 
slovenske vlade na vprašanje, ki gaje 
18. januarja letos v parlamentu za
stavil poslanec SNS Zmago Jelinčič v 
zvezi z izvajanjem zakona o dena
cionalizaciji. Vlada med drugim od
govarja, “da zakon o denacionaliza
ciji v 2. odstavku 10. člena izrecno 
določa, da niso upravičenci v smislu 
tega zakona tiste osebe, ki so dobile 
ali imele pravico dobiti odškodnino 
za odvzeto premoženje od tuje dr
žave, torej ne glede na to, ali so to 
pravico izkoristile ali ne”.

Čigav bo torej grad Otočec? Jasno 
je le nekaj: gotovo ne od okrajnega 
ljudskega odbora Novo mesto.

ANDREJ BARTELJ

RUŠEVINA - Tako je izgledal Otočec po vojni.

O IOČEC - Današnja podoba edinega slovenskega vodnega gradu.

POZORNOST-Novomeški župan Franci Koncilija izroča darilo grofovi hčerki 
Christini.


